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Πρακτικά της Βουλής των Αντιπροσώπων 

ΙA΄ ΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗ ΠΕΡΙΟΔΟΣ - ΣΥΝΟΔΟΣ Δ΄ 

Συνεδρίαση 22ας Νοεμβρίου 2019* 

Ώρα έναρξης:  11.10 π.μ. 

Αρ. 7 

 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΣΥΛΛΟΥΡΗΣ) 

 Καλημέρα σας. 

 Κηρύσσω την έναρξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.  Παρακαλώ τους έντιμους βουλευτές να 
δηλώσουν την παρουσία τους.   

 Παρακαλώ τον έντιμο γραμματέα να διαπιστώσει αν υπάρχει απαρτία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΚΩΣΤΑΣ ΚΩΣΤΑ) 

 Υπάρχει απαρτία, έντιμε κύριε Πρόεδρε.  Είκοσι δύο βουλευτές.  Σύμφωνα με το σύνταγμα, δεκαεννέα 
βουλευτές αποτελούν απαρτία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα ήθελα προ ημερησίας διατάξεως να αναφερθώ σε αρκετές, αλλά πολύ σημαντικές επετείους, στις 
οποίες κάνουμε αναφορά από το βήμα της Βουλής κατά τον μήνα Νοέμβριο. 

 Κάθε 9η Νοεμβρίου, Παγκόσμια Ημέρα κατά του Φασισμού και του Αντισημιτισμού, ανακαλούμε στη μνήμη 
μας τα τραγικά γεγονότα της Νύχτας των Κρυστάλλων, που σηματοδότησε την απαρχή του ολοκαυτώματος το 
οποίο οδήγησε στον θάνατο έξι εκατομμύρια Εβραίους κατά τη διάρκεια του Β΄ Παγκόσμιου Πολέμου.  Κάθε 11η 
Νοεμβρίου, Ημέρα Ανάμνησης των Θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων, αποτίουμε φόρο τιμής στα ογδόντα 
και πλέον εκατομμύρια θύματα των δύο μεγάλων πολέμων του 20ού αιώνα, που σημάδεψαν με μελανότατες 
σελίδες την ιστορία της ανθρωπότητας.  Ανάμεσα στα θύματά τους ήταν και εκατοντάδες συμπατριώτες μας που 
πολέμησαν ως εθελοντές στο πλευρό των συμμαχικών δυνάμεων. 

 Μια μελανή σελίδα της σύγχρονης ιστορίας της πατρίδας μας ανακαλούμε κάθε 15 Νοεμβρίου, την 
ανακήρυξη του ψευδοκράτους στα κατεχόμενα από την Τουρκία εδάφη μας πριν από τριάντα έξι χρόνια.  Η 
Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει για μια ακόμη φορά την παράνομη και αποσχιστική αυτή ενέργεια, η 
οποία παραβιάζει κατάφωρα τους κανόνες του διεθνούς δικαίου.  Επαναλαμβάνουμε την προσήλωσή μας στην 
προσπάθεια εξεύρεσης μιας δίκαιης, βιώσιμης και λειτουργικής λύσης του Κυπριακού, που θα αποκαθιστά τα 
ανθρώπινα δικαιώματα του συνόλου του λαού της, θα θέσει τέλος στην κατοχή και θα επανενώσει την πατρίδα 
μας. 

 Δύο ηρωικές επετείους της σύγχρονης ελληνικής και κυπριακής ιστορίας τιμούμε στις 17 και 19 Νοεμβρίου, 
αντίστοιχα, την εξέγερση των φοιτητών του Πολυτεχνείου ενάντια στο καθεστώς της χούντας και την ηρωική 
θυσία του αγωνιστή της ΕΟΚΑ Κυριάκου Μάτση, που έπεσε μαχόμενος ενάντια στους Άγγλους αποικιοκράτες 
στο κατεχόμενο σήμερα Δίκωμο.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων τιμά ιδιαιτέρως τις επετείους αυτές και 
επαναβεβαιώνει τη δέσμευσή της για προάσπιση των αγαθών της δημοκρατίας και της ελευθερίας. 

                                            
*  Τα αναλυτικά αποτελέσματα όλων των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών της συνεδρίας ευρίσκονται στο Αρχείο της Βουλής. 
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 Θα ήθελα σε αυτό το σημείο να εγερθούμε για μονόλεπτη σιγή για τα θύματα του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου 
και για όλους όσοι αγωνίστηκαν για την ελευθερία και τη δημοκρατία στην Κύπρο. 

(Τήρηση μονόλεπτης σιγής) 

 Αιωνία τους η μνήμη! 

 Παρακαλώ, κυρία Δημητρίου, συνεχίστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

(ΑΝΝΙΤΑ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ) 

 Συνάδελφοι και συναδέλφισσες,  

 Ο Νοέμβριος είναι επίσης αφιερωμένος στην προστασία και την υπεράσπιση των δικαιωμάτων της πιο 
ελπιδοφόρας, αλλά και της πιο ευάλωτης ομάδας της κοινωνίας μας, των παιδιών.  Σ’ αυτό το πνεύμα 
καθιερώθηκαν η Παγκόσμια Ημέρα Προωρότητας στις 17 Νοεμβρίου, η Ευρωπαϊκή Ημέρα για την Προστασία 
των Παιδιών από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική Κακοποίηση στις 18 Νοεμβρίου και η 
Παγκόσμια Ημέρα Δικαιωμάτων του Παιδιού στις 20 Νοεμβρίου.  Τέλος, η 25η Νοεμβρίου έχει καθιερωθεί ως 
Παγκόσμια Ημέρα για την Εξάλειψη της Βίας κατά των Γυναικών.  Η Βουλή των Αντιπροσώπων καταδικάζει την 
άσκηση οποιασδήποτε μορφής βίας τόσο κατά των γυναικών όσο και κατά των παιδιών και δεσμεύεται ότι θα 
εργάζεται πάντοτε για την προάσπιση των δικαιωμάτων τους και για συνεχή βελτίωση των σχετικών νομοθεσιών. 

 Αναφορά στις διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής:   

 Ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Δημήτρης Συλλούρης, επικεφαλής αντιπροσωπίας, πραγματοποίησε 
επίσκεψη στην Κίνα, από 4 μέχρι 12 Νοεμβρίου 2019, κατόπιν πρόσκλησης του Εθνικού Λαϊκού Κογκρέσου της 
χώρας.  Η αντιπροσωπία αποτελείτο από τους κ. Νίκο Τορναρίτη, Γιώργο Τ. Γεωργίου, Χριστάκη Τζιοβάνη, 
Γεώργιο Προκοπίου, Ηλία Μυριάνθους και Μιχάλη Γιωργάλλα.  Στην αποστολή συμμετείχαν επίσης ο κ. Νικόλας 
Θεοχαρίδης, μέλος του διοικητικού συμβουλίου του Κυπριακού Οργανισμού Προώθησης Επενδύσεων (CIPA) 
και ομάδα Κυπρίων επιχειρηματιών. 

 Το πρόγραμμα της επίσκεψης περιλάμβανε επαφές και άλλες δραστηριότητες στη Σαγκάη, το Πεκίνο, τη 
Σεντσέν και την Γκουάνγκτζου.  Στη Σαγκάη ο Πρόεδρος της Βουλής παρακάθησε στο επίσημο δείπνο που 
παρέθεσε ο Πρόεδρος της Κίνας κ. Xi Jinping με την ευκαιρία των εγκαινίων της 2ης Διεθνούς Έκθεσης 
Εισαγωγικού Εμπορίου της Σαγκάης.  Συνοδευόμενος από βουλευτές ο κ. Συλλούρης παρέστη στα εγκαίνια της 
έκθεσης.  Ο Πρόεδρος της Βουλής εκφώνησε επίσης ομιλία με θέμα «Τεχνητή Νοημοσύνη και Καινοτομία-Ιδέες, 
Τεχνολογία-Αγορές» στα πλαίσια του 2ου Διεθνούς Οικονομικού Φόρουμ Χονγ Κιάο, που διεξήχθη παράλληλα 
με την έκθεση.  Στην έκθεση η αντιπροσωπία επισκέφθηκε εξάλλου περίπτερα με κυπριακά προϊόντα.   

 Στο Πεκίνο η αντιπροσωπία είχε χωριστές συναντήσεις με τον Πρόεδρο του Εθνικού Λαϊκού Κογκρέσου 
και με μέλη της Ομάδας Φιλίας Κίνας-Κύπρου, με τον Πρόεδρο και μέλη της Λαϊκής Πολιτικής Συμβουλευτικής 
Διάσκεψης της Κίνας, καθώς και με τον Πρόεδρο και μέλη του Κινεζικού Λαϊκού Ινστιτούτου Εξωτερικών 
Υποθέσεων.  Οι συναντήσεις επικεντρώθηκαν στις προοπτικές εφαρμογής των πολύ στενών και φιλικών 
σχέσεων μεταξύ Κύπρου και Κίνας σε πρακτική συνεργασία, με απτά αποτελέσματα με αμοιβαίο όφελος.  
Υπογραμμίστηκε εκατέρωθεν η σταθερή αλληλοϋποστήριξη στην αρχή «Μία Κίνα-Μία Κύπρος», ενώ 
επιβεβαιώθηκε ο ρόλος γέφυρας της Κύπρου ως κράτους μέλους της ΕΕ στην προώθηση του διαλόγου και της 
συνεργασίας της Κίνας με την Ένωση. 

 Στις πόλεις Σαγκάη, Σεντσέν και Γκουάνγκτζου η αντιπροσωπία είχε συναντήσεις με τους προέδρους και 
μέλη των τοπικών Λαϊκών Κογκρέσων και επισκέφθηκε τις εγκαταστάσεις μεγάλων επιχειρήσεων υψηλής 
τεχνολογίας, τεχνητής νοημοσύνης, καινοτομίας και υπηρεσιών.  Ο Πρόεδρος της Βουλής προσφώνησε εξάλλου 
επιχειρηματικό φόρουμ, που συνδιοργάνωσαν ο CIPA και το Συμβούλιο για την Προώθηση των Επενδύσεων και 
του Διεθνούς Εμπορίου της Κίνας στην Γκουάνγκτζου. 

 Κατά την επίσκεψη, που ήταν ιδιαίτερα σημαντική, εξετάστηκαν συγκεκριμένες δράσεις συνεργασίας, 
ιδιαίτερα στους τομείς του τουρισμού, του εμπορίου, των υποδομών, της τεχνολογίας, της έρευνας, της 
καινοτομίας και της παιδείας.  Έγιναν επίσης σκέψεις για πιθανές διδυμοποιήσεις πόλεων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Εδώ θα ήθελα μια διακοπή, κυρία Δημητρίου, σας παρακαλώ.  Να ευχαριστήσω τις υπηρεσίες για την 
πολύ καλή διοργάνωση και τους βουλευτές που συμμετείχαν ως εκπρόσωποι των κομμάτων γι’ αυτή την πολύ 
σημαντική επίσκεψη, για την οποία όποιος θέλει μπορεί να ενημερωθεί με λεπτομέρεια, γιατί υπάρχουν 
πράγματα που έγιναν και πράγματα που μπορεί να γίνουν. 

 Συνεχίστε, παρακαλώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Στις 18 και 19 Νοεμβρίου ο Πρόεδρος της Βουλής συμμετείχε στη 2η Προπαρασκευαστική Συνάντηση στη 
Γενεύη για την 5η Παγκόσμια Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης, που θα 
πραγματοποιηθεί τον Αύγουστο του 2020 στη Βιέννη.  Κατά τη συζήτηση των θεμάτων που θα απασχολήσουν 
τη διάσκεψη ο Πρόεδρος της Βουλής εισηγήθηκε τη συμπερίληψη των εννοιών της περιφερειακής συνεργασίας 
και του πολυμερισμού, ενώ αποφασίστηκε όπως ο κ. Συλλούρης ετοιμάσει έκθεση με θέμα «Κοινοβούλια στον 
21ο αιώνα», η οποία θα παρουσιαστεί κατά τη διάσκεψη στη Βιέννη.  Εξάλλου, με την ευκαιρία της συνάντησης 
ο Πρόεδρος της Βουλής ενημέρωσε τους ομολόγους του που συμμετείχαν στη συνάντηση σχετικά με την 
πρωτοβουλία του για την Παράλληλη Βουλή, στα πλαίσια συζήτησης που διεξήχθη για αποτελεσματικότερη και 
αμεσότερη επικοινωνία του θεσμού του κοινοβουλίου με τους πολίτες, προκειμένου να ενισχυθεί η συμμετοχική 
δημοκρατία, ο πλουραλισμός και η διαφάνεια.  

 Στις 7 και 8 Νοεμβρίου ο βουλευτής κ. Δημήτρης Δημητρίου εκπροσώπησε τον Πρόεδρο της Βουλής κ. 
Δημήτρη Συλλούρη σε ευρωπαϊκό περιφερειακό συνέδριο που συνδιοργάνωσαν τα Ηνωμένα Έθνη και η 
Ουγγαρία στη Βουδαπέστη με θέμα «Πρόληψη της ακραίας τρομοκρατίας:  Περιφερειακές πολιτικές 
αντιμετώπισης και μετριασμού του κινδύνου».  Ο κ. Δημητρίου αναφέρθηκε στη σημασία μιας συλλογικής, 
έγκαιρης και αποτελεσματικής αντίδρασης και της επίδειξης μηδενικής ανοχής σε όλες τις εκφράσεις μίσους και 
υποστήριξε την εφαρμογή εθελοντικών εθνικών ρυθμιστικών μηχανισμών και την εφαρμογή αυστηρότερων 
κυρώσεων.  Ως επικεφαλής δε της κυπριακής αντιπροσωπίας της Μικτής Ομάδας Κοινοβουλευτικού Ελέγχου 
της ΕΥΡΩΠΟΛ εξήρε τον ουσιαστικό ρόλο που διαδραματίζει η ΕΥΡΩΠΟΛ στην ανταλλαγή και ανάλυση 
πληροφοριών, προκειμένου να μετριαστούν οι κίνδυνοι από την επιστροφή τρομοκρατών. 

 Η κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, ειδική αντιπρόσωπος της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του Οργανισμού για 
την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη (ΚΣ ΟΑΣΕ) για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς, είχε 
συναντήσεις στις 12 και 13 Νοεμβρίου με ανώτατους αξιωματούχους του Οργανισμού για την Οικονομική 
Συνεργασία και την Ανάπτυξη στο Παρίσι, καθώς και της Ομάδας Κρατών κατά της Διαφθοράς (GRECO) και της 
επιτροπής εμπειρογνωμόνων για την αξιολόγηση των μέτρων για την καταπολέμηση της νομιμοποίησης εσόδων 
από παράνομες δραστηριότητες και της χρηματοδότησης της τρομοκρατίας (Moneyval).  Υπογραμμίστηκε απ’ 
όλες τις πλευρές ότι η διαφθορά έχει διαβρωτικές για τη δημοκρατία επιπτώσεις και προκαλεί απαξίωση του 
πολιτικού συστήματος.  Συζητήθηκαν συναφώς η ανάγκη ρύθμισης της άσκησης πίεσης μέσω ομάδων 
συμφερόντων (lobbying), η ανάγκη υιοθέτησης κώδικα δεοντολογίας, η διασφάλιση της ανεξαρτησίας των 
αξιωματούχων ή αρχών που δραστηριοποιούνται στην καταπολέμηση της διαφθοράς και των μέσων μαζικής 
ενημέρωσης και η προστασία των πληροφοριοδοτών. 

 Ο κ. Γιώργος Λουκαΐδης συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής της Κοινοβουλευτικής Συνέλευσης του 
Συμβουλίου της Ευρώπης (ΚΣΣΕ) για την Παρακολούθηση της Τήρησης των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων 
των Κρατών Μελών του Συμβουλίου της Ευρώπης στις 13 Νοεμβρίου, στο Παρίσι.  Ακολούθως, ο κ. Λουκαΐδης 
συμμετείχε σε συνεδρία της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων και Δημοκρατίας της ΚΣΣΕ στο Βερολίνο, στις 14 
Νοεμβρίου.  Ο κ. Λουκαΐδης ενημέρωσε την επιτροπή για τις παράνομες ενέργειες της Τουρκίας στην ΑΟΖ της 
Κύπρου και τα σχετικά νομικά μέτρα και κυρώσεις που υιοθέτησε το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.  Κάλεσε δε την 
Τουρκία, στην παρουσία Τούρκων βουλευτών μελών της συνέλευσης, να σταματήσει τις προκλητικές της 
ενέργειες, που πλήττουν το διεθνές δίκαιο και υπονομεύουν τις προσπάθειες επανέναρξης του διαλόγου για λύση 
του κυπριακού προβλήματος.  Σε άλλη παρέμβασή του καταδίκασε την τουρκική εισβολή στη Συρία και τόνισε 
τις αρνητικές συνέπειες για την ειρήνη και σταθερότητα τόσο στη Συρία όσο και στην ευρύτερη περιοχή.  Ο κ. 
Λουκαΐδης συμμετείχε επίσης ως εκπρόσωπος της πολιτικής ομάδας της Ενωμένης Αριστεράς στην ad hoc 
επιτροπή της ΚΣΣΕ για την παρακολούθηση των πρόωρων βουλευτικών εκλογών στη Λευκορωσία, στις 17 
Νοεμβρίου.   

 Οι βουλευτές κ. Άγγελος Βότσης ως επικεφαλής, Κώστας Κωνσταντίνου, Ευανθία Σάββα και Ηλίας 
Μυριάνθους συμμετείχαν σε κοινή συνεδρίαση της Διεθνούς Γραμματείας και των προέδρων και εισηγητών των 
επιτροπών της Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας (ΔΣΟ) στην Αθήνα, στις 14 και 15 Νοεμβρίου.  
Η κυπριακή αντιπροσωπία εξέφρασε την εκτίμησή της προς τη ΔΣΟ για τη σταθερή στήριξη προς την Κύπρο και 
τον κυπριακό λαό, σ’ ότι αφορά στο κυπριακό πρόβλημα και τις προσπάθειες για επίλυσή του.  Υπενθύμισε δε 
τη θλιβερή επέτειο της ανακήρυξης του ψευδοκράτους, στηλιτεύοντας τον ρόλο της Τουρκίας στο όλο ζήτημα. 

 Ο κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης, μέλος της κυπριακής αντιπροσωπίας στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του 
ΟΑΣΕ, συμμετείχε σε αποστολή παρακολούθησης των βουλευτικών εκλογών στη Λευκορωσία, στις 17 
Νοεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο της αποστολής πραγματοποιήθηκαν χωριστές συναντήσεις με υποψηφίους και 
εκπροσώπους των εκλογικών αρχών της χώρας, καθώς και με εκπροσώπους των μέσων μαζικής ενημέρωσης 
και της κοινωνίας των πολιτών.  Την ημέρα των εκλογών ο κ. Χατζηγιάννης πραγματοποίησε επισκέψεις σε 
εκλογικά κέντρα στο Μίνσκ για επιτόπου παρακολούθηση της εκλογικής διαδικασίας. 

 Η κ. Αννίτα Δημητρίου, πρέσβειρα του Δικτύου Γυναικών Πολιτικών Ηγετών, εκ μέρους της Βουλής των 
Αντιπροσώπων συμμετείχε στο Παγκόσμιο Φόρουμ Γυναικών Ηγετών στο Ρέικιαβικ, από 18 μέχρι 20 Νοεμβρίου.  
Η κ. Δημητρίου απηύθυνε δήλωση εκ μέρους της Βουλής, απαντώντας στην έκκληση του Οργανισμού Ηνωμένων 
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Εθνών για ανάληψη δράσεων προώθησης της ισότητας στο πλαίσιο του νομοθετικού έργου και του 
κοινοβουλευτικού ελέγχου.  Αναφέρθηκε στην εφαρμογή των ποσοστώσεων ως προσωρινό θετικό μέτρο και 
τόνισε ότι οι γυναίκες κοινοβουλευτικοί οφείλουν και οι ίδιες να ανοίξουν τον δρόμο για αύξηση του αριθμού των 
γυναικών στην πολιτική. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε την προσπάθεια που γίνεται να κατατεθούν και να εξεταστούν 
έγκαιρα οι προϋπολογισμοί των ημικρατικών οργανισμών.  Βρισκόμαστε σε καλό δρόμο, οι περισσότεροι…  
Κοντά στους τριάντα, αν δεν κάνω λάθος… 

 Κύριε Βότση, νομίζω είκοσι οκτώ; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά την επιτροπή Οικονομικών, από τους τριάντα ημικρατικούς οργανισμούς των 
οποίων οι προϋπολογισμοί θα έπρεπε να κατατεθούν έχουν κατατεθεί και έχουν συζητηθεί, μετά και από τη δική 
σας έγκριση να ξεκινούμε συζήτηση ακόμα και πριν από την κατάθεση, οι είκοσι τρεις.  Έχουν μείνει επτά.  Για 
κάποιους από τους επτά υπάρχουν κάποιες εξηγήσεις που μας έχουν δοθεί, που είναι ενώπιόν σας.  Αν θέλετε, 
μπορείτε να τους αναφέρετε.  Υπάρχουν κάποιοι που δεν έχουν δώσει ακόμη εξηγήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θέλετε να τους αναφέρετε εσείς ή να τους αναφέρω εγώ;  Να κατονομάσετε ποιοι δεν έχουν φέρει και 
ποιοι είναι εκείνοι που έχουν κάποια εξήγηση με την παράκληση να τους καταθέσουν την ερχόμενη βδομάδα.  
Και το μήνυμα προς όλους που δεν έφεραν είναι καθαρό:  Θα τηρηθεί αυστηρά ο νόμος. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Από την Αρχή Λιμένων Κύπρου μάς είπαν ότι πάει στο Υπουργικό Συμβούλιο την ερχόμενη βδομάδα.  
Πρόεδρος του διοικητικού συμβουλίου κ. Πέτρος Κρασσάς.  Επιτροπή Σιτηρών, πρόεδρος ο κ. Θεοχάρους 
Δημήτρης, δεν έχουμε ακόμη κάποια ενημέρωση.  Πρόεδρος του ΘΟΚ η κ. Αντιγόνη Αθηαινίτη, ακόμη δεν έχουμε 
κάποια ενημέρωση.  Πρόεδρος του Ραδιοφωνικού Ιδρύματος Κύπρου ο κ. Ανδρέας Φράγκος, ακόμη δεν έχουμε 
ενημέρωση.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών νομίζω ότι ήρθε σήμερα, οπότε 
είναι εντός των προθεσμιών, και ο περί Προϋπολογισμού του Ενιαίου Φορέα Εξώδικης Επίλυσης Διαφορών, 
επίτροπος ο κ. Ιωάννου, πρόεδρος ο κ. Στέλιος Αναστασιάδης, εγκρίνεται τη Δευτέρα από το συμβούλιο, μετά 
από ανταλλαγή που είχαν μαζί με το υπουργείο, και ο περί Προϋπολογισμού Εθνικής Αρχής Παιγνίων και 
Εποπτείας Καζίνων, πρόεδρος ο κ. Χρήστος Μαυρέλης, ακόμα δεν έχει κατατεθεί.  Αυτά όσον αφορά τους 
τριάντα προϋπολογισμούς που θα ήταν ενώπιον της επιτροπής.   

 Αφού πήρα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, επιτρέψετέ μου να πω ότι όλα αυτά, για να μπορεί να είναι ενώπιόν 
μας, σημαίνει ότι κάποιοι άνθρωποι δούλεψαν και θέλω να τους αναφέρω:  Τασούλα, Κωνσταντίνος, Αντώνης, 
Σταυρούλα, που είναι η γραμματεία της επιτροπής Οικονομικών.  Νομίζω έχουν ξεπεράσει και τα όριά τους, 
όπως επίσης η επιτροπή, την οποία ευχαριστώ… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ σας ευχαριστώ όλους, συγχαρητήρια και να προχωρήσουμε.  Κάνουμε μια μεγάλη αλλαγή εδώ και 
σε αυτόν τον τομέα, την οποία πρέπει να στηρίξουμε όλοι, και σας ευχαριστώ. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι από τα σαράντα ένα θέματα της ολομέλειας σήμερα τα τριάντα δύο είναι 
της επιτροπής Οικονομικών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Αστειευόμενος) 

 Την άλλη φορά να είναι όλα! 

 Ο κ. Λουκαΐδης θέλει να μιλήσει. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Ακριβώς επ’ αφορμή την εικόνα που παρουσιάζει η ατζέντα της ολομέλειας έχουμε συζητήσει το ευρύτερο 
ζήτημα στην κοινοβουλευτική μας ομάδα και θέλω να μεταφέρω και ενώπιον της ολομέλειας και τις δικές μας 
ευχαριστίες σε όσους συνέβαλαν στην παραγωγή αυτού του τεράστιου έργου.  Χρειαζόταν πάρα πολύς μόχθος, 
πολύ διάβασμα και πάρα πολλές ώρες συνεδριάσεων βέβαια, οι οποίες συνεχίζονται.  Είναι μια καινοτομία που 
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έχει γίνει και είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, την είχαμε απαιτήσει άλλωστε τέτοιο καιρό εδώ στην ολομέλεια 
της Βουλής των Αντιπροσώπων και άρα δεν μπορούμε παρά να χαιρόμαστε, γιατί έχουμε μια θετική εξέλιξη.   

 Έχουμε όμως αρνητικές επιπλοκές… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να τις πούμε, για να τις διορθώσουμε. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 … γιατί είναι τεράστιος ο φόρτος δουλειάς που μεταφέρεται σε μια μόνο επιτροπή.  Κάποιοι από τους 
προϋπολογισμούς ημικρατικών πρέπει να πω ότι έχουν πάει σε άλλες επιτροπές όπως συνηθίζετο, αλλά 
επιτέλους -και δε λέω να το αποφασίσουμε σήμερα- επ’ αφορμή των προβλημάτων που παρουσιάζονται, των 
δυσκολιών που παρουσιάζονται, πρέπει επιτέλους να συζητήσουμε στα σοβαρά, συζήτηση των 
προϋπολογισμών και των υπουργείων και των ημικρατικών που αφορούν στα συγκεκριμένα υπουργεία στις 
αντίστοιχες κοινοβουλευτικές επιτροπές.  Γιατί η βασικότερη επίπτωση είναι ότι δυστυχώς δεν εξετάζουμε με όλη 
τη δέουσα σοβαρότητα πιο ολοκληρωμένα αυτούς τους προϋπολογισμούς, αν το κάνουμε, σημαντικών 
ημικρατικών οργανισμών, σε χρόνο πολύ περιορισμένο, κάτω από τόσο μεγάλη πίεση.  Και δε θέλω να 
υποβαθμίσω καθόλου την προσπάθεια που έχει γίνει, αφορά και εμάς αυτή η κριτική παρατήρηση, ως ΑΚΕΛ 
εννοώ, άρα πρέπει να δούμε συλλογικά ως σώμα το συντομότερο, για να αποφασίσουμε για τα επόμενα χρόνια 
πώς προχωρούμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το δούμε.  Απλώς, μια παρατήρηση -όχι διόρθωση- σε αυτά που είπατε.  Νομίζω σοβαρότητα υπήρξε 
και με τούτο το καθεστώς.  Αν πρέπει να αλλάξουμε το καθεστώς…  Βεβαίως, ξανατέθηκε αυτό το θέμα, κύριε 
Λουκαΐδη, το ανοίγετε ξανά και πρέπει να συζητηθεί.  Συμφωνώ. 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ναι, κυρία Μαύρου, θέλετε να μιλήσετε; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επειδή έχουμε συζητήσει τον τελευταίο καιρό πάρα πολύ, έτσι, επισταμένα τα θέματα της 
λειτουργίας της Βουλής, νέοι κανονισμοί, διαδικασίες, μάλιστα διαδικασίες που, για να είμαστε ειλικρινείς, 
βλέποντας τώρα πώς λειτουργούν, θεωρούμε ότι δε βοηθούν, έτσι, μια γρήγορη ανταπόκριση της Βουλής.  
Λυπούμαι να πω ότι την ίδια αυστηρότητα δεν έχουμε δείξει σε ό,τι αφορά τις συζητήσεις των προϋπολογισμών.  
Σήμερα στις καταθέσεις είναι ο προϋπολογισμός του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων.  Ο προϋπολογισμός 
του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων συζητήθηκε τα προηγούμενα χρόνια στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή 
Εσωτερικών ως πρέπει.  Διότι εκεί είναι η ουσιαστική συζήτηση.  Αντίθετα, από ό,τι αντιλαμβάνομαι, προτού 
ακόμη κατατεθεί ο προϋπολογισμός, συζητήθηκε ήδη στην επιτροπή Οικονομικών.  Για να είμαι ειλικρινής, 
Πρόεδρε, εγώ ερχόμουν σήμερα με πρόταση να αναβληθεί, να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών και να γίνει 
σωστά η συζήτηση, όπως πρέπει.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αν κάνετε αυτή την εισήγηση, μπορεί να εξετάσει το σώμα…  Και δεν το θεωρώ… 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Θα ήταν το καλύτερο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …Και δε θεωρώ ότι είναι και κακό… 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Θεωρώ όμως ότι παράτυπα συζητήθηκε στην επιτροπή Οικονομικών και κακώς οι υπηρεσίες της Βουλής 
δεν παρέπεμψαν τον προϋπολογισμό τούτο και φαντάζομαι και άλλους στις αρμόδιες επιτροπές.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Λοιπόν, να μην τα επιρρίπτουμε στις υπηρεσίες της Βουλής.  Εγώ λέω το εξής, για να είμαστε και 
πρακτικοί:  Εάν τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό η πρόεδρος της επιτροπής Εσωτερικών θέλει να τον εξετάσει, 
με την υπόσχεση όμως ότι θα μας τον φέρει την επόμενη Παρασκευή…  Νομίζω δεν πρέπει να υπάρχει ένσταση, 
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μπορεί να προκύψουν νέα ζητήματα, δεν έχει κανένα πρόβλημα.  Εγώ θα το επέτρεπα και θα έκλεινα τη συζήτηση 
εδώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Να πούμε ότι καταρχάς δεν πάει σήμερα για ψήφιση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ανεξαρτήτως… 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Επειδή σήμερα δεν πάνε όσοι καθ’ υπέρβαση ξεκίνησαν να συζητούνται στην επιτροπή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ήταν απλώς για να μη χάνουμε χρόνο.   

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Με ενημερώνει η αρμόδια υπηρεσία ότι τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, με εξαίρεση το τι γινόταν πέρσι, 
γίνεται η συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών.  Εάν οι συνάδελφοι θέλουν να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών, 
κανένα πρόβλημα, χαλάλι τους! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία!   

 Θέλετε να έρθει κοντά σας, κυρία Μαύρου; 

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Βεβαίως και το θέλω! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, να παραπεμφθεί στην επιτροπή Εσωτερικών και να είστε έτοιμοι την ερχόμενη Παρασκευή.  

ΕΛΕΝΗ ΜΑΥΡΟΥ: 

 Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε και κύριε συνάδελφε.  Γινόταν τούτο για δέκα, δεκαπέντε, είκοσι χρόνια, 
δεν ξέρω.  Κάναμε την ίδια συζήτηση και πέρσι και πρόπερσι.  Και πέρσι ο προϋπολογισμός του ΚΥΠΕ πήγε 
στην αρμόδια επιτροπή.  Επαναλαμβάνω ότι μπορεί να ισχύει το ίδιο και για άλλες επιτροπές.  Εγώ μιλώ για το 
συγκεκριμένο.   

 Λοιπόν, κακώς προωθήθηκε στην επιτροπή Οικονομικών, κακώς δεν έγινε συνεννόηση μαζί μας και… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κάμετε την επίκρισή σας, αλλά να καταλήγουμε κάπου.  Και εγώ εισηγούμαι, πρώτον, ο προϋπολογισμός 
αυτός να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών και, δεύτερον, να εξετάσουμε, για να μη συζητούμε εδώ κάθε φορά 
για τον άλφα ή βήτα προϋπολογισμό, με την εισήγηση του κ. Λουκαΐδη, να κάτσουμε, κύριε Λουκαΐδη                          
-αναφέρομαι στην εισήγησή σας- και να αποφασίσουμε με τον τρόπο που πρέπει να αποφασίσουμε, για να μην 
προκύπτει ξανά και ξανά ένα θέμα, το οποίο νομίζω είναι πολύ εύκολο να λυθεί.  

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Δε θα ανοίξω θέμα για το πού εννά παν τα θέματα της επιτροπής Οικονομικών, αλλά θεωρώ ότι έχει ένα 
θέμα συγκεκριμένο και, αν θέλουμε να είμαστε σοβαροί, πρέπει να είμαστε ξεκάθαροι.  Το ΚΥΠΕ είτε του χρόνου 
είτε τα προηγούμενα χρόνια ήταν στην επιτροπή Εσωτερικών.  Καλώς ή κακώς συζητήθηκε ήδη στην επιτροπή 
Οικονομικών.  Εφέραμεν το ΚΥΠΕ, εβάλαμεν τις ερωτήσεις μας, εκάμαμεν συζήτηση, περιμένουμε τις 
απαντήσεις.  Εγώ λέω ότι λογικά να τελειώσουμε τη συζήτηση στην επιτροπή Οικονομικών τζιαι, αν 
αποφασίσουμε άλλως πως για το ΚΥΠΕ τζιαι για άλλους οργανισμούς παρακάτω, να το κάνουμεν.  Αλλά να τους 
ξαναφωνάξουμεν, για να παν στην επιτροπή Εσωτερικών, να ξανακάνουμε την ίδια συζήτηση, νομίζω ότι δε θα 
δείξουμε σοβαρότητα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nα σας πω κάτι, αν μου επιτρέπετε, κύριε Τορναρίτη, και θα σας δώσω τον λόγο.  

 Εγώ θα το άφηνα με αυτή την πρόθεση που εξέφρασα και εγώ και ο πρόεδρος της επιτροπής, να το 
διαβουλευθείτε μεταξύ σας οι πρόεδροι, τα κόμματα και να αποφασίσετε πού θέλετε να πάει.  Να μη χάνουμε 
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άλλο χρόνο!  Έχουμε σαράντα-σαράντα πέντε θέματα.  Εγώ δεν έχω πρόβλημα να φύγουμε εδώ με εισήγηση 
να πάει στην επιτροπή Εσωτερικών, εκτός εάν αυτή η εισήγηση ανατραπεί μέσα από μία διαβούλευση. 

 Ο κ. Τορναρίτης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εγώ θα έλεγα κάτι που λέχθηκε πολλές φορές στα χρόνια που είμαι σε τούτα τα έδρανα.  
Ίσως πρέπει να αποφασίσουμε ότι ο κάθε προϋπολογισμός πρέπει να πηγαίνει στην καθ’ ύλην αρμόδια 
επιτροπή… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό εισηγήθηκε ο κ. Λουκαΐδης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ:  

 Δε μιλώ μόνο για τούτο τον προϋπολογισμό.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό εισηγήθηκε ο κ. Λουκαΐδης. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Για όλα τα θέματα. 

 Δεύτερον, όσον αφορά το θέμα που συζητούμε, αφ’ ης στιγμής άρχισε η συζήτηση, προφανώς και πρέπει 
να τελειώσει και, ό,τι αποφασίσουμε, ες αύριον τα σπουδαία! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όχι, όχι.  Να πω, όπως το έβαλα, νομίζω, να το αφήσουμε.  Αν πείσετε την επιτροπή Εσωτερικών ότι 
πρέπει να συνεχίσει εκείνη η συζήτηση, τότε κάμετέ το.  Εδώ είναι το θέμα του συγκεκριμένου προϋπολογισμού, 
καταλήγουμε έτσι.  Για το γενικότερο να κάτσουμε να κουβεντιάσουμε.  Έχουμε καιρό για τα επόμενα.  

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς, πρέπει να πω ότι διαχειριζόμαστε μια επιτυχία και όντως ήταν μια επιτυχία το 
να έρθουν οι προϋπολογισμοί στην ώρα τους, απλά δεν είχαμε προβλέψει ότι με το να έρθουν στην ώρα τους 
θα είχαμε περισσότερη δουλειά.    

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Όι, το προβλέψαμε, συγγνώμη, κύριε Περδίκη, που σας διακόπτω.  Το προβλέψαμε και ο περσινός 
πρόεδρος της επιτροπής -ο προηγούμενος, εννοώ- πέρσι τόνισε -και ήταν και ένα από τα επιχειρήματα που 
χρησιμοποιούσαμε προς την εκτελεστική εξουσία- ότι θα κάνει το αδύνατο δυνατόν, για να τα εξετάσει, και ο 
φετινός πρόεδρος ο κ. Βότσης στην πράξη απέδειξε ότι, παρ’ όλη την πολλή δουλειά, αποτέλεσμα υπήρξε.  Θα 
ανέμενα, όπως ξεκίνησες, να πεις ότι διαχειριζόμαστε μία τεράστια επιτυχία θεσμικά σωστή.  Και βρίσκουμε 
τρόπο να συζητούμε κατά την άποψή μου τις λεπτομέρειες. 

 Συνεχίστε όμως. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Η άποψή μου είναι ότι διαχειριζόμαστε μία επιτυχία στο γεγονός ότι με τη στάση της Βουλής και του 
προέδρου της επιτροπής Οικονομικών υποχρεώθηκε η κυβέρνηση ουσιαστικά να εφαρμόσει το σύνταγμα και 
εκείνο ακόμα έτσι κι έτσι, διότι η διορία έλεγε, το σύνταγμα λέει τέλος ουσιαστικά του Οκτωβρίου.  Εμείς είμαστε 
ήδη μέσα στον Νιόβρη, αλλά θα συνεχίσουμε την προσπάθεια, κύριε Πρόεδρε, με τον δικό σας τον συντονισμό.   

 Να πω την αλήθεια;  Nα την πω την αλήθεια.  Αυτοί οι οποίοι πραγματικά έχουν, μπορεί να τους πιστώσεις 
αυτή την επιτυχία κυρίως είναι το προσωπικό, η γραμματεία της Βουλής, που δούλεψε υπεράνθρωπα.  Εμείς ως 
επιτροπή, όσο και αν προσπαθήσαμε -το ομολογώ για τον δικό μου τον εαυτό πρώτα, ο καθένας ας αναλάβει τη 
δική του την αυτοκριτική- δεν πιστεύω ότι εκάμαμεν εκείνη την εξέταση των προϋπολογισμών που κάμναμεν 
άλλες χρονιές.  Είναι σε κάποιο βαθμό λιγότερο σε βάθος αυτό που έγινε.  Και παρακαλώ πολύ να ληφθεί υπόψη 
ότι για την οποιαδήποτε απόφαση της διαχείρισης του θέματος τούτου να ληφθεί υπόψη και η ανάγκη της καλής 
ποιότητας, όχι μόνο της ταχύτητας και της ποσότητας, αλλά και της ποιότητας του ελέγχου που θα γίνει. 

 Μία εισήγηση είναι κάποιοι να πηγαίνουν σε άλλες επιτροπές.  Αλλά, αν ακολουθήσουμε αυτό το σχέδιο, 
κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Μα, να μην κάμνουμε εδώ τη συζήτηση.  Θα τα πείτε, όταν θα σας καλέσω, και υπάρχουν επιχειρήματα 
και υπέρ και κατά γι’ αυτή τη…   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Θα παρακαλούσα να μη βιαστούμε να πάρουμε αποφάσεις τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μα, δε θα την πάρουμε τώρα την απόφαση. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εγώ ευχαριστώ. 

 Αλλά εν κατακλείδι να μου επιτρέψετε, γιατί το νιώθω έντονα, να πω ότι, παρ’ όλη αυτή τη συζήτηση και 
τον χρήσιμο προβληματισμό και παρ’ όλο που πρέπει να δοθούν τα εύσημα απ’ εκεί, απ’ εδώ κ.λπ. -και φυσικά 
σε όλη τη Βουλή πρέπει να δοθούν- να μην ξεχάσουμε ότι πετύχαμε κάτι το πολύ σπουδαίο, που μας δίνει χρόνο 
και, άμα είναι χρόνος στη Βουλή, ακόμα και το ποιοτικό που λέτε, δε θα έχει πρόβλημα η Βουλή να πει «να τα 
ξαναδώ τον Γενάρη όλα αυτά και να τα ξαναμελετήσω».  Όταν έρχονταν τον Απρίλη, λειτουργούσατε και 
λειτουργούσαμε κάτω από τη βία ότι «αν δεν ψηφίσετε αύριο το ΡΙΚ, μένουν απλήρωτοι οι υπάλληλοι».  Να μην 
ξεχνούμε από πού ξεκινήσαμε και πού είμαστε σήμερα. 

 Ευχαριστώ πάρα πολύ και να προχωρήσουμε παρακάτω, στο Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων 
και εγγράφων. 

 Παρακαλώ. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Πρέπει να χαμηλώσει η ένταση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μπορεί να χρειάζεται να είναι δυνατή η ένταση. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Είναι πάρα πολύ δυνατή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μειώστε την ένταση.  Δε μιλώ διαφορετικά απ’ ό,τι μιλώ άλλες φορές.  Μπορεί οι υπηρεσίες κάτω, οι 
λειτουργοί, να θεώρησαν ότι πρέπει να φωνάξω και, επειδή δε φωνάζω, εψηλώσαν το! 

 Θα ξεκινήσουμε με το Κεφάλαιο Δεύτερο, κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, επειδή υπάρχουν δύο 
σχέδια ψηφίσματος τα οποία θα κατατεθούν σήμερα και για τα οποία υπάρχει εισήγηση να κηρυχθούν επείγοντα 
και να εγκριθούν σήμερα.  Το πρώτο σχέδιο ψηφίσματος τιτλοφορείται «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά τις πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού Δασικού Πάρκου 
Ακάμα» και κατατίθεται από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και τον κ. Γιώργο 
Περδίκη, βουλευτή του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. Το δεύτερο σχέδιο ψηφίσματος τιτλοφορείται 
«Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους 
παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη» και κατατίθεται από την 
κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις. 

 Παρακαλώ, κύριε Τορναρίτη. 

 Ένα λεπτό, κυρία Ερωτοκρίτου. 

ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Συμβαίνει κάθε φορά, εθιμοτυπικό πλέον είναι το θέμα!  Δεν μπορούμε προφανώς να ψηφίσουμε σήμερα, 
τα λάβαμε χθες τα ψηφίσματα, υπάρχει και μία σειρά τροπολογιών που κατατέθηκε πριν λίγο.  Συμφωνούμε ή 
διαφωνούμε δεν είναι εδώ το θέμα.  Νομίζω να μας δώσετε την ευκαιρία να τα μελετήσουμε.  Για την Αμμόχωστο 
εδώσαμεν στο ΑΚΕΛ την ευκαιρία περίπου ένα μήνα να μας καταθέτει τροπολογίες, τέσσερις μήνες, οπόταν αυτή 
είναι η εισήγηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η εισήγησή σας είναι να γίνει η κατάθεση, αλλά να μη συζητηθούν σήμερα κατεπειγόντως. 
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ΝΙΚΟΣ ΤΟΡΝΑΡΙΤΗΣ: 

 Εγώ νομίζω ειδικά τούτο το θέμα που αφορά τους Παλαιστινίους και το Ισραήλ καλύτερα να μη γίνει 
κατάθεση· να γίνει ανταλλαγή απόψεων.  Ίσως καταλήξουμε σε κάτι το ομόφωνο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nα το δω στην ψηφοφορία, αν χρειαστεί, στο τέλος. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς ακριβώς θα λέγαμε ότι, επειδή τα πήραμε τις τελευταίες ώρες τα ψηφίσματα, αφενός 
μεν το ένα αφορά θέμα το οποίο θα συζητηθεί στην επιτροπή Περιβάλλοντος την Τρίτη, γι’ αυτό θεωρούμε ότι 
ορθότερο θα ήταν το σώμα να αποφασίσει στην επόμενη ολομέλεια, όταν θα έχει γίνει και η συνεδρία στην 
επιτροπή Περιβάλλοντος, όπου εκεί θα υπάρχουν και περισσότερα στοιχεία και πληροφορίες και ενδεχομένως 
να μπορούμε να καταλήξουμε σε ένα πιο ολοκληρωμένο κείμενο, αφετέρου δε, όσον αφορά το άλλο, το θέμα 
των ισραηλινών εποικισμών, και εμείς θεωρούμε ότι καλύτερα να μας δοθεί χρόνος.  Ενδεχομένως να υπάρχουν 
και αλλαγές και τροπολογίες, για να καταλήξουμε σε ένα κοινά αποδεκτό… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δηλαδή να καταλάβω, η άποψή σας είναι… 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Ας γίνει κατάθεση, κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 …να γίνει κατάθεση και για τα δύο, αλλά να μη συζητηθούν σήμερα. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Μάλιστα, μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Του Συναγερμού, αντιλαμβάνομαι, η θέση του είναι το ένα εκ των δύο να μην κατατεθεί καθόλου σήμερα, 
έτσι;  Ο κ. Λουκαΐδης θα αντιδράσει σε αυτό και χρειάζεται ψηφοφορία. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, απολύτως κατανοητό να ζητείται αναβολή από τους συναδέλφους από την ώρα που χθες 
έχουν παραλάβει και τα δύο ψηφίσματα.  Υπάρχει βέβαια το στοιχείο του επείγοντος.  Θα ήταν καλά να 
αντιδράσουμε αμέσως μετά τις πυρκαγιές στον Ακάμα, ένα ζήτημα που όλοι έχουμε ευαισθησίες, θεωρώ, όπως 
λέμε ότι χρειάζεται και άμεση αντίδραση σε σχέση με τις νέες παράνομες αποφάσεις των ΗΠΑ να προχωρήσουν 
σε αναγνώριση, νομιμοποίηση των παράνομων εποικισμών του Ισραήλ στη δυτική όχθη του Ιορδάνη.  

 Σε κάθε περίπτωση όμως, επειδή υπάρχει πλήρης κατανόηση, θέλω να υπάρξει, αν είναι δυνατό, και η 
δέσμευση ότι στην αμέσως επόμενη ολομέλεια, όπου θα παρασχεθεί ο χρόνος, θα είμαστε έτοιμοι με 
παρατηρήσεις σε μια προσπάθεια, αν είναι δυνατό, να φθάσουμε και σε ομόφωνη έγκριση, ψήφιση των δύο 
ψηφισμάτων.  Δε συζητείται ασφαλώς το ζήτημα της κατάθεσης.  Δεν είναι υπό αίρεση η κατάθεση ενός 
ψηφίσματος, προβλέπεται στις διαδικασίες.  Δεν το αποσύρουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Εσείς εισηγείστε να κατατεθούν και τα δύο σήμερα και να… 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ασφαλέστατα, ναι.  Δεν τίθεται ζήτημα να αποσύρουμε.  Από την ώρα που θέλουμε να κατατεθεί, πρέπει 
να κατατεθεί.  Αυτό προβλέπει η κοινοβουλευτική διαδικασία και από εκεί και πέρα να συζητήσουμε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Άρα, αν όλοι συναινούμε και είμαστε και ευτυχισμένοι γι’ αυτό, δεν είναι μόνο αυτό, διότι για τέτοια 
πράγματα πρέπει να υπάρχει μια συναίνεση, ελπίζω.  Να μη σκοντάψουμε στα διαδικαστικά!  Να κατατεθούν και 
τα δύο σήμερα και να συζητηθούν την επόμενη φορά και παρακαλώ τους προτείνοντες να αναλάβουν και την 
ευθύνη της διαβούλευσης.   

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα υπόλοιπα προτεινόμενα νομοθετήματα κατατίθενται και παραπέμπονται στις αρμόδιες 
κοινοβουλευτικές επιτροπές σύμφωνα με τον σχετικό κατάλογο που έχει ήδη διανεμηθεί. 

(Η κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων) 

Νομοσχέδια, κανονισμοί, αποφάσεις, έγγραφα, 
εκθέσεις 

Κατάθεση από Παραπομπή/ 
κοινοποίηση σε 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αναπτύξεως Γης του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.226-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.227-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

3.  Ο περί Συνταξιοδοτικών Ωφελημάτων Κρατικών 
Υπαλλήλων και Υπαλλήλων του Ευρύτερου 
Δημόσιου Τομέα περιλαμβανομένων και των 
Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Διατάξεις 
Γενικής Εφαρμογής) (Τροποποιητικός) Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.228-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού 

 

4.  Ο περί Συντάξεων Κρατικών Αξιωματούχων 
(Γενικές Αρχές) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.229-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

5.  Ο περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.230-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Νεολαίας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.231-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

7.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.232-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

8.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Σήμανσης 
Αντικειμένων από Πολύτιμα Μέταλλα 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.233-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου, 
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Πρακτορείου Ειδήσεων του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.234-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Τεχνολογικού 
Πανεπιστημίου Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.235-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

11.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής 
Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.236-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  
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12.  Ο περί Δικαστηρίων (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.237-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

13.  Ο περί της Συμφωνίας Συνεργασίας μεταξύ της 
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δημοκρατίας και 
της Κυβέρνησης του Χασεμιτικού Βασιλείου της 
Ιορδανίας για συνεργασία στην καταπολέμηση 
της Τρομοκρατίας, του Διεθνικού Οργανωμένου 
Εγκλήματος, της Παράνομης Διακίνησης 
Ναρκωτικών, Ψυχοτρόπων Ουσιών και των 
Προδρόμων τους, της Παράνομης 
Μετανάστευσης και άλλων Ποινικών 
Αδικημάτων Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.238-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εξωτερικών 
και Ευρωπαϊκών 
Υποθέσεων  

14.  Ο περί Αστυνομίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.239-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

15.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου 
του Κέντρου Επαγγελματικής Αποκατάστασης 
Ατόμων με Αναπηρία του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.240-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

16.  Ο περί της Ίδρυσης, των Δραστηριοτήτων και 
της Εποπτείας των Ιδρυμάτων Επαγγελματικών 
Συνταξιοδοτικών Παροχών Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.241-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

17.  Ο περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.242-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

18.  Ο περί Ασφαλιστικών και Αντασφαλιστικών 
Εργασιών και Άλλων Συναφών Θεμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.243-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

19.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου 
Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας και 
Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.244-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου  
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

20.  Ο περί Προϋπολογισμού του Πανεπιστημίου 
Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.245-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Παιδείας και 
Πολιτισμού  

21.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του 
Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος  
(Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.246-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

22.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.247-2019). 

Υπουργό Παιδείας, 
Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και 
Νεολαίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

23.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Τ/Κ 
Περιουσιών του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.248-2019). 

Υπουργό Εσωτερικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Προσφύγων-
Εγκλωβισμένων-
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Αγνοουμένων-
Παθόντων 

24.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Αγροτικών Πληρωμών του 2020 Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.249-2019).  

Υπουργό Γεωργίας, 
Αγροτικής Ανάπτυξης 
και Περιβάλλοντος 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

25.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών 
Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων - Θέση 
Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.103-2019). 

Υπουργό Μεταφορών, 
Επικοινωνιών και 
Έργων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

26.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) 
(Αρ. 3) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.104-2019). 

Υπουργό Δικαιοσύνης 
και Δημοσίας Τάξεως  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

27.  Οι περί Ελέγχου των Κρατικών Ενισχύσεων 
(Κεντρικό Σύστημα Μητρώων Κρατικών 
Ενισχύσεων και Ενισχύσεων Ήσσονος 
Σημασίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.105-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή 
Οικονομικών και 
Προϋπολογισμού  

28.  Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της 
Χρήσης των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας 
(Μεθοδολογία Υπολογισμού Ύψους Τέλους 
Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.106-2019). 

Υπουργό Ενέργειας, 
Εμπορίου και 
Βιομηχανίας  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου  
Βιομηχανίας και 
Τουρισμού  

29.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή 
και Ελεγκτή Τεχνικού Ελέγχου (Σχέδια 
Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.107-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

30.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις 
Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και Τεχνικού Ελέγχου Α΄ 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.108-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

31.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία 
(Βεβαίωση Εγγραφής Υποστατικών, 
Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων 
Εργασίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.088-2019). 

Υπουργό Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

32.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Γενικοί) 
(Τροποποιητικοί) (Αρ. 2) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.093-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

33.  Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης 
Κατανομής Βαρών - Θέση Γραμματειακού 
Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.094-2019). 

Υπουργό Οικονομικών  Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών  

Προτάσεις νόμου Κατάθεση από  Παραπομπή σε  

1. Ο περί Αρχείου Πληθυσμού (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.137-2019). 

Ζαχαρία Κουλία και  
Παύλο Μυλωνά, 
βουλευτές Δημοκρατικού 
Κόμματος  
και  

Κωστή Ευσταθίου, 
βουλευτή Κινήματος 
Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εσωτερικών  
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2. Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.138-2019). 

Πανίκο Λεωνίδου, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού, 
Ζαχαρία Κουλία, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου  
και  
Ηλία Μυριάνθους, 
βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Ενέργειας, 
Εμπορίου  Βιομηχανίας 
και Τουρισμού  

3. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.139-2019). 

Στέφανο Στεφάνου, 
Άριστο Δαμιανού και 
Αντρέα Καυκαλιά  
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

4. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 6) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.140-2019). 

Γιώργο Περδίκη, 
βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία 
Πολιτών 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Οικονομικών 
και Προϋπολογισμού 

5. Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και 
Γενικότερα περί Κοινωνικών Παροχών 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.141-2019). 

Αντρέα Φακοντή, Σκεύη 
Κούτρα Κουκουμά και 
Ευανθία Σάββα 
εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας 
ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις   

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Εργασίας, 
Πρόνοιας και 
Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων  

6. Ο περί Ορισμένων Δημόσια Εκτεθειμένων 
Προσώπων και Ορισμένων Αξιωματούχων της 
Κυπριακής Δημοκρατίας (Δήλωση και Έλεγχος 
Περιουσίας) (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.142-2019). 

Ζαχαρία Κουλία 
και  
Μιχάλη Γιωργάλλα, 
βουλευτές εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου 

Κοινοβουλευτική 
Επιτροπή Νομικών 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προχωρούμε στο Κεφάλαιο Πρώτο της ημερήσιας διάταξης, που είναι η 
νομοθετική εργασία.  Όλες οι εκθέσεις θεωρούνται αναγνωσθείσες. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 1 και 2 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί Φορολογίας του 
Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και «Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Μηχανισμοί 
Επίλυσης Φορολογικών Διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση) Κανονισμοί του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την 
Οδηγία (ΕΕ) 2017/1852 του Συμβουλίου της 10ης Οκτωβρίου 2018 για τους μηχανισμούς επίλυσης φορολογικών 
διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση και θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να εισαχθούν στην εθνική 
νομοθεσία επιμέρους ρυθμίσεις, που αφορούν στους μηχανισμούς επίλυσης φορολογικών διαφορών στην 
Ευρωπαϊκή Ένωση και προβλέπουν για την καλύτερη εφαρμογή των προνοιών του προτεινόμενου νόμου. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» και για τους 

κανονισμούς «Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Μηχανισμοί Επίλυσης Φορολογικών Διαφορών 
στην Ευρωπαϊκή Ένωση) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 
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 Μαρίνος Μουσιούττας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου  

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο και 
τους πιο πάνω κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 21η Οκτωβρίου 
2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ιδίου υπουργείου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών 
Κύπρου (ΣΕΛΚ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που κλήθηκε, δεν εκπροσωπήθηκε στην 
επιτροπή.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Φορολογίας του Εισοδήματος Νόμου, 
ώστε να επιτευχθεί εναρμόνιση με την Οδηγία (ΕΕ) 2017/1852 του Συμβουλίου της 10ης Οκτωβρίου 2018 για 
τους μηχανισμούς επίλυσης φορολογικών διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών είναι η θέσπιση δευτερογενούς νομοθεσίας, ώστε να εισαχθούν 
στην εθνική νομοθεσία επιμέρους ρυθμίσεις, που αφορούν στους μηχανισμούς επίλυσης φορολογικών 
διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση (ΕΕ) και προβλέπουν για την καλύτερη εφαρμογή των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου. 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, η Οδηγία 2017/1852:  

1. αποσκοπεί στη βελτίωση του συστήματος επίλυσης διαφορών σχετικά με διαφωνίες ως προς τη 
φορολογική μεταχείριση φορολογουμένων μεταξύ χωρών της ΕΕ, παρέχοντας στους φορολογούμενους 
μεγαλύτερη ασφάλεια και βεβαιότητα για την έγκαιρη λήψη αποφάσεων. 

2.  βασίζεται στη Σύμβαση περί διαδικασίας διαιτησίας της Ένωσης του 1990, η οποία θεσπίζει διαδικασία 
για την εξάλειψη της διπλής φορολογίας. 

3. αφορά διαφορές σε θέματα διπλής ή πολλαπλής φορολογίας, όπου δύο ή περισσότερες χώρες 
επικαλούνται το δικαίωμα φορολόγησης του ίδιου εισοδήματος ή των ίδιων κερδών, και απευθύνεται προς 
όλους τους φορολογούμενους που υπόκεινται σε φόρους εισοδήματος ή κεφαλαίου που καλύπτονται από 
διμερείς φορολογικές συμφωνίες και από τη Σύμβαση περί διαδικασίας διαιτησίας της Ένωσης. 

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία: 

1. το νομοσχέδιο προβλέπει την ενσωμάτωση στην εθνική νομοθεσία των κανόνων που προβλέπονται στην 
ευρωπαϊκή Οδηγία σχετικά με την εισαγωγή μηχανισμού επίλυσης διαφορών μεταξύ των κρατών μελών 
οι οποίες προκύπτουν από την ερμηνεία και την εφαρμογή συμφωνιών και συμβάσεων που προβλέπουν 
για την εξάλειψη της διπλής φορολογίας εισοδήματος και, κατά περίπτωση, κεφαλαίου.  

 Ειδικότερα, προβλέπονται:  

α. η δυνατότητα υποβολής ένστασης στον Έφορο Φορολογίας και σε κάθε αρμόδια αρχή 
ενδιαφερόμενου κράτους μέλους επί φορολογική διαφορά, καθώς και η διαδικασία υποβολής και 
εξέτασης αυτής. 

β. η αναδρομική έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου από την 1η Ιουλίου 2019 και η εφαρμογή 
του σε κάθε ένσταση που υποβάλλεται από την ημερομηνία αυτή και εντεύθεν για αμφισβητούμενα 
ζητήματα που αφορούν εισόδημα ή κεφάλαιο που αποκτήθηκε σε φορολογικό έτος που άρχισε την 
1η Ιανουαρίου 2018 ή μετά την ημερομηνία αυτή. και  

γ. η δυνατότητα των αρμόδιων αρχών των ενδιαφερόμενων κρατών μελών να συμφωνούν να 
εφαρμόζουν τον μηχανισμό επίλυσης φορολογικών διαφορών στην ΕΕ για ενστάσεις που 
υποβλήθηκαν πριν από την 1η Ιουλίου 2019 ή σε προηγούμενα φορολογικά έτη.     

2. οι κανονισμοί ρυθμίζουν επιμέρους ζητήματα για την καλύτερη εφαρμογή των προνοιών του 
προτεινόμενου νόμου και προβλέπουν μεταξύ άλλων για τα ακόλουθα: 

α.  Τις προϋποθέσεις για υποβολή ένστασης επί αμφισβητούμενου ζητήματος.  

β. Τις απαιτούμενες προς υποβολή μαζί με την ένσταση πληροφορίες, καθώς και την υποβολή 
αποδεικτικών μέσων, πληροφοριών και εγγράφων που μπορούν να συμβάλουν στη λήψη 
απόφασης επί ένστασης. 

γ. Τη διαδικασία φιλικού διακανονισμού προς επίλυση αμφισβητούμενου ζητήματος. 
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δ. Τη διαδικασία υποβολής ένστασης και επίλυσης διαφορών από συμβουλευτική επιτροπή ή από 
επιτροπή εναλλακτικής επίλυσης διαφορών. 

ε. Τη σύσταση, τις αρμοδιότητες, τον διορισμό και τους κανόνες λειτουργίας της συμβουλευτικής 
επιτροπής και της επιτροπής εναλλακτικής επίλυσης διαφορών.  

στ. Τα έξοδα που σχετίζονται με τη διαδικασία επίλυσης αμφισβητούμενου ζητήματος. 

ζ.  Τη διατύπωση γνώμης από τη συμβουλευτική επιτροπή ή την επιτροπή εναλλακτικής επίλυσης 
διαφορών και τη λήψη οριστικής απόφασης από τις αρμόδιες αρχές. 

η. Την ενημέρωση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την επιβολή κυρώσεων, σε περίπτωση 
παράβασης της υποχρέωσης τήρησης του απορρήτου. 

 Σημειώνεται ότι η Κυπριακή Δημοκρατία όφειλε να εναρμονιστεί με την ευρωπαϊκή Οδηγία μέχρι την 30ή 

Ιουνίου 2019, ωστόσο το νομοσχέδιο και οι κανονισμοί κατατέθηκαν στη Βουλή στις 27 Σεπτεμβρίου 2019.    

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσε ότι λόγω της καθυστέρησης στην εναρμόνιση με 
το ευρωπαϊκό κεκτημένο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει αποστείλει στην Κυπριακή Δημοκρατία σχετική επιστολή 
παράβασης συμμόρφωσης.  Όπως η ίδια δήλωσε σχετικά, στο στάδιο της ετοιμασίας του νομοσχεδίου 
προέκυψαν τεχνικής φύσεως ζητήματα που άπτονται των αρμοδιοτήτων του Εφόρου Φορολογίας και τα οποία 
επιβάλλετο να διασαφηνιστούν, γεγονός το οποίο οδήγησε στη μη έγκαιρη κατάθεση του νομοσχεδίου στη Βουλή 
των Αντιπροσώπων. Περαιτέρω, η ίδια εκπρόσωπος ενημέρωσε την επιτροπή ότι στο νομοσχέδιο και στους 
κανονισμούς πρέπει να επέλθουν μικρής έκτασης νομοτεχνικού χαρακτήρα διορθώσεις, οι οποίες εντοπίστηκαν 
μετά την κατάθεσή τους στη Βουλή των Αντιπροσώπων.  Προς τον σκοπό αυτό το Υπουργείο Οικονομικών 
κατέθεσε νέα κείμενα νομοσχεδίου και κανονισμών στις 18 Οκτωβρίου 2019. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Φορολογίας δήλωσε ότι με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται να 
δημιουργηθεί ευνοϊκότερο φορολογικό περιβάλλον για τους φορολογουμένους μέσω μίας πιο ολοκληρωμένης 
και αποτελεσματικής διαδικασίας επίλυσης φορολογικών διαφορών και να εξαλειφθούν τα προβλήματα της 
διπλής φορολογίας. 

 Οι εκπρόσωποι του ΣΕΛΚ δήλωσαν ότι οι προτεινόμενες ρυθμίσεις αναμένεται να συμβάλουν στην 
επίλυση των προβλημάτων που προκύπτουν από φορολογικές διαφορές, χωρίς να επηρεαστεί με οποιοδήποτε 
τρόπο το πλαίσιο υπολογισμού του φόρου. 

 Στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων αναφορικά 
με τα κράτη μέλη που έχουν ήδη συμμορφωθεί με τις απαιτήσεις της Οδηγίας 2017/1852, τα οποία κατατέθηκαν 
με σχετική επιστολή στις 18 Οκτωβρίου 2019.  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, αποφάσισε, κατά πλειοψηφία του προέδρου της επιτροπής και του μέλους της βουλευτών της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, του μέλους της βουλευτή της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού, του μέλους της βουλευτή της Αλληλεγγύης και του μέλους της βουλευτή των 
Ανεξαρτήτων, να εισηγηθεί στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, αφού προηγουμένως τροποποιηθεί 
ο τίτλος του, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 
2019», και την έγκριση των κανονισμών. 

 Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Δεν υπάρχουν. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του βασικού νόμου με την προσθήκη νέου Μέρους ΙΧ.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Όταν είναι έτοιμα, ανακοινώνετε τα αποτελέσματα, χωρίς να σας το ζητώ. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα δύο ψήφοι υπέρ και δύο ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα 1 μέχρι 3 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα μία ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Προχωρούμε τώρα στην ψηφοφορία για τους κανονισμούς. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα δύο ψήφοι υπέρ και δύο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, δύο ψήφους εναντίον και καμία αποχή, οι κανονισμοί εγκρίνονται. 

 Το υπ’ αριθμόν 3 θέμα στην ημερήσια διάταξη είναι «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019».   

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμου, ώστε να δοθεί στον Οργανισμό 
Χρηματοδοτήσεως Στέγης πρόσβαση στον μηχανισμό ανταλλαγής δεδομένων «Άρτεμις»). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

                                            
 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΕΛΑΜ. 

 Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 

 Εναντίον: ΕΛΑΜ. 
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 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου  

 Άριστος Δαμιανού  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 14 και την 21η Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των 
συνεδριάσεων της επιτροπής παρευρέθηκαν η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, 
εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου (ΚΤΚ), του  Συνδέσμου 
Τραπεζών Κύπρου, του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης (ΟΧΣ), της Κυπριακής Εταιρείας Διαχείρισης 
Περιουσιακών Στοιχείων Λτδ (ΚΕΔΙΠΕΣ) και της Παγκύπριας Ένωσης Καταναλωτών και Ποιότητας Ζωής.  Η 
Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, ο Σύνδεσμος Προστασίας Δανειοληπτών Τραπεζών (ΣΥΠΡΟΔΑΤ) και το 
Κίνημα Προστασίας και Δικαιωμάτων Δανειοληπτών, παρ’ όλο που κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στις 
συνεδρίες της επιτροπής.   

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων 
Νόμου, ώστε να δοθεί στον ΟΧΣ πρόσβαση στον μηχανισμό ανταλλαγής δεδομένων «Άρτεμις». 

 Σύμφωνα με τα κατατεθέντα στοιχεία, με βάση την ισχύουσα νομοθεσία στον μηχανισμό «Άρτεμις» 
συμμετέχουν όλα τα πιστωτικά ιδρύματα, εξαιρουμένου του ΟΧΣ, ο οποίος συμμετέχει στον αντίστοιχο 
μηχανισμό ανταλλαγής δεδομένων «Αίαντας», που χρησιμοποιείτο από τα Συνεργατικά Πιστωτικά Ιδρύματα 
(ΣΠΙ).   

 Σύμφωνα με τα ίδια στοιχεία, η προώθηση της προτεινόμενης ρύθμισης κρίνεται επιβεβλημένη για τη 
διασφάλιση της απρόσκοπτης συνέχισης των εργασιών του οργανισμού, δεδομένης της επικείμενης κατάργησης 
του μηχανισμού «Αίαντας», καθώς και της ανάγκης του οργανισμού πρόσβασης σε μηχανισμό ανταλλαγής 
δεδομένων, προκειμένου να ανταποκριθεί μεταξύ άλλων στις απαιτήσεις που προκύπτουν από την εφαρμογή 
του σχεδίου «Εστία».  

 Ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Οικονομικών στο πλαίσιο της συζήτησης του θέματος δήλωσε μεταξύ 
άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο μηχανισμός «Αίαντας» δημιουργήθηκε από τη Συνεργατική Κεντρική Τράπεζα και σε αυτόν συμμετείχαν 
τα ΣΠΙ και ο ΟΧΣ.  Μετά την πώληση μέρους των εργασιών του συνεργατισμού στην Ελληνική Τράπεζα 
και την άμεση πρόσβαση της ΚΕΔΙΠΕΣ στον μηχανισμό «Άρτεμις» υφίσταται ανάγκη κατάργησης του 
μηχανισμού «Αίαντας».    

2. Οι προτεινόμενες ρυθμίσεις δεν αναμένεται να δημιουργήσουν οποιαδήποτε διαφοροποίηση σε σχέση με 
την πρόσβαση του ΟΧΣ σε πληροφορίες που αφορούν τραπεζικά δεδομένα δανειοληπτών, καθότι με 
βάση την ισχύουσα νομοθεσία οι δύο μηχανισμοί ανταλλαγής δεδομένων διασυνδέονται ηλεκτρονικά, 
ώστε να είναι δυνατή η συσχέτιση των δεδομένων.  Ως εκ τούτου, ο ΟΧΣ θα συνεχίσει να λαμβάνει από 
τον μηχανισμό «Άρτεμις» την ίδια πληροφόρηση που λάμβανε μέχρι σήμερα από τον μηχανισμό 
«Αίαντας». 

3. Το Υπουργείο Οικονομικών βρίσκεται στο στάδιο επεξεργασίας νομοσχεδίου για τη δημιουργία νομικού 
πλαισίου που θα διέπει τη λειτουργία των γραφείων πίστεως.  

 Η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα, αφού κατέθεσε ενώπιον της επιτροπής 
σχετικό σημείωμα ημερομηνίας 11 Οκτωβρίου 2019, δήλωσε μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Στο στάδιο της δημόσιας διαβούλευσης επί του προτεινόμενου νομοσχεδίου εκφράστηκαν από το γραφείο 
της απόψεις για επιμέρους ζητήματα που αφορούν μεταξύ άλλων στον ρόλο και στις αρμοδιότητες της 
εταιρείας στην οποία ανήκει ο μηχανισμός «Άρτεμις».   

2. Λαμβάνοντας ωστόσο υπόψη την επείγουσα φύση του θέματος και κατανοώντας την ανάγκη παροχής 
πρόσβασης στον ΟΧΣ στον μηχανισμό «Άρτεμις» για τη διασφάλιση της απρόσκοπτης συνέχισης των 
εργασιών του, συμφωνήθηκε με το Υπουργείο Οικονομικών όπως οι απόψεις και εισηγήσεις του γραφείου 
της επιτρόπου εξεταστούν μεταγενέστερα στο στάδιο της ετοιμασίας του ρυθμιστικού πλαισίου για τη 
λειτουργία γραφείων πίστης.     

 Στο στάδιο της εξέτασης του θέματος μέλη της επιτροπής ζήτησαν την κατάθεση στοιχείων και περαιτέρω 
διευκρινίσεις μεταξύ άλλων για τη λειτουργία, την τιμολόγηση των υπηρεσιών, την ιδιοκτησιακή δομή και τον 
έλεγχο του μηχανισμού «Άρτεμις», καθώς και για την τήρηση και επεξεργασία των στοιχείων που διατηρούνται 
στο σύστημα αυτού. 

 Συναφώς, οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών δήλωσαν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Με βάση την ισχύουσα νομοθεσία όλα τα πιστωτικά ιδρύματα έχουν την υποχρέωση συμμετοχής και 
παροχής πληροφοριών σε μηχανισμό ανταλλαγής δεδομένων.  Ειδικότερα, η ρύθμιση αυτή αποτελούσε 
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μνημονιακή υποχρέωση και όλα τα πιστωτικά ιδρύματα όφειλαν να μετέχουν, αναλόγως της μορφής τους, 
στον μηχανισμό «Αίαντας» ή στον μηχανισμό «Άρτεμις».  

2. Η υφιστάμενη νομοθεσία δεν προβλέπει τη δημιουργία επιπρόσθετων μηχανισμών ανταλλαγής 
δεδομένων, αντίστοιχων των μηχανισμών «Άρτεμις» και «Αίαντας».  Με τη θεσμοθέτηση της λειτουργίας 
των γραφείων πίστης η λειτουργία του μηχανισμού «Άρτεμις» θα υπαχθεί κάτω από τη σχετική νομοθεσία, 
ενώ παράλληλα θα δοθεί η  δυνατότητα δημιουργίας νέων γραφείων πίστης.  

3. Η εταιρεία στην οποία ανήκει ο μηχανισμός «Άρτεμις» διατηρεί γραφείο εξυπηρέτησης του κοινού και 
μέσω συγκεκριμένης διαδικασίας παρέχει το δικαίωμα στο κοινό να ενημερώνεται για τα στοιχεία και τις 
πληροφορίες που τηρούνται στο σύστημα του μηχανισμού που το αφορούν, καθώς και το δικαίωμα 
διόρθωσης των εν λόγω δεδομένων σε περίπτωση ύπαρξης λάθους.       

4. Οι χρεώσεις για την πρόσβαση σε πληροφορίες που τηρούνται στον μηχανισμό «Άρτεμις» είναι ίδιες τόσο 
για τα μέλη όσο και για τα μη μέλη του και καθορίζονται με βάση την αρχή της κοστοστρέφειας. 

 Προσθέτοντας στα πιο πάνω, η Επίτροπος Προστασίας Δεδομένων Προσωπικού Χαρακτήρα δήλωσε ότι 
ο μηχανισμός «Άρτεμις» αποτελεί πλατφόρμα δεδομένων η οποία τροφοδοτείται από τα πιστωτικά ιδρύματα.  Η 
εταιρεία στην οποία ανήκει ο μηχανισμός δεν έχει εξουσία να επεμβαίνει ή να τροποποιεί τα στοιχεία που 
διατηρούνται στο σύστημα, καθότι η αρμοδιότητα αυτή ανήκει αποκλειστικά στα πιστωτικά ιδρύματα που 
υποβάλλουν τα εν λόγω στοιχεία. 

 Ο εκπρόσωπος της ΚΤΚ δήλωσε μεταξύ άλλων ότι η λειτουργία του μηχανισμού «Άρτεμις» διέπεται από 
τον περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων Νόμο, ενώ οι όροι, προϋποθέσεις και διαδικασίες λειτουργίας του 
ρυθμίζονται από σχετική οδηγία της ΚΤΚ.  Σε σχέση με την τιμολόγηση των υπηρεσιών του μηχανισμού 
«Άρτεμις» δήλωσε ότι οι χρεώσεις αφορούν στην αναζήτηση δεδομένων στο σύστημα και διαμορφώνονται από 
το μηνιαίο πάγιο τέλος, καθώς και από τη μεταβλητή χρέωση ανά αναζήτηση.  Σημειώνεται ότι η ΚΤΚ κατέθεσε 
περαιτέρω στοιχεία με σχετική επιστολή ημερομηνίας 25 Οκτωβρίου 2019. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος, το 
μέλος της βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και το μέλος της 
βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου 
σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής της Αλληλεγγύης και το μέλος της βουλευτής των Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να 
τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το υπό αναφορά νομοσχέδιο στην ολομέλεια του σώματος για τη λήψη τελικής 
απόφασης.   

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο, ο τίτλος αυτού πρέπει να 
τροποποιηθεί, ώστε να αναφέρεται ως «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Nα πω ότι, δεδομένου ότι δε ζητήσατε σε κανένα θέμα ειδική μεταχείριση με τον χρόνο, θα τηρώ το 
δίλεπτο, εκτός εάν προηγουμένως μου πείτε για κάποιο που θέλετε να μιλήσουμε περισσότερο. 

 Ο κ. Ευσταθίου έχει τον λόγο. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Κύριοι συνάδελφοι, 

 Το ζήτημα του μηχανισμού «Άρτεμις» θα πρέπει να απασχολήσει επιτέλους σοβαρά τη Βουλή.  Είναι ένα 
σύστημα στο οποίο οι ανταγωνιστικές τράπεζες ανταλλάσσουν πληροφορίες αναφορικά με τους οφειλέτες τους.  
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Είναι μία ενέργεια η οποία προσκρούει στον κανόνα του ελεύθερου ανταγωνισμού, διότι πρόκειται για 
επιχειρήσεις ανταγωνιστικές, οι οποίες δρουν μετά από συνεννόηση. 

 Το χειρότερο είναι ότι κάποιος οφειλέτης εντάσσεται στο «Άρτεμις», στερείται της δυνατότητας να 
δανειοδοτηθεί για τον μόνο λόγο ότι έχει διαφορά με την τράπεζα.  Υπολογίζει ότι χρωστά €100.000, η τράπεζα 
του λέει «χρωστάς €200.000» και, επειδή υπάρχει διαφορά, η τράπεζα τον εντάσσει στο «Άρτεμις».  Είναι άδικο 
και δεν μπορώ εγώ τουλάχιστον με την ψήφο μου να συνεισφέρω σ’ αυτή την αδικία, την οποία υφίστανται 
πάμπολλοι συμπολίτες μας και για την οποία οι τράπεζες θα έπρεπε ήδη να είχαν προσαχθεί στην Επιτροπή 
Προστασίας Ανταγωνισμού για τιμωρία τους.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, πρέπει να πω ότι ανάλογοι προβληματισμοί για το συγκεκριμένο θέμα τέθηκαν και από 
την κοινοβουλευτική μας ομάδα και από άλλους συναδέλφους στην επιτροπή Οικονομικών.  Δε συζητούμε βέβαια 
την εφαρμογή ή εγκαθίδρυση του «Άρτεμις», αλλά τη μεταφορά του οργανισμού.   

 Ταυτόχρονα, με αφορμή αυτό που ήγειρε ο συνάδελφος ο Κωστής και έχουμε θέσει κι εμείς, έχει δεσμευτεί 
και η Κεντρική Τράπεζα και το αρμόδιο υπουργείο ότι θα έρθει κοντά μας νομοθετικό πλαίσιο, ακριβώς για να 
αντιμετωπίσουμε τα ζητήματα και αδιαφάνειας και ενδεχόμενης αυθαιρεσίας των τραπεζών και άλλων 
ιδρυμάτων.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Επειδή ακριβώς, όπως είπε και ο συνάδελφος ο Άριστος, τέθηκαν πάρα πολλά ερωτήματα στην επιτροπή 
Οικονομικών για το συγκεκριμένο θέμα, θα έπρεπε να μας απασχολήσει όλους, γιατί νομοθετούμε, για να 
εφαρμόζεται αυτού του είδους η ανταλλαγή πληροφοριών με μόνο ένα συγκεκριμένο σύστημα, που λέγεται 
«Άρτεμις», και όχι να δίνεται η ευχέρεια να δημιουργηθούν και άλλα τέτοιου είδους συστήματα ανταλλαγής 
πληροφοριών, που θα υπάρχει και η ανάλογη επιλογή όσον αφορά τις χρεώσεις αυτών των συστημάτων.  Διότι 
αυτή τη στιγμή νομοθετούμε, για να έρθει και ο οργανισμός μέσα σε αυτό το πλαίσιο, που μόνο αυτό το πλαίσιο 
υπάρχει όσον αφορά την ανταλλαγή πληροφοριών.  Δε θεωρώ ότι είναι υπέρ του ανταγωνισμού αυτή η 
μονοπωλιακή δράση όσον αφορά τις ανταλλαγές πληροφοριών.   

 Εγώ θα είμαι εναντίον του συγκεκριμένου νομοσχεδίου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Για τους ίδιους λόγους που επεξήγησε ο κ. Δαμιανού θα ψηφίσουμε αυτό το νομοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Δ του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 28Ε του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 41 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και τέσσερις εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες.  Σαράντα ψήφοι υπέρ και πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, πέντε εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Το υπ’ αριθμόν 4 θέμα είναι «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του Συμβουλίου 
Δανειστικών Επιτρόπων στο Γενικό Λογιστή της Δημοκρατίας Νόμος του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κατάργηση του περί Δημοσίων Δανείων Νόμου και κατ’ επέκταση του Ταμείου Δημοσίων Δανείων, καθώς 
και η υπαγωγή της λειτουργίας του Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων υπό την αρμοδιότητα του Γενικού 
Λογιστή. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων στο 

Γενικό Λογιστή της Δημοκρατίας Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λιλλήκας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου    

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Οκτωβρίου και στις 4 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη 
συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν η Γενική Λογίστρια και εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η κατάργηση του περί Δημοσίων Δανείων Νόμου και κατ’ 
επέκταση του Ταμείου Δημοσίων Δανείων (ΤΔΔ), καθώς και η υπαγωγή της λειτουργίας του Συμβουλίου 
Δανειστικών Επιτρόπων υπό την αρμοδιότητα του Γενικού Λογιστή. 

 Ειδικότερα, προτείνεται όπως οποιαδήποτε στοιχεία ενεργητικού και παθητικού, καθώς και το 
αποθεματικό του ΤΔΔ περιέλθουν στην κυριότητα της Δημοκρατίας, ενώ το Συμβούλιο Δανειστικών Επιτρόπων 
θα παύσει να λειτουργεί και όλες οι αρμοδιότητες, λειτουργίες και εξουσίες αυτού θα υπαχθούν στον Γενικό 
Λογιστή. 

 Σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή, με τον προτεινόμενο νόμο δεν επηρεάζονται 
οποιεσδήποτε υποχρεώσεις προσώπων στα οποία έχει παραχωρηθεί δάνειο από το ΤΔΔ πριν από την έναρξη 
της ισχύος αυτού, ενώ οποιαδήποτε δικαστική διαδικασία ή βάση αγωγής εκκρεμεί ή δημιουργήθηκε υπό το 

                                            
*  Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ), Πρόεδρος Βουλής (Αλληλεγγύη), ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
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καθεστώς που ίσχυε πριν την ημερομηνία έναρξης της ισχύος του προτεινόμενου νόμου συνεχίζεται ή ασκείται 
βάσει των μεταβιβαζόμενων εξουσιών και αρμοδιοτήτων. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφερε η Γενική Λογίστρια, το ΤΔΔ ιδρύθηκε το 1897 με σκοπό την παραχώρηση 
δανείων στο πλαίσιο διάφορων κυβερνητικών πολιτικών για κοινωνικοοικονομική ανάπτυξη.  Από την 1η 
Ιανουαρίου 2007 με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου τερματίστηκε η παραχώρηση νέων δανείων από το 
ΤΔΔ και έκτοτε γίνεται μόνο διαχείριση και είσπραξη των εκκρεμούντων δανείων.  Όπως η ίδια αξιωματούχος 
σημείωσε, ο σκοπός ίδρυσης του ΤΔΔ έχει εκλείψει, ενώ ο αριθμός των εκκρεμούντων δανείων έχει μειωθεί 
σημαντικά τα τελευταία χρόνια, γεγονός που δίνει τη δυνατότητα στο Γενικό Λογιστήριο να προχωρήσει στην 
απευθείας διαχείρισή τους κατά τον ίδιο τρόπο που εισπράττονται άλλα δάνεια που παραχωρήθηκαν από το 
κράτος.  Τέλος, σύμφωνα με την ίδια, με τις προτεινόμενες ρυθμίσεις επιτυγχάνεται μείωση του διοικητικού 
κόστους και του χρόνου που απαιτείται προς εκπλήρωση των διάφορων υποχρεώσεων που απορρέουν 
νομοθετικά για τις οντότητες γενικής κυβέρνησης.    

 Στο πλαίσιο της συζήτησης μέλη της επιτροπής εξέφρασαν επιφυλάξεις σε σχέση με την πρόταση για 
έναρξη της ισχύος του προτεινόμενου νόμου με έκδοση διατάγματος του Υπουργού Οικονομικών.  Ως εκ τούτου, 
η επιτροπή, με τη σύμφωνη γνώμη της Γενικής Λογίστριας, αποφάσισε ομόφωνα όπως ο υπό ψήφιση νόμος 
τροποποιηθεί, ώστε να οριστεί ρητά ότι η έναρξη της ισχύος αυτού θα είναι η 2α Ιανουαρίου 2020.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, καθώς και τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού 
τάχθηκαν υπέρ της ψήφισης του νομοσχεδίου σε νόμο. 

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών, 
το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της βουλευτής των 
Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο συζήτησής του από την 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Διάλυση του Ταμείου.  Άρθρο 3. 

 Μεταβίβαση των εξουσιών και αρμοδιοτήτων του Συμβουλίου των Δανειστικών Επιτρόπων.  Άρθρο 4. 

 Παύση λειτουργίας του Συμβουλίου των Δανειστικών Επιτρόπων.  Άρθρο 5. 

 Μεταβατικές διατάξεις.  Άρθρο 6. 

 Έναρξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 7. 

 Κατάργηση νόμου.  Άρθρο 8. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες.  Σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε, ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του 
Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων στον Γενικό Λογιστή Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τέσσερις παρόντες, σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο το υπ’ αριθμόν 4 θέμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 5 θέμα είναι «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας συμπληρωματικών 
πιστώσεων ύψους €374.215.104. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για το νομοσχέδιο «Ο 
περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019» 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Ονούφριος Κουλλά Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Στέφανος Στεφάνου Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε 
δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 7 και στις 18 Νοεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο των συνεδριάσεων 
της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, του Υπουργείου 
Άμυνας, του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Υπουργείου Δικαιοσύνης και 
Δημοσίας Τάξεως, του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας 
και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων, του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας, του Υπουργείου Υγείας και της Γενικής 
Διεύθυνσης Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η έγκριση πληρωμής από τον λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου 
της Δημοκρατίας συμπληρωματικών πιστώσεων ύψους €374.215.104 και η χρήση τους για τη διενέργεια 
δαπανών προς υλοποίηση διάφορων σκοπών για τους οποίους δεν έχει γίνει οποιαδήποτε πρόνοια ή η πρόνοια 
που περιλήφθηκε στον προϋπολογισμό για το έτος 2019 είναι ανεπαρκής.  

 Σύμφωνα με την εισηγητική έκθεση που συνοδεύει το νομοσχέδιο, λόγω πρόσθετων αναγκών που έχουν 
προκύψει, τα διάφορα υπουργεία/υφυπουργεία/τμήματα/ανεξάρτητες υπηρεσίες υπέβαλαν αιτήματα προς το 
Υπουργείο Οικονομικών για την παραχώρηση πρόσθετων πιστώσεων ή και την τροποποίηση συγκεκριμένων 
άρθρων του περί Προϋπολογισμού Νόμου του 2019 [Νόμος αρ. 51(11) του 2018] για σκοπούς εύρυθμης 
λειτουργίας της κρατικής μηχανής.  

 Ειδικότερα, οι ανάγκες για τις οποίες απαιτούνται πρόσθετες πιστώσεις περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων την 
κάλυψη αναγκών για αμυντική θωράκιση, κοινωνικές παροχές, μισθοδοσία και επιδόματα, εισφορές προς το 
Γενικό Σύστημα Υγείας, λειτουργικές δαπάνες, διάφορες επιχορηγήσεις/χορηγίες και κατασκευαστικά έργα. 
Επιπροσθέτως, παρίσταται ανάγκη για τη δημιουργία νέου κεφαλαίου στον περί Προϋπολογισμού Νόμο του 
2019, λόγω του διοικητικού και λειτουργικού διαχωρισμού του Γραφείου Επιτρόπου Προστασίας των 
Δικαιωμάτων του Παιδιού από το Γραφείο Επιτρόπου Νομοθεσίας.  

 Καθότι δεν υπήρχαν διαθέσιμες εξοικονομήσεις από άλλες ομάδες/υποομάδες του ίδιου κεφαλαίου, αλλά 
ούτε είναι δυνατή η μεταφορά ισόποσων πιστώσεων από το Κεφάλαιο 18.30 «Μη προβλεπόμενες Δαπάνες και 
Αποθεματικό», οι απαιτούμενες πιστώσεις πρέπει να εξασφαλιστούν με την έγκριση συμπληρωματικού 
προϋπολογισμού μέσω της ψήφισης σχετικού νόμου. 
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 Σύμφωνα με τους εκπροσώπους του Υπουργείου Οικονομικών, αλλά και την εισηγητική έκθεση που 
συνοδεύει το υπό αναφορά νομοσχέδιο, η επιβάρυνση του δημοσιονομικού ισοζυγίου από την προτεινόμενη 
πρόταση συμπληρωματικού προϋπολογισμού ύψους €374.215.104 ανέρχεται στο 0,7% του ΑΕΠ, ενώ οι 
πρόσθετες αυτές πιστώσεις δεν αναμένεται να επηρεάσουν τον δημοσιονομικό στόχο που έχει τεθεί για 
δημοσιονομικό πλεόνασμα ύψους 3,8% του ΑΕΠ. 

 Σημειώνεται ότι από τις προτεινόμενες απαιτούμενες πιστώσεις ποσό ύψους €203,7 εκατομ. αφορά 
ενδοκυβερνητικές συναλλαγές και ως εκ τούτου δεν επηρεάζουν το δημοσιονομικό ισοζύγιο. 

 Στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου η επιτροπή μελέτησε ενδελεχώς τις αιτούμενες 
συμπληρωματικές πιστώσεις και ζήτησε περαιτέρω γραπτή ενημέρωση και διευκρινίσεις αναφορικά με 
επιμέρους κονδύλια. 

 Συναφώς, το αρμόδιο υπουργείο με επιστολή, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019, απέστειλε σχετική 
ενημέρωση, η οποία αφορά μεταξύ άλλων τα ακόλουθα κονδύλια: 

1. Αγορά Ύδατος - Δαπάνες για Μονάδες Παραγωγής Αφαλατωμένου Νερού (€18.220.000). 

2. Συνεισφορά προς τον Κυπριακό Οργανισμό Προσέλκυσης Επενδύσεων (€500.000). 

3. Αποζημιώσεις και Έξοδα Αγωγών - Αποζημιώσεις φυσικών και νομικών προσώπων για μετακίνησή τους 
από την περιοχή Βασιλικού (€1.511.826). 

4. Παροχές Κοινωνικής Πρόνοιας - Χορηγία στα Προσφυγικά Σωματεία (€500.000). 

5. Άλλοι Τόκοι Πληρωτέοι - Τμήμα Φορολογίας - Τόκοι λόγω επιστροφής αποζημιώσεων σε αναγκαστικές 
απαλλοτριώσεις και τόκοι λόγω επιστροφών φόρων σε φορολογίες προηγούμενων ετών (€5.700.000). 

6. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό - Παραχώρηση Χορηγίας στον δήμο Αραδίππου για 
διαγραφή κόστους νερού (€10.000.000). 

7.  Αγορά Άλλων Οχημάτων και Κινητών Μηχανημάτων (€785.398). 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι η Γενική Διεύθυνση Ευρωπαϊκών Προγραμμάτων, Συντονισμού και Ανάπτυξης 
με επιστολή, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019, κατέθεσε σχετικό υπόμνημα με στοιχεία που ζητήθηκαν και 
αφορούν στην κατανομή των δανείων που παραχωρήθηκαν μέσω του Ταμείου Επιχειρηματικότητας Κύπρου 
προς τις μικρομεσαίες επιχειρήσεις. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν 
ενώπιόν της, κατέληξε στις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος της επιτροπής και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Αλληλεγγύης, το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της βουλευτής των 
Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του 
σώματος. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού τάχθηκε 
υπέρ της ψήφισης του υπό αναφορά νομοσχεδίου σε νόμο για την κατά νόμο έγκριση των 
συμπληρωματικών πιστώσεων και των ρυθμίσεων που απαιτούνται. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού με την 
παρούσα έκθεσή της υποβάλλει το νομοσχέδιο για λήψη τελικής απόφασης στο στάδιο συζήτησής του από την 
ολομέλεια του σώματος.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Ο κ. Σιζόπουλος πρώτα. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα θέλαμε να τονίσουμε ότι εμείς θα καταψηφίσουμε τον 
συμπληρωματικό προϋπολογισμό, με εξαίρεση τα κονδύλια που έχουν σχέση με την άμυνα, την Επίτροπο 
Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού και το ποσό που είναι για αποζημίωση των πολιτών για τις θεομηνίες οι 
οποίες έχουν γίνει. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, εμείς θα υπερψηφίσουμε τον προϋπολογισμό, αλλά ήθελα να κάμω αυτή την αναφορά, 
για να διευκρινίσω ότι η σημερινή μας τοποθέτηση καθόλου δεν αλλοιώνει τη γενικότερη διαφωνία μας επί του 
κρατικού προϋπολογισμού.  Και, επειδή ενδεχομένως κάποιοι να θεωρήσουν αντίφαση το να καταψηφίζεις τον 
κρατικό προϋπολογισμό και στη συνέχεια να υπερψηφίζεις τον συμπληρωματικό, δεν υπάρχει καμιά αντίφαση 
κατά την άποψή μας.  Θεωρούμε ότι η φιλοσοφία που συμπεριλαμβάνεται στον κρατικό προϋπολογισμό είναι 
αυτή που είναι, που δικαιολογεί απόλυτα την καταψήφιση.  Εδώ όμως αναφερόμαστε σε επιμέρους κονδύλια.  
Δεν είναι μόνο αυτά που ανέφερε ο κ. Σιζόπουλος. και πολλά άλλα κονδύλια, όπως τζιαι στον κρατικό 
προϋπολογισμό, παν για καλό σκοπό.  Τη διαφωνία μας επί της φιλοσοφίας την εκφράζουμε στη συζήτηση του 
κρατικού προϋπολογισμού.  Θα το κάμουμε και στη συνέχεια, όταν θα συζητούμε τον προϋπολογισμό του 2020.  
Τώρα όμως θα υπερψηφίσουμε για τον λόγο που έχω εξηγήσει.  Έχουμε όμως και κριτικές παρατηρήσεις επί 
επιμέρους ζητημάτων, στις οποίες θα αναφερθεί ο συνάδελφος ο Στέφανος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Προηγείται ο Στέφανος.  Κάτι ψάχνω. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κύριε Στεφάνου, θέλει να μιλήσει στη συνέχεια, για να σας απαντήσει, διότι δε βρίσκει τα στοιχεία του.  Να 
τον βοηθήσουμε.  Εγώ ήθελα να σε αφήσω στο τέλος να απαντήσεις του κ. Βότση, αλλά τι να κάμουμε; 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 O κ. Βότσης δεν πρόκειται να μου απαντήσει και ο κ. Στεφάνου δεν πρόκειται να απαντήσει του κ. Βότση.  
Είμαστε στην ίδια γραμμή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία, εντάξει! 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΣΤΕΦΑΝΟΥ: 

 Ο συμπληρωματικός προϋπολογισμός που εγκρίνεται στο τέλος του χρόνου αντιλαμβάνεστε ότι καθιστά 
την όποια δέσμευση κονδυλίου θα θέλαμε να κάνουμε, για να το ελέγξουμε, αχρείαστη.  Δεν υπάρχει λόγος, είναι 
χωρίς σημασία.  Είναι γι’ αυτό που ζητήσαμε να κάνουμε κανένα-δυο σχόλια σε κάποια κονδύλια που βλέπουμε 
στον συμπληρωματικό προϋπολογισμό. 

 Πρώτα απ’ όλα, είναι τα €10 εκατομ. που περιλαμβάνονται στον συμπληρωματικό προϋπολογισμό για 
διαγραφή κόστους νερού από τον δήμο Αραδίππου.  Η συμπερίληψη αυτού του ποσού στον συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό ήδη έχει προκαλέσει αντιδράσεις και από άλλους δήμους που θέλουν διαγραφή ή, καλύτερα, 
θέλουν χορηγία, για να αποπληρώσουν τους λογαριασμούς τους.  Θα πρέπει να πω ότι από τις ερωτήσεις που 
κάναμε, νομίζω, όλα τα μέλη της επιτροπής Οικονομικών, αναφορικά με το πώς συσσωρεύτηκαν αυτά τα χρέη, 
προέκυψε ότι κάποια είναι δικαιολογημένα, για να είμαι δίκαιος.  Έχει να κάμει με διαρροές με το σύστημα κ.λπ., 
αλλά έχουν μείνει και ερωτήσεις αναπάντητες και προκάλεσαν ερωτηματικά.  Εάν είχαμε την ευχέρεια, θα 
σταυρώναμε αυτό το κονδύλι τουλάχιστον τζιαι να λέγαμε «ελάτε να μας δώσετε εξηγήσεις τζιαι πέτε μας είντα 
μ’ που να κάμετε τζιαι με τους άλλους δήμους», γιατί είναι τώρα σαν να ανοίγει η ίδια η κυβέρνηση -να το πω 
κυπριακά- φάλιες, τις οποίες εννά χρειαστεί να τις διαχειριστεί, πέρα από το γεγονός ότι για τούτου του είδους τα 
ζητήματα θα έπρεπε να υπήρχε μια συνολική διαχείριση σε σχέση με το νερό κ.ά. 

 Το δεύτερο σχόλιο που έχουμε να κάνουμε είναι αναφορικά με τις €500.000 από προϋπολογισμό                 
€2 εκατομ. που θέλει ο CIPA.  Μας είπε συγκεκριμένα πράγματα ο CIPA γιατί τα θέλει.  Πρέπει να πω ότι ως 
ΑΚΕΛ δεν ικανοποιηθήκαμε από τις απαντήσεις που έχουμε πάρει από το αρμόδιο υπουργείο αναφορικά με την 
αποτελεσματικότητα της δουλειάς και τα ανταποδοτικά οφέλη που είχαμε από τα λεφτά που δίνει το κράτος μέσω 
του CIPA σε σχέση με την πολιτική των επενδύσεων.  Θα επιφυλαχθούμε στον προϋπολογισμό του ’20, που 
περιλαμβάνει πάλι λεφτά για τον CIPA.  Αυτά να τα συζητήσουμε. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα λέγατε τα ίδια, κύριε Βότση, να μεν σας δώσω τον λόγο; 
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ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Παρόμοια. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ε, μην τα πείτε! 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Απλώς, να προσθέσω ότι, επειδή φαίνεται πολύ μεγάλο το κονδύλι €374 εκατομ., να πούμε ότι τα           
€203 εκατομ. είναι ενδοκυβερνητικές συναλλαγές, οπότε δεν επηρεάζει το ισοζύγιο το δημοσιονομικό.  Στην 
ουσία είναι €170 εκατομ. o συμπληρωματικός προϋπολογισμός, που πάλι δεν επηρεάζεται το δημοσιονομικό 
πλεόνασμα 3,8 του ΑΕΠ.  Είναι σημαντικό για μας.  Οι παρατηρήσεις είναι οι ίδιες.   

 Να πω ότι στην επιτροπή έγινε ενδελεχής συζήτηση, παρά τις περί του αντιθέτου ενδεχομένως 
εντυπώσεις που μπορεί να δημιουργούνται.  Μάλιστα, στα κεφάλαια σε μέρος των οποίων έχει αναφερθεί ο 
Στέφανος ζητήσαμε και γραπτές τοποθετήσεις, τις οποίες πήραμε, για να τα συζητήσουμε.  Η αδυναμία ενός 
συμπληρωματικού προϋπολογισμού που κατατίθεται τον Νιόβρη είναι ότι δεν μπορείς καν να σταυρώσεις 
κονδύλια, διότι πότε θα τα ξεσταυρώσεις;  Άρα, ή τα καταργείς ή όχι.   

 Μας προβλημάτισε κι εμάς το θέμα της Αραδίππου. Φαίνεται όμως ότι είναι, όπως ενημερωθήκαμε με 
γραπτό σημείωμα, μια τριετής προσπάθεια που έγινε από δύο υπουργεία, για να αντιμετωπιστεί αυτό το 
πρόβλημα τζιαι να υπάρχει συνένωση των Συμβουλίων Υδατοπρομήθειας της Λάρνακας μαζί με την Αραδίππου, 
οπότε σημειώθηκε το θέμα.  Θα υποστηρίξουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό ως έχει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Λυπούμαι να παρατηρήσω, κύριε Πρόεδρε, ότι εγώ τουλάχιστον δεν ικανοποιήθηκα.  Ούτε για το CIPA 
πήρα απαντήσεις ούτε για την Αραδίππου πήρα απαντήσεις.  €10 εκατομ. πώς εσσυσσωρευτήκαν;  Εστείλαν 
μας απάντηση μόνο για τα τελευταία δυο χρόνια.  Αλλά είπαμε, εξήγησε ο κ. Στεφάνου για ποιο λόγο ψηφίζουμε, 
διότι είτε ψηφίσουμε είτε δεν ψηφίσουμε το ίδιο πράγμα είναι τελικά τζιαι μόνο προβλήματα μπορεί να 
δημιουργήσει η καταψήφιση. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, επικρατεί ένα πολύ καλό συναινετικό κλίμα σήμερα πρέπει να πω.  Ασφαλώς, και εμείς 
θα υπερψηφίσουμε τον συμπληρωματικό προϋπολογισμό.  Πράγματι, πρόκειται μόνο περί €170 εκατομ. 
ουσιαστικά, που είναι ένα πολύ μικρό ποσοστό σε σχέση με το μέγεθος του προϋπολογισμού.  Υπήρχαν κάποιες 
απορίες -είναι γεγονός- από όλα τα μέλη της επιτροπής.  Έχουν λυθεί ή δεν έχουν λυθεί, είναι λίγο υποκειμενικό 
το πώς το σκέφτεται κάποιος.  Νομίζω όμως ότι πρέπει να προχωρήσουμε στην ψήφιση ολόκληρου του 
προϋπολογισμού. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 O κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, καλούμαστε κάθε τέλος του χρόνου να μιλήσουμε για τον συμπληρωματικό 
προϋπολογισμό.  Εμείς θα καταψηφίσουμε τον συγκεκριμένο προϋπολογισμό, εκτός από τα κονδύλια τα οποία 
αφορούν τις αποζημιώσεις προς τους γεωργούς και τους κτηνοτρόφους, οι οποίοι δέχτηκαν αρκετές καταστροφές 
κατά την περίοδο των θεομηνιών, και τα κονδύλια που αφορούν την υγεία και την άμυνα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, όπως κάθε φορά, τουλάχιστον αυτός ο δεύτερος συμπληρωματικός προϋπολογισμός του 
κράτους έχει τη σημασία του και ως προς τις δαπάνες που δεν έχουν υλοποιηθεί, αλλά και τις δαπάνες που θα 
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υλοποιηθούν στη συνέχεια.  Και πάντα το επισημαίνουμε, ότι οι δαπάνες που δεν έχουν υλοποιηθεί είναι κυρίως 
έργα κατασκευαστικά τα οποία δεν μπορούν να υλοποιηθούν μέσα από διαδικασίες προβληματικές, οι οποίες 
θα πρέπει να βελτιωθούν.  Αυτό θα το επαναλαμβάνουμε κάθε χρόνο, διότι θα είναι νομίζω το ιδανικό να μην 
υπάρχουν αυτά τα λεφτά και να μεταφέρονται σε άλλες δαπάνες, γιατί θα απορροφούνται στις αρχικές δαπάνες 
του πρώτου τους προϋπολογισμού.  Και να χαιρετίσουμε βέβαια. ήταν μια ευκαιρία και για την ίδια την κυβέρνηση 
να καλύψει ειδικά τις δαπάνες που προκύπτουν από τις ζημιές των γεωργών μας και αυτό είναι ένα εργαλείο το 
οποίο θα βοηθήσει τον γεωργικό τομέα. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1.  

 Έγκριση πληρωμής από το λογαριασμό του Πάγιου Ταμείου της Δημοκρατίας ποσού ύψους €374.215.104 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2019.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του Τρίτου Πίνακα του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Οι δηλώσεις οι πολιτικές έγιναν από την ΕΔΕΚ και από το ΕΛΑΜ και καταγράφονται. 

 Ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

  Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ και πέντε εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και τέσσερις εναντίον, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 6 μέχρι 23 έχουν κοινή έκθεση και αφορούν τους προϋπολογισμούς 
ημικρατικών οργανισμών.  Τα θέματα αυτά είναι αντίστοιχα «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών 
Υποτροφιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου 
του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος του 
2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος του 2020 Νόμος 
του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο 
περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού 
του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος του 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), Συμμαχία Πολιτών, 

Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον: ΚΣ ΕΔΕΚ, ΕΛΑΜ. 
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2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 
Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων 
Πετρελαιοειδών του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2020 Νόμος 
του 2019», «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 Νόμος του 2019», «Ο περί 
Προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος του 2019» και «Ο περί 
Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2020 Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοποί των πιο πάνω νομοσχεδίων είναι αντίστοιχα οι ακόλουθοι: 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου για το έτος 2020.   

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος για το έτος 
2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου για το έτος 2020. 

  Έγκριση του προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου για το έτος 2020. 

  Έγκριση του προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών για 
το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης για το έτος 2020. 

  Έγκριση του προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης για το έτος 2020. 

 Έγκριση του προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς για το έτος 2020. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τα νομοσχέδια του 
επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Αβέρωφ Νεοφύτου Γιώργος Λιλλήκας 

 Μάριος Μαυρίδης Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου Άννα Θεολόγου 
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 Άριστος Δαμιανού 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τα νομοσχέδια που 
αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα σε αριθμό συνεδριών της, που πραγματοποιήθηκαν στο διάστημα 
μεταξύ 27 Σεπτεμβρίου και 7 Νοεμβρίου 2019.  Στο στάδιο της συζήτησης των υπό αναφορά νομοσχεδίων 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιον της επιτροπής οι πρόεδροι των διοικητικών συμβουλίων, οι γενικοί 
διευθυντές και άλλοι εκπρόσωποι των νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου στους οποίους οι εν λόγω 
προϋπολογισμοί αφορούν.  Παρευρέθηκαν επίσης εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών, καθώς και 
εκπρόσωποι των καθ’ ύλην αρμόδιων υπουργείων. 

 Σκοπός των νόμων που προτείνονται είναι η κατά νόμο έγκριση των προϋπολογισμών των υπό αναφορά 
νομικών προσώπων δημόσιου δικαίου για το οικονομικό έτος 2020. 

 Οι προϋπολογισμοί των οργανισμών, με τη σειρά που αναφέρονται στο επισυνημμένο παράρτημα, 
προβλέπουν ειδικότερα για το έτος 2020 τα ακόλουθα: 

1. Προϋπολογισμός του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών   

 Έσοδα ύψους €8.806.010, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€8.800.000), και δαπάνες 
ύψους €8.800.000, οι οποίες αναλύονται σε: 

α. Λειτουργικές δαπάνες, Αντιμισθία, Αγορά Παγίων και Άλλα Έξοδα (€454.633), 

β. Κοινωνικές Παροχές / Παροχές Παιδείας (€8.330.367), 

γ. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€15.000). 

2. Προϋπολογισμός του Δημοσιονομικού Συμβουλίου   

 Έσοδα ύψους €302.010, τα οποία προέρχονται κυρίως από κρατική χορηγία (€302.000), και δαπάνες 
ύψους €302.000, οι οποίες αναλύονται σε: 

α. Διαχειριστικές Δαπάνες (€291.696) και 

β. Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€110.304). 

3. Προϋπολογισμός του Ταμείου Δημοσίων Δανείων 

 Έσοδα ύψους €1.365.547, τα οποία προέρχονται κυρίως από αποπληρωμή δανείων και τόκων των 
δανείων (€1.192.903), και δαπάνες ύψους €250.360, που αφορούν κυρίως Λειτουργικές Δαπάνες 
(€196.350) και Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€40.000).  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός 
παρουσιάζει πλεόνασμα ύψους €1.115.187. 

 Σημειώνεται ότι το Ταμείο Δημοσίων Δανείων, με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου, ημερομηνίας 12 
Ιουλίου 2019, πρόκειται να καταργηθεί και για τον σκοπό αυτό εκκρεμεί ενώπιον της επιτροπής σχετικό 
νομοσχέδιο, το οποίο, επιπροσθέτως της κατάργησης του ταμείου, προνοεί για τη μεταφορά των 
αρμοδιοτήτων του Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων για είσπραξη υφιστάμενων ανείσπρακτων 
οφειλών στον Γενικό Λογιστή. 

 Συνακόλουθα, σε περίπτωση που το νομοσχέδιο ψηφιστεί σε νόμο πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους, 
ο προϋπολογισμός του Ταμείου Δημοσίων Δανείων δε θα είναι πλέον εφαρμοστέος, ενώ αντίστοιχες 
δαπάνες για τους σκοπούς που αφορούν στη μεταβίβαση και στην άσκηση των αρμοδιοτήτων του 
Συμβουλίου Δανειστικών Επιτρόπων από τον Γενικό Λογιστή έχουν περιληφθεί με σχετική πρόνοια στον 
κρατικό προϋπολογισμό του 2020. 

4. Προϋπολογισμός της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος 

 Έσοδα ύψους €1.200.000, τα οποία προέρχονται από τέλη εισπραχθέντα από αναγνωρισμένα σώματα 
ελεγκτών (€102.000) και από νόμιμους ελεγκτές και ελεγκτικά γραφεία που διεξάγουν υποχρεωτικούς 
ελέγχους σε οντότητες δημόσιου συμφέροντος (€858.000), καθώς και από κρατική χορηγία (€240.000).  
Ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Διαχειριστικά Έξοδα 
(€1.153.919) και Μη Προβλεπόμενες Δαπάνες και Αποθεματικό (€46.081). 

5. Προϋπολογισμός της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου   

 Έσοδα ύψους €3.227.549, τα οποία προέρχονται κυρίως από το ετήσιο τέλος για άδεια λειτουργίας 
σταθμού παραγωγής ηλεκτρισμού για εμπορικούς σκοπούς (€1.172.406), ετήσιο τέλος για άδεια 
προμήθειας ηλεκτρισμού σε τελικούς πελάτες (€841.827) και ετήσιο τέλος για την εξαίρεση άδειας 
κατασκευής για εμπορικούς σκοπούς (€335.000), ενώ οι δαπάνες ύψους €3.215.573 αφορούν τα 
ακόλουθα: 

α. Αποδοχές Προσωπικού (€1.614.606). 
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β. Λειτουργικές Δαπάνες (€323.910). 

γ. Άλλες Δαπάνες (€1.082.057). 

δ. Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€190.000). 

ε. Απρόβλεπτες Δαπάνες (€5.000). 

6. Προϋπολογισμός του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου    

 Έσοδα ύψους €5.896.109, τα οποία προέρχονται κυρίως από ετήσιες συνδρομές και άλλα ετήσια 
δικαιώματα (€3.216.733), και δαπάνες ύψους €5.878.622.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι οριακά 
πλεονασματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Αποδοχές Προσωπικού (€3.591.918) και 
Λειτουργικές Δαπάνες (€1.358.304). 

7. Προϋπολογισμός του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων    

 Έσοδα ύψους €920.090, τα οποία προέρχονται κυρίως από την πώληση εντύπων, έκδοση αδειών και 
εξέταση αιτήσεων (€724.359), και δαπάνες ύψους €919.261.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι οριακά 
πλεονασματικός (€829) και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν στη Μισθοδοσία Υπαλλήλων 
(€427.230), Λειτουργικές Δαπάνες (€110.530) και Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€123.000). 

8. Προϋπολογισμός του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων   

 Έσοδα ύψους €4.490.251, που προέρχονται κυρίως από ετήσια διοικητικά τέλη αδειών παροχέων 
δικτύων και υπηρεσιών ηλεκτρονικών επικοινωνιών (€3.354.774) και αντίστοιχα τέλη για την παροχή 
ταχυδρομικών υπηρεσιών (€482.219), ενώ οι δαπάνες ανέρχονται στο ίδιο ύψος, καθιστώντας τον 
προϋπολογισμό ισοσκελισμένο. Οι κυριότερες δαπάνες αφορούν τη Μισθοδοσία Υπαλλήλων 
(€1.395.840), Λειτουργικές Δαπάνες (€453.411) και Σύμβαση Υπηρεσιών (€493.089). 

9. Προϋπολογισμός της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας    

 Έσοδα ύψους €5.265.224, που προέρχονται κυρίως από συγχρηματοδοτούμενα προγράμματα από την 
Ευρωπαϊκή Ένωση και από φορείς διαχείρισης κρίσιμων υποδομών, και δαπάνες ύψους €5.985.183.  
Συνεπώς, ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν 
Συμβουλευτικές Υπηρεσίες (€1.414.810), Σύμβαση Υπηρεσιών (€1.082.800) και Αγορά Εξοπλισμού 
(€1.454.000). 

10. Προϋπολογισμός του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών  

 Έσοδα ύψους €135.472.038, τα οποία προέρχονται κυρίως από την πώληση αποθεμάτων (€45.865.272) 
και τις συνδρομές μελών (€20.781.156), και δαπάνες ύψους €144.626.321.  Συνεπώς, ο προϋπολογισμός 
είναι ελλειμματικός, ενώ οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν: 

 α. Δαπάνες Αγοράς και Διατήρησης Αποθεμάτων (€49.375.310), 

 β. Δημιουργία Τερματικού Πετρελαιοειδών (€48.520.400), 

 γ. Ανανέωση Αποθεμάτων (€45.865.272). 

11. Προϋπολογισμός Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου (ΑΗΚ)   

 Έσοδα ύψους €1.031.288.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από Πώληση Ηλεκτρικής Ενέργειας 
(€975.368.000), Πώληση Νερού (αφαλάτωση) (€15.200.000), Διάφορα Έσοδα από Μη Ρυθμιζόμενες 
Δραστηριότητες (€19.000.000), Ανάκτηση Δαπανών από Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου 
(€4.840.000), ενώ οι συνολικές δαπάνες ανέρχονται σε €1.379.050.000.  Ο προϋπολογισμός είναι 
ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν: 

α. Δαπάνες Χρήσεως (€898.539.000), 

β. Εισφορά Στο Ταμείο Συντάξεων και Απρόβλεπτες Δαπάνες (€180.516.000), 

γ. Έργα Ανάπτυξης:  (€299.995.000). 

12. Προϋπολογισμός Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου (ΔΣΜΚ)   

 Έσοδα ύψους €5.848.000, τα οποία προέρχονται κυρίως από Τέλη ΔΣΜΚ (€5.582.000), και δαπάνες 
ύψους €6.937.000. 

 Ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Λειτουργικές Δαπάνες 
(€6.735.000), ποσό στο οποίο περιλαμβάνεται δαπάνη ύψους €4.682.000 για την απασχόληση 
προσωπικού της ΑΗΚ για τη λειτουργία του ΔΣΜΚ. 
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13. Προϋπολογισμός της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού  

 Έσοδα ύψους €36.692.000, τα οποία προέχονται κυρίως από το Τέλος Ανάπτυξης Ανθρώπινου 
Δυναμικού (€33.959.000), και δαπάνες ύψους €36.817.000.  Ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και 
οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Αποδοχές Προσωπικού (€5.757.440) και δαπάνες για την 
Ανάπτυξη Ανθρώπινου Δυναμικού (€27.500.000). 

14. Προϋπολογισμός Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας   

 Έσοδα ύψους €6.371.025, που προέρχονται κυρίως από κυβερνητική χορηγία (€1.700.000) και από 
άδειες κυνηγίου (€3.320.550), και δαπάνες του ιδίου ύψους.  Ο προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και 
οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Δαπάνες Προσωπικού (€3.275.853). 

15. Προϋπολογισμός Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων     

 Έσοδα ύψους €16.600.500, τα οποία προέρχονται κυρίως από επιβολή Φόρου Στοιχηματικής 
Δραστηριότητας (€10.000.000), Επιβεβλημένο Τέλος (€3.000.000) και Εισφορά Στοιχηματικής 
Δραστηριότητας (€3.000.000), ενώ οι δαπάνες ανέρχονται σε €16.343.368.  Ο προϋπολογισμός είναι 
πλεονασματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν Μισθοδοσία (€634.200), Λειτουργικές 
Δαπάνες (€1.488.910), Δαπάνες σε σχέση με τα Έσοδα (€12.030.000) και Κοινωνικές Παροχές 
(€800.000). 

16. Προϋπολογισμός Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης     

 Έσοδα ύψους €18.217.843, τα οποία προέρχονται κυρίως από Έσοδα από Τόκους (€14.368.595), και 
δαπάνες ύψους €18.995.585.  Ο προϋπολογισμός είναι ελλειμματικός και οι κυριότερες δαπάνες αυτού 
αφορούν τη Μισθοδοσία Προσωπικού (€4.235.274), Λειτουργικές Δαπάνες (€4.779.535) και Αγορά 
Άλλων Στοιχείων Ενεργητικού (€6.412.947). 

17. Προϋπολογισμός του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης (ΑΤΑ) 

 Έσοδα ύψους €5.000.000, τα οποία προέρχονται από τη μεταφορά στο ΑΤΑ των 35/60 των εσόδων από 
την Επιβολή Ειδικού Φόρου σε Πιστωτικά Ιδρύματα, και δαπάνες ύψους €29.166.667, οι οποίες αφορούν 
κυρίως την αποπληρωμή δανείου από την Κυπριακή Δημοκρατία, το οποίο αφορά στην 
ανακεφαλαιοποίηση από το Ταμείο της Συνεργατικής Κεντρικής Τράπεζας (ΣΚΤ) με το ποσό των           
€175 εκατομ. για την απόκτηση του 21,87% του μετοχικού κεφαλαίου της ΣΚΤ. 

 Σημειώνεται ότι οι μετοχές και το ποσοστό του ΑΤΑ μετά την ανάκληση της άδειας λειτουργίας της ΣΚΤ 
έχουν μεταφερθεί στη Συνεργατική Εταιρεία Διαχείρισης Περιουσιακών Στοιχείων Λτδ (ΣΕΔΙΠΕΣ), η οποία 
αποτελεί τη μετεξέλιξη της πρώην ΣΚΤ. 

18. Προϋπολογισμός της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου   

 Έσοδα ύψους €11.900.000, τα οποία προέρχονται από κρατική χορηγία (€5.000.000) και από άλλα έσοδα 
(€6.900.000), που περιλαμβάνουν τις εκάστοτε εισφορές και την καταβολή δικαιωμάτων από επιχειρήσεις 
παροχής επενδυτικών υπηρεσιών και εισηγμένων εταιρειών, καθώς και από ετήσιες εισφορές και αιτήσεις 
αδειοδότησης, ενώ οι συνολικές δαπάνες της επιτροπής ανέρχονται στα €11.900.000.  Συναφώς, ο 
προϋπολογισμός είναι ισοσκελισμένος και οι κυριότερες δαπάνες αυτού αφορούν την Αντιμισθία της 
Επιτροπής και τις Αποδοχές Προσωπικού (€6.549.366), Λειτουργικές Δαπάνες (€4.283.384) και 
Κεφαλαιουχικές Δαπάνες (€1.058.010). 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού υποβάλλει 
την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια του σώματος για την κατά νόμο έγκριση όλων των προϋπολογισμών 
που περιλαμβάνονται στο επισυνημμένο παράρτημα, επιφυλάσσοντας τις θέσεις των μελών της ως προς έναν 
έκαστον των εν λόγω προϋπολογισμών κατά το στάδιο της συζήτησής τους στην ολομέλεια της Βουλής. 

 Ταυτόχρονα, η επιτροπή εκφράζει ευαρέσκεια για την υποβολή και κατάθεση στη Βουλή μεγάλου αριθμού 
προϋπολογισμών νομικών προσώπων δημοσίου δικαίου πριν την έναρξη του οικονομικού έτους στο οποίο αυτοί 
αφορούν, ώστε να καταστεί δυνατή η επιτέλεση της λειτουργίας τους από την έναρξη του αντίστοιχου οικονομικού 
έτους χωρίς την ανάγκη έγκρισης δωδεκατημορίων.  Η εξέλιξη αυτή οφείλεται εν πολλοίς στις συντονισμένες 
προσπάθειες τόσο του Προέδρου της Βουλής όσο και της επιτροπής για εξορθολογισμό της παγιωθείσας 
κατάστασης που είχε δημιουργηθεί με την κατάθεση των εν λόγω προϋπολογισμών στη Βουλή και έγκρισή τους 
πολλές φορές μετά τη λήξη της περιόδου νόμιμης λειτουργίας τους βάσει δύο διαδοχικών δωδεκατημορίων. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

2.  Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 Νόμος του 2019. 
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3.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος του 2019. 

4.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος του 2020 Νόμος του 
2019. 

5.  Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

6.  Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων του 2020 Νόμος του 2019. 

8.  Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών και 
Ταχυδρομείων του 2020 Νόμος του 2019. 

9.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 Νόμος του 2019. 

10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών του 2020 
Νόμος του 2019. 

11.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

13.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019. 

14.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2020 Νόμος του 2019. 

15.  Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 2019. 

16.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 Νόμος του 2019. 

17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος του 2019. 

18.  Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ για άλλη μια φορά.  Ευχαριστίες και συγχαρητήρια στον πρόεδρο της επιτροπής Οικονομικών, 
στα μέλη, στους λειτουργούς και σε όλους τους βουλευτές που συνέβαλαν, για να έχουμε αυτό το αποτέλεσμα. 

 Υπάρχουν ομιλητές; 

 Να δώσω τον λόγο πρώτα στον κ. Σιζόπουλο. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Από την πλευρά της ΕΔΕΚ θα υπερψηφίσουμε τους προϋπολογισμούς όλους.  Για το δωδέκατο θέμα θα 
τηρήσουμε αποχή για τους λόγους που είχαμε εξηγήσει και πέρσι στη συζήτηση του προϋπολογισμού του 
αντίστοιχου και επίσης θα ψηφίσουμε και την τροπολογία του ΑΚΕΛ που κατατίθεται στο θέμα υπ’ αριθμόν 20. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Να πω ότι η επιτροπή, στην προσπάθεια να διευκολύνει και τη λειτουργία της ολομέλειας με αυτό το 
βεβαρημένο πρόγραμμα, έχει συμφωνήσει κάποιες τροπολογίες να ενταχθούν ήδη στα κείμενα, να 
ενσωματωθούν με τα κείμενα.  Θα τις αναφέρω πολύ σύντομα, απλώς για να είστε ενήμεροι τι ακριβώς έχει 
αλλάξει η επιτροπή.    

 Στον προϋπολογισμό του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών 
Έργων έχουμε σταυρώσει το κονδύλι που αφορά την αντιμισθία. 

 Στον προϋπολογισμό της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου έχουμε σταυρώσει δύο κονδύλια που αφορούν 
επενδύσεις σε θυγατρικές εταιρείες, €43 εκατομ., και επενδύσεις σε συστήματα παραγωγής και εξοικονόμησης 
ενέργειας, €13 εκατομ., για να ενημερώνεται η επιτροπή και να αποδεσμεύει αυτά τα κονδύλια, γιατί θέλουμε 
κάποιες διευκρινίσεις. 

 Στο εικοστό θέμα υπάρχει μια τροπολογία του ΑΚΕΛ, δεν προλάβαμε να την ενσωματώσουμε, 
συμφωνούμε με την τροπολογία… 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Είναι αυτή για την οποία μίλησε ο κ. Σιζόπουλος; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Συμφωνούμε και εμείς… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σε ποιο θέμα; 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είναι στο 20.  Είναι μία τροπολογία, θα την αναφέρει, αν θέλει, ο Στέφανος και θα την υποστηρίξουμε.  
Νομίζω αυτά.  Και θα υποστηρίξουμε ακολούθως όλους τους προϋπολογισμούς. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Εμείς, κύριε Πρόεδρε, έχοντας υπόψη αυτά που είπαμε προ ημερήσιας διάταξης, τη συζήτηση στην αρχή, 
δε θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό για το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου.  Και με την ευκαιρία να θυμίσουμε 
ότι υπάρχει πολιτική απόφαση και από την προηγούμενη κυβέρνηση και από τη νυν κυβέρνηση, με τη συναίνεση 
όλων των πολιτικών κομμάτων, για την ιδιωτικοποίηση, την αποκρατικοποίηση δηλαδή, του Χρηματιστηρίου 
Αξιών Κύπρου.  Ίσως να είμαστε μια από τις λίγες χώρες στον κόσμο που το χρηματιστήριο είναι κρατικοδίαιτο 
και πληρώνει ουσιαστικά το κράτος για τη λειτουργία του, ο φορολογούμενος πολίτης.  Εμείς είμαστε ενάντια 
στην ψήφιση του προϋπολογισμού. 

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Αντρέας Καυκαλιάς. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα υπερψηφίσουμε όλους τους προϋπολογισμούς, εκτός τον προϋπολογισμό του Δημοσιονομικού 
Συμβουλίου, που είναι ο αριθμός 7 στην ημερήσια διάταξη. 

 Επιτρέψτε μου, εφόσον έχω τον λόγο, να πω και για την τροπολογία η οποία τελικά φαίνεται να γίνεται 
αποδεκτή από το σύνολο των κομματικών ομάδων και η οποία αφορά στην Εθνική Αρχή Στοιχήματος.  Εδώ να 
πούμε, κύριε Πρόεδρε, ότι κακώς, κατά τη δική μας άποψη, παραμένει η Εθνική Αρχή Στοιχήματος ο μοναδικός 
οργανισμός του οποίου τα προγράμματα πρόληψης δεν εγκρίνονται από την Αρχή Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου.  Επί τούτου θα επανέλθουμε και θα καταθέσουμε και σχετική πρόταση νόμου, για να διορθώσουμε 
αυτή την κατάσταση.  Σ’ ό,τι αφορά την τροπολογία, δεσμεύουμε το κονδύλι «Κοινωνική Ευθύνη, €800.000», 
ούτως ώστε να διασφαλίζεται ότι τα προγράμματα τα οποία η Εθνική Αρχή Στοιχημάτων προωθεί και υλοποιεί 
για ενίσχυση σκοπών προώθησης μέτρων προστασίας των νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών από το 
στοίχημα ευθυγραμμίζονται με το πλαίσιο και την εθνική στρατηγική της Αρχής Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων 
Κύπρου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Αυτό είναι το 20;  Στο 20 είναι αυτό; 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Στο 20, ναι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Στο 20, μάλιστα. 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Εθνική Αρχή Στοιχημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ναι, ναι!  Καθαρό!  Ωραία! 

 Ο κ. Λίνος Παπαγιάννης. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Θα αρχίσω με το ότι δε θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό της ΡΑΕΚ, δε θα ψηφίσουμε τον 
προϋπολογισμό του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου, καθώς επίσης δε θα ψηφίσουμε τον προϋπολογισμό του 
Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης.   

 Θα ήθελα σε αυτό το σημείο να κάνω μία τοποθέτηση όσον αφορά τη γενικότερη εικόνα που καλείται ο 
συμπατριώτης μας να αντιμετωπίσει με τους λογαριασμούς του ηλεκτρικού ρεύματος.  Σε αυτό το σημείο επέλεξα 
να κάνω αυτή την τοποθέτηση, επειδή κάθε χρόνο στους προϋπολογισμούς αναφέρουμε τα διάφορα 
προβλήματα.  Φέτος όμως και ειδικότερα τους τελευταίους μήνες, τα ποσά που καλείται ο συμπατριώτης μας να 
πληρώσει είναι αρκετά υψηλά και θα πρέπει επιτέλους πρώτα η κυβέρνηση και στη συνέχεια η Βουλή να δει πώς 
θα δώσουμε πραγματικά βοηθήματα στον κόσμο, έτσι ώστε να μπορεί να ανταπεξέλθει.   

 Κάτι επίσης που θα ήθελα να δηλώσω είναι ότι όσον αφορά τον προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας μόλις 
πρόσφατα έχουμε δει να καταργείται και επίσημα ο ουλαμός πάταξης λαθροθηρίας.  Να θυμίσω και να 
υπενθυμίσω σε όσους δεν το θυμούνται ότι ένα κράτος το οποίο θέλει να ονομάζεται σοβαρό αποφάσισε να 
προχωρήσει σε αυτή την κίνηση, ενώ, όταν αρχικά είχε εξαγγελθεί το όλο ζήτημα, στόχος και σκοπός ήταν η 
καταπολέμηση της σοβαρής μορφής λαθροθηρίας.  Η κίνηση αυτή μόνο σε αυτό τον δρόμο δεν οδεύει και η 
έκκλησή μας είναι όπως η κυβέρνηση αναθεωρήσει αυτή την απόφαση. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιώργος Παπαδόπουλος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Το κίνημα «Αλληλεγγύη», κύριε Πρόεδρε, θα στηρίξει όλους τους προϋπολογισμούς και ταυτόχρονα θα 
στηρίξει και την τροπολογία του ΑΚΕΛ που αφορά τον προϋπολογισμό της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Η δική μας η ψήφος φαίνεται ότι δε θα είναι καθοριστική για την υπερψήφιση των προϋπολογισμών.  Αυτά 
που έχω ακούσει ότι εξαιρεί το κάθε κόμμα και δε συγκεντρώνει πλειοψηφία είναι διαφορετικά.  Παρά ταύτα, θα 
υποστηρίξουμε όλους τους προϋπολογισμούς.  Να διευκρινίσω ότι δεν έχουμε αποδεχθεί…  Η πλειοψηφία, ναι, 
σταύρωσε κάποια κονδύλια και έχουν ενσωματωθεί.  Η δική μας παράταξη δε σταύρωσε κανένα.  Και σε ό,τι 
αφορά την τροπολογία του ΑΚΕΛ για την Αρχή Στοιχημάτων εμείς θα θέλαμε να αντιπροτείνουμε ένα μικρότερο 
ποσοστό να σταυρωθεί, έτσι ώστε να μη σταματήσουν οι όποιες δράσεις ούτε να θέλουμε από την πρώτη 
συνεδρία να κάνουμε ξησταύρωμα.  Θα προτείναμε κάτι πιο…  Αν συμφωνούν οι συνάδελφοι για 50% ή αν 
θέλουν 60%, για να μη θέλουμε από την πρώτη συνεδρία ξησταυρώματα.  Το βάζουμε αυτό, αν γίνεται αποδεχτό 
για συζήτηση… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το εξετάσουμε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 …ή για ψηφοφορία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να το εξετάσουμε στο τέλος, όταν τελειώσουν οι ομιλίες, εάν υπάρχει έτσι διάθεση. 

 Ο κ. Χαράλαμπος Θεοπέμπτου. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΘΕΟΠΕΜΠΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, 

 Απλώς μια αναφορά στους προϋπολογισμούς της ΑΗΚ.  Να θυμίσω ότι ξανά τζιαι φέτος θα έχουμε μες 
στους προϋπολογισμούς να πληρώνουμε άδειες εκπομπών ρύπων.  Το 2020 περιμένουμε ότι, επειδή ξεκινούν 
να μπαίνουν πιο πολλοί στο χρηματιστήριο να κυνηγούν να αγοράσουν και λόγω χρηματιστηρίου οι ρύποι θα 
είναι πολλά πιο ακριβοί.  Πληρώνουμε περίπου 2% πάνω στον λογαριασμό μας για τους ρύπους, γιατί η 
κυβέρνηση δεν προώθησε τες ΑΠΕ, άφηκέν τες την τελευταία στιγμή, δεν έκαμνε αναβάθμιση της ενεργειακής 
απόδοσης των κυβερνητικών κτιρίων που είχε την υποχρέωση εδώ και δέκα χρόνια να κάμνει 3% με βάση το 
εμβαδό κάθε χρόνο, δεν έκαμαν τζιαι τίποτε σπουδαίο, έκαμαν δκυο-τρία κτίρια μόνο.  Δεν εδώκαν βοήθεια εις 
τον κόσμο να αναβαθμίσει τα σπίτια του τζιαι το αποτέλεσμα είναι ότι παραμένει η κατανάλωση ηλεκτρικού σε 
υψηλά επίπεδα.  Έχουμε υψηλή κατανάλωση πετρελαίου, άρα πολύ υψηλές εκπομπές και πληρώνουμε 
πρόστιμο, γιατί δεν εκάμαν τη δουλειά τους. 

 Και το δεύτερο θέμα το οποίο θέλω να θίξω είναι ότι με την τιμολόγηση την οποία έχουν αποφασίσει             
-έχουμε μία κοινή τιμολόγηση είτε είναι μεγάλος καταναλωτής είτε μικρός- έχουν φύγει την κοινωνική πλευρά της 
τιμολόγησης, έφυε το κίνητρο να έχω χαμηλή κατανάλωση τζιαι το αποτέλεσμα είναι ότι τα νοικοκυριά με τα 
χαμηλά εισοδήματα έχουν σοβαρά προβλήματα με τους υψηλούς λογαριασμούς της ΑΗΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Πιττοκοπίτης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΠΙΤΤΟΚΟΠΙΤΗΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

 Εγώ θα ήθελα να αναφερθώ στον προϋπολογισμό του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας 
και να τονίσω ότι το εργασιακό καθεστώς του εποχιακού προσωπικού του Ταμείου Θήρας δεν έχει ακόμα 
ρυθμιστεί, όπως έχει γίνει με άλλα τμήματα, θέμα το οποίο θεωρούμε απαράδεκτο, λαμβανομένου υπόψη ότι τα 
μέλη του Ταμείου Θήρας και οι εποχιακοί προσφέρουν τα μέγιστα για την προστασία τόσο της άγριας ζωής και 
των θηραμάτων όσο και του φυσικού περιβάλλοντος.  Καλούμε την εκτελεστική εξουσία επιτέλους να 
αντιμετωπίσει και το θέμα αυτού του προσωπικού με τον ίδιο τρόπο που αντιμετωπίζει και το προσωπικό άλλων 
τμημάτων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Κύριε Κουλλά, η εισήγησή σας ήταν για το 20, έννεν;  Για την τροπολογία του ΑΚΕΛ, έτσι; 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ναι! 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Θα το δούμε, όταν φτάσουμε εκεί. 

 Προχωρούμε τώρα με την ψηφοφορία. 

 Το υπ’ αριθμόν 6 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019».  Για να μη συγχυζόμαστε, κοιτάξετε τους υπολογιστές σας. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου ποσού ύψους 
€8.800.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 6. 
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 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ.   

 Ανακοινώνετε τα αποτελέσματα, όταν βλέπετε ότι είναι έτοιμα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.   

 Σαράντα πέντε παρόντες, σαράντα πέντε ψήφοι υπέρ.  Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα πέντε ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών 
Κύπρου του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα τέσσερις παρόντες, σαράντα τέσσερις ψήφοι υπέρ.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το υπ’ αριθμόν 6 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 7 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 Νόμος 
του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Δημοσιονομικού Συμβουλίου ποσού ύψους €302.000 για τη χρήση 
του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, προαγωγής και πρώτου διορισμού και 
προαγωγής.  Άρθρο 5. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 8. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 9. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 11. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι εννέα ψήφοι υπέρ, δεκαεφτά ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με είκοσι εννέα ψήφους υπέρ και δεκαεφτά ψήφους εναντίον, τα άρθρα 1 μέχρι 11 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020, 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα πέντε παρόντες, κύριε Πρόεδρε, είκοσι εφτά ψήφοι υπέρ, δεκαεφτά ψήφοι εναντίον, ένα άτομο 
δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με είκοσι εφτά ψήφους υπέρ και δεκαεφτά ψήφους εναντίον, το υπ’ αριθμόν 7 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε 

νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 8 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος 
του 2019».   

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο Δημόσιων Δανείων ποσού ύψους €250.360 για τη χρήση του έτους 
που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Καταβολή Αυτόματης Τιμαριθμικής Αναπροσαρμογής.  Άρθρο 5. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 6. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 7. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 7 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών. 
 Εναντίον: ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι.   
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 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020, 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Σας παρακαλώ, ψηφίστε. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, το υπ’ αριθμόν 8 νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 9 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού 
Επαγγέλματος του 2020 Νόμος του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος ποσού 
ύψους €1.200.000 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απασχόληση Αποσπασμένου Προσωπικού στην ΑΔΕΕλΕπ.  Άρθρο 5. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 6. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 7. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, σαράντα μία ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, τα άρθρα 1 μέχρι 13 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού 
Επαγγέλματος του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 
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 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ, ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα τέσσερις ψήφους υπέρ, το υπ’ αριθμόν 9 νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 10 είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 
Νόμος του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 10 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου ποσού ύψους €3.215.573 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για την κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 6. 

 Αναστολή πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, πρώτου διορισμού και προαγωγής και 
προαγωγής.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχου προσώπου.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα δύο ψήφοι υπέρ, ένα άτομο εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ και μία εναντίον, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου 
του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ, ένα άτομο εναντίον και μια αποχή. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και μία αποχή, το υπ’ αριθμόν δέκα νομοσχέδιο 
ψηφίζεται σε νόμο*. 

 To υπ’ αριθμόν 11 είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση του υπ’ αριθμόν 11 θέματος. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου ποσού ύψους €5.878.622 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη εκτάκτων και εποχιακών αναγκών και αντικατάσταση 
αποχωρούντος προσωπικού.  Άρθρο 9. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 10. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 11 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια και λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των 
εσόδων.  Άρθρο 12. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εφτά ψήφοι υπέρ και τέσσερις ψήφοι εναντίον. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, τέσσερις ψήφους εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020, 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οχτώ ψήφοι υπέρ, τέσσερις εναντίον.  

                                            
*  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα 

Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, Ανεξάρτητοι. 
 Εναντίον:   ΕΛΑΜ. 
 Αποχή: Παύλος Μυλωνάς (ΔΗΚΟ).  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα οχτώ ψήφους υπέρ, τέσσερις εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 To υπ’ αριθμόν 12 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος του 2019».  

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων ποσού ύψους €919.261 για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 9. 

 Χρησιμοποίηση υπηρεσιακών μηχανοκινήτων οχημάτων.  Άρθρο 10. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα ψήφοι υπέρ, μια ψήφος εναντίον και δύο αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μια ψήφο εναντίον και δύο αποχές, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου 
Εργοληπτών Οικοδομικών και Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τέσσερις παρόντες, σαράντα μία ψήφοι υπέρ, ένα άτομο εναντίον, δύο αποχές.  

                                            
*  Υπέρ:   ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 

 Εναντίον:   Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα μία ψήφους υπέρ, μία ψήφο εναντίον και δύο αποχές, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο*. 

 Από το υπ’ αριθμόν 13 μέχρι το 19 ακούστηκε από κάποιον οποιαδήποτε ένσταση ή να θεωρήσω ότι 
ψηφίζονται όλα και να προχωρήσουμε; 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Εφόσον δεν υπάρχει ένσταση, από το υπ’ αριθμόν 13 μέχρι το 19 θεωρείται θετική ψήφος για όλα, 
ομόφωνα ψηφίζονται σε νόμους. 

 Πάμε στο υπ’ αριθμόν 20, όπου είναι η πρόταση του ΑΚΕΛ για τροπολογία και η άλλη πρόταση που έκανε, 
αν την αποδέχεται το ΑΚΕΛ.   

 Δυο λόγια, αποδεχόμαστε ή δεν αποδεχόμαστε;   

 Αν δεν την αποδέχεται το ΑΚΕΛ… 

ΑΝΤΡΕΑΣ ΚΑΥΚΑΛΙΑΣ: 

 Όχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεν την αποδέχεστε.  Προχωρούμε με την… 

(Μη ευκρινή σχόλια από τον κ. Αντρέα Καυκαλιά) 

 Δε χρειάζεται εξήγηση, είναι πολύ τυπικό το θέμα. 

 To υπ’ αριθμόν 20 θέμα είναι «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος 
του 2019». 

 Να διαβαστεί η τροπολογία. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

Προτεινόμενη τροπολογία της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις για το 
νομοσχέδιο «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 2019»  

 Γίνεται εισήγηση για ένθεση σημείωσης στο Κεφάλαιο 01 έναντι του άρθρου 04393 «Κοινωνική Ευθύνη-
1%» (€800.000), ώστε, προτού διενεργηθεί οποιαδήποτε δαπάνη από το άρθρο αυτό, να ενημερώνεται η 
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού και να εξασφαλίζεται η γραπτή συγκατάθεσή της. 

Σημειώσεις:  

1. Η προτεινόμενη πρόνοια η οποία εισπράττεται κατά τη διάρκεια του έτους από την εισφορά των 
αποδεκτών στοιχήματος επί των καθαρών αποδοχών από το στοίχημα προορίζεται για σκοπούς 
ενίσχυσης των μηχανισμών και προγραμμάτων προστασίας νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών 
από το στοίχημα.  

2. Η ως άνω δέσμευση κρίνεται αναγκαία, ώστε να διασφαλίζεται ότι τα προγράμματα τα οποία η Εθνική 
Αρχή Στοιχημάτων προωθεί και υλοποιεί για σκοπούς ενίσχυσης των μηχανισμών και προγραμμάτων 
προστασίας νεαρών ατόμων και παθολογικών παικτών από το στοίχημα εναρμονίζονται με το πλαίσιο 
που τίθεται από την Εθνική Στρατηγική κατά των Εξαρτήσεων, η οποία εκπονείται από την Αρχή 
Αντιμετώπισης Εξαρτήσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για την τροπολογία, παρακαλώ. 

 Όταν είναι έτοιμα, ανακοινώστε. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Σαράντα ψήφοι υπέρ, μία ψήφος εναντίον. 

                                            
*  Υπέρ:  ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη, Κίνημα Οικολόγων-

Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ.  
 Εναντίον:   Ανεξάρτητοι. 
 Αποχή:      ΚΣ ΕΔΕΚ. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα ψήφους υπέρ, μία εναντίον και καμία αποχή, η τροπολογία εγκρίνεται. 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το Ταμείο της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων ποσού ύψους €16.343.368 για τη 
χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 5. 

 Αυτόματη Τιμαριθμική Αναπροσαρμογή.  Άρθρο 6. 

 Απαγόρευση προσλήψεων για κάλυψη έκτακτων αναγκών.  Άρθρο 7. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 8. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 9. 

 Δημιουργία νέων θέσεων.  Άρθρο 10. 

 Λειτουργός που ασκεί έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 11. 

 Λειτουργός υπεύθυνος για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 12. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 13. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα τρεις παρόντες, σαράντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα τρεις ψήφους υπέρ, ομόφωνα εγκρίνονται τα άρθρα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020, 
Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα εφτά παρόντες, τριάντα εφτά ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα εφτά ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 To υπ’ αριθμόν 21 είναι «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 
Νόμος του 2019». 

 Δεύτερη ανάγνωση. 
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ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Έγκριση πληρωμής από το ταμείο του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης ποσού ύψους €18.995.585 
για τη χρήση του έτους που λήγει την 31η Δεκεμβρίου 2020.  Άρθρο 2. 

 Ειδίκευση των ποσών που θα δαπανηθούν.  Άρθρο 3. 

 Χρησιμοποίηση του περισσεύματος ορισμένων άρθρων για την κάλυψη του ελλείμματος άλλων άρθρων 
κάτω από το ίδιο Κεφάλαιο.  Άρθρο 4. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων.  Άρθρο 5. 

 Μείωση κλιμάκων εισδοχής.  Άρθρο 6. 

 Αναπροσαρμογή του ύψους των απολαβών.  Άρθρο 7. 

 Φορολόγηση επιδομάτων.  Άρθρο 8. 

 Απαγόρευση πρόσληψης ωρομίσθιου προσωπικού και προσωπικού για την κάλυψη έκτακτων και 
εποχιακών αναγκών.  Άρθρο 9. 

 Απαγόρευση πλήρωσης κενών θέσεων πρώτου διορισμού, θέσεων πρώτου διορισμού και προαγωγής 
και θέσεων προαγωγής.  Άρθρο 10. 

 Όροι και άλλη ορολογία που χρησιμοποιείται στον παρόντα Νόμο.  Άρθρο 11. 

 Απαγόρευση απασχόλησης συνταξιούχων προσώπων.  Άρθρο 12. 

 Λειτουργοί υπεύθυνοι για την είσπραξη των εσόδων.  Άρθρο 13. 

 Λειτουργοί που ασκούν έλεγχο πάνω στα κονδύλια.  Άρθρο 14. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, τα άρθρα εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:  

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης 
του 2020, Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με σαράντα δύο ψήφους υπέρ, καμία εναντίον και καμία αποχή, το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε 
νόμο. 

 Αντιλαμβάνομαι, και για τα υπ’ αριθμόν 22 και 23 δεν έχουν ακουστεί παρατηρήσεις.  Να δεχτούμε ότι 
είναι θετική η ψήφος, άρα ψηφίζονται; 

 Το ΕΛΑΜ. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 
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 Κύριε Πρόεδρε, με το υπ’ αριθμόν 22 διαφωνούμε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Να καταγραφεί μια ψήφος εναντίον για το υπ’ αριθμόν 22. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Τα υπ’ αριθμόν 22 και 23 ψηφίζονται σε νόμους. 

 Τα υπ’ αριθμόν 24 με 30 είναι προτάσεις νόμου, έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Ο περί 
Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019», «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 
«Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019», «Ο 
περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019», «Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», «Ο περί Φορολογίας 
Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019».  Όλες οι προτάσεις νόμου κατατέθηκαν 
από τους κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας 
του Δημοκρατικού Συναγερμού. 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τους σκοπούς. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ:   

 Τροποποίηση της βασικής νομοθεσίας, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 η ισχύς των 
υφιστάμενων ρυθμίσεων που αφορούν στην παραχώρηση φορολογικών ελαφρύνσεων και κινήτρων, που 
παραχωρήθηκαν με σκοπό την ενίσχυση και την προώθηση των αναδιαρθρώσεων δανείων και οι οποίες λήγουν 
την 31η Δεκεμβρίου 2019. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για τις προτάσεις νόμου 
του επισυνημμένου παραρτήματος 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Αντρέας Καυκαλιάς 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μαρίνος Σιζόπουλος 

 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Λιλλήκας 

 Ονούφριος Κουλλά Γιώργος Περδίκης 

 Άριστος Δαμιανού Άννα Θεολόγου  

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τις προτάσεις νόμου του 
επισυνημμένου παραρτήματος, οι οποίες κατατέθηκαν στη Βουλή των Αντιπροσώπων από τους βουλευτές κ. 
Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριο Μαυρίδη και Ονούφριο Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού, σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 29 Οκτωβρίου και 4 Νοεμβρίου 
2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής παρευρέθηκαν ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Οικονομικών, του Τμήματος Φορολογίας του ίδιου υπουργείου, του Τμήματος Κτηματολογίου και 
Χωρομετρίας του Υπουργείου Εσωτερικών, της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, του Συνδέσμου Τραπεζών 
Κύπρου, του Συνδέσμου Διεθνών Τραπεζών Κύπρου και του Συνδέσμου Εγκεκριμένων Λογιστών Κύπρου 
(ΣΕΛΚ). 

 Σημειώνεται ότι στο πλαίσιο της συζήτησης των προτάσεων νόμου παρευρέθηκε επίσης το μέλος της 
επιτροπής κ. Αβέρωφ Νεοφύτου. 

 Σκοπός των προτάσεων νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος είναι η τροποποίηση των αντίστοιχων 
βασικών νομοθεσιών, ώστε να παραταθεί μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2020 η ισχύς των υφιστάμενων ρυθμίσεων 
που αφορούν στην παραχώρηση φορολογικών ελαφρύνσεων και κινήτρων που παραχωρήθηκαν με σκοπό την 
ενίσχυση και την προώθηση των αναδιαρθρώσεων δανείων και οι οποίες λήγουν την 31η Δεκεμβρίου 2019.   

 Όπως είναι γνωστό, οι φορολογικές ελαφρύνσεις και κίνητρα που παραχωρούνται στο πλαίσιο 
αναδιάρθρωσης δανείων αφορούν κυρίως στα ακόλουθα:    

1. Μη επιβολή έκτακτης εισφοράς για την άμυνα της Δημοκρατίας σε περίπτωση λογιστικού κέρδους και/ή 
πλασματικού μερίσματος. 

2. Μη καταβολή τελών μεταβίβασης στην περίπτωση μεταβίβασης ακίνητης περιουσίας επ’ ονόματι του 
δανειστή. 
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3. Μη καταβολή εξόδων χαρτοσήμων που προκύπτουν από την αναδιάρθρωση δανείων μέχρι το ποσό των 
υφιστάμενων οφειλών. 

4. Εξαίρεση από τον υπολογισμό του φορολογητέου εισοδήματος οποιουδήποτε οφέλους, πλεονάσματος, 
κέρδους ή ζημιάς προσώπου που προκύπτει στο πλαίσιο αναδιάρθρωσης δανείου. 

5. Μη επιβολή φόρου κεφαλαιουχικών κερδών. 

6. Μεταφορά εμπράγματου βάρους, σε περίπτωση απόκτησης ακινήτου από τον δανειστή στο πλαίσιο 
αναδιάρθρωσης δανείου, κατά τη μεταβίβαση του ακινήτου  από τον δανειολήπτη στον δανειστή.  

 Σύμφωνα με τους εισηγητές των προτάσεων νόμου, η παράταση της ισχύος των πιο πάνω μέτρων 
κρίνεται αναγκαία, ώστε να συνεχιστεί η προσπάθεια περιορισμού των μη εξυπηρετούμενων χορηγήσεων.  
Όπως οι ίδιοι δήλωσαν, τα μέτρα αυτά είναι επωφελή τόσο για τους δανειολήπτες όσο και για την κυπριακή 
οικονομία. 

 O Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς και οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Οικονομικών και του ΣΕΛΚ 
συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των προτάσεων νόμου. 

 Οι εκπρόσωποι του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου συμφώνησαν επίσης με τους σκοπούς και τις 
επιδιώξεις των προτάσεων νόμου και παράλληλα εισηγήθηκαν την τροποποίηση της δεύτερης πρότασης νόμου 
του επισυνημμένου παραρτήματος, με την οποία προτείνεται η τροποποίηση του περί Φόρου Προστιθέμενης 
Αξίας Νόμου. Ειδικότερα, εισηγήθηκαν την ενσωμάτωση στο κείμενο της πρότασης νόμου σχετικών προνοιών, 
ώστε οι διατάξεις του υφιστάμενου νόμου που αφορούν στις αναδιαρθρώσεις δανείων να ισχύουν και για τις 
εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων.  Όπως οι ίδιοι επισήμαναν, η προτεινόμενη τροποποίηση είναι αναγκαία, 
προκειμένου οι διατάξεις του περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας Νόμου που αφορούν αναδιαρθρώσεις να είναι 
συμβατές με τις αντίστοιχες διατάξεις που περιλαμβάνονται στο σχετικό με τις αναδιαρθρώσεις δανείων 
νομοθετικό πλαίσιο.     

 Σημειώνεται ότι ο Χρηματοοικονομικός Επίτροπος, καθώς και οι εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Οικονομικών και του ΣΕΛΚ συμφώνησαν με την εισήγηση του Συνδέσμου Τραπεζών Κύπρου. 

 Συναφώς, η επιτροπή, λαμβάνοντας υπόψη τα πιο πάνω, αποφάσισε κατά πλειοψηφία τη σχετική 
τροποποίηση του κειμένου της δεύτερης πρότασης νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος, με τη σύμφωνη 
γνώμη των εισηγητών της.  

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού διαμόρφωσε 
τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και το μέλος της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος και τα 
μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού εισηγούνται την ψήφιση 
των προτάσεων νόμου σε νόμους, αφού το κείμενο της δεύτερης πρότασης νόμου τροποποιηθεί 
κατάλληλα, σύμφωνα με τα πιο πάνω.  

2. Τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, το μέλος 
της βουλευτής του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ, το μέλος της βουλευτής της Συμμαχίας Πολιτών, 
το μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών και το μέλος της βουλευτής των 
Ανεξαρτήτων επιφυλάχθηκαν να τοποθετηθούν κατά τη συζήτηση των προτάσεων νόμου στην ολομέλεια 
του σώματος. 

 Σημειώνεται ότι, σε περίπτωση ψήφισης των προτάσεων νόμου σε νόμους, ο τίτλος της πρώτης και 
δεύτερης πρότασης νόμου του επισυνημμένου παραρτήματος πρέπει να τροποποιηθούν, ώστε να αναφέρονται 
ως «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019» και «Ο περί Φόρου 
Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019», αντίστοιχα. 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ 

1. Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

2. Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

3. Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

4.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 
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5. Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

6. Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

7. Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019. 

 (Πρόταση νόμου) 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής;  

 Υπάρχουν.   

 Ο κ. Ηλίας Μυριάνθους. 

ΗΛΙΑΣ ΜΥΡΙΑΝΘΟΥΣ: 

 Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε,  

 Απλώς, μια παρατήρηση.  Πρώτα θα πούμε ότι είμαστε υπέρ της παράτασης.  Παρ’ όλα αυτά, οι προτάσεις 
νόμου όπως είχαν ψηφιστεί πέρσι, κύριε Πρόεδρε, προνοούσαν ότι αυτή την έκπτωση την παίρνουν όσοι από 
τους δανειολήπτες έχουν προχωρήσει και κάνει αναδιαρθρώσεις.  Δυστυχώς, πάρα πολλοί δανειολήπτες δεν 
είχαν βρει λύσεις με τις τράπεζες, καταφέρνουν όμως σταδιακά να βρίσκουν πωλητές των ακινήτων εκτός των 
τραπεζών και παράλληλα τα λεφτά αυτά τα παίρνουν και τα δίνουν στις τράπεζες.  Αυτή την έκπτωση την οποία 
επικαλούνται οι συγκεκριμένες προτάσεις δεν τη δικαιούνται όσοι δεν έχουν προχωρήσει προς αυτές τις 
αναδιαρθρώσεις.   

 Όντως, οι προτάσεις αυτές είχαν γίνει, για να δοθεί μια ώθηση, με τους δανειολήπτες και τις τράπεζες να 
προχωρούν στις διαδικασίες αναδιαρθρώσεων.  Παρ’ όλα αυτά όμως, έχει φανεί ότι σε αρκετά σημεία δεν τα 
βρίσκουν και εκεί που μία περιουσία θα μπορούσε να την πάρει η τράπεζα με μια άλφα τιμή με έκπτωση 25%, 
30%, πολλές φορές και με 50%, βρίσκουν οι δανειολήπτες την ανοικτή αγορά να το πουλήσουν στην πραγματική 
τους αξία ή ακόμα και κάπως μειωμένα.  Αυτά πιστεύω ότι θα πρέπει να λυθούν με κάποια επέκταση των 
συγκεκριμένων προτάσεων, γιατί ακριβώς δημιουργούνται στρεβλώσεις στην αγορά. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Βότσης. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΒΟΤΣΗΣ: 

 Είναι όλες οι προτάσεις νόμου προς τη σωστή κατεύθυνση, θα τις υποστηρίξουμε, είναι ένας χρόνο 
παράταση και θεωρώ ότι, νομίζω το θέμα που έβαλε ο Ηλίας είναι εν μέρει λυμένο, αλλά θα το δούμε αν υπάρχει 
οτιδήποτε που μπορεί να γίνει στην επιτροπή ξανά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ευσταθίου. 

ΚΩΣΤΗΣ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ: 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Θα εκφράσω τη διαφωνία μου και την ένστασή μου στις προτάσεις νόμου ως εξής: Δεν είναι τόσο η 
παράταση που ενοχλεί, δεν ενοχλεί καθόλου η παράταση∙ αυτό το οποίο ενοχλεί είναι ότι τα κίνητρα τα οποία 
παρέχονται από τη νομοθεσία επεκτείνονται στις εταιρείες εξαγοράς πιστώσεων.  Θυμίζω ότι αυτές οι εταιρείες 
αγοράζουν τις πιστώσεις περίπου στο 22% της αξίας των χρεών και έχουν την απαίτηση ο οφειλέτης να 
εξοφλήσει το 100% της οφειλής του.  Επιβάλλουν οι ίδιες το ποσό του χρέους, επιβάλλουν οι ίδιες την εκτιμημένη 
αξία του ακινήτου και εξαναγκάζουν τον οφειλέτη να αγοράσει στην τιμή που οι ίδιες επιθυμούν, επιβάλλουν να 
πουλήσει το ακίνητο.  Αυτό είναι η κατεξοχήν έκφανση της κατάχρησης εξουσίας και των καταχρηστικών 
συμπεριφορών.   

 Δεν μπορούμε να επιτρέψουμε, τουλάχιστον προσωπικώς, να συνεχίσει αυτή η αισχροκέρδεια των 
εταιρειών εξαγοράς πιστώσεων, οι οποίες, επαναλαμβάνω, με βάση τα στατιστικά αγοράζουν τα χρέη στο       
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22%-23% της αξίας τους και απαιτούν να εξοφληθούν στο 100%.  Σκεφτείτε πόσα πάρτι εκατομμυρίων γίνονται 
εις βάρος των οφειλετών!  Γι’ αυτό εγώ τουλάχιστον θα καταψηφίσω τις προτάσεις νόμου. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Περδίκης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΕΡΔΙΚΗΣ: 

 Και εμείς θα καταψηφίσουμε τις προτάσεις νόμου, κύριε Πρόεδρε, διότι πρόκειται για προτάσεις οι οποίες 
επηρεάζουν έστω και θεωρητικά τα έσοδα του κράτους, χωρίς να υπάρχει καμία εκτίμηση αντικτύπου.  Κανένας 
δεν έκανε καμία μελέτη να δούμε σ’ αυτά όλα τα χρόνια πόσο έχει ευνοήσει τους δανειολήπτες και ποιους 
δανειολήπτες. 

 Εμάς η επικοινωνία μας που έχουμε και η σχέση που έχουμε με τις οργανωμένες ομάδες των 
δανειοληπτών, αλλά και με μεμονωμένους δανειολήπτες είναι ότι αυτά τα μέτρα που υιοθέτησε η Βουλή ευνόησαν 
ουσιαστικά τους μεγάλους δανειολήπτες, τις εταιρείες οι οποίες έχουν τη δυνατότητα μέσω των λογιστικών 
γραφείων τα οποία εργοδοτούν να χρησιμοποιήσουν αυτές τις νομοθεσίες και αυτές τις διευκολύνσεις.  Οι μικροί 
δανειολήπτες, οι μικροί επιχειρηματίες, τα νοικοκυριά και, ειρήσθω εν παρόδω, έχουμε και πρόσφατα στοιχεία 
σε σχέση με το ελβετικό φράγκο στη Βουλή, που επιβεβαιώνουν ότι εκεί που έχουμε φοβερό ακόμα πρόβλημα 
σε σχέση με τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια είναι στα νοικοκυριά και όχι στις εταιρείες.   

 Οι εταιρείες αξιοποίησαν όλα αυτά, οι μεγάλες εταιρείες αξιοποίησαν όλα αυτά τα κίνητρα, ευνοήθηκαν 
κάποιοι συγκεκριμένοι, ενώ η μαρίδα για ακόμα μια φορά μένει στη γωνιά.  Όχι όλες, μεγάλες εταιρείες, πιθανόν 
κάποιες να μην τα έχουν αξιοποιήσει.  Θα τους δώσουμε ακόμα ένα χρονικό περιθώριο να τις αξιοποιήσουν, να 
αυξήσουμε δηλαδή την κοινωνική ανισότητα, έτσι;  Ε, μπράβο μας!   

 Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Πρόκειται περί παράτασης υφιστάμενων φορολογικών κινήτρων για αναδιαρθρώσεις και αποπληρωμές 
δανείων.  Τώρα ακούω όλα αυτά τα…  Αλλά, όταν μιλάμε για φορολογικά κίνητρα, δεν μπορούμε να κάνουμε 
διακρίσεις.  Τι, θα κάνουμε και έλεγχο των περιουσιακών στοιχείων και των εισοδημάτων του κάθε ενός;   

 Έχει ευνοηθεί πάρα πολύς κόσμος.  Πιο πολλή ανάγκη έχουν αυτοί που δεν μπορούν να πληρώσουν 
φορολογία πέντε, έξι, δέκα χιλιάδες ευρώ.  Δεν πρέπει να αλλάζουμε τα επιχειρήματά μας ανάλογα με την 
περίπτωση.  Όταν πρόκειται για παράδειγμα για τις κοινωνικές ασφαλίσεις ή το ΦΠΑ, λέμε κάποιοι παν φυλακή 
για €1000 και €2000.  Και, ναι, θέλαμε να το σταματήσουμε και κάναμε το σχέδιο με τις ληξιπρόθεσμες οφειλές.   

 Και εδώ πέρα είναι κάτι αντίστοιχο.  Ευνοήθηκαν πάρα πολλοί δανειολήπτες, είναι πάρα πολλοί που έχουν 
απεγκλωβιστεί από την τράπεζα και προηγουμένως, προτού εφαρμοστούν αυτά τα μέτρα, πάρα πολλοί απλοί 
άνθρωποι δεν μπορούσαν να έρθουν σε συμφωνία με την τράπεζα, επειδή ταυτόχρονα έπρεπε να βρουν και 
ένα μικρό ποσό, για να καλύψουν τη φορολογία. 

 Εν πάση περιπτώσει, εμείς θεωρούμε ότι είναι μέτρα τα οποία οδηγούν προς τη σωστή κατεύθυνση, που 
βοήθησαν ήδη, πως χρειάζεται να παραμείνει σε ισχύ τουλάχιστον ακόμα έναν χρόνο και μακάρι να βρούμε και 
άλλους τρόπους, έτσι ώστε σταδιακά να επιλύσουμε και αυτό το γενικότερο πρόβλημα που ονομάζεται «μη 
εξυπηρετούμενα δάνεια». 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Η κ. Ερωτοκρίτου. 

ΧΡΙΣΤΙΑΝΑ ΕΡΩΤΟΚΡΙΤΟΥ: 

 Σύντομα, κύριε Πρόεδρε, λέω το εξής:  Το Δημοκρατικό Κόμμα θα υπερψηφίσει αυτό το πακέτο, γιατί 
θεωρούμε ότι οτιδήποτε βοηθά τη διαδικασία αναδιαρθρώσεων είναι προς όφελος ευρύτερα της οικονομίας και 
του φορολογούμενου πολίτη.  Όμως, σημειώνουμε τα εξής:  Τι είναι το φορολογικό κίνητρο;  Είναι αποποίηση 
του δικαιώματος του κράτους να εισπράξει έσοδα που δικαιούται κατά τα άλλα…  Θα εδικαιούταν το κράτος να 
τα εισπράξει αυτά και να τα διαθέσει για άλλους σκοπούς που το κράτος θα έκρινε ότι ήταν σωστοί, 
προσπαθώντας το κράτος να συμβάλει στην αναδιάρθρωση των δανείων.   



438 

 

 Άρα, θα πρέπει μετά από ένα εξάμηνο αυτής της παράτασης να έχουμε και κάποια στατιστικά στοιχεία.   
Θα πρέπει να γνωρίζουμε κατά πόσο τα τραπεζικά ιδρύματα όντως αξιοποιούν αυτό το εργαλείο που η πολιτεία 
τους δίνει για την προώθηση των αναδιαρθρώσεων και όντως είτε έχει αυξηθεί ο ρυθμός ή ο αριθμός ή και τα 
δύο των αναδιαρθρώσεων.  Διαφορετικά, θα είναι κάτι το οποίο δε θα έχει αντίκτυπο και θα πρέπει να το 
επανεξετάσουν.   

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Σιζόπουλος. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Θα συνεχίσω από εκεί που έμεινε ο συνάδελφος ο Ηλίας ο Μυριάνθους.  Και πρέπει κάποτε το κοινοβούλιο 
να προβληματιστεί γιατί δεν υπάρχει ικανοποιητικός ρυθμός αναδιάρθρωσης των μη εξυπηρετούμενων δανείων.  
Δεν είναι μόνο γιατί πλήττει μια οικονομική κρίση ενδεχομένως έναν μεγάλο αριθμό συμπολιτών μας.  Αλλά, γιατί 
δυστυχώς και αυτό το σώμα έδωσε υπερόπλα στους τραπεζίτες να τα χρησιμοποιούν κατά τρόπο αυθαίρετο, με 
κύριο στόχο την εξυπηρέτηση των δικών τους των συμφερόντων και όχι το συμφέρον του τραπεζικού τομέα και 
κυρίως των πολιτών. 

 Να υπενθυμίσω ακριβώς σε πόσες περιπτώσεις αξιοποιείται κατ’ αρνητικό τρόπο το θέμα των 
εκποιήσεων, για να εκποιηθούν συγκεκριμένες περιουσίες, οι οποίες προέρχονται μεν από πολίτες οι οποίοι δεν 
έχουν την οικονομική δυνατότητα να έχουν μια ισχυρή νομική αρωγή, αλλά την ίδια στιγμή έχουν την τύχη ή την 
ατυχία να είναι ιδιοκτήτες ενός προνομίου του ακίνητου.  Πόσες φορές τα καταγγείλαμε αυτά τα πράγματα;  Άρα 
λοιπόν, τα κίνητρα αυτά που δίνουμε δεν επαρκούν.  Χρειάζεται να γίνουν άλλα κίνητρα.  Προτείναμε τόσες φορές 
και δε γίνεται αποδεκτό.  Γιατί, πριν πωληθεί ένα δάνειο σε ένα επενδυτικό ταμείο, δε δίνεται η δυνατότητα στον 
δανειολήπτη, αν θέλει, σε υψηλότερη τιμή από αυτή που θα πωληθεί στο επενδυτικό ταμείο να το αγοράσει;  Σε 
ακόμα πιο υψηλή τιμή!  Και μάλιστα να μειωθεί και το ποσό το οποίο θα χρειάζεται να γίνει αναδιάρθρωση των 
κεφαλαίων της τράπεζας. 

 Δεύτερον, αυτό εδώ το σώμα το 2015, τον Απρίλιο, είχε αποδεχτεί ότι στα θέματα της αναδιάρθρωσης 
των δανείων θα πρέπει να λαμβάνεται υπόψη η τιμή του ακινήτου που περιλαμβάνεται στο έγγραφο 
παραχώρησης των δανείων.  Όμως, για τεσσεράμισι τόσα χρόνια αυτό δεν προχωρά να εγκριθεί.  Γιατί;  Γιατί οι 
τράπεζες δε δέχονται να ρυθμιστεί αυτό το ζήτημα;  Μήπως την αξία αυτή του ακινήτου δεν είναι οι ελεγκτές της 
τράπεζας οι οποίοι καθόρισαν αυτή την αξία, για να δώσουν το δάνειο;  Γιατί θα πρέπει να είναι το μόνο σημείο 
σε μία ιδιωτική συμφωνία που θα πρέπει να ανατρέπεται προς τα κάτω και σε βάρος του δανειολήπτη;  Με 
αποτέλεσμα, από την ώρα που δεν μπορεί ο δανειολήπτης είτε να βάλει πρόσθετο ακίνητο υποθήκη είτε να βρει 
εγγυητές, να μην μπορεί να γίνει αναδιάρθρωση του δανείου του. 

 Άρα λοιπόν, όλα αυτά είναι πολύ σημαντικά στοιχεία τα οποία κάποτε το κοινοβούλιο θα πρέπει να το 
απασχολήσουν και θα πρέπει να προχωρήσουμε σε έναν συνολικό τρόπο ρύθμισης αυτών των ζητημάτων προς 
όφελος κυρίως των πολιτών, της αναδιάρθρωσης των δανείων, για να μπορέσει το ζήτημα αυτό να λυθεί. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Με τα ημίμετρα τα οποία κυρίως κατά διαστήματα προσφέρουμε νομίζω ότι το μόνο που καταφέρνουμε 
να κάμουμε είναι να προσφέρουμε περισσότερη δυνατότητα στους τραπεζίτες να λειτουργήσουν κατά τρόπο 
καταχρηστικό σε βάρος των πολιτών. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Η κ. Θεολόγου. 

ΑΝΝΑ ΘΕΟΛΟΓΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να τοποθετηθώ, αλλά θα τοποθετηθώ, γιατί νομίζω ότι το σώμα, όλοι στο 
σώμα στρουθοκαμηλίζουν, όταν λέμε ότι θέλουμε να δώσουμε κίνητρα για τις αναδιαρθρώσεις.  Και αυτή η 
αλλαγή που γίνεται στους συγκεκριμένους νόμους για αύξηση του ορίου και την παράταση του ορίου για 
αναδιάρθρωση από τέσσερα έτη σε πέντε έτη δεν είναι επί της ουσίας το πρόβλημα που επιλύει.  Το πρόβλημα 
είναι το όριο εισδοχής σε αυτή τη διαδικασία. Γιατί η αναδιάρθρωση πρέπει να είναι μέχρι 31η Δεκεμβρίου 2015;  
Υπάρχουν δανειολήπτες που έχουν προχωρήσει σε αναδιαρθρώσεις μετά την 31η Δεκεμβρίου 2015.  Και αυτοί 
δεν εμπίπτουν σε αυτά τα φορολογικά κίνητρα, όπως τα βάζουν οι συγκεκριμένες προτάσεις νόμου.  Και, αν 
όντως θέλαμε να βοηθήσουμε τους δανειολήπτες να αναδιαρθρώσουν τα δάνειά τους, θα μας ενδιέφερε 
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πρώτιστα, πριν να τους πούμε “πηγαίνετε, δώστε τις περιουσίες σας στην τράπεζα και σας φοροαπαλλάσσουμε 
από οποιεσδήποτε φορολογίες του κράτους”, να τους πούμε και πόσα πρέπει πραγματικά να πληρώσουν στις 
τράπεζες.  Αν μας ενδιέφερε η νομιμότητα αυτών των δανείων και των υπερχρεώσεων αυτών των δανείων και 
των επιτοκίων που επέβαλαν αυτές οι τράπεζες σε αυτά τα δάνεια.  Άρα, δεν είναι θέμα μόνο η παράταση 
φορολογικά, για να γίνουν αναδιαρθρώσεις, και δεν είναι αναδιαρθρώσεις.  Είναι η διοχέτευση πλέον των 
περιουσιών στις τράπεζες και στα ταμεία, όπως ανάφερε πολύ σωστά ο κ. Ευσταθίου.  Με τις διαδικασίες που 
ακολουθούνται, κύριε Πρόεδρε, μετά που θα αποκτήσουν αυτές τις περιουσίες που έχουν φοροαπαλλαχτεί από 
οποιεσδήποτε φορολογίες, να είναι με ηλεκτρονικούς πλειστηριασμούς, δεν ξέρουν καν ποιοι αγοράζουν αυτές 
τις περιουσίες. 

 Άρα, νομίζω ότι πρέπει να μπει ένα τέρμα, όταν λέμε ότι υποβοηθούμε τις αναδιαρθρώσεις και δίνουμε 
κίνητρα γι’ αυτές τις αναδιαρθρώσεις, διότι στο τέλος της ημέρας κανένα κίνητρο και καμία υποβοήθηση δε δίνεται 
στους πολίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ευχαριστώ. 

 Ο κ. Δημητρίου. 

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ: 

 Δε σκόπευα ούτε εγώ να μιλήσω.   

 Αυτό που θέλω να πω, διότι η αλήθεια βρίσκεται στους αριθμούς και στις γνώσεις,  είναι πως από τα 
σημερινά ποσά των μη εξυπηρετούμενων δανείων η μεγαλύτερη μερίδα αφορά μικρές και μεσαίες επιχειρήσεις 
και νοικοκυριά.  Και πολύ λίγα αφορούν τα μεγάλες επιχειρήσεις.  Και αυτό που κάνουμε είναι ακριβώς να 
βοηθήσουμε αυτούς τους ανθρώπους, αυτές τις επιχειρήσεις, βάζοντας αυτό το μικρό -δε διαφωνώ- αλλά 
ουσιαστικό λιθαράκι, για να προχωρήσουν σε μια αναδιάρθρωση και σε μια επίλυση ενός γόρδιου δεσμού που 
τους κρατά μακριά από τη διευθέτηση.   

 Δε θέλω να μπω σε αριθμούς -μπορώ να το κάνω, δεν είναι της παρούσης- αλλά δεν μπορούμε συνεχώς 
να επικαλούμαστε με μια φοβιστική διάθεση ότι ό,τι κάνουμε το κάνουμε, είτε για να εξυπηρετήσουμε τις τράπεζες 
είτε για να εξυπηρετήσουμε τις μεγάλες επιχειρήσεις.  Όχι, είναι ένα σημαντικό όπλο στα χέρια των νοικοκυριών, 
στα χέρια των μικρών και των μεσαίων επιχειρήσεων. 

 Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χρίστου. 

ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΡΙΣΤΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Από την πλευρά μας θεωρούμε ότι η κοροϊδία πάει σύννεφο σε αυτή την αίθουσα και θα αναφέρω 
ορισμένα γεγονότα για υπενθύμιση, το τι έχει προηγηθεί το 2018.  Βλέπουμε σήμερα μια σειρά από προτάσεις 
νόμου του κ. Αβέρωφ Νεοφύτου.  Ο κ. Αβέρωφ Νεοφύτου ενδιαφέρεται πραγματικά για τους δανειολήπτες;  Το 
2018 πέρασαν πέντε νομοθεσίες οι οποίες έδιναν υπερπρονόμια στις τράπεζες.  Στηρίχθηκαν μόνο από τον 
Δημοκρατικό Συναγερμό και από το Δημοκρατικό Κόμμα. Δηλαδή, από τους μετόχους των τραπεζών και από 
τους δικηγόρους των τραπεζών.  Να θυμίσω επίσης ότι τότε τέσσερα κόμματα, τέσσερα κόμματα μεταξύ των 
οποίων και το Εθνικό Λαϊκό Μέτωπο, καταθέσαμε σειρά τροπολογιών, ακριβώς για να μπορέσουμε να 
βοηθήσουμε αποτελεσματικά τους δανειολήπτες.  Και φυσικά δεν πέρασε καμία.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Γιωργάλλας. 

ΜΙΧΑΛΗΣ ΓΙΩΡΓΑΛΛΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Είναι λυπηρό, πράγματι, έξι χρόνια μετά την καταστροφή να παρουσιάζει την εικόνα και το κοινοβούλιο 
ότι κάμνουμε φιλολογίες και ότι κάμνουν και βαρύγδουπές δηλώσεις.  Η πραγματικότητα είναι μία.  Τη βιώνει 
καθημερινά ο Κύπριος πολίτης.  Τουλάχιστον αυτός ο οποίος δεν είναι καλοπληρωτής, που δεν μπορεί να 
πληρώσει τα δάνειά του.  Η τραγική ειρωνεία είναι ότι, εφόσον μπορεί μια τράπεζα να πουλήσει σε μία εταιρεία 
εξαγοράς πιστώσεων στο 20%, 22%, 25%, 30% να πω εγώ μίας χορηγίας, αν πράγματι αυτή η πολιτεία 
ενδιαφερόταν και για τους πολίτες, θα υποχρέωνε αυτή την τράπεζα, αντί να την πουλήσει στην εταιρεία εξαγοράς 
πιστώσεων, να τη δώσει ως κίνητρο στον δανειολήπτη ως μειωμένη έκπτωση, για να τελειώνει τούτο το θέμα.  
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Αλλά δυστυχώς είναι αυτά τα συμφέροντα τα οποία δεν επιτρέπουν τη μείωση των μη εξυπηρετούμενων 
δανείων, έτσι όπως εμείς θα θέλαμε. 

 Εμείς θα υπερψηφίσουμε τις προτάσεις -την παράταση του χρόνου εφαρμογής τους- όχι γιατί είναι το 
μέτρο που χρειάζεται σήμερα ο δανειολήπτης.  Από το τίποτε καλύτερα να υπάρχει αυτό.  Αλλά, να μην ξεχνούμε 
τη δική μας αμαρτία και τη δική μας υποχρέωση.  Έστω και τώρα, έστω και τώρα, θα μπορούσαμε να 
βοηθήσουμε, αν ήθελε η πλειοψηφία αυτής της Βουλής, θα μπορούσαμε πραγματικά να βοηθήσουμε τους 
δανειολήπτες, αλλά τελικά φαίνεται ότι οι τραπεζίτες έχουν ισχυρότερες επιρροές στο κοινοβούλιο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μιαλυνίσκει ο κύκλος, ο κατάλογος! 

 Ο κ. Άριστος Δαμιανού. 

ΑΡΙΣΤΟΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Έχει ανοίξει ένας κύκλος συζήτησης που είμαι βέβαιος ότι θα επαναληφθεί σε δύο εβδομάδες στα πλαίσια 
της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού.   

 Κάποια πολύ σύντομα σημεία.  Εμείς έχουμε επιλέξει να υπερψηφίσουμε αυτές τις προτάσεις, διότι 
πρόκειται για παράταση υφιστάμενης νομοθεσίας και κάθε μέτρο το οποίο εκτιμούμε ότι έστω και λίγο μπορεί να 
υποβοηθήσει τις προσπάθειες για αναδιαρθρώσεις, βιώσιμες αναδιαρθρώσεις θεωρούμε ότι πρέπει να το 
στηρίζουμε.  Ασφαλώς και έχει δίκαιο η άποψη που λέει ότι πρέπει να ελέγξουμε τη συνέπεια των πολιτικών 
δυνάμεων, ιδιαίτερα όταν κάποιοι μας οδήγησαν μέσα από δρακόντειες νομοθεσίες στα σημεία που βρισκόμαστε 
σήμερα.  Δε θα σταθώ σε αριθμούς, αλλά, επειδή τις τελευταίες μέρες επανέρχεται μια συζήτηση για τις επιτυχίες 
σε σχέση με τις αναδιαρθρώσεις, να πούμε ότι υπάρχει μια πλασματική κατάσταση πραγμάτων που λέει το εξής:  
Πέραν των δώδεκα δις έχουν φύγει από το τραπεζικό σύστημα μέσα από νομοθεσίες που κάποιοι άλλοι ψήφισαν 
σε σχέση με επενδυτικά ταμεία και με πιστωτικά ιδρύματα, αλλά η συντριπτική πλειοψηφία των δανειοληπτών 
ταλανίζεται ακόμα από τις τράπεζες και ιδιαίτερα από την περασμένη βδομάδα με την έναρξη των ηλεκτρονικών 
πλειστηριασμών, που πάλι κάποιοι, να υπενθυμίσω, ψήφισαν πριν ενάμιση χρόνο.  Είμαστε εδώ σε ένα σημείο, 
για να συζητούμε τα αυτονόητα.   

 Βεβαίως και πρέπει να ληφθούν μέτρα, βεβαίως και πρέπει οι τράπεζες να επιδείξουν πιο ανθρώπινο 
πρόσωπο, το οποίο μέχρι στιγμής δεν έχουν επιδείξει, αλλά βεβαίως και η κυβέρνηση πρέπει να αντιληφθεί ότι 
με ημίμετρα δεν μπορεί να αντιμετωπιστούν αυτά τα προβλήματα που αντιμετωπίζουν τα νοικοκυριά και οι 
μικρομεσαίες επιχειρήσεις.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παύλος Μυλωνάς. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Αν κατάλαβα σωστά, είναι προς τη σωστή κατεύθυνση τα μέτρα.  Θα βοηθηθεί και φτωχός κόσμος εκτός 
από τους μεγαλοεπιχειρηματίες, αλλά, επειδή την καταθέτει ο «κακός» ο Αβέρωφ ο Νεοφύτου, έπρεπε να σκεφτώ 
ότι μπορεί να ελαφρυνθούν, όπως σωστά είπε ο κ. Δαμιανού, με την προσέγγιση του ΑΚΕΛ βέβαια, ότι θα 
στηρίξουν τις συγκεκριμένες προτάσεις.   

 Εγώ θα ήθελα να υπενθυμίσω κάτι στο σώμα.  Το καλοκαίρι βρεθήκαμε όλοι εδώ σε δύσκολες συνθήκες 
και η Κεντρική Τράπεζα ανέλαβε μια υποχρέωση σε συνδυασμό με την εκτελεστική εξουσία ή σε συνεργασία με 
την εκτελεστική εξουσία να υποβάλει προτάσεις, ούτως ώστε να τερματιστεί η ασυδοσία των τραπεζών.  Και είχα 
υποβάλει το ερώτημα, εκτός από εμάς του Δημοκρατικού Κόμματος και του Δημοκρατικού Συναγερμού, που 
είμαστε «δικηγόροι των τραπεζών» ή είμαστε «μέτοχοι των τραπεζών», να μας φέρουν οι υπόλοιποι κάποιες 
προτάσεις, για να τις υπερψηφίσουμε και να σταματήσει η ασυδοσία.  Τις περιμένουμε τις προτάσεις με μεγάλη 
ανυπομονησία από όλες τις υπόλοιπες πολιτικές δυνάμεις και θυμάμαι τον κ. Κυπριανού -και τον άκουσα και 
προχθές και το χάρηκα- που υπέβαλε εισηγήσεις στον Διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας.  Τις ίδιες ή ανάλογες 
εισηγήσεις τις υποβάλλουμε και εμείς.  Ελπίζουμε ότι σύντομα, για να σταματήσει, κατά την άποψή μου, μια 
άγαρμπη δημαγωγία, να δούμε ποιοι είναι οι εκπρόσωποι των τραπεζών και ποιοι υπερασπίζονται τους 
τραπεζίτες και τους μετόχους τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 
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ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Δεν είχα πρόθεση να απαντήσω σε προκλήσεις… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ίσως να έπρεπε να γράψουμε…   

 Συγγνώμη, κύριε Λιλλήκα.  Να τελειώσετε εσείς σίγουρα.  Ίσως να έπρεπε να γράψουμε ένα ειδικό θέμα 
να το συζητήσουμε στο Κεφάλαιο Τέταρτο, όπως πάει το πράγμα.   

 Ο κ. Λιλλήκας έχει τον λόγο όμως και συνεχίζουμε.  Βλέπω δευτερολογίες να ζητούνται από διάφορους.   

ΜΑΡΙΝΟΣ ΣΙΖΟΠΟΥΛΟΣ: 

 Ίσως είναι ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, να το γράψουμε τώρα.  Ομόφωνα και να το συζητήσουμε.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ωραία.  Θέλετε να τελειώσει ο κ. Λιλλήκας, να τερματίσουμε τη συζήτηση και να εγγραφεί ένα θέμα και να 
το συζητήσετε;  Διότι έτσι πάει.  Έτσι τοποθετείστε. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Εμείς πρέπει να απαντήσουμε.  Και ως εισηγητές πρέπει να απαντήσουμε, κύριε Πρόεδρε.  Θα πρέπει να 
απαντήσουμε, λέω, εμείς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Βεβαίως, θα απαντήσετε.  Γι’ αυτό είπα ότι, αν γράψουμε ένα θέμα και συζητηθεί στο Κεφάλαιο Τέταρτο, 
θα απαντάτε ο ένας του άλλου για πολλή ώρα.   

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, 

 Πρόθεσή μου ήταν να κάνω σχόλια και να τοποθετηθώ επί των προτάσεων που έχουν καταθέσει οι 
συνάδελφοι, όμως δεν μπορώ να μην απαντήσω στην πρόκληση του συναδέλφου του κ. Μυλωνά.  Πολλές 
πολιτικές δυνάμεις, τουλάχιστον εμείς, έχουμε καταθέσει σωρεία γραπτών προτάσεων για το πώς θα μπορούσε 
να ρυθμιστεί το πρόβλημα των μη εξυπηρετούμενων δανείων προς όφελος και των τραπεζών, αλλά κυρίως προς 
όφελος των δανειοληπτών.  Υπάρχουν λύσεις.  Δε θα επινοήσουμε κάθε φορά εμείς τον τρόπο.  Υπάρχουν 
παραδείγματα άλλων χωρών όπου προηγήθηκε η κρίση σε αυτές τις χώρες και που ρύθμισαν με μια κοινωνική 
ευαισθησία το πρόβλημα αυτό, χωρίς να θυματοποιηθούν δεκάδες χιλιάδες απλών πολιτών που ήταν τα 
πραγματικά θύματα της κρίσης.   

 Η κυβέρνηση και η πλειοψηφία αυτού του σώματος επέλεξαν κάποιες άλλες επιλογές.  Σήμερα βλέπουμε 
ότι αυτές οι επιλογές δεν απέδωσαν.  Οι πλειστηριασμοί, όχι μόνο οι ηλεκτρονικοί, κυρίως όμως οι ηλεκτρονικοί 
τώρα, θα πολλαπλασιαστούν και τα προβλήματα τα κοινωνικά θα πολλαπλασιαστούν.   

 Ειλικρινά, δε βλέπω με ποιον τρόπο σήμερα η Κεντρική Τράπεζα παρεμβαίνει, για να επιβάλει 
τουλάχιστον στις τράπεζες να εφαρμόσουν τον δικό της τον κώδικα, για να απλοποιηθεί η διαδικασία των 
ρυθμίσεων μεταξύ του δανειολήπτη και των τραπεζών.  Υπάρχει μια σοβαρή αποχή, σιωπηλή ανοχή, θα έλεγα, 
από πλευράς της Κεντρικής Τράπεζας, που επιτρέπει, θα έλεγα, την ασυδοσία από μέρους των τραπεζών σε 
βάρος των δανειοληπτών, που βρίσκονται και με τις νομοθεσίες που ψήφισε αυτό το σώμα σε πάρα πάρα πολύ 
αδύναμη θέση απέναντι στην ισχύ των τραπεζών. 

 Πέραν τούτου, πώς θα μπορούσε να έχει κάποιο οικονομικό όφελος ένα νοικοκυριό ή μια μικρομεσαία 
επιχείρηση που ήταν τα πραγματικά θύματα της οικονομικής κρίσης μέσα από αυτές τις προτάσεις νόμου;  
Μπορεί να προκύψουν κάποια οφέλη φορολογικά για εκείνους οι οποίοι ήταν οι στρατηγικοί, όπως τους 
χαρακτηρίζουμε, κακοπληρωτές, οι οποίοι μπορούσαν να πληρώσουν και δεν πλήρωναν, ή και για μεγάλες 
εταιρείες οι οποίες μπορούν να επωφεληθούν από αυτές τις νομοθεσίες.  Αλλά, θα είναι μια δεύτερη επιβράβευση 
ουσιαστικά από την πολιτεία εκείνων οι οποίοι εκμεταλλεύτηκαν το σύστημα, όπως λειτουργούσε σε βάρος των 
υπολοίπων και σε βάρος του δημόσιου συμφέροντος.  Γιατί, ας μην ξεχνούμε, ότι τις τράπεζες δεν τις έσωσαν 
κάποια εκατομμύρια που ήρθαν από το εξωτερικό.  Τις τράπεζες τις διέσωσαν οι θυσίες του Κύπριου 
φορολογούμενου.  Αυτή είναι η ωμή πραγματικότητα. 

 Εμείς γι’ αυτό θα καταψηφίσουμε τις προτάσεις νόμου σήμερα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 
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 Ο κ. Λουκαΐδης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

 Ζήτησα τον λόγο μετά τις αναφορές του κ. Μυλωνά και πραγματικά το τελευταίο πράγμα που θα ήθελα 
ήταν να οδηγηθούμε σήμερα σε αντιπαράθεση.  Δεν ήταν ούτε αυτό το πνεύμα των συναδέλφων από το ΑΚΕΛ 
που μίλησαν ούτε και είναι και η πρόθεση, αλλά, όταν υπάρχει αυτή η πρόκληση, να πούμε τι θέλουμε περίπου, 
έστω σε αυτό το χρονικό σημείο είμαστε υποχρεωμένοι να αναφέρουμε ότι είναι από το 2012 που καταθέτουμε 
προτάσεις.  Αρκετές τις επαναφέρουμε, καινούριες είναι που θέτουμε ενώπιον αυτού του σώματος και πρέπει να 
πω ότι είτε έχουν καταψηφιστεί από την πλειοψηφία της Βουλής -και ξέρετε ποια είναι η πλειοψηφία- είτε σε 
κάποια στιγμή που έχουν ψηφιστεί έγινε αναφορά για όλες, μα, όλες, από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας και 
δυστυχώς έχουν κριθεί ως αντισυνταγματικές.  Θέλω να θυμίσω ότι, ακόμα και εκείνη που ψηφίσαμε όλοι μαζί, 
αφού την τροποποιήσαμε μετά από αναπομπή, για να την ξεδοντιάσουμε και άλλο, και αφορούσε τις 
καταχρηστικές πρακτικές των τραπεζών σε βάρος των πολύ μικρών επιχειρήσεων, είναι στα δικαστήρια και θα 
δικαστεί ακόμα, διότι και αυτή που ψήφισε και ο Συναγερμός την έκαμε αναφορά ο Πρόεδρος.  Λοιπόν, εμείς δεν 
αισθανόμαστε καμία ενοχή για το γεγονός ότι οι τράπεζες έχουν πάρει τα πάντα και οι δανειολήπτες έχουν χάσει 
τα πάντα, καμίαν απολύτως ενοχή.  Αντίθετα, σεμνυνόμαστε ότι εκάμαμε ό,τι περνούσε από το χέρι μας για μια 
ισορροπημένη σχέση μεταξύ δανειολήπτη-τράπεζας, που να προσφέρει και μια ουσιαστική -έστω τυπική, 
ουσιαστική, όπως θέλετε πείτε την- αλλά ισορροπημένη σχέση και προστασία στους δανειολήπτες.  Ιδού η 
Ρόδος.  Κοπιάστε τα κόμματα της αντιπολίτευσης, δεν αποκλείουμε και τον Συναγερμό, αν έχει διάθεση.  Θα 
ξανακάτσουμε κάτω, να μην περιμένουμε κανέναν και να επαναφέρουμε προτάσεις που έχουμε συζητήσει κατά 
καιρούς ή και καινούριες, αλλά αυτή τη φορά να πάμε μέχρι τέλους.  Με συναίνεση.  Ό,τι και να συνέβη στο 
παρελθόν, γιατί η εικόνα σήμερα, όπως την περιέγραψαν και πολλοί άλλοι συνάδελφοι, είναι εικόνα δραματική 
για τους δανειολήπτες, δυστυχώς και ακόμα δεν τα έχουμε δει βεβαίως όλα, αντίθετα έχουμε να δούμε πάρα 
πολλά στις επιθέσεις που θα δεχτούν μαζικά οι δανειολήπτες και από εδώ και πέρα.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Παπαγιάννης Λίνος. 

ΛΙΝΟΣ ΠΑΠΑΓΙΑΝΝΗΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει τον λόγο, για να θέσω κάποια γεγονότα ενώπιον του σώματος και θα 
απαντήσω στον συνάδελφο τον κ. Παύλο Μυλωνά.  Όταν τους τελευταίους μήνες έχουμε καταθέσει πρόταση, 
για να στηρίξουμε τους καλοπληρωτές, όχι τους κακοπληρωτές, ο πρόεδρος του Δημοκρατικού Κόμματος και ο 
πρόεδρος του Δημοκρατικού Συναγερμού, όπως λένε και τα πρακτικά της Βουλής, δεν το λέω εγώ, έχουν 
δεσμευτεί ότι μετά από τη δική μας πρόταση θα έφερναν πιο, αν θέλετε, ενδελεχή πρόταση με περισσότερα 
στοιχεία, πιο ακριβή, για να δούμε τι θα συμβεί και με αυτούς τους ανθρώπους, έτσι ώστε να δώσουμε ένα 
περαιτέρω κίνητρο στο να μεταβεί κάποιος από την κατηγορία του «κακοπληρωτή» στην κατηγορία του 
«καλοπληρωτή».  Έχουν περάσει δεκαοκτώ μήνες από την πρώτη πρόταση, έχουν περάσει δώδεκα μήνες από 
τη δεύτερη υπενθύμιση και έχουν περάσει έξι μήνες από την τρίτη υπενθύμιση.   

 Όσον αφορά την πρόταση της προπώλησης των δανείων στους ίδιους τους δανειολήπτες έχουμε 
καταθέσει αυτή τη συγκεκριμένη πρόταση ενώπιον του Προέδρου της Δημοκρατίας, κάτι που δεν είχε συζητηθεί.  
Είχαμε καταθέσει τη συγκεκριμένη πρόταση αναλόγως και των παραδειγμάτων των άλλων ευρωπαϊκών χωρών 
στο Υπουργείο Οικονομικών, όπως επίσης έχουμε καταθέσει και σε αυτό το σώμα.  Ξέρετε ποια ήταν η 
απάντηση;  Ότι δε θα ήταν προς το συμφέρον του δανειολήπτη, αλλά προς το συμφέρον της αγοράς, αν 
προχωρούσαμε αυτά τα πακέτα δανείων σε οργανισμούς τραπεζικούς άλλων χωρών.   

 Στην τελευταία αναφορά που είχε συμβεί πριν πέντε μήνες, κύριε Πρόεδρε, όχι πριν δεκαοκτώ μήνες, 
είχαμε δει την απάντηση του Υπουργείου Οικονομικών να λέει ότι είναι βάσει του ευρωπαϊκού σχεδίου, της 
Κεντρικής Ευρωπαϊκής Τράπεζας, που θα στηρίζαμε αυτούς τους τραπεζικούς οργανισμούς επ’ ωφελεία της 
αγοράς.  Έχει συμβεί ακριβώς το αντίθετο.   

 Μια τρίτη πρόταση που είχαμε ενώπιον του σώματος, όχι πριν από πολλούς μήνες, ήταν οι ηλεκτρονικές 
εκποιήσεις.  Αν θυμάστε, τέσσερα κόμματα, όπως έχει αναφέρει ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ, είχαν προβεί σε αυτή 
την τροπολογία για κάτι που δε θα ήταν ούτε μη πραγματοποιήσιμο ούτε δύσκολο.  Έχουμε δώσει το όπλο στις 
τράπεζες, η πλειοψηφία των δύο κομμάτων έχει δώσει το όπλο στις τράπεζες να προχωρούν με αυτή τη μέθοδο, 
χωρίς να μπορεί κανένας να σταθεί εναντίον των τραπεζών.  Δε λέω για όλα τα άλλα παραδείγματα που θα ήταν 
πιο περίπλοκα.  Λέω για κάποια γεγονότα που έχουμε δει τι είχε συμβεί.  Και να θυμίσω κάτι τελευταίο, που έχει 
συμβεί το προηγούμενο τρίμηνο.  Έχουμε δει την Κεντρική Τράπεζα, μετά από πιέσεις πολλών κομμάτων, εκτός 
από το δικό μας κόμμα, να αφαιρεί τις νέες χρεώσεις που έχει χρεώσει προς τους πελάτες της.  Είδαμε έναν 
πρόεδρο κόμματος να λαμβάνει μια πρωτοβουλία, που, εάν τελικά τα καταφέρει, όλοι θεωρώ ότι θα πρέπει να 
του δώσουμε συγχαρητήρια, αλλά είναι πολύ περίεργο να μπορεί ένας πρόεδρος κόμματος να αλλάξει τη στάση 
των τραπεζών.  Αυτό δηλώνει κάτι άλλο και μακάρι να είχαμε όλοι αυτή τη δυνατότητα, έτσι ώστε να επηρεάσουμε 
προς το καλό των πολιτών τις τράπεζες. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Ονούφριος Κουλλά. 

ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Κύριε Πρόεδρε,  

 Καταρχάς θέλω να πω πως κανένας από εμάς δεν είναι μέτοχος σε τράπεζα και συνήθως…  Για να δείτε 
δηλαδή και την υποκρισία!  Συνήθως η κριτική είναι ότι οι τράπεζές μας ανήκουν σε ξένους.  Εμείς είμαστε Κύπριοι 
πολίτες.  Όταν ανοιχτεί κάποιο θέμα για τις τράπεζες, συνήθως το πλατειάζουμε και συζητούμε για όλα τα θέματα 
και για το ότι έγινε στην Κύπρο τα τελευταία χρόνια στο τραπεζικό σύστημα.  Είναι άλλη συζήτηση αυτό, αλλά 
και πάλι να διευκρινίσω πως για εμάς η έγνοια μας πρώτα από όλα είναι οι καταθέτες και τράπεζα ίσον καταθέτης 
τουλάχιστον κατά 90%.  Τα ίδια κεφάλαια των τραπεζών είναι ελάχιστα μπροστά στο σύνολο των καταθέσεων 
που διακυβεύονται και έπρεπε εμείς στην Κύπρο αυτό να το μάθουμε πολύ καλά.  Οι καταθέτες είναι 650 000 
κόσμος, είναι το σύνολο των πολιτών μας και εμείς πρωτίστως αυτούς θέλουμε να εκπροσωπήσουμε, γιατί δε 
φταίνε σε τίποτα αυτοί, σε τίποτα!  Αλλά, και για το γενικότερο καλό της οικονομίας, ναι, νοιαζόμαστε και ξέρουμε 
ότι χωρίς τραπεζικό σύστημα δεν μπορεί να υπάρξει και μια ομαλή οικονομική δραστηριότητα, για να μην 
υπάρχουν άνεργοι, για να μπορεί το κράτος να έχει έσοδα, για να κάνει κοινωνική πολιτική κ.ο.κ. 

 Πρέπει επίσης να πω, όταν ακούω «καλούμε κόμματα», «ελάτε να κάνουμε το άλφα ή βήτα», πως η 
Κύπρος -και πρέπει να το εμπεδώσουμε καλά- είναι μέλος της Ευρωπαϊκής Τραπεζικής Ένωσης.  Εποπτεύεται 
όχι πλέον -όχι πλέον, το επαναλαμβάνω- από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου, αλλά από τον Ενιαίο Εποπτικό 
Μηχανισμό που θέτει στόχους και μπορεί να επιβάλει χίλια δύο πράγματα χωρίς να χρειάζεται την έγκρισή μας 
εμάς ως κοινοβουλίου.  Θέλω επίσης να απαντήσω με ερώτηση σε αυτό που συχνά ακούγεται:  Γιατί οι τράπεζες 
τα πουλούν στο 25% και δεν εισπράττουν 50%;  Ερώτημα:  Γιατί νομίζετε μια τράπεζα δε θέλει το 50% και θέλει 
το 25%;  Γιατί δε θέλει το 70% και θέλει το 25%;  Δεν υπάρχει τιμή για το κάθε δάνειο ξεχωριστά.  Είναι 
διαπραγμάτευση για το κάθε δάνειο ξεχωριστά που υπάρχει με τον δανειολήπτη, το πακέτο είναι πακέτο, 
εμπλέκονται μέσοι όροι κ.ο.κ., αλλά εν πάση περιπτώσει, αν βρείτε την απάντηση σε αυτό το ερώτημα…  Γιατί 
οι τράπεζες τους αρέσει, κατά τα άλλα είναι αδηφάγες.  Γιατί, αφού είναι αδηφάγες, ικανοποιούνται με ένα μικρό 
ποσοστό και δε θέλουν το μεγαλύτερο;  Εμείς αυτό το οποίο έχουμε σήμερα βέβαια είναι παράταση υφιστάμενων 
φορολογικών κινήτρων.  Το κάνουμε για τους δανειολήπτες.  Πρωτίστως η έγνοια μας είναι οι μικροί 
δανειολήπτες, αυτοί οι οποίοι μπορεί όντως να πάνε φυλακή, να χάσουν τα πάντα για πέντε και δέκα χιλιάδες 
και είκοσι που δεν κρατούν, για να πληρώσουν τους φόρους.  Ό,τι θέλει ο καθένας από εκεί και πέρα δικαιούται 
να εικάζει.   

 Βλέπουμε φυσικά και το ευρύτερο όφελος στην οικονομία, αν μειωθούν -και μειώνονται όντως- αυτά τα 
μη εξυπηρετούμενα δάνεια.  Για αυτό δώσαμε και το δικαίωμα στους δανειολήπτες αυτούς να πωλήσουν και 
στην αγορά σε τρίτον, για να εισπράξουν μεγαλύτερο ποσοστό.  Δώσαμε επίσης τη δυνατότητα σε συγγενείς 
μέχρι ενός βαθμού -είναι σε αυτές τις νομοθεσίες που θα παρατείνουμε- να πουλήσουν κάποιο άλλο ακίνητο που 
δεν είναι οικία, για να σώσουν την οικία του συζύγου, του γαμπρού, της νύφης κ.ο.κ.  Τα κάναμε αυτά, επειδή 
νοιαζόμαστε.  Στην προκειμένη περίπτωση αυτό θέλουμε να κάνουμε.  Όλα τα άλλα είναι εκ του περισσού.  
Νοιαζόμαστε για τους δανειολήπτες.   

 Και κάτι τελευταίο.  Αυτό που ψηφίζουμε σήμερα είναι φορολογικό κίνητρο.  Αν θέλει ο δανειολήπτης, θα 
το δώσει στην τράπεζα, αν θέλει, θα το πουλήσει στην αγορά, αν θέλει ο συγγενής, ο πεθερός κ.ο.κ., θα πουλήσει 
κάτι άλλο, για να εξοφλήσει και να απαλλαχθεί.  Αν θέλει ο δανειολήπτης!  Δεν τον υποχρεώνει ούτε η τράπεζα 
ούτε οι νομοθεσίες που θα ψηφίσουμε σήμερα.  Αν θέλει ο δανειολήπτης να αξιοποιήσει αυτό το κίνητρο, καλώς.   

 Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ο κ. Χατζηγιάννης ήθελε να μιλήσει;   Άλλαξε γνώμη. 

 Ο κ. Λιλλήκας. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, θα δώσω την απάντηση στον κ. συνάδελφο, στο ερώτημά του, και η απάντηση είναι η 
απάντηση που μου έδωσε σε συνάντηση που είχαμε στα γραφεία της Συμμαχίας των Πολιτών ο Σύνδεσμος 
Τραπεζών.  Όταν τους προτείναμε συγκεκριμένα να κάνουν σπλιτ, να μοιράσουν τα δάνεια με βάση την 
οικονομική δυνατότητα του κάθε δανειολήπτη, ας πούμε  στις 100.000, τις 50.000, να τις πληρώσει, οι άλλες 
50.000 να παγιοποιηθούν, χωρίς να επιβαρύνονται με οποιοδήποτε επιτόκιο και να του δώσουν το κίνητρο, 
αποπληρώνοντας τις 50.000 να αποσβήνονται αυτόματα οι άλλες 50.000 -και το έκανε μόνο μια τράπεζα, πρέπει 
να πω, στην Κύπρο -οι άλλες τράπεζες, ο σύνδεσμος επίσημα, μας έδωσαν την εξής απάντηση:  «Βιαζόμαστε 
να μαζέψουμε όσα λεφτά μπορούμε άμεσα, για να περιοριστεί η απειλή ή ο κίνδυνος νέας ανακεφαλαιοποίησης 
ή πίεσης στους μετόχους να βάλουν νέα κεφάλαια».  Αυτή ήταν η απάντηση και προτίμησαν το 25% αντί το 50%.  
Και, επειδή ήθελαν να μειωθεί κατακόρυφα… 
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ΟΝΟΥΦΡΙΟΣ ΚΟΥΛΛΑ: 

 Ισχύει και αυτό, είναι μέρος της ευρύτερης απάντησης. 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΙΛΛΗΚΑΣ: 

 Αυτή είναι η απάντηση η πραγματική δυστυχώς. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση του θέματος υπ’ αριθμόν 24, παρακαλώ.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Έναρξη και λήξη της ισχύος του παρόντος Νόμου.  Άρθρο 3. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα ένας ψήφοι υπέρ, εννέα εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τρίτη ανάγνωση, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 5) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα.  

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα δύο παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα τέσσερις ψήφοι υπέρ και οκτώ εναντίον.  

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα τέσσερις ψήφους υπέρ και οκτώ εναντίον, η πρόταση νόμου υπ’ αριθμόν 24 ψηφίζεται σε 
νόμο*. 

 Υπάρχει διαφοροποίηση στα υπόλοιπα από το 25 μέχρι το 30 ή να δεχτούμε αυτή την ψηφοφορία για όλα;   

 Άρα, ψηφίζονται σε νόμους με τον ίδιο αριθμό ψήφων από το 24 μέχρι και το 30 συμπεριλαμβανομένων. 

 Πάρτε τις σημειώσεις σας παρακαλώ, οι γραμματείς και οι λειτουργοί της Βουλής και το ηλεκτρονικό 
σύστημα. 

 Το υπ’ αριθμόν 31 θέμα είναι «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019».  Είναι πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη 
και Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού.   

 Είναι το ίδιο;  Όχι.  Δεν είναι κοινή έκθεση εν πάση περιπτώσει.   

 Ποιος θέλει να μιλήσει;  Παρακαλώ, ποιοι θέλουν να μιλήσουν;   

 Ο κ. Λουκαϊδης.  

ΓΙΩΡΓΟΣ ΛΟΥΚΑΪΔΗΣ: 

                                            
* Υπέρ: ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, Ηλίας Μυριάνθους (ΚΣ ΕΔΕΚ), Αλληλεγγύη. 
 Εναντίον:  Πρόεδρος Βουλής (Αλληλεγγύη), Κωστής Ευσταθίου (ΚΣ ΕΔΕΚ), Συμμαχία Πολιτών, Κίνημα 

 Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ, Ανεξάρτητοι.  
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 Κύριε Πρόεδρε, είχα την εντύπωση ότι ενημερωθήκατε, ζητήσαμε να ενημερωθείτε ότι θέλουμε να υπάρξει 
αναβολή μέχρι την επόμενη ολομέλεια αυτού του θέματος.  Γίνεται μια προσπάθεια διαβούλευσης. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχει ένσταση;   

 Όχι.  Αναβάλλεται κύριε Λουκαΐδη.  Μην πείτε παραπάνω, μπορεί να αλλάξουν ιδέα!   

 Το υπ’ αριθμόν 32 θέμα είναι «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019». 

 Παρακαλώ τη γραμματέα να διαβάσει τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Εναρμόνιση με την Οδηγία 2013/55/ΕΕ για την τροποποίηση της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ σχετικά με την 
αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων και του Κανονισμού (ΕΕ) αριθ. 1024/2012 σχετικά με τη διοικητική 
συνεργασία μέσω του συστήματος πληροφόρησης της εσωτερικής αγοράς (Κανονισμός ΙΜΙ). 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος Αντρέας Φακοντής 

 Δημήτρης Δημητρίου Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου Ηλίας Μυριάνθους 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων μελέτησε το πιο πάνω νομοσχέδιο 
σε δύο συνεδρίες της, οι οποίες πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου 2019 και την 1η Νοεμβρίου 2019.  Στο 
πλαίσιο της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(ΕΤΕΚ). 

 Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης του νομοσχεδίου παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές κ. Χριστάκης Τζιοβάνης και Άννα Θεολόγου. 

 Σκοπός του νόμου που προτείνεται είναι η τροποποίηση του περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητήριου 
Κύπρου Νόμου για εναρμόνιση της εθνικής νομοθεσίας με την πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης με τίτλο «Οδηγία 
2013/55/ΕΕ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συμβουλίου της 20ής Νοεμβρίου 2013 για την τροποποίηση 
της Οδηγίας 2005/36/ΕΚ σχετικά με την αναγνώριση των επαγγελματικών προσόντων και του Κανονισμού (ΕΕ) 
αριθ. 1024/2012 σχετικά με τη διοικητική συνεργασία μέσω του συστήματος πληροφόρησης της εσωτερικής 
αγοράς (ʺΚανονισμός ΙΜΙʺ)». 

 Συγκεκριμένα, με τον προτεινόμενο νόμο αφενός θεσπίζεται η λειτουργία του ενιαίου ευρωπαϊκού 
συστήματος πληροφόρησης για την εσωτερική ευρωπαϊκή αγορά της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αφετέρου 
επικαιροποιούνται το πρώτο και τρίτο παράρτημα της υπό τροποποίηση νομοθεσίας στα οποία περιλαμβάνονται 
τα πτυχία και οι τίτλοι στην Αρχιτεκτονική που αποτελούν αντικείμενο αμοιβαίας αναγνώρισης ή που 
αναγνωρίζονται επαρκώς για την άσκηση του επαγγέλματος της Αρχιτεκτονικής. 

Σημειώνεται ότι, σύμφωνα με τα στοιχεία που κατατέθηκαν στην επιτροπή από την εκπρόσωπο της 
Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας, στις 7 Δεκεμβρίου 2017 η Ευρωπαϊκή Επιτροπή απέστειλε 
προειδοποιητική επιστολή στη Δημοκρατία καλώντας την να άρει τους περιορισμούς ορισμένων κανονιστικών 
ρυθμίσεων των επαγγελμάτων οι οποίες είναι ασύμβατες με το ενωσιακό δίκαιο.  Έκτοτε, οι αρμόδιοι λειτουργοί 
της Δημοκρατίας βρίσκονταν σε διαβούλευση με εκπροσώπους της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για διόρθωση των 
εν λόγω ρυθμίσεων οι οποίες περιλήφθηκαν στο υπό συζήτηση νομοσχέδιο.  Συνεπώς, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
δεν έχει προχωρήσει μέχρι σήμερα στο επόμενο στάδιο της διαδικασίας επί παραβάσει, δηλαδή στην αποστολή 
Αιτιολογημένης Γνώμης στη Δημοκρατία. 

 Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, 
ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την ψήφιση του νομοσχεδίου σε νόμο, όπως αυτό κατατέθηκε από την εκτελεστική 
εξουσία, αφού έτυχε των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων.  
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Τροποποίηση του άρθρου 7Α του βασικού νόμου.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 25 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Αντικατάσταση του Πρώτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 

 Αντικατάσταση του Τρίτου Παραρτήματος του βασικού νόμου.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, τα άρθρα εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου 
(Τροποποιητικός) Νόμος του 2019.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε, τριάντα έξι ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 33 θέμα είναι «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και Τέλη) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019».   

 Να διαβαστεί ο σκοπός.   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Αντικατάσταση ενός εντύπου που περιλαμβάνεται στους βασικούς κανονισμούς με νέο έντυπο, καθώς και 
εισαγωγή δύο νέων εντύπων. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και Τέλη) 

(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες:  

 Γεώργιος Προκοπίου, πρόεδρος  Αντρέας Φακοντής  

 Δημήτρης Δημητρίου  Κώστας Κώστα 

 Ζαχαρίας Ζαχαρίου  Ηλίας Μυριάνθους 
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς 
σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 25 Οκτωβρίου 2019 και την 1η Νοεμβρίου 2019.  Στο πλαίσιο 
της πρώτης συνεδρίας της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν ενώπιόν της εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του ΕΤΕΚ. 

Σημειώνεται ότι στο στάδιο της συζήτησης των κανονισμών παρευρέθηκαν επίσης τα μέλη της επιτροπής 
βουλευτές κ. Χριστάκης Τζιοβάνης και Άννα Θεολόγου. 

Σκοπός των υπό συζήτηση κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 32 του περί 
Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου Νόμου, είναι η αντικατάσταση ενός εντύπου που 
περιλαμβάνεται στους υφιστάμενους κανονισμούς με νέο έντυπο, καθώς και η εισαγωγή δύο νέων εντύπων.  Τα 
προτεινόμενα έντυπα, τα οποία είναι εκσυγχρονισμένα, πιο εύχρηστα και κατανοητά, αναμένεται να 
διευκολύνουν τόσο τους πολίτες κατά τη συμπλήρωσή τους όσο και τους λειτουργούς του ΕΤΕΚ κατά την 
επεξεργασία των αιτήσεων.  Συγκεκριμένα, τα εν λόγω έντυπα αφορούν αίτηση για εγγραφή στο μητρώο μελών 
του ΕΤΕΚ, αίτηση για προσωρινή εγγραφή στο μητρώο μελών του ΕΤΕΚ και αίτηση για εγγραφή στο αρχείο 
μηχανικών παρεχόντων υπηρεσίες.  

Όλοι όσοι κλήθηκαν και παρευρέθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής συμφώνησαν με τους σκοπούς και 
τις επιδιώξεις των προτεινόμενων κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, αφού 
έλαβε υπόψη όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, ομόφωνα εισηγείται την έγκριση των κανονισμών όπως αυτοί 
κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία, αφού έτυχαν των απαραίτητων νομοτεχνικών βελτιώσεων. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στην έγκριση των κανονισμών. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σαράντα ένας παρόντες, σαράντα μία ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα. 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Το υπ’ αριθμόν 34 θέμα, που είναι «Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2019» δεν είναι έτοιμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 35 θέμα είναι «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, ώστε να διασφαλιστεί η εύρυθμη 
λειτουργία του τεχνολογικού πανεπιστημίου, με την προσθήκη σ’ αυτόν αναφορών τόσο σε σχέση με τη 
δυνατότητα ίδρυσης «εδρών» στο πλαίσιο της ακαδημαϊκής δραστηριότητας του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου 
Κύπρου όσο και σε σχέση με τη συμπερίληψη στο διδακτικό προσωπικό του της κατηγορίας του Ειδικού 
Εκπαιδευτικού Προσωπικού. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για το νομοσχέδιο «Ο περί 
Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Γιώργος Τ. Γεωργίου 

 Αννίτα Δημητρίου  Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Αντρέας Καυκαλιάς  
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 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε το πιο πάνω νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες 
της, που πραγματοποιήθηκαν στις 30 Οκτωβρίου 2019 και στις 6 Νοεμβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία 
κλήθηκαν και παρευρέθηκαν οι εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας και 
του Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (ΤΕΠΑΚ).  Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, παρ’ όλο που 
κλήθηκε, δεν κατέστη δυνατό να εκπροσωπηθεί στη συνεδρία της επιτροπής.  

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η τροποποίηση του περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, 
ώστε να διασφαλιστεί η εύρυθμη λειτουργία του ΤΕΠΑΚ, με την προσθήκη σ’ αυτόν αναφορών τόσο σε σχέση 
με τη δυνατότητα ίδρυσης «εδρών» στο πλαίσιο της ακαδημαϊκής δραστηριότητας του ΤΕΠΑΚ όσο και σε σχέση 
με τη συμπερίληψη στο διδακτικό προσωπικό του της κατηγορίας του Ειδικού Εκπαιδευτικού Προσωπικού 
(ΕΕΠ). 

 Με βάση την ενημέρωση της επιτροπής και τα στοιχεία που τέθηκαν ενώπιόν της από πλευράς του 
αρμόδιου υπουργείου και του ΤΕΠΑΚ, παρατίθενται τα ακόλουθα: 

1. Με το νομοσχέδιο επιτυγχάνεται η εναρμόνιση της νομοθεσίας του ΤΕΠΑΚ με αυτήν του Πανεπιστημίου 
Κύπρου.   

2. Η ένταξη του ΕΕΠ στο ακαδημαϊκό προσωπικό κρίθηκε αναγκαία για σκοπούς ίσης μεταχείρισης και 
ορθού χειρισμού των εργασιακών θεμάτων τους, αλλά και για τη δίκαιη και ορθή εφαρμογή σχετικών 
κανονισμών που αφορούν μεταξύ άλλων τα συνταξιοδοτικά ωφελήματά τους. 

3.  Το ΤΕΠΑΚ για τις διδακτικές και ερευνητικές του ανάγκες απασχολεί μόνιμο ΕΕΠ και για τα συνταξιοδοτικά 
ωφελήματά του πρέπει να εφαρμοστούν κατ’ αναλογία οι σχετικοί κανονισμοί του Πανεπιστημίου Κύπρου.  
Ωστόσο, στο άρθρο 24 του υφιστάμενου νόμου του ΤΕΠΑΚ, όπου αναφέρονται οι βαθμίδες και οι 
κατηγορίες του ακαδημαϊκού προσωπικού, δε γίνεται οποιαδήποτε αναφορά στο ΕΕΠ.  Για να μπορούν 
όμως να τύχουν εφαρμογής οι πιο πάνω κανονισμοί, πρέπει να υπάρχει και αντίστοιχή σχετική πρόνοια 
στον νόμο του ΤΕΠΑΚ.  

Σημειώνεται ότι η ύπαρξη κενού στην υφιστάμενη νομοθεσία του ΤΕΠΑΚ σε σχέση με τα πιο πάνω θέματα 
εντοπίστηκε από τη Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας κατά τη ρύθμιση των συνταξιοδοτικών 
ωφελημάτων του ΕΕΠ. 

4. Η ίδρυση ειδικών θέσεων καθηγητών με τον προσδιορισμό «έδρα» που θα έχουν συγκεκριμένο 
επιστημονικό αντικείμενο με ειδική οικονομική υποστήριξη που μπορεί να προέρχεται από τον ιδιωτικό 
τομέα, κρίνεται αναγκαία και σημαντική για την επίτευξη των στόχων του ΤΕΠΑΚ.  Ειδικότερα, αυτό θα 
βοηθήσει στην άντληση χορηγιών από τον ιδιωτικό τομέα, οι οποίες είναι σημαντικές για την προώθηση 
της έρευνας, αποφεύγοντας έτσι όποια επιπλέον επιβάρυνση του κρατικού προϋπολογισμού και/ή του 
προϋπολογισμού του ΤΕΠΑΚ.  Επισημαίνεται ότι παρόμοια πρόνοια προβλέπεται και σε σχετικό άρθρο 
του υφιστάμενου νόμου για το Πανεπιστήμιο Κύπρου. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού άκουσε τους αρμοδίους και υπέβαλε 
διευκρινιστικές ερωτήσεις, διαμόρφωσε τις ακόλουθες θέσεις: 

1. Ο πρόεδρος και τα μέλη της επιτροπής βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Συναγερμού, τα μέλη της βουλευτές της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις και το 
μέλος της βουλευτής του Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών δήλωσαν ότι συμφωνούν με τους 
σκοπούς και τις επιδιώξεις του νομοσχεδίου και γι’ αυτό τάσσονται υπέρ της ψήφισής του σε νόμο. 

2. Το μέλος της επιτροπής βουλευτής της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Κόμματος 
επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί στα πλαίσια της συζήτησης του νομοσχεδίου στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 24 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα οκτώ παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ, ομόφωνο. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Τα άρθρα 1 και 2 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός)       
(Αρ. 2) Νόμος του 2019.   

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, τριάντα εννέα ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Ομόφωνα, με τριάντα εννέα ψήφους υπέρ, το νομοσχέδιο ψηφίζεται σε νόμο. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 36 και 37 έχουν κοινή έκθεση και τιτλοφορούνται «Οι περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Πανεπιστημίου 
Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019».   

 Να διαβαστούν οι σκοποί τους. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 36 θέματος είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) Κανονισμών, έτσι ώστε: 

1. η υφιστάμενη Ερευνητική Μονάδα Νανοτεχνολογίας να μετονομαστεί σε Ερευνητική Μονάδα 
Ηλεκτρονικής Μικροκυμάτων Φωτονικής και Αισθητήρων (ΕΜΦΑ) - Electronics, Microwaves, Photonics 
and Sensor Research Center (EMPHASIS) και 

2. να ιδρυθεί νέα ερευνητική μονάδα με την ονομασία «Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικής Μηχανικής- 
Biomedical Engineering Research Centre». 

 Σκοπός του υπ’ αριθμόν 37 θέματος είναι η τροποποίηση των περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές 
Μονάδες) (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να ρυθμιστεί το κενό που παρατηρείται στους υφιστάμενους κανονισμούς 
ως προς τη διαδικασία σύστασης του ακαδημαϊκού συμβουλίου και του συμβουλίου μιας ερευνητικής μονάδας 
και συγκεκριμένα όσον αφορά το άτομο που θα έχει την αρμοδιότητα για την ολοκλήρωση των διαδικασιών 
σύστασης των οργάνων αυτών, καθώς και για τις περιπτώσεις κένωσης θέσεων σε αυτά. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παιδείας και Πολιτισμού για τους κανονισμούς «Οι περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και 
«Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 

2019» 

Παρόντες: 

 Κυριάκος Χατζηγιάννης, πρόεδρος Πανίκος Λεωνίδου  

 Αννίτα Δημητρίου Παύλος Μυλωνάς 

 Γιώργος Κάρουλλας Κωστής Ευσταθίου 

 Αντρέας Καυκαλιάς Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Γιώργος Τ. Γεωργίου Χαράλαμπος Θεοπέμπτου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού εξέτασε τους πιο πάνω κανονισμούς σε τρεις 
συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 2, 23 και στις 30 Οκτωβρίου 2019.  Στις πιο πάνω συνεδρίες της 
επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας, της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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 Σκοπός των πρώτων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 20 και 32 του 
περί Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) Κανονισμών, έτσι ώστε: 

1. η υφιστάμενη Ερευνητική Μονάδα Νανοτεχνολογίας να μετονομαστεί σε Ερευνητική Μονάδα 
Ηλεκτρονικής Μικροκυμάτων Φωτονικής και Αισθητήρων (ΕΜΦΑ) - Electronics, Microwaves, Photonics 
and Sensor Research Center (EMPHASIS) και 

2. να ιδρυθεί νέα ερευνητική μονάδα με την ονομασία «Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικής Μηχανικής (ΕΚΒΜ)   
- Biomedical Engineering Research Centre (BERC)». 

 Ειδικότερα, με βάση τα στοιχεία που περιλαμβάνονται στην εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τους 
πρώτους υπό αναφορά κανονισμούς, καθώς και με βάση όσα τέθηκαν ενώπιον της επιτροπής από τους 
αρμοδίους επισημαίνονται τα ακόλουθα: 

1. Η ανάγκη του Πανεπιστημίου Κύπρου για μετονομασία της υφιστάμενης ερευνητικής μονάδας έχει 
προκύψει από το γεγονός ότι έχει υπάρξει αλλαγή στο προφίλ του ακαδημαϊκού προσωπικού του 
Πανεπιστημίου Κύπρου με την πρόσληψη νέων καθηγητών στα πεδία της μικροκυματικής, κεραιών και 
φωτονικής.  Με την εμφάνιση νέων δραστηριοτήτων στα ηλεκτρονικά, μικροκύματα, φωτονικής και 
αισθητήρων απαιτείται η μετονομασία της υφιστάμενης ερευνητικής μονάδας για καλύτερη περιγραφή της 
νέας ερευνητικής της κατεύθυνσης και περαιτέρω της ευθυγράμμισής της με τις διεθνείς τάσεις, ειδικά σε 
σχέση με τις ερευνητικές προτεραιότητες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.  Επιπλέον, τα αποτελέσματα της 
έρευνας της εν λόγω ερευνητικής μονάδας θα οδηγήσουν σε αύξηση της ανταγωνιστικότητάς της, στη 
μεταφορά τεχνογνωσίας και στην αποτελεσματικότερη διαχείριση ερευνητικών έργων. 

2. Η ανάγκη για ίδρυση της νέας ερευνητικής μονάδας «Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικής Μηχανικής (ΕΚΒΜ) 
- Biomedical Engineering Research Centre (BERC)» προκύπτει από το γεγονός ότι ανεξάρτητες ομάδες 
ερευνητών από διάφορα τμήματα του Πανεπιστημίου Κύπρου διεξάγουν έρευνα σε αυτόν τον 
επιστημονικό τομέα σε μικρής και μεσαίας κλίμακας έργα λόγω των περιορισμένων πόρων και 
εστιασμένης εμπειρίας.  Με τη δημιουργία της προτεινόμενης ερευνητικής μονάδας θα προκύψει 
συνέργεια διάφορων επιστημονικών κλάδων για την αξιοποίηση όλων των σύγχρονων τεχνολογικών 
εξελίξεων.  Επιπρόσθετα, η ίδρυση της ερευνητικής αυτής μονάδας θα ενσωματώσει όλες τις υπάρχουσες 
μεμονωμένες βιοϊατρικές ερευνητικές προσπάθειες που αναπτύσσονται όχι μόνο στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου, αλλά και στα άλλα δημόσια και ιδιωτικά πανεπιστήμια και θα εξυπηρετήσει τις ανάγκες της 
ιατρικής έρευνας της Κύπρου, ώστε να βελτιωθεί η ποιότητα ζωής του τοπικού πληθυσμού.  Επίσης, θα 
δημιουργηθούν νέες θέσεις εργασίας και το Ερευνητικό Κέντρο Βιοϊατρικής Μηχανικής θα προσελκύσει το 
ενδιαφέρον διεθνών επιστημόνων και οργανισμών για την έναρξη κοινών ερευνητικών δραστηριοτήτων. 

3. Τέλος, η έγκριση των εν λόγω κανονισμών δε θα επιφέρει οποιαδήποτε δαπάνη για το κράτος. 

 Σκοπός των δεύτερων υπό αναφορά κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει του άρθρου 32 του περί 
Πανεπιστημίου Κύπρου Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Πανεπιστημίου Κύπρου 
(Ερευνητικές Μονάδες) (Γενικών) Κανονισμών, ώστε να ρυθμιστεί το κενό που παρατηρείται στους υφιστάμενους 
κανονισμούς ως προς τη διαδικασία σύστασης του ακαδημαϊκού συμβουλίου και του συμβουλίου μιας 
ερευνητικής μονάδας και συγκεκριμένα όσον αφορά το άτομο που θα έχει την αρμοδιότητα για την ολοκλήρωση 
των διαδικασιών σύστασης των οργάνων αυτών, καθώς και για τις περιπτώσεις κένωσης θέσεων σε αυτά. 

 Αναλυτικότερα, με τους εν λόγω κανονισμούς προβλέπεται η προσθήκη νέων προνοιών με τις οποίες θα 
ρυθμίζονται μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Ο διευθυντής της ερευνητικής μονάδας θα είναι υπεύθυνος για την ολοκλήρωση της διαδικασίας σύστασης 
του ακαδημαϊκού συμβουλίου εντός δύο (2) μηνών από την ίδρυση της ερευνητικής μονάδας. 

2. Όταν για οποιονδήποτε λόγο κενωθεί θέση μέλους του ακαδημαϊκού συμβουλίου, ο διευθυντής της 
ερευνητικής μονάδας ενημερώνει άμεσα το συμβούλιο της ερευνητικής μονάδας και τη σύγκλητο.  
Επιπρόσθετα, στην περίπτωση που με την κένωση θέσης μέλους του ακαδημαϊκού συμβουλίου ο αριθμός 
των μελών του ακαδημαϊκού συμβουλίου είναι μικρότερος από τον ελάχιστο αριθμό που απαιτείται με 
βάση τον Κανονισμό 3, δηλαδή λιγότερα από τρία (3) μέλη, τότε ο διευθυντής της ερευνητικής μονάδας 
είναι υπεύθυνος για τη διαδικασία πλήρωσης της θέσης, η οποία πρέπει να ολοκληρωθεί εντός δύο (2) 
μηνών από την ημερομηνία κένωσης της θέσης. 

3. Ο διευθυντής της ερευνητικής μονάδας είναι υπεύθυνος για την ολοκλήρωση της διαδικασίας σύστασης 
του συμβουλίου ερευνητικής μονάδας εντός τεσσάρων (4) μηνών από την ίδρυση της ερευνητικής 
μονάδας. 

4. Η θητεία των μελών του συμβουλίου ερευνητικής μονάδας είναι πενταετής με δυνατότητα επαναδιορισμού 
για ακόμη μια πενταετία. 
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5. Όταν για οποιονδήποτε λόγο κενωθεί θέση μέλους, συμπεριλαμβανομένου και του προέδρου του 
συμβουλίου ερευνητικής μονάδας, ο διευθυντής της ερευνητικής μονάδας είναι υπεύθυνος για τη 
διαδικασία πλήρωσης της θέσης.  Η θέση πληρούται εντός δύο (2) μηνών από την ημερομηνία κένωσης 
της θέσης για το υπόλοιπο της θητείας του αποχωρήσαντος μέλους. 

6. Πρόσθετα, οι προαναφερόμενες αλλαγές θα ισχύουν για όλες τις ερευνητικές μονάδες και όχι μόνο για 
αυτές που ιδρύθηκαν μέχρι το έτος 2010. 

7. Τέλος, η έγκριση των εν λόγω κανονισμών δε θα επιφέρει οποιαδήποτε δαπάνη για το κράτος. 

 Στα πλαίσια της περαιτέρω εξέτασης όλων των υπό αναφορά κανονισμών η επιτροπή ζήτησε από τους 
εκπροσώπους του Πανεπιστημίου Κύπρου να καταθέσουν στοιχεία σε σχέση με τη λειτουργία όλων των 
ερευνητικών μονάδων που έχουν συσταθεί και ειδικότερα σε σχέση με τον αριθμό του προσωπικού τους 
(ακαδημαϊκού, διοικητικού και ερευνητικού), τα ερευνητικά προγράμματα που ανέλαβε η κάθε μονάδα κατά τα 
τελευταία τρία χρόνια και τα έσοδα που προέκυψαν για το πανεπιστήμιο από το κάθε ερευνητικό πρόγραμμα.  
Επιπρόσθετα, ζητήθηκαν στοιχεία για τις πραγματικές δαπάνες και το ύψος χρηματοδότησης από την κρατική 
χορηγία για την κάθε ερευνητική μονάδα.   

 Ο Πρύτανης του Πανεπιστημίου Κύπρου, ανταποκρινόμενος στο αίτημα της επιτροπής με επιστολή του, 
ημερομηνίας 21ης Οκτωβρίου 2019, απέστειλε στην επιτροπή τα πιο πάνω στοιχεία. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παιδείας και Πολιτισμού, αφού έλαβε υπόψη 
όλα όσα τέθηκαν ενώπιόν της, υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις και των δύο υπό αναφορά κανονισμών 
και γι’ αυτό ομόφωνα εισηγείται στην ολομέλεια της Βουλής την έγκρισή τους. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε για το υπ’ αριθμόν 36 θέμα, παρακαλώ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε. 

 Σαράντα δύο παρόντες, σαράντα δύο ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Και το υπ’ αριθμόν 37 θέμα είναι ομόφωνο, αντιλαμβάνομαι.  Δεν υπάρχει ένσταση, έτσι;   

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Μάλιστα. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί με τους αριθμούς 36 και 37 εγκρίνονται ομόφωνα.   

 Προχωρούμε στο υπ’ αριθμόν 38 θέμα, που είναι «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του 
Ταμείου) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019».   

 Παρακαλώ να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τροποποίηση των βασικών κανονισμών, ώστε ο λογαριασμός των βασικών συντάξεων, ο λογαριασμός 
συμπληρωματικών συντάξεων και ο λογαριασμός λοιπών παροχών να πιστώνονται με ποσά που αναλογούν 
στα αυξημένα ποσοστά των ασφαλιστέων αποδοχών των μισθωτών, των αυτοτελώς εργαζομένων και των 
προαιρετικά ασφαλισμένων επί των οποίων έχουν καταβληθεί εισφορές. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων για τους 
κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) (Τροποποιητικοί) 

Κανονισμοί του 2019» 

Παρόντες: 

 Αντρέας Φακοντής, πρόεδρος Μαριέλλα Αριστείδου 

 Σκεύη Κούτρα Κουκουμά Μαρίνος Μουσιούττας 

 Ευανθία Σάββα Χαράλαμπος Πιττοκοπίτης 
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 Μάριος Μαυρίδης Γιώργος Περδίκης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων εξέτασε τους πιο πάνω 
κανονισμούς σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 24 Σεπτεμβρίου και στις 22 Οκτωβρίου 2019.  
Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι των Υπηρεσιών Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, του Υπουργείου Οικονομικών 
και της ΠΑΣΥΔΥ. 

 Η Νομική Υπηρεσία της Δημοκρατίας, η ΠΕΟ, η ΣΕΚ, η ΔΕΟΚ, το ΚΕΒΕ και η ΟΕΒ, παρ՚ όλο που 
κλήθηκαν, δεν εκπροσωπήθηκαν στην εν λόγω συνεδρία. 

 Σκοπός των προτεινόμενων κανονισμών, οι οποίοι εκδίδονται δυνάμει των άρθρων 73 και 78 του περί 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων Νόμου, είναι η τροποποίηση των υφιστάμενων περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων 
(Λογαριασμοί του Ταμείου) Κανονισμών, ώστε ο λογαριασμός των βασικών συντάξεων, ο λογαριασμός 
συμπληρωματικών συντάξεων και ο λογαριασμός λοιπών παροχών να πιστώνονται με ποσά που αναλογούν 
στα αυξημένα ποσοστά των ασφαλιστέων αποδοχών των μισθωτών, των αυτοτελώς εργαζομένων και των 
προαιρετικά ασφαλισμένων επί των οποίων έχουν καταβληθεί εισφορές. 

 Σύμφωνα με τα όσα ανέφεραν οι εκπρόσωποι της Υπηρεσίας Κοινωνικών Ασφαλίσεων του Υπουργείου 
Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων, το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων αποτελείται από τέσσερεις 
συνολικά λογαριασμούς, στους οποίους η κατανομή των εισφορών γίνεται μετά από σχετική μελέτη, την οποία 
διενεργεί ο αναλογιστής του ταμείου, προκειμένου να επιτυγχάνεται η μακροπρόθεσμη παρακολούθηση των εν 
λόγω ταμείων. Λόγω της αύξησης των εισφορών που επήλθαν από την 1η Ιανουαρίου 2019, η κατανομή στους 
τέσσερεις αυτούς λογαριασμούς πρέπει να αλλάξει, ούτως ώστε το άθροισμα να συνάδει με τις νέες αυξημένες 
εισφορές.  

 Όλοι οι παρευρισκόμενοι συμφώνησαν με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών.  Σημειώνεται 
ότι η ΠΕΟ και η ΟΕΒ, παρ՚ όλο που δεν εκπροσωπήθηκαν στη συνεδρία της επιτροπής, απέστειλαν σχετικές 
επιστολές, με τις οποίες δηλώνουν ότι συμφωνούν με τις πρόνοιες των τροποποιητικών κανονισμών. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων υιοθετεί τους σκοπούς και τις επιδιώξεις των κανονισμών και ομόφωνα εισηγείται στη Βουλή την 
έγκρισή τους, όπως αυτοί κατατέθηκαν από την εκτελεστική εξουσία. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα εννέα παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν ψήφισε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Οι κανονισμοί εγκρίνονται με τριάντα οκτώ ψήφους υπέρ. 

 Τα θέματα 39 και 40 θέματα είναι «Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και «Οι περί Αλιείας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και δεν είναι έτοιμα. 

 Το υπ’ αριθμόν 41 θέμα είναι «Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019». 

 Να διαβαστεί ο σκοπός. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση των τροποποιήσεων των παραρτημάτων II και III του Πρωτοκόλλου της Σύμβασης της 
Βαρκελώνης σχετικά με τις Ειδικά Προστατευόμενες Περιοχές και τη Βιολογική Ποικιλομορφία στη Μεσόγειο, που 
αποφασίστηκαν με την απόφαση IG. 21/6 της 18ης Συνάντησης των Συμβαλλομένων Μερών της Σύμβασης για 
την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και των Συναφών Πρωτοκόλλων της, που 
πραγματοποιήθηκε στην Κωνσταντινούπολη από τις 3 μέχρι τις 6 Δεκεμβρίου του 2013.  Επίσης, τροποποίηση 
του βασικού νόμου, ώστε να προβλέπεται η ποινική ευθύνη εμπλεκόμενων νομικών προσώπων και η δυνατότητα 
όπως οι κανονισμοί που εκδίδονται με βάση τον νόμο αυτό μπορούν να προβλέπουν για την έκδοση διαταγμάτων 
αναφορικά με τεχνικά θέματα και τον καθορισμό του ύψους των τελών. 

(Η σχετική έκθεση) 
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Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και περί 

Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Ελένη Σταύρου Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης  Χρίστος Χρίστου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο της 
πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου 
υπουργείου και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 

 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση των τροποποιήσεων των παραρτημάτων II και III του 
Πρωτοκόλλου της Σύμβασης της Βαρκελώνης σχετικά με τις Ειδικά Προστατευόμενες Περιοχές και τη Βιολογική 
Ποικιλομορφία στη Μεσόγειο, που αποφασίστηκαν με την απόφαση IG. 21/6 της 18ης Συνάντησης των 
Συμβαλλομένων Μερών της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη Ρύπανση και των 
Συναφών Πρωτοκόλλων της, που πραγματοποιήθηκε στην Κωνσταντινούπολη από τις 3 μέχρι τις 6 Δεκεμβρίου 
του 2013.  Το νομοσχέδιο τροποποιεί επίσης τον βασικό νόμο, ώστε να προβλέπεται η ποινική ευθύνη 
εμπλεκόμενων νομικών προσώπων και η δυνατότητα όπως οι κανονισμοί που εκδίδονται με βάση τον νόμο αυτό 
μπορούν να προβλέπουν για την έκδοση διαταγμάτων αναφορικά με τεχνικά θέματα και τον καθορισμό του 
ύψους των τελών. 

 Η εκπρόσωπος του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος δήλωσε ότι τα συμβαλλόμενα μέρη της Σύμβασης της Βαρκελώνης, στις 3 έως 6 
Δεκεμβρίου του 2013, με την απόφαση IG. 21/9 προχώρησαν σε τροποποιήσεις των παραρτημάτων II και III του 
Πρωτοκόλλου της σύμβασης σχετικά με τις Ειδικά Προστατευόμενες Περιοχές και τη Βιολογική Ποικιλομορφία 
στη Μεσόγειο.  Συγκεκριμένα, όπως δήλωσε περαιτέρω η ίδια εκπρόσωπος, αποφασίσθηκε η μεταφορά 
κάποιων ειδών καρχαριοειδών και κοραλλιών στον κατάλογο των απειλούμενων ειδών ή ειδών που κινδυνεύουν.  
Να σημειωθεί, όπως δήλωσε η ίδια εκπρόσωπος, ότι το πρωτόκολλο έχει κυρωθεί από την Κυπριακή Δημοκρατία 
και έχει ενταχθεί στην εθνική νομοθεσία με τους περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικούς) Νόμους του 1979 μέχρι 2013. 

 Τέλος, η ίδια εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι στο νομοσχέδιο περιλαμβάνεται και νέα πρόνοια, με την 
οποία παρέχεται η δυνατότητα δίωξης και νομικών προσώπων σε περίπτωση διάπραξης αδικήματος. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε πως η συμφωνία έτυχε νομοτεχνικού 
ελέγχου, ως εκ τούτου μπορεί να οδηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος για κύρωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Τροποποίηση του άρθρου 2 του βασικού νόμου.  Άρθρο 2. 

 Προσθήκη νέου άρθρου 3Β στο βασικό νόμο.  Άρθρο 3. 

 Τροποποίηση του άρθρου 5 του βασικού νόμου.  Άρθρο 4. 

 Τροποποίηση του άρθρου 6 του βασικού νόμου.  Άρθρο 5. 
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 Προσθήκη νέου Πίνακα 3 στο βασικό νόμο.  Άρθρο 6. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Είναι ομόφωνο, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα οκτώ παρόντες, τριάντα οκτώ ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ομόφωνα τα άρθρα 1 μέχρι 6 εγκρίνονται. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα τρεις, παρόντες, τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 42 θέμα είναι «Ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της 
Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 2019». 

 Διαβάστε τον σκοπό. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Κύρωση της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη 
Μεσόγειο, η οποία εγκρίθηκε από τον Οργανισμό Τροφίμων και Γεωργίας των Ηνωμένων Εθνών κατά την 38η 
ετήσια σύνοδο της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο στις 19 έως 24 Μαΐου 2014 και η υιοθέτηση της 
οποίας εγκρίθηκε με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 82.078 και ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 
2017. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων για το νομοσχέδιο 
«Ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη 

Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» 

Παρόντες: 

 Γιώργος Λιλλήκας, πρόεδρος Άριστος Δαμιανού 

 Νίκος Τορναρίτης  Άγγελος Βότσης 

 Ελένη Σταύρου Κωστής Ευσταθίου 

 Γιώργος Λουκαΐδης Χρίστος Χρίστου 

 Αδάμος Αδάμου 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων εξέτασε το υπό αναφορά 
νομοσχέδιο σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 15 και 22 Οκτωβρίου 2019.  Στο πλαίσιο της 
πρώτης συνεδρίας κλήθηκαν και παρευρέθηκαν εκπρόσωποι του Υπουργείου Εξωτερικών, του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του ίδιου 
υπουργείου και εκπρόσωποι της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας. 
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 Σκοπός του νομοσχεδίου είναι η κύρωση της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της 
Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο, η οποία εγκρίθηκε από τον Οργανισμό Τροφίμων και Γεωργίας των 
Ηνωμένων Εθνών κατά την 38η ετήσια σύνοδο της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο στις 19 έως 24 
Μαΐου 2014 και η υιοθέτηση της οποίας εγκρίθηκε με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 82.078 
και ημερομηνία 15 Φεβρουαρίου 2017. 

 Ο εκπρόσωπος του Τμήματος Αλιείας και Θαλασσίων Ερευνών του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος δήλωσε ότι η Συμφωνία περί Ιδρύσεως της Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη 
Μεσόγειο (ΓΕΑΜ) εγκρίθηκε από τη διάσκεψη του FAO το 1949 και τέθηκε σε ισχύ το 1952 και έπειτα 
αναθεωρήθηκε το 1963, το 1976 και το 1997.  Η συμφωνία, δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος, υπεγράφη από την 
Κυπριακή Δημοκρατία σύμφωνα με την απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με αρ. 51.684 και ημερομηνία 4 
Μάϊου 2000 και κυρώθηκε με τον περί της Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της Γενικής Επιτροπής Αλιείας 
για τη Μεσόγειο (Κυρωτικό) Νόμο του 2002. 

 Επιπροσθέτως των πιο πάνω, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι η Ευρωπαϊκή Κοινότητα επίσης 
προσχώρησε στην ΓΕΑΜ την 16η Ιουνίου 1998, δυνάμει της απόφασης 98/416/ΕΚ.  Όπως δήλωσε ο ίδιος, η 
ΓΕΑΜ αποτελεί την Περιφερειακή Οργάνωση Διαχείρισης της Αλιείας που σκοπό έχει την προαγωγή της 
ανάπτυξης, της διατήρησης, της ορθολογικής διαχείρισης και της αξιοποίησης των έμβιων θαλάσσιων πόρων, 
καθώς και τη βιώσιμη ανάπτυξη της υδατοκαλλιέργειας στην περιοχή της Μεσογείου και του Εύξεινου Πόντου.  

 Επίσης, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε πρόσθετα ότι το 2013 ξεκίνησε μια διαδικασία επανεξέτασης της 
συμφωνίας της ΓΕΑΜ η οποία κατέδειξε ότι η συμφωνία έπρεπε να αναθεωρηθεί, προκειμένου να 
διασαφηνιστούν οι στόχοι και τα καθήκοντα της ΓΕΑΜ και να ενισχυθεί η αποδοτικότητά της. 

 Ειδικότερα, όπως δήλωσε ο ίδιος εκπρόσωπος οι κυριότερες αλλαγές που εισήχθησαν είναι οι εξής: 

1. Επεξηγούνται σαφέστερα ο σκοπός και οι βασικές αρχές της συμφωνίας για τη ΓΕΑΜ. Η νέα συμφωνία 
ορίζει έναν σαφή συνολικό στόχο που αφορά τη βιολογική, κοινωνική, οικονομική και περιβαλλοντική 
βιωσιμότητα των έμβιων θαλάσσιων πόρων. Καθορίζονται επίσης με σαφήνεια οι όροι που είναι 
απαραίτητοι για την ορθή ερμηνεία της συμφωνίας. Προσδιορίζονται καλύτερα τα καθήκοντα της ΓΕΑΜ 
που περιλαμβάνουν την προαγωγή της κοινής διαχείρισης της αλιείας μέσω του καταρτισμού πολυετών 
σχεδίων διαχείρισης, τον καθορισμό απαγορευμένων περιοχών αλιείας, καθώς και τη συλλογή και 
διάδοση δεδομένων, ενσωματώνοντας βασικά στοιχεία της κοινής αλιευτικής πολιτικής της Ευρωπαϊκής 
Ένωσης. 

2. Περιέχονται διατάξεις για την υιοθέτηση μέτρων/κυρώσεων, με σκοπό την αντιμετώπιση μη συμμόρφωσης 
από μέρους των κρατών μελών ή κρατών μη μελών. 

3. Θεσπίζεται ένας επαρκώς καθορισμένος μηχανισμός διευθέτησης των διαφορών που ενδέχεται να 
ανακύψουν μεταξύ των συμβαλλομένων μερών. 

 Τέλος, ο ίδιος εκπρόσωπος δήλωσε ότι το Συμβούλιο της ΕΕ υιοθέτησε την αναθεωρημένη συμφωνία εκ 
μέρους της ΕΕ την 20η Απριλίου 2015, συνεπώς πρέπει να γίνουν οι δέουσες ενέργειες για ενσωμάτωσή της στο 
εθνικό δίκαιο. 

 Η εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών δήλωσε πως συμφωνεί με τους σκοπούς και τις επιδιώξεις 
του υπό αναφορά νομοσχεδίου. 

 Η εκπρόσωπος της Νομικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας δήλωσε πως η συμφωνία έτυχε νομοτεχνικού 
ελέγχου, ως εκ τούτου μπορεί να οδηγηθεί στην ολομέλεια του σώματος για κύρωση. 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτερικών και Ευρωπαϊκών Υποθέσεων, αφού έλαβε υπόψη όλα όσα 
τέθηκαν ενώπιόν της, αποφάσισε όπως τα μέλη της τοποθετηθούν επί των προτεινόμενων ρυθμίσεων κατά τη 
συζήτηση του θέματος στην ολομέλεια του σώματος. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Υπάρχουν ομιλητές επί θέματος αρχής; 

 Εφόσον δεν υπάρχουν, προχωρούμε στη δεύτερη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Προοίμιο.  Συνοπτικός τίτλος.  Άρθρο 1. 

 Ερμηνεία.  Άρθρο 2. 

 Κύρωση της Συμφωνίας.  Άρθρο 3. 

 Αρμόδια Αρχή.  Άρθρο 4. 

 Κανονισμοί.  Άρθρο 5. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ομόφωνο.  Τριάντα επτά παρόντες, τριάντα επτά ψήφοι υπέρ. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τα άρθρα 1 μέχρι 5 εγκρίνονται ομόφωνα. 

 Τρίτη ανάγνωση. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Ο παρών Νόμος θα αναφέρεται ως ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της 
Γενικής Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 2019. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα πέντε παρόντες, τριάντα πέντε ψήφοι υπέρ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Το νομοσχέδιο ομόφωνα ψηφίζεται σε νόμο. 

 Το υπ’ αριθμόν 43 θέμα είναι η απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 
απολογισμού για το έτος 2018, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας. 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού 

απολογισμού για το έτος 2018, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της 
Κυπριακής Δημοκρατίας 

Παρόντες: 

 Ζαχαρίας Κουλίας, πρόεδρος Γεώργιος Προκοπίου  

 Μάριος Μαυρίδης  Γιώργος Περδίκης 

 Στέφανος Στεφάνου   Λίνος Παπαγιάννης 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών 
εξέτασε την πιο πάνω απόφαση σε δύο συνεδρίες της, που πραγματοποιήθηκαν στις 26 Σεπτεμβρίου και στις 
24 Οκτωβρίου 2019.  Στην πρώτη συνεδρία της επιτροπής κλήθηκαν και παρευρέθηκαν η Γενική Λογίστρια της 
Δημοκρατίας, η Έφορος Εσωτερικού Ελέγχου, εκπρόσωποι της Ελεγκτικής Υπηρεσίας της Δημοκρατίας και του 
Υπουργείου Οικονομικών και παρευρέθηκαν επίσης οι βουλευτές μέλη της επιτροπής κ. Ειρήνη Χαραλαμπίδου, 
Αννίτα Δημητρίου, Σκεύη Κούτρα Κουκουμά και Άννα Θεολόγου.  Σημειώνεται ότι με την εν λόγω απόφαση της 
Βουλής τίθεται προς έγκριση ο τελικός απολογισμός για το έτος 2018 όπως αυτός παρουσιάζεται στη 
δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018. 

 Όπως είναι γνωστό, σύμφωνα με το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο Γενικός Λογιστής της 
Δημοκρατίας ως ο καθ’ ύλην αρμόδιος διευθύνει και επιβλέπει κάθε λογιστική εργασία η οποία είναι σχετική με 
τα χρηματικά διαθέσιμα και το λοιπό ενεργητικό της Δημοκρατίας και επίσης αποδέχεται και διενεργεί κάθε 
πληρωμή χρημάτων που αφορά την Κυπριακή Δημοκρατία.  Επίσης, σύμφωνα με την παράγραφο 2 του άρθρου 
81 του συντάγματος, η δημοσιονομική έκθεση, που αποτελεί τον τελικό απολογισμό εκάστου οικονομικού έτους, 
κατατίθεται εντός τριών μηνών από τη λήξη του έτους αυτού στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση.   

 Στο πλαίσιο της εξέτασης της πιο πάνω δημοσιονομικής έκθεσης η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας 
δήλωσε ενημερωτικά μεταξύ άλλων ενώπιον της επιτροπής ότι η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018, η 
οποία κατατέθηκε ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το 
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Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, αφορά τον τελικό απολογισμό των οικονομικών συναλλαγών του 
δημόσιου τομέα για το έτος 2018.    

 Σύμφωνα με την υπό επισκόπηση έκθεση, το περιεχόμενο της δημοσιονομικής έκθεσης καθορίζεται στο 
άρθρο 78 του περί Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου Νόμου και περιλαμβάνει παρουσίαση 
των εσόδων και των δαπανών που είχαν περιληφθεί στον κρατικό προϋπολογισμό σε σύγκριση με τα 
πραγματικά έσοδα και τις δαπάνες που αναγνωρίστηκαν κατά το ίδιο οικονομικό έτος, λαμβάνοντας υπόψη και 
τους συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς και τις τυχόν μεταφορές πιστώσεων.  Πέραν του τελικού 
απολογισμού, η δημοσιονομική έκθεση περιλαμβάνει οποιαδήποτε άλλα θέματα καθορίζονται από τον Γενικό 
Λογιστή της Δημοκρατίας.  Περαιτέρω, σύμφωνα και με τη σχετική εισηγητική έκθεση που συνοδεύει τη 
δημοσιονομική έκθεση για το 2018, αυτή αποτελείται από το Μέρος Α´, που αφορά τον τελικό απολογισμό και 
άλλες οικονομικές καταστάσεις, και από το Μέρος Β´, που περιλαμβάνει αναλυτικές καταστάσεις για τις 
οικονομικές συναλλαγές που αφορούν στην υλοποίηση του προϋπολογισμού, συμπεριλαμβανομένων των 
συμπληρωματικών πιστώσεων που δόθηκαν κατά τη διάρκεια του έτους, και καλύπτει τόσο τις συναλλαγές για 
τα υπουργεία όσο και για τις ανεξάρτητες υπηρεσίες του κράτους.  Σημειώνεται επίσης ότι από το 2017 και έπειτα 
από εισήγηση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου 
Δημόσιων Δαπανών στη δημοσιονομική έκθεση περιλαμβάνονται πίνακες υλοποίησης του προϋπολογισμού 
δαπανών για το κάθε υπουργείο ξεχωριστά.   

 Ειδικότερα, στο Μέρος Α΄ της δημοσιονομικής έκθεσης, που αφορά τον τελικό απολογισμό του κρατικού 
προϋπολογισμού, ο οποίος ετοιμάζεται με βάση τις πραγματικές εισπράξεις και πληρωμές, περιλαμβάνονται 
διάφορες καταστάσεις που παρουσιάζουν συνοπτικά την υλοποίηση του προϋπολογισμού με διάφορες μορφές 
και αναλύσεις.  Επιπρόσθετα, στο μέρος αυτό της δημοσιονομικής έκθεσης περιλαμβάνονται καταστάσεις που 
αναλύουν τα καθυστερημένα έσοδα και τις εκκρεμείς οφειλές, καθώς και τις επενδύσεις και τις συνδρομές ή τη 
συμμετοχή του κράτους σε διεθνείς οργανισμούς.  Περαιτέρω, περιλαμβάνονται καταστάσεις για τον δανεισμό, 
τα γραμμάτια του δημοσίου, τα μεταβιβάσιμα γραμμάτια, τις εγγυήσεις που παρέχει το κράτος, καθώς και τα 
δάνεια που παραχωρήθηκαν από το δημόσιο ταμείο. 

 Περαιτέρω, σύμφωνα με το περιεχόμενο της εν λόγω δημοσιονομικής έκθεσης, καθώς και με τα 
συμπληρωματικά στοιχεία που τη συνοδεύουν, προκύπτουν μεταξύ άλλων τα ακόλουθα: 

1. Οι συνολικές εισπράξεις από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν κατά το έτος 2018 στα 
€6.366 εκατομ., ενώ οι αντίστοιχες πληρωμές ανήλθαν στα €5.732 εκατομ.  Ως εκ τούτου, το πλεόνασμα 
που προέκυψε από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ως αποτέλεσμα των οικονομικών 
πράξεων που έγιναν το 2018 ανήλθε στα €634 εκατομ. σε σύγκριση με πλεόνασμα ύψους €641 εκατομ. 
το 2017, ενώ είχε αρχικά προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €57 εκατομ. για το έτος 2018.  Μετά τη 
συμπερίληψη και των καθαρών πληρωμών για την εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους, δηλαδή των τόκων 
που ανήλθαν στα €430 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με €518 εκατομ. το 2017, παρουσιάζεται πλεόνασμα 
για το 2018 ύψους €204 εκατομ. σε σύγκριση με πλεόνασμα ύψους €123 εκατομ. το 2017.  Λαμβάνοντας 
υπόψη και τις αναλήψεις και τις αποπληρωμές δανείων που έγιναν κατά τη διάρκεια του 2018, προέκυψε 
πλεόνασμα ύψους €2.928 εκατομ. σε σύγκριση με έλλειμμα ύψους €368 εκατομ. το 2017, ενώ είχε αρχικά 
προϋπολογιστεί έλλειμμα ύψους €1.442 εκατομ. για το έτος 2018.   

2. Η μείωση του πλεονάσματος από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες του έτους 2018, που 
ανήλθε στα €634 εκατομ. σε σύγκριση με τα €641 εκατομ. που ήταν το 2017, οφείλεται κυρίως στην 
αύξηση των επιστροφών φόρων που ανήλθαν στα €543 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με €323 εκατομ. το 
2017, ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από την αύξηση στις συνολικές εισπράξεις των άμεσων και των 
έμμεσων φόρων που ανήλθαν στα €5.424 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με €5.417 εκατομ. το 2017.   

3. Τα έσοδα από λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν στα €6.366 εκατομ. (2017:  €6.471 
εκατομ.) σε σύγκριση με τα προϋπολογισθέντα έσοδα που ήταν €6.319 εκατομ. (2017:  €6.031 εκατομ.), 
δηλαδή σημειώθηκε ποσοστό υλοποίησης 100,7% (2017:  107,3%).  Τα έσοδα ήταν μειωμένα κατά 1,6% 
σε σχέση με το 2017 και προέρχονταν κυρίως από έμμεσους φόρους 50% (2017: 49%) (2018:  €3.172 
εκατομ., 2017:  €3.199 εκατομ.), από άμεσους φόρους 35% (2017:  34%) (2018:  €2.252 εκατομ., 2017:  
€2.218 εκατομ.) και από άλλα έσοδα 15% (2017:  17%) (2018:  €941 εκατομ., 2017:  €1.051 εκατομ.).  
Σημειώνεται ότι η κύρια πηγή εσόδων του κράτους είναι η φορολογία, η οποία ανήλθε για το έτος 2018 
στο 85% των συνολικών δημόσιων εσόδων σε σύγκριση με 83% το 2017. 

 Περαιτέρω, σημειώνεται ότι οι εισπράξεις από τους έμμεσους φόρους μειώθηκαν κατά €27 εκατομ. και 
ανήλθαν στα €3.172 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με €3.199 εκατομ. το 2017.  Η μείωση οφείλεται στις 
αυξημένες επιστροφές έμμεσων φόρων και στα μειωμένα τέλη μεταβιβάσεων, ενώ επηρεάζεται 
αντίστροφα από την αύξηση στις εισπράξεις φόρου προστιθέμενης αξίας.  Τα έσοδα από τον φόρο 
προστιθέμενης αξίας συνεχίζουν να αποτελούν το μεγαλύτερο μέρος των έμμεσων φόρων (2018:  €2.545 
εκατομ., 2017:  €2.074 εκατομ.). 

 Οι εισπράξεις των άμεσων φόρων αυξήθηκαν κατά €34 εκατομ. και ανήλθαν στα €2.252 εκατομ. σε 
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σύγκριση με €2.218 εκατομ. το 2017.  Η μεταβολή οφείλεται κατά κύριο λόγο στην αύξηση των εισπράξεων 
του εταιρικού φόρου, ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από τη μείωση στις εισπράξεις του ειδικού φόρου 
πιστωτικών ιδρυμάτων.   

 Στα υπόλοιπα έσοδα του κράτους, που ανέρχονται στα €941 εκατομ. σε σύγκριση με €1.051 εκατομ. το 
2017, περιλαμβάνονται μεταξύ άλλων έσοδα από προσφορά υπηρεσιών και πώληση αγαθών ύψους €304 
εκατομ. (2017:  €230 εκατομ.), χορηγίες που λαμβάνονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση ύψους €26 εκατομ. 
(2017:  €77 εκατομ.), μέρισμα από την Κεντρική Τράπεζα της Κύπρου ύψους €23,7 εκατομ. (2017:  €59 
εκατομ.) και δικαιώματα διαχείρισης αερολιμένων και λιμένων ύψους €73 εκατομ. (2017:  €77 εκατομ.).  
Επίσης, κατά το 2018 δε λήφθηκαν οποιαδήποτε μερίσματα από οργανισμούς δημόσιου δικαίου (2017:  
Cyta €26 εκατομ.). 

4. Οι δαπάνες για λειτουργικές και επενδυτικές δραστηριότητες ανήλθαν στα €5.732 εκατομ. (2017:  €5.830 
εκατομ.) σε σύγκριση με τις προϋπολογισθείσες που ήταν €6.376 εκατομ. (2017:  €6.467 εκατομ.), δηλαδή 
σημειώθηκε ποσοστό υλοποίησης 90% (2017:  90%).  Σημειώνεται ότι οι δαπάνες μειώθηκαν κατά 1,6%, 
κυρίως λόγω της μη συμπερίληψης από το έτος 2018 και μετά των επιστροφών άμεσων και έμμεσων 
φόρων στα λειτουργικά έξοδα, ενώ επηρεάζεται αντίστροφα από αυξήσεις στα έξοδα μισθοδοσίας, στις 
λειτουργικές δαπάνες και στις κοινωνικές παροχές.  Ειδικότερα, οι δαπάνες για λειτουργικές και 
επενδυτικές δραστηριότητες του έτους αποτελούνται κυρίως από μεταβιβάσεις ποσοστό 37% ύψους 
€2.124 εκατομ. (2017:  €2.085 εκατομ.), δαπάνες προσωπικού ποσοστό 33% ύψους €1.909 εκατομ. 
(2017:  €1.837 εκατομ.), λειτουργικές δαπάνες ποσοστό 14% ύψους €808 εκατομ. (2017:  €1.030 εκατομ.), 
συντάξεις και φιλοδωρήματα ποσοστό 11% ύψους €608 εκατομ. (2017:  €589 εκατομ.) και κεφαλαιουχικές 
δαπάνες ποσοστό 5% ύψους €283 εκατομ. (2017:  €289 εκατομ.). 

5. Οι μεταβιβάσεις ανήλθαν κατά το έτος 2018 στα €2.124 εκατομ. (2017:  €2.085 εκατομ.) και αποτελούν τη 
μεγαλύτερη κατηγορία δαπανών του κράτους.  Αφορούν κυρίως χορηγίες και συνεισφορές του κράτους 
σε διάφορους οργανισμούς, στις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης και σε φυσικά πρόσωπα.  Ειδικότερα, οι 
χορηγίες προς τους οργανισμούς δημόσιου δικαίου ανήλθαν κατά το έτος 2018 σε συνολικό ποσό ύψους 
€245 εκατομ. και οι χορηγίες προς τις αρχές τοπικής αυτοδιοίκησης ανήλθαν στο συνολικό ποσό ύψους 
€99 εκατομ.  Οι κοινωνικές παροχές αποτελούν τη μεγαλύτερη κατηγορία μεταβιβάσεων και ανήλθαν κατά 
το έτος 2018 στα €933 εκατομ. σε σύγκριση με €901 εκατομ. το 2017.  Οι σημαντικότερες κοινωνικές 
παροχές αφορούσαν το ελάχιστο εγγυημένο εισόδημα (2018:  €236 εκατομ., 2017:  €253 εκατομ.), το 
επίδομα τέκνου (2018:  €104 εκατομ., 2017:  €113 εκατομ.), τη χορηγία σε συνταξιούχους με χαμηλά 
εισοδήματα (2018:  €47 εκατομ., 2017:  €47 εκατομ.), την κοινωνική σύνταξη (2018:  €71 εκατομ., 2017:  
€70 εκατομ.) και τη φοιτητική χορηγία (2018:  €52 εκατομ., 2017:  €50 εκατομ.). 

6. Οι δαπάνες προσωπικού ανήλθαν κατά το έτος 2018 στα €1.909 εκατομ. (2017:  €1.837 εκατομ.), 
σημειώνοντας αύξηση 3,9%.  Το μεγαλύτερο μέρος των δαπανών προσωπικού αφορά το προσωπικό του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ποσοστό 34%) με συνολική δαπάνη που 
ανήλθε στα €646 εκατομ. (2017: €623 εκατομ.), ενώ το δεύτερο μεγαλύτερο μέρος των δαπανών αφορά 
το προσωπικό του Υπουργείου Υγείας (ποσοστό 15%) με συνολική δαπάνη που ανήλθε στα €289 εκατομ. 
(2017: €270 εκατομ.).   

 Οι συντάξεις ανήλθαν κατά το έτος 2018 σε ποσό ύψους €542 εκατομ. σε σύγκριση με ποσό ύψους €535 
εκατομ. το 2017.  Οι συνολικές δαπάνες προσωπικού και συντάξεων ανήλθαν κατά το έτος 2018 σε ποσό 
ύψους €2.451 εκατομ. (2017: €2.372 εκατομ.) και καταβλήθηκαν φιλοδωρήματα ποσού ύψους €66 
εκατομ. (2017: €54 εκατομ.).  Ειδικότερα, ο αριθμός των εργοδοτουμένων, περιλαμβανομένων και των 
ωρομίσθιων, ανήλθε κατά το έτος 2018 σε 51 747 άτομα (2017: 50 740 άτομα), ο αριθμός των 
αφυπηρετήσεων ανήλθε στα 951 άτομα (2017: 882 άτομα) και ο αριθμός των συνταξιούχων, 
συμπεριλαμβανομένων και των χηρών, ανήλθε στα 22 374 άτομα (2017: 22 112 άτομα). 

7. Οι λειτουργικές δαπάνες ανήλθαν κατά το έτος 2018 σε €808 εκατομ. σε σύγκριση με €1.030 εκατομ. το 
2017, σημειώνοντας μείωση ύψους 22%.  Οι κυριότερες κατηγορίες λειτουργικών δαπανών αφορούν στις 
δαπάνες άμυνας και αστυνόμευσης, που αντιστοιχούν σε ποσό ύψους €241 εκατομ., στις δαπάνες για 
αγορά φαρμάκων και ιατρικών προμηθειών, ποσό ύψους €153 εκατομ., και στις δαπάνες για 
συμβουλευτικές υπηρεσίες/έρευνες, ποσό ύψους €63 εκατομ.   

8. Τα κρατικά έσοδα ανήλθαν σε ποσό ύψους €11.364 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με ποσό ύψους €7.909 
εκατομ. το 2017, δηλαδή αυξήθηκαν κατά 44%, ενώ τα προϋπολογισθέντα έσοδα προνοούσαν ποσό 
ύψους €7.712 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με ποσό ύψους €7.143 εκατομ. το 2017, σημειώθηκε δηλαδή 
ποσοστό υλοποίησης των εσόδων ύψους 147% το 2018 σε σύγκριση με ποσοστό ύψους υλοποίησης 
111% το 2017.  Ειδικότερα, τα έσοδα/εισπράξεις του έτους 2018 προέρχονταν κυρίως από έμμεσους 
φόρους κατά ποσοστό 50% σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 49% το 2017, από άμεσους φόρους κατά 
ποσοστό 35% σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 34% το 2017 και από άλλα έσοδα κατά ποσοστό 15% σε 
σύγκριση με ποσοστό ύψους 17% το 2017.     
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9. Οι κρατικές δαπάνες ανήλθαν σε ποσό ύψους €8.436 εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με ποσό ύψους €8.277 
εκατομ. το 2017, αυξήθηκαν δηλαδή κατά 2%, ενώ οι προϋπολογισθείσες δαπάνες ανήλθαν στα €9.154 
εκατομ. το 2018 σε σύγκριση με το ποσό των €9.101 εκατομ. το 2017, σημειώθηκε δηλαδή ποσοστό 
υλοποίησης των δαπανών ύψους 92% το 2018 σε σύγκριση με αντίστοιχο ποσοστό ύψους 91% το 2017.  
Ειδικότερα, οι δαπάνες/πληρωμές του έτους 2018 προέρχονταν κυρίως από μεταβιβάσεις κατά 37% 
(€2.124 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 36% το 2017, από δαπάνες προσωπικού κατά 33% 
(€1.909 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 32% το 2017, από λειτουργικές δαπάνες κατά 14% 
(€808 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 18% το 2017, από συντάξεις και φιλοδωρήματα κατά 11% 
(€608 εκατομ.) σε σύγκριση με ποσοστό ύψους 10% το 2017 και από κεφαλαιουχικές δαπάνες κατά 5% 
(€283 εκατομ.) σε σύγκριση με το ίδιο ποσοστό ύψους 5% το 2017.   

10. Οι εισπράξεις από χρηματοδοτικές δραστηριότητες κατά το έτος 2018, δηλαδή οι αναλήψεις νέων δανείων, 
ανήλθαν στα €4.957 εκατομ. (2017: €1.421 εκατομ.), ενώ οι πληρωμές, δηλαδή οι αποπληρωμές δανείων, 
ανήλθαν στο €2.233 εκατομ. (2017: €1.912 εκατομ.).  Το μεγαλύτερο μέρος των εισπράξεων (€1.500 
εκατομ.) αφορούσε έκδοση Ευρωπαϊκών Μεσοπρόθεσμων Γραμματίων και Ομολόγων ποσού ύψους 
€3.100 εκατομ. που εκδόθηκαν προς τη Συνεργατική Κυπριακή Τράπεζα Λτδ. 

11. Ο προϋπολογισμός για το έτος 2018 προνοούσε δαπάνες συνολικού ύψους €7.544 εκατομ. (2017:  €7.137 
εκατομ.).  Κατά τη διάρκεια του έτους εγκρίθηκαν συμπληρωματικές πιστώσεις ύψους €1.610 εκατομ. 
(2017:  €1.964 εκατομ.) που προήλθαν από συμπληρωματικούς προϋπολογισμούς ύψους €320 εκατομ. 
(2017:  €271 εκατομ.) και πρόσθετες πιστώσεις από το Πάγιο Ταμείο της Δημοκρατίας ύψους €1.290 
εκατομ. (2017:  €1.693 εκατομ.) οι οποίες δεν απαιτούν κατάθεση συμπληρωματικών προϋπολογισμών.  
Κατά συνέπεια, οι συνολικές εγκριθείσες δαπάνες ανήλθαν για το 2018 στο ποσό των €9.154 εκατομ. σε 
σύγκριση με το ποσό των €9.101 εκατομ. το 2017. 

12. Τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση από €2.521 εκατομ. μέχρι την 31η Δεκεμβρίου 2017 και 
ανήλθαν στα €2.657 εκατομ. στο τέλος του 2018, δηλαδή σημείωσαν αύξηση κατά 5,4%, και αφορούσαν 
κυρίως ποσό ύψους €2.027 εκατομ. στα έσοδα του Τμήματος Φορολογίας σε σύγκριση με ποσό ύψους 
€1.857 εκατομ. το 2017, ποσό ύψους €25 εκατομ. στα έσοδα του Τμήματος Τελωνείων σε σύγκριση με 
ποσό ύψους €24 εκατομ. το 2017 και ποσό ύψους €124 εκατομ. στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων σε 
σύγκριση με ποσό ύψους €142 εκατομ. το 2017.  Σημειώνεται ότι από το έτος 2014 το Γενικό Λογιστήριο 
της Δημοκρατίας δημοσιεύει κατάλογο με τις διαγραφές που έγιναν από την Τεχνική Επιτροπή Διαγραφής 
Μη Εισπράξιμων Δημοσίων Χρημάτων, Αξιών και Υλικών σύμφωνα με τις διατάξεις των περί της 
Λογιστικής και Δημοσιονομικής Διαχείρισης και περί του Χρηματοοικονομικού Ελέγχου της Δημοκρατίας 
Νόμων.   

 Ειδικότερα, μέσω της διαδικασίας συμψηφισμού εισπράχθηκαν κατά το 2018 έσοδα συνολικού ύψους 
€50,9 εκατομ. (2017: €34,8 εκατομ.) τα οποία αφορούσαν κυρίως έσοδα από το Τμήμα Φορολογίας και 
το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.    

13. Το ύψος των εκκρεμουσών οφειλών την 31η Δεκεμβρίου 2018 ήταν €11 εκατομ. σε σύγκριση με €7 εκατομ. 
την 31η Δεκεμβρίου 2017, σημειώνοντας αύξηση κατά 57%.  Επιπλέον, οι οφειλές του κράτους για 
επιστροφές φόρου προστιθέμενης αξίας (ΦΠΑ) την 31η Δεκεμβρίου 2018 ανέρχονταν στα €157 εκατομ. 
(31η Δεκεμβρίου 2017:  €182 εκατομ.) και οι οφειλόμενες αποζημιώσεις για απαλλοτριώσεις ανέρχονταν 
στα €217 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2018 (31η Δεκεμβρίου 2017:  €271 εκατομ.). 

14. Το συνολικό ύψος του δανεισμού, δηλαδή του δημόσιου χρέους την 31η Δεκεμβρίου 2018, 
περιλαμβανομένου του ενδοκυβερνητικού δανεισμού ύψους €8.160 εκατομ., ανήλθε στα €29.493 εκατομ. 
σε σύγκριση με €26.327 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2017, από τα οποία τα €16.221 εκατομ. αφορούσαν 
δάνεια εξωτερικού (2017:  €15.347 εκατομ.).  Στα πλαίσια υλοποίησης της Συμφωνίας Διευκόλυνσης 
Χρηματοδοτικής Στήριξης, η οποία υπογράφτηκε με τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας το 2013, η 
Κυπριακή Δημοκρατία θα λάμβανε δανειοδότηση συνολικού ύψους €8.968 εκατομ. από τον Ευρωπαϊκό 
Μηχανισμό Σταθερότητας και περίπου €1.000 εκατομ. από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο.  Μέχρι την 31η 
Δεκεμβρίου 2018 εκταμιεύτηκαν €6.300 εκατομ. από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας με έτος 
λήξης το 2031 και €1.010 εκατομ. από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο με έτος λήξης το 2026.  
Επιπρόσθετα, όσον αφορά τα δάνεια εξωτερικού, η Κυπριακή Δημοκρατία έχει λάβει δάνειο ύψους €2.500 
εκατομ. από τη Ρωσική Ομοσπονδία με έτος λήξης το 2021, το οποίο φέρει επιτόκιο 2,5% και είναι 
αποπληρωτέο σε οκτώ ισόποσες εξαμηνιαίες δόσεις οι οποίες άρχισαν να καταβάλλονται από την 1η 
Μαρτίου 2018. 

15. Το συνολικό ύψος των κρατικών εγγυήσεων που εκκρεμούσαν την 31η Δεκεμβρίου 2018 ήταν €1.976 
εκατομ. σε σύγκριση με €2.007 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2017, σημειώνοντας μείωση κατά 1,5%. 

16. Το ύψος των δανείων προς τρίτους το οποίο εκκρεμούσε την 31η Δεκεμβρίου 2018 ανερχόταν στα €906 
εκατομ. σε σύγκριση με €958 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2017, σημειώνοντας μείωση κατά 5,4%. 

17. Το συνολικό ύψος των επενδύσεων για το έτος 2018 ανήλθε στα €1.639 εκατομ. σε σύγκριση με το ίδιο 
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ποσό ύψους €1.639 εκατομ. το 2017. 

 Επιπρόσθετα, η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας δήλωσε μεταξύ άλλων ενώπιον της επιτροπής ότι 
μέσω του αναβαθμισμένου νομικού πλαισίου που ισχύει από το 2014 το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας έχει 
προχωρήσει στις ακόλουθες ενέργειες: 

1. Διαφάνεια: 

Η διαφάνεια στις οικονομικές συναλλαγές του κράτους επιτρέπει στον πολίτη να καθιστά τις κρατικές 
υπηρεσίες υπόλογες σε μεγαλύτερο βαθμό, εξυπηρετώντας ταυτόχρονα την αρχή της ίσης μεταχείρισης 
μεταξύ των πολιτών.  Η αρχή της διαφάνειας έχει ενσωματωθεί με ρυθμιστικές πρόνοιες στο σχετικό 
νομοθετικό πλαίσιο από το 2014.  Σύμφωνα με την πληροφόρηση από το Γενικό Λογιστήριο της 
Δημοκρατίας, χρησιμοποιώντας αυτό το εργαλείο, προχώρησε σε αναβάθμιση της χρηματοοικονομικής 
πληροφόρησης που παρέχεται προς το κοινό με την παροχή μεταξύ άλλων των πιο κάτω πληροφοριών 
μέσω της ιστοσελίδας του: 

α. Του καταλόγου των φυσικών/νομικών προσώπων που έλαβαν ποσά πέραν του €1 εκατομ. από τη 
Δημοκρατία, καθώς και των συναλλαγών ποσών ύψους πέραν των €5.000 για κάθε 
τμήμα/υπηρεσία/ειδικό ταμείο της κυβέρνησης για το έτος 2018. 

β. Της πορείας υλοποίησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2018. 

γ. Του συμψηφισμού εσόδων και εξόδων της Δημοκρατίας.  

δ. Των διαγραφών από την Τεχνική Επιτροπή Διαγραφής Μη Εισπράξιμων Δημοσίων Χρημάτων, 
Αξιών και Υλικών.  

ε. Του καταλόγου χορηγιών που δόθηκαν κατά το 2018. 

Περαιτέρω, σημειώνεται ότι μέσω της διαδικασίας συμψηφισμού προέκυψαν κατά το 2018 έσοδα 
συνολικού ύψους €50,9 εκατομ. σε σύγκριση με ποσό ύψους €34,8 εκατομ. το 2017, τα οποία αφορούν 
κυρίως έσοδα του Τμήματος Φορολογίας και εισφορές προς το Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων.  
Σημειώνεται επίσης ότι από την έναρξη της εφαρμογής της εν λόγω νομοθεσίας μέχρι την 31η Αυγούστου 
2019 έγιναν συμψηφισμοί και έχουν εισπραχθεί συνολικά ποσά ύψους €222,3 εκατομ. σε σύγκριση με 
€176,8 εκατομ. μέχρι την 31η Αυγούστου 2018. 

Η παροχή έγκαιρης και χρήσιμης χρηματοοικονομικής πληροφόρησης ενισχύεται και αναβαθμίζεται σε 
τακτά χρονικά διαστήματα, με σκοπό την εξυπηρέτηση των αναγκών των ενδιαφερόμενων μερών.  
Τονίζεται επίσης ότι με τη δημοσιοποίηση των πιο πάνω στοιχείων εξυπηρετείται ταυτόχρονα και η ίση 
μεταχείριση των πολιτών. 

2. Κρατικές χορηγίες: 

Για την αποτελεσματικότερη και αποδοτικότερη διαχείριση των κρατικών χορηγιών, οι οποίες ανέρχονται 
σε περίπου €800 εκατομ. τον χρόνο ή ποσοστό 12% του κρατικού προϋπολογισμού, θεσπίστηκε μετά 
από πρόταση του Γενικού Λογιστηρίου της Δημοκρατίας από το Υπουργικό Συμβούλιο στις 24 Οκτωβρίου 
2018 διαδικασία για τον έλεγχο των κρατικών χορηγιών.   

Με την εν λόγω Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου διασφαλίζεται κυρίως η βελτίωση της χρηστής 
διακυβέρνησης στις οντότητες που λαμβάνουν κρατική χορηγία, αλλά και βεβαιώνεται ότι οι κρατικές 
χορηγίες δημόσιου χρήματος χρησιμοποιούνται για τον σκοπό για τον οποίο παραχωρούνται και 
αξιοποιούνται με τον πιο αποτελεσματικό τρόπο.  Το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας για την εφαρμογή 
της νενομισμένης διαδικασίας έχει εκδώσει και παρουσιάσει κατευθυντήριες γραμμές τόσο προς τους 
ελέγχοντες λειτουργούς όσο και προς τους δικαιούχους κρατικών χορηγιών. 

 Τέλος, η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας, αναφερόμενη στον εκσυγχρονισμό και στη μεταρρύθμιση της 
χρηματοοικονομικής διαχείρισης του κράτους, δήλωσε ότι το Γενικό Λογιστήριο της Δημοκρατίας στο πλαίσιο της 
ευρύτερης μεταρρύθμισης και του εκσυγχρονισμού των λογιστικών συστημάτων του δημόσιου τομέα και με 
στόχο τη βελτίωση της οικονομικής διαχείρισης, της διαφάνειας και της λογοδοσίας έχει αναλάβει πρωτοβουλία 
για προσφορά αναβαθμισμένης χρηματοοικονομικής πληροφόρησης για τα εξής:  

1. Την εφαρμογή ενός Συστήματος Διαχείρισης Επιχειρησιακών Πόρων (Σύστημα ERP), το οποίο θα 
εξυπηρετεί όλα τα υπουργεία/ανεξάρτητες υπηρεσίες και θα καλύπτει τις λειτουργικές περιοχές της 
λογιστικής, μισθολογίων και συντάξεων, προϋπολογισμού και διαχείρισης ανθρωπίνου δυναμικού.  Το 
συμβόλαιο του έργου υπογράφτηκε στο τέλος του 2018 και προχωρεί η οριστικοποίηση του σχεδιασμού 
του συστήματος το οποίο θα τεθεί σε λειτουργία την 1η Ιανουαρίου 2022.  Σημειώνεται επίσης ότι είναι η 
πρώτη φορά που ένα έργο πληροφορικής τέτοιου εύρους προωθείται στον τομέα της δημόσιας 
χρηματοοικονομικής διαχείρισης. 

2. Τη μετάβαση στη λογιστική βάση των δεδουλευμένων εσόδων και εξόδων, η οποία θα παρέχει πρόσθετη 
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αξία τόσο στο δημόσιο όσο και στον τελικό χρήστη μέσω των οικονομικών καταστάσεων. 

 Σε ό,τι αφορά τον χρήστη θα μπορεί να αντιληφθεί την οικονομική κατάσταση του κράτους κατά τρόπο 
συνοπτικό και ολοκληρωμένο.  Θα είναι σε θέση να αξιολογήσει τα έσοδα του κράτους κατά οικονομικό 
έτος, τα οποία δεν περιορίζονται μόνο στις εισπράξεις, καθώς και την εισπρακτική ικανότητα του δημοσίου 
να απαιτεί αυτά που δικαιούται να λάβει.  Θα πρέπει επίσης να είναι σε θέση να αξιολογεί πόσα από αυτά 
τα έσοδα δε θεωρούνται πλέον εισπράξιμα και να προβληματίζεται για τους λόγους που αυτά καθίστανται 
μη εισπράξιμα. 

 Κατ’ ανάλογο τρόπο και τα έξοδα του κράτους, που δεν περιορίζονται μόνο στις πληρωμές, θα 
εμφανίζονται πλήρη μαζί με οποιεσδήποτε δεσμεύσεις έχουν ήδη γίνει και οι οποίες δεν έχουν ακόμη 
πληρωθεί.  Ως εκ τούτου, τυχόν πλεόνασμα ή έλλειμμα του έτους που θα εξάγεται θα είναι το πραγματικό, 
πράγμα που θα βοηθήσει τον χρήστη στην αξιολόγηση των πραγματικών οικονομικών δυνατοτήτων του 
κράτους να αναλαμβάνει και να ανταποκρίνεται με επάρκεια στις υποχρεώσεις που αναλαμβάνονται, είτε 
με πολιτικές αποφάσεις, παραδείγματος χάριν κοινωνικά ωφελήματα, μισθοδοτικά/συνταξιοδοτικά 
ωφελήματα, αναπτυξιακά έργα, είτε άλλως πως. 

 Πέραν τούτου, ο χρήστης θα μπορεί να λαμβάνει υπόψη, πέραν των εσόδων και των εξόδων του έτους, 
και το ενεργητικό και παθητικό που συσσωρεύτηκε κατά τα προηγούμενα έτη, το οποίο επηρεάζει 
σημαντικά την οικονομική δυνατότητα του κράτους να αντλεί χρηματοδότηση από τις αγορές, σε 
περίπτωση που παραστεί ανάγκη.  Πολύ σημαντική είναι και η δυνατότητα αξιολόγησης της οικονομικής 
διαχείρισης και αξιολόγησης που δυνατόν να τυγχάνει το συγκεκριμένο ενεργητικό, όπως είναι για 
παράδειγμα τα πάγια περιουσιακά στοιχεία, δηλαδή η γη, τα ιδιόκτητα κτίρια, τα στοιχεία για τα οποία 
υπάρχει σύμπραξη δημόσιου και ιδιωτικού τομέα κ.ά.  Η ορθολογική ή μη διαχείρισή τους δίνει τη 
δυνατότητα σε όλους όσοι καθηκόντως ασκούν έλεγχο στην εκτελεστική εξουσία να ζητούν εξηγήσεις για 
τη διαχείριση που έχει γίνει. 

 Επιπρόσθετα, ο χρήστης θα είναι σε θέση να γνωρίζει τυχόν υποχρεώσεις ή ενδεχόμενες υποχρεώσεις 
έχει αναλάβει το δημόσιο στο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων του και το ύψος του ποσού που δυνατόν 
να κληθεί να καταβάλει ο φορολογούμενος.  Τέτοιες υποχρεώσεις προκύπτουν μέσω δικαστικών αγωγών 
που εκκρεμούν στα δικαστήρια, είτε μέσω εγγυήσεων που παρέχει το κράτος σε συγκεκριμένους 
οργανισμούς ή φυσικά πρόσωπα με γνώμονα το δημόσιο συμφέρον. 

 Σε σχέση με τα οφέλη που θα προκύπτουν στην εσωτερική λειτουργία του δημοσίου θα πρέπει να 
αναφερθεί ότι η διαδικασία εσωτερικής αξιολόγησης όλης της οικονομικής πληροφόρησης έχει 
δημιουργήσει την ανάγκη «συγυρίσματος» των οικονομικών συναλλαγών.  Τα Διεθνή Λογιστικά Πρότυπα 
Δημόσιου Τομέα απαιτούν την ταξινόμηση των διάφορων εσόδων ή και εξόδων που πραγματοποιούνται 
σε διάφορες κατηγορίες ανάλογα με τη φύση της συναλλαγής.  Στο πλαίσιο αυτό το κάθε υπουργείο έχει 
αναπόφευκτα προβληματιστεί για τα είδη των συναλλαγών που διενεργεί, αν θα πρέπει να τα 
πραγματοποιεί με βάση την υφιστάμενη πρακτική ή κατά πόσο θα πρέπει να τροποποιηθούν, ώστε να 
επιτευχθεί ο στόχος για καλύτερη πληροφόρηση.  Τέτοια παραδείγματα αφορούν την εξέταση των 
χορηγιών, των κοινωνικών ωφελημάτων, της είσπραξης τελών και φορολογίας κ.λπ. 

 Επίσης, το δημόσιο υποχρεούται με αυτή τη λογιστική πρακτική να δημοσιοποιεί όχι μόνο την ίδια τη 
συναλλαγή, αλλά και τα επακόλουθα τυχόν συμφωνίας που έχουν υπογραφεί για την πραγματοποίησή 
της.  Για παράδειγμα, οι κυριότερες πρόνοιες των συμπράξεων ιδιωτικού με τον δημόσιο τομέα θα 
παρατίθενται στις σημειώσεις των οικονομικών καταστάσεων, γεγονός που καθιστά το δημόσιο υπόλογο 
για τη συμφωνία που υπογράφτηκε και για τη διαχείριση που αυτή τυγχάνει. 

 Η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας δήλωσε επίσης ότι το εκσυγχρονιστικό έργο που προωθεί το Γενικό 
Λογιστήριο της Δημοκρατίας είναι πρώτα από όλα ένα μεταρρυθμιστικό έργο που αναμένεται να επιφέρει 
σημαντικές αλλαγές στην καθημερινή εργασία των υπαλλήλων του δημόσιου τομέα.  Για τη διαχείριση και 
την όσο το δυνατό ομαλότερη και αποτελεσματικότερη εφαρμογή των αλλαγών αυτών σχεδιάζονται 
συγκεκριμένες ενημερωτικές και εκπαιδευτικές δράσεις. 

 Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά το σκέλος των δαπανών του κράτους η Γενική Λογίστρια της Δημοκρατίας 
δήλωσε ενώπιον της επιτροπής ότι η Κυπριακή Δημοκρατία κατά το υπό εξέταση έτος κατέβαλε προς τα Ταμεία 
της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως συνεισφορά από ίδιους πόρους ΦΠΑ και από ίδιους πόρους ως ποσοστό του 
ακαθάριστου εθνικού εισοδήματος συνολικό ποσό ύψους €182 εκατομ. και την ίδια χρονική περίοδο έλαβε ως 
χορηγία από την Ευρωπαϊκή Ένωση ποσό που ανερχόταν μόλις στα €92 εκατομ.  

 Περαιτέρω, η ίδια αξιωματούχος δήλωσε ότι το ύψος του δημόσιου χρέους, εξαιρουμένου του 
ενδοκυβερνητικού δανεισμού ύψους €8.160 εκατομ., την 31η Δεκεμβρίου 2018 ανήλθε στα €21.333 εκατομ. σε 
σύγκριση με €18.400 εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2017, από τα οποία τα €16.221 εκατομ. είναι δάνεια εξωτερικού 
(2017: €15.347 εκατομ.), για τα οποία το κράτος κατέβαλε για εξυπηρέτηση του δημόσιου χρέους τόκους 
συνολικού ύψους €430 εκατομ. (2017: €518 εκατομ.).  Σήμερα, πρόσθεσε, το δημόσιο χρέος ανέρχεται στα 
€21.000 εκατομ., περίπου σε ποσοστό ύψους 97,67% του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος (ΑΕΠ), 
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λαμβάνοντας επίσης υπόψη και την πρόσφατη έκδοση των ομολόγων ύψους €3.100 εκατομ. προς τη 
Συνεργατική Κυπριακή Τράπεζα.  Σημειώνεται επίσης ότι το μέσο επιτόκιο δανεισμού ανέρχεται στο 2,2%.  
Περαιτέρω, κατέληξε, τα δάνεια από το Διεθνές Νομισματικό Ταμείο θα αποπληρωθούν σταδιακά μέχρι τον 
Ιανουάριο του 2026, ενώ το δάνειο από τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Σταθερότητας μέχρι τον Οκτώβριο του 2031.  
Ειδικότερα, όσον αφορά το δάνειο που έχει συνάψει η Κυπριακή Δημοκρατία το 2012 με τη Ρωσική Ομοσπονδία 
ύψους €2.500 εκατομ., αυτό φέρει επιτόκιο ύψους 2,5% και ήταν αποπληρωτέο σε οκτώ ισόποσες εξαμηνιαίες 
δόσεις ύψους €312,5 εκατομ., οι οποίες άρχισαν να αποπληρώνονται από την 1η Μαρτίου 2018 και θα 
εξοφλούνταν την 1η Σεπτεμβρίου 2021.  Περαιτέρω, η ίδια αξιωματούχος δήλωσε ότι το υπό αναφορά ρωσικό 
δάνειο αποπληρώθηκε στις 2 Σεπτεμβρίου 2019. 

 Υπό το φως των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών, αφού έλαβε υπόψη όλα τα στοιχεία που κατατέθηκαν ενώπιόν της για εκπλήρωση 
της συνταγματικής υποχρέωσής της που πηγάζει από το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής 
Δημοκρατίας, επιφυλάχθηκε να τοποθετηθεί κατά τη συζήτηση του τελικού απολογισμού στην ολομέλεια του 
σώματος.   

 Στη βάση των πιο πάνω, η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Παρακολουθήσεως Σχεδίων Αναπτύξεως και 
Ελέγχου Δημόσιων Δαπανών υποβάλλει την παρούσα έκθεσή της στην ολομέλεια της Βουλής για έγκριση της 
σχετικής απόφασης που αφορά τον τελικό απολογισμό, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση 
για το έτος 2018. 

 Με την επιφύλαξη του προέδρου και των μελών της επιτροπής να τοποθετηθούν τελικά στην ολομέλεια 
της Βουλής γύρω από τον τελικό απολογισμό για το 2018, το μέλος της επιτροπής βουλευτής κ. Στέφανος 
Στεφάνου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις διατύπωσε τις εξής 
επισημάνσεις ως προς τη δημοσιονομική πολιτική που ακολουθήθηκε το 2018: 

1. Οι πραγματικές δαπάνες για κοινωνικές παροχές το 2018 ήταν €933 εκατομ., δηλαδή ήταν κατά €60 
εκατομ. μειωμένες σε σχέση με το εγκεκριμένο κονδύλι στον προϋπολογισμό του έτους.  Όχι μόνο δεν 
αυξάνονται τα κονδύλια για τις κοινωνικές παροχές, αντιθέτως, η κυβέρνηση αδυνατεί να αξιοποιήσει το 
σύνολο του εγκεκριμένου κονδυλίου προς όφελος όσων έχουν την ανάγκη της κρατικής στήριξης.  

2. Οι πραγματικές αναπτυξιακές δαπάνες για το 2018 περιορίστηκαν στα €566 εκατομ., ενώ ο 
προϋπολογισμός του έτους προέβλεπε κονδύλια ύψους €819 εκατομ.  Η υλοποίηση δηλαδή των 
αναπτυξιακών δαπανών έφθασε μόλις το 69% των εγκεκριμένων δαπανών.  Το χαμηλό ποσοστό 
υλοποίησης έρχεται σε βάρος της πραγματικής ανάπτυξης της οικονομίας, η οποία έπρεπε να στηρίζεται 
σε τομείς που παράγουν θέσεις εργασίας και βελτιώνουν την ποιότητα ζωής των πολιτών. Τουναντίον, 
δίνεται ολοένα και περισσότερο βάρος σε τομείς που είναι επιρρεπείς σε εξωγενείς παράγοντες και 
ελλοχεύουν κινδύνους για την οικονομία. 

3. Η καταβολή μερίσματος προς το κράτος από τους ημικρατικούς οργανισμούς έχει δυστυχώς εξανεμιστεί.  
Καμιά καταβολή μερίσματος για το 2018, ενώ το 2016 είχαν καταβληθεί €66 εκατομ.  Η εξέλιξη αυτή είναι 
αρνητική, όχι μόνο γιατί στερεί από το κράτος μια πηγή εσόδων, αλλά και γιατί διαρρηγνύει τη σχέση 
κράτους-ημικρατικών οργανισμών, προετοιμάζοντας το έδαφος για αποξένωση των οργανισμών αυτών.  

4. Εξακολουθεί να προβληματίζει το γεγονός ότι τα καθυστερημένα έσοδα σημείωσαν αύξηση σε €2.657 
εκατομ. την 31η Δεκεμβρίου 2018 σε σύγκριση με €2.521 εκατομ. στο τέλος του 2017.  Αφορούν κυρίως 
το Τμήμα Φορολογίας €2.027 εκατομ. (2017: €1.857 εκατομ.), και το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων €124 
εκατομ. (2017: €142 εκατομ.).  Η φοροεισπρακτική ικανότητα του κράτους παραμένει προβληματική, 
αδυνατώντας να αντιμετωπίσει τη φοροδιαφυγή αποτελεσματικά. 

5.  Ιδιαίτερο σημείο για τη χρονιά είναι η πώληση της Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας (ΣΚΤ) και οι 
επιπτώσεις της στον προϋπολογισμό του 2018, αφού φαίνεται ως έσοδο το δάνειο που έγινε στο όνομα 
της ΣΚΤ, για να γίνει μετά κατάθεση, και μάλιστα δημιουργείται μια εικόνα πλεονάσματος για το 2018, ενώ 
στην ουσία η χρονιά έκλεισε με δημοσιονομικό έλλειμα λόγω ΣΚΤ. 

Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων 

 ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, προνοείται ότι εντός 
τριών μηνών από της λήξεως του οικονομικού έτους κατατίθεται στη Βουλή των Αντιπροσώπων για έγκριση ο 
τελικός απολογισμός, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση που αποτελεί τον τελικό απολογισμό για το έτος 2018 κατατέθηκε 
εντός των χρονικών πλαισίων που καθορίζει το Σύνταγμα της Κυπριακής Δημοκρατίας, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018 αντικατοπτρίζει τα πραγματικά έσοδα και τις 
πραγματικές δαπάνες που αναφέρονται στον λογαριασμό εισπράξεων και πληρωμών που διενεργήθηκαν κατά 
τη διάρκεια του οικονομικού έτους 2018, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ η δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018 παρουσιάζει τις πραγματικές οικονομικές 
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καταστάσεις και τις καταστάσεις που αφορούν την υλοποίηση του προϋπολογισμού για το έτος 2018, 

 ΚΑΙ ΕΠΕΙΔΗ, σύμφωνα με το άρθρο 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, ο υπό αναφορά 
τελικός απολογισμός πρέπει να υποβληθεί για έγκριση από τη Βουλή των Αντιπροσώπων, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους η Βουλή των Αντιπροσώπων με την απόφασή της αυτή εγκρίνει τον τελικό 
απολογισμό για το έτος 2018, όπως αυτός παρουσιάζεται στη δημοσιονομική έκθεση για το έτος 2018. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Προχωρούμε σε ψηφοφορία. 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα επτά παρόντες, κύριε Πρόεδρε.  Τριάντα έξι ψήφοι υπέρ και ένα άτομο δεν έχει ψηφίσει. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η απόφαση εγκρίνεται με τριάντα έξι ψήφους υπέρ, είναι ομόφωνο δηλαδή. 

 Το υπ’ αριθμόν 44 θέμα είναι «Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση του 
Προϋπολογισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2020». 

(Η σχετική έκθεση) 

Έκθεση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Οικονομικών και Προϋπολογισμού για την απόφαση της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση του Προϋπολογισμού της Βουλής των Αντιπροσώπων για το 

οικονομικό έτος 2020 

Παρόντες: 

 Άγγελος Βότσης, πρόεδρος  Άννα Θεολόγου 

 Μαρίνος Μουσιούττας  Μη μέλη της επιτροπής: 

 Μάριος Μαυρίδης  Νίκος Νουρής 

 Ονούφριος Κουλλά  Γιώργος Λουκαΐδης 

 Στέφανος Στεφάνου  Γεώργιος Προκοπίου 

 Μιχάλης Γιωργάλλας 

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού μελέτησε τον πιο πάνω προϋπολογισμό 
σε συνεδρία της, που πραγματοποιήθηκε την 31η Οκτωβρίου 2019.  Στη συνεδρίαση αυτή κλήθηκε και 
παρευρέθηκε ο γενικός διευθυντής της Βουλής και άλλοι υπηρεσιακοί αρμόδιοι. 

 Όπως είναι γνωστό, με την Ενδέκατη Τροποποίηση του Συντάγματος [Αρ. Νόμου 100(Ι) του 2019] με την 
οποία θεσπίσθηκε η οικονομική αυτονομία της Βουλής, από τούδε και εις το εξής ο ετήσιος προϋπολογισμός της 
Βουλής συνιστά διακριτό μέρος του κρατικού προϋπολογισμού. 

 Συναφώς, αφού συνταχθεί από τον Πρόεδρο της Βουλής, σύμφωνα με τις ευρύτερες δημοσιονομικές 
συνθήκες και τηρουμένων των εκάστοτε καθοριζομένων από την εκτελεστική εξουσία ανώτατων ορίων δαπανών, 
υποβάλλεται στη Βουλή προς έγκριση με απόφαση του σώματος, ακολούθως δε καταχωρίζεται αυτούσιος στον 
προϋπολογισμό της Δημοκρατίας για το οικονομικό έτος στον οποίο ούτος αφορά. 

 Ο προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2020 προβλέπει συνολικές 
δαπάνες €46.923.543, εκ των οποίων ποσό ύψους €27,3 εκατομ. αφορά σε τακτικές δαπάνες και ποσό ύψους 
€19,6 εκατομ. σε αναπτυξιακές δαπάνες.   

 Ειδικότερα, από το σύνολο των προϋπολογισθεισών δαπανών, οι κυριότερες πρόνοιες αφορούν: 

1. Ποσό ύψους €5.031.818 αντιστοιχεί στις βουλευτικές αποζημιώσεις και στα επιδόματα βουλευτών. 

2. Ποσό ύψους €7.669.702 σε μισθούς του προσωπικού. 

3. Ποσό ύψους €3.766.555 σε λειτουργικές δαπάνες. 

4. Ποσό ύψους €19.040.000 για το νέο κτίριο της Βουλής. 
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5. Ποσό ύψους €10.999.091 για τη χρηματοδότηση των πολιτικών κομμάτων, το οποίο αναλύεται ως 
ακολούθως: 

α. €6.649.451 τακτική χρηματοδότηση, 

β. €4.008.000 για μίσθωση υπηρεσιών για κοινοβουλευτικούς συνεργάτες, 

γ. €314.640 για επιχορήγηση των οργανώσεων νεολαίας των κοινοβουλευτικών κομμάτων, 

δ. €27.000 για κάλυψη των συνεισφορών τους στα αντίστοιχα πολιτικά κόμματα της ΕΕ. 

 Κατά τη συζήτηση του υπό αναφορά προϋπολογισμού, ο γενικός διευθυντής της Βουλής προέβη σε εκτενή 
ενημέρωση της επιτροπής για σημαντικά ζητήματα που αφορούν στην εύρυθμη λειτουργία του νομοθετικού 
σώματος.  Ειδικότερα, αναφέρθηκε στα προβλήματα που παρουσιάζει η υφιστάμενη κτιριακή υποδομή, όπως 
και σε θέματα τεχνολογικής αναβάθμισης της Βουλής, ενημερώνοντας την επιτροπή για τα ακόλουθα: 

1. Έχει ολοκληρωθεί και λειτουργήσει η επέκταση του υφιστάμενου κτιρίου, όπου έχουν ήδη εγκατασταθεί 
νεοπροσληφθέντες λειτουργοί, γεγονός που έχει απαμβλύνει το οξύ στεγαστικό πρόβλημα που 
αντιμετωπίζει η Βουλή τα τελευταία χρόνια. 

2. Έχουν αναληφθεί ενέργειες με σκοπό την επαναπροκήρυξη πριν από το τέλος του τρέχοντος έτους 
διαγωνισμού για το νέο κτίριο της Βουλής των Αντιπροσώπων και το αρχαιολογικό πάρκο στον λόφο του 
Αγίου Γεωργίου με τη μέθοδο Μελέτη-Κατασκευή-Συντήρηση.  Όπως είναι γνωστό, μετά την προκήρυξη 
του αρχικού διαγωνισμού για το εν λόγω έργο την 21η Μαρτίου 2019, διαπιστώθηκε ότι η χαμηλότερη τιμή 
με βάση τις υποβληθείσες στις 2 Ιουλίου 2019 προσφορές ήταν κατά τριάντα έξι τοις εκατόν (36%) 
υψηλότερη από την εκτιμώμενη αξία του έργου, με αποτέλεσμα ο διαγωνισμός να έχει ακυρωθεί.  
Σημειώνεται ότι από το συνολικό κόστος υλοποίησης του έργου το εβδομήντα πέντε τοις εκατόν (75%) 
αφορά στην ανέγερση του κτιρίου της Βουλής, το πέντε τοις εκατόν (5%) στην ανάπλαση του 
αρχαιολογικού χώρου και το υπόλοιπο είκοσι τοις εκατόν (20%) στη συντήρηση του όλου έργου για δέκα 
έτη. 

3. Ολοκληρώνεται εντός του Νοεμβρίου 2019 η αποκατάσταση διατηρητέου κτιρίου πλησίον της Βουλής, η 
οποία αναλήφθηκε με πρωτοβουλία του Προέδρου της Βουλής, στο οποίο θα στεγασθεί το «Σπίτι του 
Πολίτη» και στο οποίο προγραμματίζονται πολλαπλές δραστηριότητες συναφούς φύσης. 

4. Έχει προχωρήσει μεταξύ άλλων η ηλεκτρονική αναβάθμιση της Βουλής με την ψηφιακή διεξαγωγή των 
συνεδριάσεων της ολομέλειας και των επιτροπών και μηδενική χρήση χαρτιού. 

 Σημειώνεται ότι εντός του 2020 προγραμματίζεται η σύνταξη νομοθεσίας, με σκοπό τη ρύθμιση της 
επιμέρους διαδικασίας εκτέλεσης του προϋπολογισμού της Βουλής σύμφωνα με τη σχετική συνταγματική 
διάταξη.   

 Η Κοινοβουλευτική Επιτροπή Οικονομικών και Προϋπολογισμού, λαμβάνοντας υπόψη όλα τα πιο πάνω, 
υποβάλλει με την παρούσα έκθεσή της σχέδιο απόφασης για την έγκριση από το σώμα του προϋπολογισμού 
της Βουλής των Αντιπροσώπων για το έτος 2020, κατ’ επιταγή της σχετικής συνταγματικής διάταξης. 

ΑΠΟΦΑΣΗ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΓΙΑ ΕΓΚΡΙΣΗ ΤΟΥ ΠΡΟΫΠΟΛΟΓΙΣΜΟΥ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ 
ΤΩΝ ΑΝΤΙΠΡΟΣΩΠΩΝ ΓΙΑ ΤΟ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟ ΕΤΟΣ 2020  

 ΕΠΕΙΔΗ, με βάση την Ενδέκατη Τροποποίηση του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, η 
νομοθετική εξουσία απολαύει οικονομικής αυτονομίας, συνακόλουθα δε, βάσει του άρθρου 167 του Συντάγματος, 
ο προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων συνιστά διακριτό μέρος του προϋπολογισμού της 
Δημοκρατίας, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, ο προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων συντάσσεται υπό τον Πρόεδρο της Βουλής, 
συμφώνως των ευρύτερων δημοσιονομικών συνθηκών και τηρουμένων των εκάστοτε καθοριζομένων από την 
εκτελεστική εξουσία ανώτατων ορίων δαπανών, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, ως αποτέλεσμα των πιο πάνω έχει συνταχθεί προϋπολογισμός της Βουλής των Αντιπροσώπων 
για το οικονομικό έτος 2020, ο οποίος προβλέπει για συνολικές δαπάνες ύψους €46.938.543, εκ των οποίων 
€27,3 εκατομ. προορίζονται για τακτικές δαπάνες και €19,6 εκατομ. για αναπτυξιακές δαπάνες, και 

 ΕΠΕΙΔΗ, ο εν λόγω προϋπολογισμός αφ’ ης εγκριθεί από το σώμα δι’ αποφάσεώς του, ακολούθως 
καταχωρίζεται αυτούσιος στον προϋπολογισμό της Δημοκρατίας για το οικονομικό έτος στο οποίο αυτός αφορά 
και με τη δημοσίευσή του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας καθίσταται κατά πάντα εκτελεστός, 

 Για όλους αυτούς τους λόγους, η Βουλή των Αντιπροσώπων με την παρούσα απόφασή της εγκρίνει τον 
επισυνημμένο προϋπολογισμό δαπανών ύψους €46.938.543 για τη χρήση του οικονομικού έτους 2020, ο οποίος 
από της καταχωρίσεώς του στον προϋπολογισμό της Δημοκρατίας για το αντίστοιχο οικονομικό έτος και της 
δημοσιεύσεώς του στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας καθίσταται κατά πάντα εκτελεστός. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε… 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Παρακαλώ. 

 Ναι, κύριε Μυλωνά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΜΥΛΩΝΑΣ: 

 Κύριε Πρόεδρε, με την άδειά σας, μια διευκρίνιση, τουλάχιστον εκ μέρους μου.  Προφανώς και θα 
υπερψηφίσω τον προϋπολογισμό της Βουλής, ωστόσο θα ήθελα να καταγραφεί η καταψήφιση του κονδυλίου 
για το νέο κτίριο της Βουλής, τα €19 εκατομ. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Μάλιστα.   

 Ψηφίστε, παρακαλώ. 

 Ανακοινώστε τα αποτελέσματα. 

ΓΡΑΜΜΑΤΕΑΣ: 

 Τριάντα έξι παρόντες, κύριε Πρόεδρε. Τριάντα τρεις ψήφοι υπέρ και τρεις αποχές. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

(Κτυπά τη σφύρα.) 

 Η απόφαση εγκρίνεται με τριάντα τρεις ψήφους υπέρ και τρεις αποχές. 

 Τα θέματα με τους αριθμούς 45 μέχρι 51 αποσύρονται από την εκτελεστική εξουσία. 

 Ερχόμαστε τώρα στα σχέδια ψηφίσματος.  Είπαμε ότι θα τα δούμε την άλλη φορά, και το πρώτο και το 
δεύτερο. 

 Εδώ τελειώνει η νομοθετική εργασία.   

 Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων.  Έχει γίνει ήδη. 

 Κεφάλαιο Τρίτο:  Ερωτήσεις και απαντήσεις.  Αυτές έχουν ήδη δοθεί γραπτώς. 

(Οι ερωτήσεις των βουλευτών) 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.175, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Η επικινδυνότητα και η ακαταλληλότητα δρόμων στην ορεινή περιοχή της επαρχίας Λευκωσίας είναι ένα 
σημαντικό πρόβλημα, καθώς και η επιτακτική ανάγκη για διαπλάτυνση των δρόμων Δένειας-Αστρομερίτη και 
Αστρομερίτη-Ευρύχου, που αποτελεί κυβερνητική δέσμευση, καθώς και πάγιο αίτημα των κατοίκων της περιοχής 
Ορεινής Λευκωσίας.  

 Ευελπιστούμε στην άμεση παρέμβαση του αρμόδιου υπουργού για επίλυση των συγκεκριμένων 
προβλημάτων, που ταλαιπωρούν τους κατοίκους των ορεινών περιοχών της επαρχίας Λευκωσίας και οδηγούν 
στον μαρασμό τις συγκεκριμένες κοινότητες, αφού αρκετοί κάτοικοι αναγκάζονται να εγκαταλείψουν την περιοχή 
λόγω της ακαταλληλότητας των δρόμων.  

 Καλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι εργασίες για τη διαπλάτυνση των δύο δρόμων; 

2. Ενώ έπρεπε να είχε προχωρήσει η διαπλάτυνση των δρόμων, μέχρι σήμερα δεν έχει γίνει απολύτως 
τίποτα;  Γιατί σημειώνεται κωλυσιεργία; 

                                            
 Υπέρ:      ΔΗΣΥ, ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, ΔΗΚΟ, ΚΣ ΕΔΕΚ, Συμμαχία Πολιτών, Αλληλεγγύη. 

Αποχές:  Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών, ΕΛΑΜ.   
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3. Γιατί παρατηρείται καθυστέρηση στα χρονοδιαγράμματα που έχουν τεθεί για διαπλάτυνση των δρόμων 
Δένειας-Αστρομερίτη και Αστρομερίτη-Ευρύχου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.176, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η διαδικασία διαχωρισμού προσφυγικών οικοπέδων για την κάλυψη των αναγκών των 
προσφύγων που κατοικούν στον Κυβερνητικό Οικισμό ΑΗΚ στη Δεκέλεια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.177, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το στάδιο στο 
οποίο βρίσκεται η διαδικασία σχεδιασμού αντιπλημμυρικών έργων για την κοινότητα Επισκοπής στη Λεμεσό.  Η 
κοινότητα της Επισκοπής αντιμετωπίζει μεγάλο πρόβλημα λόγω της απουσίας αντιπλημμυρικών έργων, με 
αποτέλεσμα να προκαλούνται εκτεταμένες ζημιές στις περιουσίες των κατοίκων της κοινότητας κατά τους μήνες 
που υπάρχει έντονη βροχόπτωση.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.178, ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα μέτρα που 
λαμβάνονται για την προστασία της ποιότητας ζωής των προσφύγων που κατοικούν στον κυβερνητικό οικισμό 
ΑΗΚ στη Δεκέλεια.  Οι κάτοικοι του προσφυγικού οικισμού ΑΗΚ αντιμετωπίζουν καθημερινά σωρεία 
προβλημάτων από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού στη Δεκέλεια.  Προκαλούνται ζημιές λόγω 
των εκπομπών ρύπων από τη λειτουργία του σταθμού στις περιουσίες των κατοίκων του οικισμού, όπου σε 
συνδυασμό με την υποβάθμιση της περιοχής λόγω της λειτουργίας του σταθμού μειώνεται το επίπεδο ποιότητας 
ζωής των προσφύγων που διαμένουν στην περιοχή, ενώ οι ρυπογόνες ουσίες, πέραν του ότι παρακάθονται στις 
οικίες των κατοίκων, εισπνέονται από τους κατοίκους της περιοχής.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.179, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου 

 «Εκφράζω τον έντονο προβληματισμό μου σε σχέση με το πρόσφατο περιστατικό στην περιοχή της 
παλιάς Λευκωσίας, στον χώρο στάθμευσης των αστικών και υπεραστικών λεωφορείων, όπου αλλοδαπός 
επιτέθηκε σε οδηγό λεωφορείου, ενώ στη συνέχεια μαχαίρωσε τον γιο του. Η συγκεκριμένη περιοχή τα τελευταία 
χρόνια έχει καταστεί χώρος μαζικής συνάθροισης παράνομων μεταναστών, οι οποίοι προβαίνουν σε 
εγκληματικές πράξεις και παρενόχληση περαστικών. 

Με την παρούσα επιστολή θα θέλαμε να ενημερωθούμε για τα ακόλουθα: 

1. Τι προτίθεται να πράξει το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως για την πρόληψη και καταστολή 
παρόμοιων περιστατικών στο κέντρο της Λευκωσίας, καθώς και σε άλλες περιοχές της υπόλοιπης 
Κύπρου που έχουν γκετοποιηθεί; 

2. Οι κατηγορούμενοι αφέθηκαν ελεύθεροι μετά την πρόσαψη κατηγοριών από την αστυνομία; Εάν ναι, 
έχουν επιβληθεί περιοριστικοί όροι, ώστε να διασφαλιστεί η προσαγωγή τους στο δικαστήριο; 

3. Εξετάστηκε το καθεστώς υπό το οποίο διαμένουν στη Κύπρο;  Υπάρχει πρόθεση απέλασης των 
κατηγορουμένων; 

 Το κύμα τρομοκρατίας από παράνομους μετανάστες σε όλη την Ευρώπη πρέπει να προβληματίσει και 
την Κύπρο και να μας οδηγήσει στη λήψη αυστηρών μέτρων για πρόληψη και καταστολή εγκληματικών 
ενεργειών. 

 Μετά από συζήτηση με καταστηματάρχες της επηρεαζόμενης περιοχής, ζητούμε την έναρξη ισχυρών 
περιπολιών από το αρμόδιο αστυνομικό σώμα, ώστε να διασφαλιστεί η νομιμότητα και η κοινωνική ειρήνη στο 
κέντρο της πρωτεύουσας. 

 Ευελπιστώ πως η κυβέρνηση και το Υπουργείο Δικαιοσύνης θα λάβουν τα απαραίτητα μέτρα, για να 
επανέλθει η ασφάλεια και η κοινωνική ευημερία στις γειτονιές μας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.180, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Με απάντησή της στην ερώτηση ημερομηνίας 29 Αυγούστου 2018 με αρ. 23.06.011.03.066 η αρμόδια 
υπουργός ενημέρωσε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι οι Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας ετοίμασαν 
προσχέδιο νομοσχεδίου για εκσυγχρονισμό του περί Υιοθεσίας Νόμου, το οποίο, μετά τη μελέτη του από το 
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υπουργείο και την έγκρισή του από το Υπουργικό Συμβούλιο, επρόκειτο να κατατεθεί στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.  

 Σε συνέχεια της απάντησης και με την παρέλευση πέραν του ενός έτους, παρακαλούμε την αρμόδια 
υπουργό όπως μας ενημερώσει σε ποιο στάδιο βρίσκεται η τροποποίηση του νόμου, γιατί παρατηρείται τόση 
καθυστέρηση στην κατάθεση του νομοσχεδίου και πότε αναμένεται η κατάθεσή του στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.181, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Στην απάντηση της ερώτησης με αρ. 23.06.011.03.565 ο αρμόδιος υπουργός ενημέρωσε τη Βουλή των 
Αντιπροσώπων ότι έχουν γίνει κάποιες ενέργειες προς επικαιροποίηση του Εθνικού Σχεδίου Δράσης για την 
Αντιμετώπιση της Άνοιας στην Κύπρο, αλλά ακόμη δεν έχει επικαιροποιηθεί το σχέδιο στην ολότητά του, ώστε 
να μπορεί να προωθηθεί προς έγκριση και υλοποίηση.   

 Σε συνέχεια της απάντησης παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως διευκρινίσει ποιοι άξονες και τομείς 
δράσης του σχεδίου έχουν τροποποιηθεί μέχρι στιγμής, παρά το γεγονός ότι δεν έχει ολοκληρωθεί, και γιατί 
παρατηρείται τόση καθυστέρηση, δεδομένου ότι υφίσταται ήδη εθνικό σχέδιο δράσης το οποίο δεν τέθηκε σε 
εφαρμογή λόγω έλλειψης κονδυλίων.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.182, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Στην απάντηση σε ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.170, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2018, η αρμόδια 
υπουργός ενημέρωσε τη Βουλή των Αντιπροσώπων ότι θα μελετούσε την εισήγηση για σχεδιασμό 
προγράμματος ψυχολογικής στήριξης και αποφόρτισης των κοινωνικών λειτουργών του Γραφείου Κοινωνικής 
Ευημερίας, οι οποίοι λόγω της φύσης της εργασίας τους (υπεραπασχόληση και επαφή με τον ανθρώπινο πόνο) 
και των εργασιακών συνθηκών τους οδηγούνται στην επαγγελματική εξουθένωση με επιπτώσεις στην απόδοσή 
τους. 

 Σε συνέχεια της απάντησης, και με την παρέλευση σχεδόν ενός έτους, παρακαλούμε την αρμόδια 
υπουργό όπως μας ενημερώσει για το αν έχει μελετηθεί η συγκεκριμένη εισήγηση, αν είναι στις προθέσεις του 
υπουργείου η εφαρμογή του προγράμματος με αφορμή τα αυξημένα περιστατικά κακής διαχείρισης υποθέσεων 
από κοινωνικούς λειτουργούς, καθώς και αν είναι στις προθέσεις του αρμοδίου υπουργείου η εφαρμογή του 
προγράμματος και στους επαγγελματίες υγείας του δημόσιου τομέα (ΤΑΕΠ), οι οποίοι εργάζονται επίσης υπό 
αυξημένο φόρτο εργασίας μετά και τη φυγή πολλών ιατρών του δημοσίου προς τον ιδιωτικό τομέα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.183, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
παραχωρούνται διευκολύνσεις και, εάν ναι, ποιες σχετικά με την υπηρεσία της στρατιωτικής θητείας και/ή την 
υποχρέωση παρουσίας στις εφεδρείες στους μαθητές που φοιτούν σε νυχτερινά σχολεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.184, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για το πλαίσιο 
διεξαγωγής των σχολικών εκδρομών και συγκεκριμένα αν λαμβάνονται προσφορές για την επιλογή των 
εστιατορίων και αν διενεργείται σχετικός έλεγχος ποιότητας του προσφερόμενου φαγητού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.185, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Έχει συζητηθεί το προηγούμενο διάστημα το πρόβλημα καθίζησης του εδάφους σε περιοχή του 
συνοικισμού αυτοστέγασης Περβολιών και της πρόκλησης μεγάλων ζημιών στις κατοικίες των προσφύγων. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προβαίνει το υπουργείο για την αντιμετώπιση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.186, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων κατά πόσο 
προτίθεται η κυβέρνηση να δημιουργήσει σταθμό ασθενοφόρων στην κοινότητα Ξυλοφάγου για την καλύτερη 
και πιο έγκαιρη εξυπηρέτηση των ασθενών.  Το αίτημα εκκρεμεί από το 2018 και, εξ όσων γνωρίζω, η αρμόδια 
διεύθυνση του υπουργείου το αντιμετωπίζει θετικά.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.187, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Αρχαιολογικό Μουσείο Πάφου παραμένει κλειστό από το 2016, με αποτέλεσμα 
σημαντικός αριθμός τουριστών που επισκέπτονται την Πάφο να μην μπορεί να δει από κοντά τα εκθέματα της 
πολιτιστικής κληρονομιάς του τόπου μας. 

 Ως εκ τούτου, καλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα ποιες είναι οι προθέσεις του σχετικά 
με την αναβάθμιση, τον εκσυγχρονισμό και την επαναλειτουργία του Αρχαιολογικού Μουσείου Πάφου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.188, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω γίνει δέκτης παραπόνων από πολίτες ότι οι διαδρομές από και προς το κέντρο της πόλης Πάφου 
από τον Οργανισμό Συγκοινωνιών Πάφου (ΟΣΥΠΑ) ΛΤΔ υστερούν σε κάποιες περιοχές και χρειάζονται 
αναβάθμιση. 

 Συγκεκριμένα, δεν υπάρχουν απευθείας δρομολόγια από τον Κόλπο των Κοραλλίων προς το 
παραδοσιακό/εμπορικό κέντρο Πάφου και από την Τουριστική Περιοχή Γεροσκήπου προς το 
παραδοσιακό/εμπορικό κέντρο. 

 Ως εκ τούτου, ερωτάται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα πως προσεγγίζει το αίτημα αυτό.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.189, ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι στον Διεθνή Αερολιμένα Πάφου δεν υπάρχει καμία διαφήμιση με την οποία να 
προβάλλονται τα αξιοθέατα και τα μνημεία της Πάφου (π.χ. ψηφιδωτά, τάφοι των βασιλέων κ.λπ.). 

 Ως εκ τούτου, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει το σώμα κατά πόσο θα μπορούσαν να 
προβληθούν στα αεροδρόμια Πάφου και Λάρνακας όλα τα ιδιαιτέρου ενδιαφέροντος μνημεία και αξιοθέατα και 
όχι μόνο να διαφημίζονται ιδιωτικές εταιρείες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.190, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Το κοινοτικό συμβούλιο Περβολιών της επαρχίας Λάρνακας έχει υποβάλει αίτημα για την κατασκευή 
κυματοθραυστών στην παραλιακή περιοχή από τον φάρο Περβολιών μέχρι τις εκβολές του ποταμού Τρέμιθου. 

 Είναι γνωστό ότι το παραλιακό μέτωπο έχει υποστεί τεράστια καταστροφή και η θάλασσα καταβρόχθισε 
μεγάλα τμήματα του παραλιακού μετώπου.  Το πλάνο που έχει ήδη σχεδιαστεί προνοεί την κατασκευή δεκαπέντε 
συνολικά κυματοθραυστών, όμως μέχρι σήμερα έχουν κατασκευαστεί μόνο έξι. 

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
μέχρι πού βρίσκεται το δίκαιο αίτημα του κοινοτικού συμβουλίου για την κατασκευή των υπόλοιπων εννέα 
κυματοθραυστών και πότε υπολογίζεται η κατασκευή αυτών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.191, ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω διαπιστώσει ότι ένας εκτεταμένος χώρος στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας, ο οποίος είχε αρχικά 
κατασκευαστεί με προδιαγραφές στρατιωτικού νοσοκομείου και αργότερα σχεδιάστηκε να μετατραπεί σε 
ακτινοθεραπευτικό κέντρο του Ογκολογικού Τμήματος του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας, έχει μετατραπεί σε 
αποθηκευτικό χώρο ή χώρο αποθήκευσης άχρηστων ή φθαρμένων υλικών του νοσοκομείου.  Ο χώρος αυτός 
βρίσκεται δίπλα από τον χώρο των εξωτερικών ιατρείων και κάτω από τον θάλαμο του Ογκολογικού του Γενικού 
Νοσοκομείου Λευκωσίας. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων απευθείας ή/και μέσω 
του ΟΚΥΠΥ για το μέλλον αυτού του χώρου, αν υπάρχουν τελικά σχέδια για μετατροπή του χώρου αυτού σε 
ακτινοθεραπευτικό του Γενικού Νοσοκομείου Λευκωσίας και τελικά γιατί χρησιμοποιείται ο χώρος αυτός ως 
αποθήκη άχρηστων ή φθαρμένων υλικών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.192, ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε σύσκεψη που πραγματοποιήθηκε στις 14 Οκτωβρίου 2019 στο κτίριο 
διοίκησης της Αρχής Λιμένων Κύπρου, λόγω των καταγγελιών για οχληρία και ρύπανση από τη λειτουργία του 
λιμανιού Λεμεσού, αναφέρθηκε από τους εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος ότι “έχει εκπονηθεί μια 
μελέτη καταγραφής των περιβαλλοντικών θορύβων σύμφωνα με τις ευρωπαϊκές απαιτήσεις, πριν όμως από την 
εγκατάσταση των δύο νέων γερανογεφυρών.  Στα πλαίσια της εν λόγω μελέτης είχαν γίνει καταγραφές μόνο για 
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το δυτικό σημείο του λιμανιού”.  Σημειώνεται ότι στο δυτικό άκρο του λιμανιού χωροθετείται η πολυτελής 
ανάπτυξη της μαρίνας Λεμεσού, ενώ στα ανατολικά βρίσκονται οι λαϊκές συνοικίες του Ζακακίου.  

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων γιατί δεν έγινε 
ολοκληρωμένη μελέτη εκτίμησης των επιπτώσεων στο περιβάλλον από τα νέα έργα επέκτασης του βόρειου 
κρηπιδώματος και τις εγκαταστάσεις δύο πολύ μεγάλων γερανογεφυρών και πότε αναμένεται να γίνει αυτή η 
ολοκληρωμένη μελέτη εκτίμησης επιπτώσεων στο περιβάλλον, που θα περιλαμβάνει και μετρήσεις ήχου και 
σκόνης.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.193, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τη διαδικασία που 
ακολουθείται για τη μετονομασία των σχολείων δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης. 

 Συγκεκριμένα, ζητούμε να ενημερωθούμε με ποια κριτήρια γίνεται η μετονομασία, ποιοι την αποφασίζουν, 
ποιοι την επικυρώνουν και πόσες μετονομασίες σχολείων είχαμε μέχρι σήμερα (αναλυτικά).  Επίσης, να κατατεθεί 
στη Βουλή η θεσμοθετημένη διαδικασία, όπως προβλέπεται από τη νομοθεσία.  Σε περίπτωση που δεν υπάρχει 
θεσμοθετημένη διαδικασία, παρακαλώ να ενημερωθεί το σώμα αν υπάρχει πρόθεση για θεσμοθέτησή της.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.194, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

 «Στα πλαίσια της συζήτησης του κρατικού προϋπολογισμού για το 2020, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό 
όπως μας ενημερώσει αναλυτικά για τα χρηματικά ποσά που προορίζονται για τους αιτητές πολιτικού ασύλου, 
σε ποια υπουργεία διανέμονται και σε ποια άρθρα του προϋπολογισμού συμπεριλαμβάνονται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.195, ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 
Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Εξ όσων γνωρίζω μπάζα από διάφορες κατεδαφίσεις που πραγματοποιούνται στην περιοχή Πρωταρά 
και Αγίας Νάπας μεταφέρονται ως επί το πλείστον σε διάφορους μη εγκεκριμένους χώρους και απορρίπτονται.  
Συνεπεία αυτού είναι η επιβάρυνση του περιβάλλοντος, αλλά και η άσχημη εικόνα που παρουσιάζεται.  
Πληροφορήθηκα επίσης ότι σύντομα θα αυξηθούν οι ποσότητες απόρριψης μπάζων.  Πιστεύω ότι και αυτές οι 
ποσότητες θα μεταφερθούν σε μη εγκεκριμένους χώρους.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τι προτίθεται να πράξει για το πιο πάνω ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.196, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι ο περιφερειακός πυροσβεστικός σταθμός στην κοινότητα Πάχνας της επαρχίας 
Λεμεσού στεγάζεται σε ένα πεπαλαιωμένο υποστατικό, το οποίο χρονολογείται από τη δεκαετία του 1960 και το 
οποίο δε διαθέτει ούτε τις ελάχιστες απαιτήσεις υγιεινής και ασφάλειας. Τα πυροσβεστικά οχήματα και το 
ασθενοφόρο στεγάζονται σε υπόστεγα με ευτελή υλικά.  Το κτίριο λόγω της παλαιότητάς του παρουσιάζει 
σοβαρές φθορές.  Πυροσβέστες αρνούνται να υπηρετήσουν ή ζητούν να μετατεθούν. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του τα 
προβλήματα που αντιμετωπίζουν ο πυροσβεστικός σταθμός Πάχνας και το προσωπικό που εργάζεται εκεί και 
αν υπάρχει οποιοσδήποτε σχεδιασμός για νέο οίκημα ή μεταστέγαση του σταθμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.197, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι σε ορισμένες περιπτώσεις τα επεξεργασμένα λύματα του σταθμού επεξεργασίας 
οικιακών λυμάτων των οικιακών υγρών αποβλήτων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου, 
τα οποία αποθηκεύονται σε ανοικτές δεξαμενές, ρέουν προς παρακείμενο ρυάκι και από εκεί προς τη θάλασσα 
στην περιοχή Κέρμια.  Τα περιστατικά είναι συχνά την καλοκαιρινή περίοδο, λόγω της μεγάλης αύξησης του 
πληθυσμού, αλλά και σε περίοδο πολυομβρίας, όπως πρόσφατα. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων εάν το Τμήμα 
Περιβάλλοντος έχει αδειοδοτήσει αυτή τη διαδικασία απόρριψης υγρών αποβλήτων στη φύση, εάν έχουν 
μελετηθεί οι τυχόν επιπτώσεις στο φυσικό περιβάλλον και ιδιαίτερα στη θάλασσα και τις ακτές, καθώς και εάν 
υπάρχουν οποιοιδήποτε κίνδυνοι για την υγεία.» 
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Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.198, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με τις 
καταγγελίες που έχουν γίνει για σοβαρής μορφής λαθροθηρία και αφορούν το ενδημικό θήραμα από την ημέρα 
ψήφισης της νέας τροποποιητικής νομοθεσίας, το 2017, καθώς και για οποιαδήποτε σοβαρά περιστατικά που 
συμβαίνουν κατά τη διάρκεια της νύκτας. 

 Επίσης, θα θέλαμε να μας ενημερώσετε ποιες υποθέσεις ανέλαβε ο Ουλαμός Πάταξης Λαθροθηρίας της 
ΜΜΑΔ κατά το εν λόγω διάστημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.199, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Λίνου Παπαγιάννη 

 «Θα θέλαμε ο αρμόδιος υπουργός να μας ενημερώσει για το ποιες κινήσεις έχει κάνει ως υπουργείο για 
τις πρόσφατες καταστροφές που προκλήθηκαν από τις έντονες καιρικές συνθήκες σε διάφορες περιοχές της 
Λάρνακας και της ελεύθερης επαρχίας Αμμοχώστου. 

 Επίσης, θα θέλαμε να μας ενημερώσει για το αν έχουν καταβληθεί οι αποζημιώσεις για τις ανοιξιάτικες 
καταστροφές, καθώς πολλοί γεωργοί έχουν αποταθεί στο κίνημά μας για αυτά που δικαιούνται.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.200, ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Μετά την ολοκλήρωση της α΄ φάσης του πεζόδρομου-ποδηλατοδρόμου στην κοινότητα Περβολιών 
γνωρίζω ότι υπήρξε σχεδιασμός και για τη β΄ φάση αυτού.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
για τα εξής: 

1. Σε ποιο στάδιο βρίσκεται το πιο πάνω έργο; 

2. Έχουν προκύψει αλλαγές στον σχεδιασμό και ποιες είναι αυτές;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.201, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει για τα ακόλουθα: 

1. Υπάρχουν επίσημα στοιχεία αναφορικά με τα περιστατικά των εφηβικών κυήσεων; 

2. Υπάρχουν στοιχεία για τον αριθμό των κυήσεων αυτών, που έχουν ως αποτέλεσμα την εγκατάλειψη της 
εκπαίδευσης από τις μαθήτριες; 

3. Ποια προληπτικά μέτρα λαμβάνονται για την αντιμετώπιση του φαινομένου, πέραν της εφαρμογής των 
προγραμμάτων της Σχολιατρικής Υπηρεσίας;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.202, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Ανθρωπίνων Δικαιωμάτων και Ίσων Ευκαιριών μεταξύ 
Ανδρών και Γυναικών, ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019, ενημερωθήκαμε από τη διεύθυνση των Φυλακών ότι η 
κλειστή φυλακή των ανδρών είναι υπερπλήρης (η χωρητικότητα είναι 334 άτομα και ο πληθυσμός των 
κρατουμένων 512). Ένας από τους βασικούς λόγους υπερπληθυσμού είναι οι παράνομοι αλλοδαποί, αλλά και 
οι καταδικασθέντες για μικρά χρέη. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει κατά πόσο είναι στον σχεδιασμό του 
υπουργείου η εφαρμογή εναλλακτικών μέτρων έκτισης της ποινής, πρακτική η οποία εφαρμόζεται σε άλλες 
χώρες, ιδιαίτερα για τις περιπτώσεις καταδικασθέντων για μικρά χρέη.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.203, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως μας ενημερώσει για το πώς διασφαλίζεται η συνέχιση της 
παρακολούθησης της θεραπείας και η επανένταξη στην κοινωνία των ασθενών που έτυχαν νοσηλείας στο 
Νοσοκομείο Αθαλάσσας μετά την απόλυσή τους και ποια τα στατιστικά δεδομένα από το 2018 μέχρι σήμερα 
σχετικά με το φαινόμενο των πολλαπλών επανεισδοχών, γνωστό ως “φαινόμενο της κυκλικής πόρτας”.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.204, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γεώργιου Παπαδόπουλου 

 «Στη συνεδρίαση της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Υγείας ημερομηνίας 2 Νοεμβρίου 2017 άρχισε η 
συζήτηση του νομοσχεδίου με τίτλο “Ο περί Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας Νόμος του 2017”.  Κατά τη 
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διάρκεια της συζήτησης προέκυψαν προβλήματα σχετικά με αρκετές πρόνοιές του, με αποτέλεσμα η συνεδρίαση 
να διακοπεί, με σκοπό το νομοσχέδιο να τύχει περαιτέρω μελέτης και διαβούλευσης.  Έκτοτε το υπουργείο δεν 
επανέφερε το νομοσχέδιο προς συζήτηση. 

 Παρακαλούμε τον αρμόδιο υπουργό όπως μας ενημερώσει σε ποιο στάδιο βρίσκεται η διαδικασία 
επεξεργασίας του νομοσχεδίου, γιατί παρατηρείται τόση καθυστέρηση και πότε αναμένεται να συνεχιστεί η 
συζήτηση του στην Κοινοβουλευτική Επιτροπή Υγείας.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.205, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Έχω γίνει λήπτης επιστολής από το Σύμπλεγμα Σκυβάλων Κοινοτικών Συμβουλίων Ορεινής Λάρνακας 
σχετικά με το Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών.  

 Οι κοινότητες Κάτω Λευκάρων, Κάτω Δρυ, Οράς, Βάβλας και Λάγιας βρίσκονται σε υψόμετρο κάτω των 
600 μέτρων, άρα το στεγαστικό σχέδιο αναζωογόνησης ορεινών και ακριτικών περιοχών δεν τις καλύπτει. 
Θεωρώ φρόνιμο να έχετε υπόψη σας ότι στις πιο πάνω κοινότητες συνολικά έχουν απομείνει 400 κάτοικοι, κατά 
την πλειοψηφία τους ηλικιωμένοι.  

 Υπάρχει ενδιαφέρον από νεαρούς να εγκατασταθούν σε αυτές τις κοινότητες, όμως λόγω του οικονομικού 
παράγοντα αυτό καθίσταται δύσκολο.  Το σύμπλεγμα ζητά την ένταξη των προαναφερόμενων κοινοτήτων στο 
στεγαστικό αυτό σχέδιο κατ’ εξαίρεση, ούτως ώστε να μπορέσουν να αναζωογονηθούν αυτές οι μικρές 
κοινότητες.  

 Ως εκ των πιο πάνω, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων 
τι προτίθεται να πράξει για το πιο πάνω ζήτημα.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.206, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Η Εθνική Στρατηγική για την Πρόληψη και Διαχείριση της Βίας στο Σχολείο 2018-2022, η οποία 
παρουσιάστηκε στις 12 Οκτωβρίου του 2018, περιλάμβανε στο κεφάλαιο “Δημιουργία Συστημάτων 
Πληροφόρησης” στη σελίδα 16 την πιο κάτω δράση: 

 “Ετοιμασία πρότασης για πιλοτική εφαρμογή σε δημοτικά σχολεία του θεσμού του συμβούλου, τα 
καθήκοντα του οποίου θα ανατίθενται σε εκπαιδευτικούς δημοτικής, οι οποίοι κατέχουν μεταπτυχιακές σπουδές 
στον κλάδο της συμβουλευτικής.  Τα καθήκοντά τους περιλαμβάνουν: 

1. συμβουλευτική μαθητών/τριών και των γονιών/κηδεμόνων τους, 

2. τήρηση αρχείου, 

3. συνεργασία στο σχολείο για την ανταπόκριση στις ανάγκες των μαθητών και 

4. ενημέρωση και συνεργασία με άλλους ειδικούς.” 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιο στάδιο 
βρίσκεται η συγκεκριμένη πρόταση και πότε αναμένεται να τεθεί σε πιλοτική εφαρμογή η συγκεκριμένη δράση 
που αφορά τον θεσμό του συμβούλου σε δημοτικά σχολεία.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.207, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί για το αίτημα των κοινοτήτων της δυτικής περιοχής Λεμεσού σχετικά με την 
προώθηση του έργου της διαμόρφωσης σε γραμμικό πάρκο του ποταμού Κούρη.  Σύμφωνα με δημοσιογραφικές 
πηγές, οι τοπικές αρχές έχουν ήδη προχωρήσει στην ετοιμασία ενός ολοκληρωμένου ρυθμιστικού σχεδίου, το 
οποίο εκπονήθηκε από ομάδα συμβούλων μελετητών, με θέμα τη δημιουργία ενός πάρκου αναψυχής και 
περιβαλλοντικής ευαισθητοποίησης στο δέλτα του Κούρη. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν εξετάζεται το αίτημα 
των κοινοτήτων της δυτικής Λεμεσού για τη διαμόρφωση σε γραμμικό πάρκο του ποταμού Κούρη, αν έχουν γίνει 
οποιεσδήποτε ενέργειες προς τον σκοπό αυτό και ποια μέτρα λαμβάνονται για την προστασία του φυσικού 
περιβάλλοντος της περιοχής, αφού ως γνωστόν η περιοχή αποτελεί χώρο παράνομης απόρριψης κάθε λογής 
σκουπιδιών με αποτέλεσμα τη ρύπανση των νερών του ποταμού.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.208, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Από απάντηση του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη, ημερομηνίας 14 Αυγούστου 2019, σε 
κοινοβουλευτική μου ερώτηση με αρ. φακ. 23.06.011.03.618, αναφορικά με τη λειτουργία Μουσείου Στρατιωτικής 
Ιστορίας στο διατηρητέο κτίριο επί της λεωφόρου Λόρδου Βύρωνα 13, πληροφορήθηκα ότι μετά από εισήγηση 



472 

 

του Υπουργού Άμυνας το Υπουργικό Συμβούλιο, με την απόφασή του (αρ. 87.011), ημερομηνίας 7 Μαρτίου 
2019, αποφάσισε να ακυρώσει την απόφασή του με αρ. 83.236 για ίδρυση και λειτουργία Μουσείου Στρατιωτικής 
Ιστορίας στο κυβερνητικό κτίριο στη λεωφόρο Λόρδου Βύρωνα 13 στη Λευκωσία και να εγκρίνει την ανέγερση 
του εν λόγω μουσείου σε χώρο παραπλεύρως του Τύμβου Μακεδονίτισσας.  Όπως έχω πληροφορηθεί, κάποια 
από τα άρματα μάχης που βρίσκονταν τοποθετημένα ως μουσειακά εκθέματα στον εξωτερικό χώρο του κτιρίου 
επί της λεωφόρου Λόρδου Βύρωνα έχουν ήδη μετακινηθεί. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τα ακόλουθα: 

1. Για ποιο λόγο αποφασίστηκε αρχικά η δημιουργία του μουσείου σε κτίριο που τελικά αποδείχθηκε ότι ήταν 
ακατάλληλο; 

2. Πόσα κόστισε στο κράτος η απόφαση για δημιουργία του Μουσείου Στρατιωτικής Ιστορίας στο κτίριο αυτό 
(π.χ. η μετακίνηση αρμάτων, η εκπόνηση μελετών για την καταλληλότητα του κτιρίου κτλ.); 

3. Πόσα αναμένεται να στοιχίσει η ανέγερση του νέου κτιρίου που θα στεγάσει το εν λόγω μουσείο; 

4. Πότε αναμένεται να είναι έτοιμο το νέο κτίριο;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.209, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι το Υπουργείο Εσωτερικών εξετάζει πρόταση για κατάργηση του συστήματος 
υποχρεωτικής υπηρεσίας πολιτών στη δύναμη της Πολιτικής Άμυνας (υπόχρεοι αμυνίτες/αμυνίτριες).  Το υπό 
αναφορά σύστημα κρίνεται αναγκαίο τόσο για την επαρκή στελέχωση της Πολιτικής Άμυνας όσο και για τη 
γενικότερη εκπαίδευση του πληθυσμού, με σκοπό να καταστεί ικανό να ανταποκριθεί σε περιπτώσεις έκτακτης 
ανάγκης. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν ευσταθεί η πιο πάνω 
πληροφορία και ποια τα μελλοντικά σχέδια του υπουργείου όσον αφορά στο σύστημα υποχρεωτικής υπηρεσίας 
πολιτών στη δύναμη της Πολιτικής Άμυνας.  Επίσης, παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει αξιολογηθεί το εν λόγω σύστημα και πότε, καθώς και ποια μέτρα λαμβάνονται 
για τον εκσυγχρονισμό του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.210, ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι οι κάτοικοι της περιοχής Γερίου αντιμετωπίζουν πρόβλημα με το αποχετευτικό 
σύστημα της περιοχής.  Ειδικότερα, το αποχετευτικό ιδιαίτερα στη βόρεια πλευρά του δήμου, πιθανόν λόγω 
κάποιας βλάβης, μυρίζει πάρα πολύ έντονα, με αποτέλεσμα πολλοί κάτοικοι να μην μπορούν να ανοίξουν καν 
τα παράθυρά τους. 

 Παρακαλώ τον αρμόδιο υπουργό να πληροφορήσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αν έχει υπόψη του το 
υπό αναφορά πρόβλημα και ποια μέτρα πρόκειται να ληφθούν για την επίλυσή του.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.211, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λάρνακας κ. Ανδρέα Πασιουρτίδη 

 «Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων αναφορικά με την 
ανάπλαση της κοίτης ποταμού και την αποκατάσταση της παλαιάς γέφυρας στην κοινότητα Αλεθρικού.  Πρόκειται 
για έργο ο σχεδιασμός του οποίου ξεκίνησε το 2006, έχουν γίνει οι σχετικές μελέτες, αλλά δεν προχώρησε η 
προκήρυξη προσφορών για την υλοποίησή του. 

 Ζητούμε όπως πληροφορηθούμε για τα ακόλουθα: 

1. Πότε προγραμματίζεται η προκήρυξη προσφορών για το έργο; 

2. Ποιος είναι ο προϋπολογισμός του έργου; 

3. Ποιο είναι το χρονοδιάγραμμα για την έναρξη των εργασιών και την ολοκλήρωση του έργου;» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.212, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σε σχέση με τη διαδικασία παραχώρησης δικαιώματος χρήσης τουρκοκυπριακών κατοικιών σε 
πρόσφυγες για ικανοποίηση των στεγαστικών τους αναγκών και ειδικότερα σε σχέση με το σύστημα ανάρτησης 
στο διαδίκτυο των διαθέσιμων προς παραχώρηση κατοικιών, μου έχουν υποβληθεί παράπονα ότι αναρτώνται 
κατοικίες οι οποίες ήδη διεκδικούνται από παιδιά ή εγγόνια των προηγούμενων χρηστών στη βάση νομοθεσίας 
που ψηφίστηκε πρόσφατα.  Έχω γίνει επίσης δέκτης καταγγελιών ότι κατοικίες που αναρτώνται στην ιστοσελίδα 
αφαιρούνται από τις λίστες, προτού εκπνεύσει η προθεσμία υποβολής αιτήσεων. 
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 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τις διαδικασίες 
που ακολουθούνται για την παραχώρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.213, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Σε πρόσφατη συνεδρία της Κοινοβουλευτικής Επιτροπής Περιβάλλοντος καταγγέλθηκε ότι έχει 
παραχωρηθεί σε ξενοδοχειακή μονάδα αποκλειστικό δικαίωμα χρήσης της παραλίας μπροστά από το ξενοδοχείο 
και έχει απαγορευθεί στο κοινό η πρόσβαση στην παραλία. 

 Λαμβανομένου υπόψη ότι οι παραλίες αποτελούν δημόσια περιουσία με κατοχυρωμένο το δικαίωμα 
απρόσκοπτης πρόσβασης του κοινού σε αυτές, παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή 
των Αντιπροσώπων αν ευσταθούν οι καταγγελίες.  Παρακαλείται επίσης όπως ενημερώσει λεπτομερώς τη Βουλή 
για το καθεστώς χρήσης των παραλιών παγκύπρια.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.214, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Μου έχουν υποβληθεί έντονα παράπονα για τη σημαντική καθυστέρηση που παρατηρείται στην 
αναβάθμιση του γηπέδου στην ενορία Αποστόλου Ανδρέα στη Λεμεσό.  Σύμφωνα με την ίδια ενημέρωση, ενώ 
η προσφορά για την αναβάθμιση έχει κατακυρωθεί από τον ΚΟΑ και τα έργα θα ξεκινούσαν αρχές του 2019, 
μέχρι σήμερα δεν έχουν ξεκινήσει οι εργασίες. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων για τους λόγους της 
καθυστέρησης, καθώς και πότε αναμένεται η έναρξη του έργου.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.215, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Έχω πληροφορηθεί ότι κάποια άτομα με αυτισμό άνω των 21 ετών στην επαρχία Αμμοχώστου που δεν 
μπορούν να τα φροντίσουν οι γονείς τους καταλήγουν στο νοσοκομείο Αθαλάσσας ή σε γηροκομεία.  Τον Ιούνιο 
του 2018 είχε προκηρυχτεί διαγωνισμός για δημιουργία δέκα κατοικιών υποστηριζόμενης διαβίωσης, οι οποίες 
θα φιλοξενούσαν άτομα ΑΜΕΑ.  

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων πού βρίσκεται ο 
προγραμματισμός για λειτουργία στεγών φιλοξενίας ατόμων με αυτισμό άνω των 21 ετών σε όλες τις επαρχίες.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.216, ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Νίκου Κέττηρου 

 «Κατά την παρουσίαση του προϋπολογισμού του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας για το 2020 στη Βουλή, τέθηκε το θέμα της στελέχωσης του δημοτικού σχολείου Κοφίνου με 
μεταφραστή σε πενθήμερη βάση. Στο πιο πάνω σχολείο φοιτούν κατά πλειοψηφία ξενόγλωσσα παιδιά τα οποία 
χρειάζονται υπηρεσίες μεταφραστή σε συνεχή βάση. 

 Παρακαλείται ο αρμόδιος υπουργός όπως ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων σε ποιες ενέργειες 
προβαίνει το υπουργείο για την επίλυση του προβλήματος.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.217, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Έχω υπόψιν μου την ηλεκτρονική πλατφόρμα CATAPULT που λειτουργεί στο Ηνωμένο Βασίλειο. 
Παρέχει περιστασιακό προσωπικό σε εταιρείες/επιχειρήσεις που συμμετέχουν στο πρόγραμμα, όποτε αυτές το 
χρειάζονται, βάσει ενός αλγόριθμου που αναλύει την εμπειρία και τα προσόντα των αιτητών.  Η δυνατότητα 
κατάταξης του εργαζομένου βοηθά τις επιχειρήσεις να συνεργάζονται με τα άτομα που έμειναν ευχαριστημένοι 
κατ’ επανάληψη.  Οι μισθοί είναι ανάλογοι με τις ώρες εργασίας και κανείς δε δεσμεύεται να δουλεύει για μία 
μόνο επιχείρηση.  Το πρόγραμμα αυτορρυθμίζεται αναλόγως προσφοράς και ζήτησης και αντιμετωπίζει εν μέρει 
αλλά πολύ πρακτικά την ανεργία. 

 Παρακαλώ την αρμόδια υπουργό να ενημερώσει τη Βουλή των Αντιπροσώπων ποια κίνητρα προτίθεται 
να δώσει, για να δημιουργηθεί κάτι παρόμοιο, ή, αν υπάρχει, πώς μπορεί να εξελιχθεί.» 

Ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.218, ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Λεμεσού κ. Γιώργου Τ. Γεωργίου 

 «Πρόσφατα έγινε στάση εργασίας των ειδικευόμενων ιατρών που εργάζονται στα δημόσια νοσηλευτήρια 
σχετικά με τις εξετάσεις για απόκτηση τίτλου ιατρικής ειδικότητας στην Ελλάδα.  Το ζήτημα αυτό επηρεάζει τόσο 
τους Ελλαδίτες όσο και τους Κυπρίους ειδικευομένους.  Υπάρχει το ενδεχόμενο να υποχρεωθούν οι ιατροί αυτοί 
να καταφύγουν σε άλλες χώρες για την απόκτηση ειδικότητας.  Σε ένα τέτοιο ενδεχόμενο θα έχουμε ακόμα 
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περαιτέρω μείωση σε ιατρούς στα δημόσια νοσηλευτήρια, με αποτέλεσμα τα ήδη τεράστια προβλήματα που 
αντιμετωπίζουν τα νοσοκομεία μας να πολλαπλασιαστούν. 

 Παρακαλώ να μας ενημερώσετε για τα μέτρα τα οποία προτίθεται να λάβει το υπουργείο σας για άμεση 
επίλυση του πιο πάνω προβλήματος.» 

(Οι απαντήσεις των αρμόδιων υπουργών) 

(Έχει διατηρηθεί η ορθογραφία και η σύνταξη των αποστολέων.) 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.031, ημερομηνίας 2 Αυγούστου 2017, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Κερύνειας κ. Ελένης Μαύρου 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, σας πληροφορώ ότι την ίδια περίοδο η κα Μαύρου, μέσω της 
Κοινοβουλευτικής Ομάδας του ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις, είχε υποβάλει στον Υπουργό Εσωτερικών, 
επιστολή με το ίδιο θέμα. 

2) Η απάντηση που δόθηκε στην κα Μαύρου στις 26/11/2018, η οποία σας παρατίθεται πιο κάτω, θεωρήθηκε 
ότι κάλυψε και την υπό αναφορά ερώτηση που είχε υποβάλει και στην Βουλή των Αντιπροσώπων: 

“Απόρριψη αίτησης με αρ. ΛΕΥ/941/2013 ημερομηνίας 3/12/2013 για λειτουργία γραφείου κηδειών (ΟΙ 
ΤΑΞΙΑΡΧΕΣ) Τεμάχιο με αρ. 475 Φ/ΣΧ 1012V05 Τμήμα 3 στο Στρόβολο 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι η καταγγελία που μας υποβάλατε έχει εξεταστεί. 

2. Όπως μας έχει πληροφορήσει γραπτώς η Διευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, Γραφεία 
κηδειών με τις απαιτούμενες εγκαταστάσεις φύλαξης νεκρού, θεωρούνται ως βιοτεχνικά εργαστήρια Κατηγορίας 
Β, και συνεπώς η χωροθέτηση τους διέπεται από τις αντίστοιχες πρόνοιες του Σχεδίου Ανάπτυξης.  Σε 
περιπτώσεις αιτήσεων στα όρια των Τοπικών Σχεδίων η χωροθέτηση επιτρέπεται σε καθορισμένες Βιομηχανικές 
ή Βιοτεχνικές Ζώνες και Περιοχές, καθώς και στο Αστικό Εμπορικό Κέντρο, σε Περιφερειακά Εμπορικά Κέντρα, 
και σε Εμπορικούς Άξονες Κατηγορίας I και II, υπό προϋποθέσεις (μέγιστο επιτρεπόμενο εμβαδόν, δυνατότητα 
πρόσβασης και εξυπηρέτησης των ειδικών οχημάτων, κ.ο.κ.). 

3. Για τη συγκεκριμένη αίτηση που αναφέρεται στην επικεφαλίδα, έχει χορηγηθεί πολεοδομική άδεια για 
αλλαγή χρήσης υφιστάμενου καταστήματος σε γραφείο μόνο για σκοπούς διευθέτησης κηδείας, με τον φάκελο 
με αρ. ΛΕΥ/1786/2013, ΛΕΥ/1787/2013, στις 26/3/2014, με σαφή όρο ότι η ανάπτυξη θα χρησιμοποιείται 
αποκλειστικά και μόνο ως χώρος γραφείου, και ότι δεν θα διατηρούνται σοροί, ούτε θα γίνεται διακίνηση 
οχημάτων μεταφοράς νεκρού.  Σημειώνεται ότι στο εν λόγω τεμάχιο δεν υπάρχει η δυνατότητα χορήγησης 
πολεοδομικής άδειας για Γραφείο Κηδειών που να πληροί τον περί Ελέγχου ίων Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής 
Λειτουργών Κηδειών Νόμου, και ο ιδιοκτήτης έχει ήδη ενημερωθεί γραπτώς στις 14/10/2016, στα πλαίσια 
υποβολής προκαταρκτικού ερωτήματος με βάση το άρθρο 25(8) του περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας Νόμου. 
Συγκεκριμένα λαμβάνοντας υπόψη: 

Α) το μικρό μέγεθος του τμήματος του τεμαχίου εμβαδού μόλις 210 τμ που αναλογεί στο κατάστημα εμβαδού 
της τάξης των 100 τμ που προτείνεται να μετατραπεί σε γραφείο κηδειών, 

Β) ότι στο τεμάχιο υπάρχει και λειτουργεί άλλο κατάστημα (κορνιζοποιείο) εμβαδού επίσης της τάξης των 100 
τμ στην υπόλοιπη έκταση γης που απομένει εμβαδού 210 τμ με αποτέλεσμα να συνυπάρχουν δύο μη 
συμβατές χρήσεις εντός του ίδιου τεμαχίου, 

Γ) ο τύπος της ανάπτυξης αναμένεται να δημιουργήσει δυσμενή επηρεασμό στις ανέσεις των περιοίκων 
εφόσον το εν λόγω κατάστημα εφάπτεται βόρεια του με κτίριο που αποτελείται από οικιστικές μονάδες και 
δεν υπάρχει η δυνατότητα για δημιουργία ικανοποιητικών αποστάσεων ή/και απομονωτικής λωρίδας για 
περιορισμό του επηρεασμού των ανέσεων της περιβάλλουσας περιοχής, και 

Δ) ότι δεν υπάρχει ο αναγκαίος επιπρόσθετος χώρος στο τεμάχιο για στάθμευση των νεκροφόρων και 
μετακίνηση των νεκρών που θα έχει ως αποτέλεσμα τον επηρεασμό της οδικής κυκλοφορίας ιδιαίτερα σε 
οδική αρτηρία πυκνής και ταχείας κυκλοφορίας όπως η Λεωφόρος Στροβόλου, 

η Πολεοδομική Αρχή έκρινε ότι το εν λόγω κατάστημα δεν ήταν κατάλληλο για μετατροπή του σε Γραφείο κηδειών 
ως καθορίζεται στον περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργούν Κηδειών Νόμου. 

4. Η αναφορά του ιδιοκτήτη του γραφείου κηδειών ΤΑΞΙΑΡΧΕΣ για μη ίση και δίκαιη αντιμετώπιση της 
Πολεοδομικής Αρχής απέναντι του, σε σχέση με άλλα Γραφεία Κηδειών τα οποία είναι χωροθετημένα σε Άξονα 
Δραστηριότητας Κατηγορίας Ι ως το αναφερόμενο πιο πάνω εφόσον για αυτά έχει χορηγηθεί Πολεοδομική Άδεια, 
δεν ευσταθεί.  Συγκεκριμένα σε αντίθεση με το αναφερόμενο γραφείο κηδειών τα προβλήματα του οποίου 
αναφέρθηκαν στην παράγραφο 3 πιο πάνω, τόσο το γραφείο κηδειών ‘G & Ρ Melas Funeral Directors’, όσο και 
το γραφείο κηδειών η ‘Κοίμησης’ είναι χωροθετημένα σε μεγάλου εμβαδού τεμάχια (892 τμ και 806 τμ αντίστοιχα), 
δηλαδή χωροθετούνται σε πέραν του τετραπλάσιου χώρου από το αναφερόμενο γραφείο κηδειών και ως εκ 
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τούτου υπάρχει η ευχέρεια δημιουργίας απομονωτικής λωρίδας για περιορισμό του επηρεασμού των ανέσεων 
των γειτονικών ιδιοκτησιών.  Επίσης δεν εφάπτονται με οικιστικές ή άλλες χρήσεις, δεν συνυπάρχουν 
τουλάχιστον στο ισόγειο του κτιρίου με άλλες αναπτύξεις, και ικανοποιούνται οι απαιτήσεις σε χώρους 
στάθμευσης, γεγονός που διασφαλίζει την κυκλοφοριακή ασφάλεια κατά μήκος Αξόνων Δραστηριότητας 
Κατηγορίας I οι οποίοι κατά κύριο λόγο αφορούν λεωφόρους με πυκνή και ταχεία κυκλοφορία. 

5. Εν πάση περιπτώσει, όπως μας έχει πληροφορήσει η Διευθύντρια του Τμήματος Πολεοδομίας και 
Οικήσεως, η Πολεοδομική Αρχή αντιλαμβανόμενη και την κοινωνική πτυχή του θέματος, εφόσον ο 
παραπονούμενος κινδυνεύει να καταστραφεί επαγγελματικά, είναι διατεθειμένη να χορηγήσει προσωρινή 
Πολεοδομική Άδεια ενός έτους για λειτουργία γραφείου κηδειών στο συγκεκριμένο κατάστημα υπό προϋποθέσεις 
οι οποίες είναι οι εξής: 

Α) Να εξασφαλιστεί εκ των προτέρων βεβαίωση από το Συμβούλιο εγγραφής γραφείων κηδειών το οποίο 
συστάθηκε σύμφωνα με τον περί Ελέγχου των Γραφείων Κηδειών και Εγγραφής Λειτουργών Κηδειών 
Νόμου, ότι το εν λόγω γραφείο πληροί τη σχετική Νομοθεσία όσον αφορά τους απαραίτητους χώρους, 
εγκαταστάσεις και προσωπικού, 

Β) εξασφαλιστεί με συμφωνία ενοικίασης τμήμα του κενού τεμαχίου με αρ. 581 που εφάπτεται ανατολικά της 
ανάπτυξης για χωροθέτηση της νεκροφόρας. Σημειώνεται ότι αν και το ενδεχόμενο συμπερίληψης του 
συνορεύοντος στα ανατολικά τεμαχίου με αρ. 581 που εμπίπτει εντός Οικιστικής Ζώνης θα μπορούσε να 
εξεταστεί μόνο στα πλαίσια παρέκκλισης δεδομένου ότι η διείσδυση βιοτεχνικής ανάπτυξης εντός της 
Οικιστικής Ζώνης δεν επιτρέπεται με βάση τις πρόνοιες της παραγράφου 7.3.1 του Τοπικού Σχεδίου 
Λευκωσίας, εντούτοις θα μπορούσε να γίνει αποδεκτό εφόσον η άδεια που προτείνεται είναι προσωρινής 
ισχύος, και 

Γ) θα τεθεί όρος ότι η προσωρινή Πολεοδομική άδεια παύει να ισχύει μετά την πάροδο ενός χρόνου από την 
ημερομηνία χορήγησης της, και ο ιδιοκτήτης υποχρεούται να προχωρήσει σε όλες τις νόμιμες διαδικασίες 
για μεταφορά της επιχείρησης του σε άλλο χώρο για τον οποίο θα πρέπει απαραίτητα να εξασφαλιστεί 
Πολεοδομική άδεια για Γραφείο κηδειών και ταυτόχρονα να ικανοποιεί τη σχετική Νομοθεσία που το διέπει. 

6. Τέλος, θα πρέπει να σας πληροφορήσω ότι, ήδη έχουν δοθεί οδηγίες στις αρμόδιες Υπηρεσίες για τη 
διερεύνηση των πιο πάνω, δηλαδή, κατά πόσο το εν λόγω Γραφείο Κηδειών πληροί τη σχετική Νομοθεσία όσον 
αφορά τους απαραίτητους χώρους, εγκαταστάσεις και προσωπικού, για ενημέρωση του Συμβουλίου εγγραφής 
Γραφείων Κηδειών. 

7. Για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινήσεις είμαστε στη διάθεσή σας.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.466, ημερομηνίας 26 Μαρτίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Γιώργου T. Γεωργίου 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή 
την Παιδοογκολογική - Παιδοαιματολογική Κλινική του Νοσοκομείου Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄ είναι η 
ακόλουθη: 

2.  Ερώτημα 1: “Πόσοι ειδικοί γιατροί σε θέματα παιδικής ογκολογίας εργάζονται στο Μακάρειο Νοσοκομείο; 
Να καταγραφεί το ιατρικό προσωπικό, που μόνιμα στελεχώνει το Παιδογκολογικό τμήμα.” 

 Στην Κλινική εργάζονται επί μονίμου βάσεως τέσσερεις (4) Ιατρικοί Λειτουργοί 1ης Τάξης, με εξειδίκευση 
στην Ογκολογία, Αιματολογία και Ανοσολογία του παιδιού και του εφήβου (Παιδογκολόγοι - 
Παιδοαιματολόγοι) και εικοσιπέντε (25) εξειδικευμένοι Νοσηλευτές. 

 Ερώτημα 2: “Πόσες κλίνες υπάρχουν στον παιδογκολογικό θάλαμο και πόσα παιδιά βρίσκονται σε κάθε 
δωμάτιο; Πού διανυκτερεύουν οι γονείς που φροντίζουν τα παιδιά τους που νοσηλεύονται;” 

 Ο πρώτος θάλαμος αποτελείται από δεκαεννέα (19) κλίνες και περιθάλπονται σ’ αυτόν, τα παιδιά που 
χρειάζονται εντατική και υποστηρικτική χημειοθεραπεία και άλλες μορφές αντικαρκινικών ή 
ανακουφιστικών θεραπειών. Από αυτά, τα τέσσερα (4) δωμάτια είναι μονόκλινα. Στα υπόλοιπα μπορούν 
να μένουν από ένα (1) έως δύο (2) παιδιά. Σε εξαιρετικές περιπτώσεις ανάγκης, υπάρχει πρόνοια και 
έτοιμη λειτουργική υποδομή για προσθήκη ακόμη μίας (1) κλίνης σε δίκλινο δωμάτιο. Ο δεύτερος θάλαμος, 
είναι το Κέντρο Ημερήσιας Φροντίδας (Day Care Hospital). To κέντρο αποτελείται από οκτώ (8) κλίνες. 
Προσέρχονται καθημερινά παιδιά, απ’ όλη την Κύπρο, που χρειάζονται θεραπείες ημέρας, δηλαδή 
εισάγονται το πρωί και μέχρι το απόγευμα επιστρέφουν στο σπίτι τους. 

 Ερώτημα 3: “Πόσοι παιδοχειρουργοί εργάζονται στο Μακάρειο και πόσοι από αυτούς είναι εξειδικευμένοι 
να κάνουν εγχειρήσεις και βιοψίες σε μωρά, ακόμα και σε βρέφη;” 

 Στο Μακάρειο Νοσοκομείο, απασχολούνται επτά (7) Ιατροί Παιδοχειρουργοί. Οι χειρουργικές επεμβάσεις, 
που απαιτούνται για ασθένειες που αφορούν καρκίνους βρεφών, παιδιών και εφήβων διενεργούνται στο 
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εξωτερικό μετά από σχετική έγκριση από το Υπουργείο Υγείας μέσω του Τομέα Επιδοτούμενων Ασθενών. 
Ανάλογα με το είδος του καρκίνου που πρέπει να χειρουργηθεί, οι ασθενείς αποστέλλονται στο εξωτερικό, 
σε υψηλής εξειδίκευσης κέντρο αριστείας. Σε αυτό το κέντρο προσφέρεται η απαιτούμενη 
εμπειρογνωμοσύνη, τεχνολογία και συνολική περίθαλψη έτσι ώστε, να προσφέρεται στα παιδιά η πλέον 
σύγχρονη και καλύτερη δυνατή φροντίδα. 

 Ερώτημα 4: “Υπάρχει πολυθεματική ομάδα που να αποφασίζει έγκαιρα πότε ένα παιδί πρέπει να 
συνεχίσει τη θεραπεία του στο εξωτερικό; Έχουμε καταγγελίες από γονείς ότι αυτό γίνεται με πολύ μεγάλη 
καθυστέρηση και κάποτε αποδεικνύεται να είναι πολύ αργά.” 

 Για κάθε περίπτωση παιδιού με καρκίνο, από την αρχή της διαχείρισης της περίπτωσής του, δηλαδή μόλις 
τεθεί η διάγνωση, δημιουργείται μια διεθνής πολυθεματική ομάδα αντιμετώπισης με βάση τα πλέον 
πρόσφατα πολύ κεντρικά και διεθνή πρωτόκολλα που εφαρμόζονται στην Παιδογκολογική/ 
Παιδοαιματολογική Κλινική. Στην ομάδα αυτή συμμετέχουν, εκτός από τους Κύπριους ειδικούς διαφόρων 
ειδικοτήτων, και γιατροί από το εξωτερικό με βάση της απαιτήσεις των πρωτοκόλλων θεραπείας που 
εφαρμόζονται. Οι αποφάσεις για τη θεραπεία των παιδιών, που διενεργούνται στην Κύπρο ή στο 
εξωτερικό, λαμβάνονται από την εν λόγω εξατομικευμένη πολυθεματική ομάδα (MDT, Multidisciplinary 
Team Review), με συμμετοχή κορυφαίων εμπειρογνωμόνων από το εσωτερικό και εξωτερικό. 

 Για την κάθε περίπτωση, οι αποφάσεις λαμβάνονται με βάση τα κριτήρια, των πλέον σύγχρονων ή 
πρόσφατων διεθνών πρωτοκόλλων αντιμετώπισης παιδικού καρκίνου. 

 Οι αποφάσεις για αποστολή παιδιών στο εξωτερικό, λαμβάνονται: α) με βάση τα κριτήρια, που 
απαιτούνται από το πρωτόκολλο της κάθε περίπτωσης, και β) αρχικά σε ιατρικό επίπεδο, από την 
εξατομικευμένη πολυθεματική ομάδα (MDT), όταν οι θεραπείες αυτές, δεν μπορούν να διενεργηθούν στην 
Κύπρο. 

 Σημειώνεται ότι, οι σχετικές εγκρίσεις από το Υπουργείο Υγείας, για αποστολή παιδιών στο εξωτερικό, 
γίνονται μετά από εισήγηση της πολυθεματικής ομάδας Παιδογκολογίας.  Περαιτέρω, δεν υπάρχουν 
καθυστερήσεις στις σχετικές εγκρίσεις και λειτουργεί μηχανισμός έγκρισης και αποστολής παιδιών στο 
εξωτερικό, με επείγουσες διαδικασίες επί 24ώρου βάσης. 

 Δεν γνωρίζω περιπτώσεις και ούτε περιήλθε στην αντίληψή μου οποιαδήποτε καταγγελία για 
καθυστέρηση αποστολής παιδιών με καρκίνο στο εξωτερικό. Αντίθετα υπάρχουν πολλά παραδείγματα, 
επείγουσας ή άλλης μορφής δράσης, των Υπηρεσιών της Παιδογκολογικής/Παιδοαιματολογικής Κλινικής 
και του Υπουργείου Υγείας, για μεταφορά παιδιών στο εξωτερικό για θεραπείες που δεν προσφέρονται 
στο εσωτερικό. 

 Η περίθαλψη των παιδιών με καρκίνο και λευχαιμία είναι ένας πολύ ευαίσθητος τομέας και καμία 
καθυστέρηση δεν επιτρέπεται.  Οι γιατροί και νοσηλευτές της Παιδογκολογικής/Παιδοαιματολογικής 
Κλινικής σε συνεργασία με τις Υπηρεσίες του Υπουργείου Υγείας καταβάλλουν υπεράνθρωπες 
προσπάθειες, ώστε να παρέχονται στα καρκινοπαθή παιδιά, οι καλύτερες δυνατές σύγχρονες θεραπείες 
τόσο στην Κύπρο, όσο και στο εξωτερικό. 

 Ερώτημα 5: “Ποιος αναλαμβάνει να συντονίζει και να κάνει αναφορές και εκθέσεις στην περίπτωση που 
ένα παιδί σταλεί στο εξωτερικό ή/και επιστρέφει από θεραπεία από το εξωτερικό, και ποιος βρίσκεται σε 
συνεχή επαφή με τα ιατρικά κέντρα του εξωτερικού για την εξέλιξη της υγείας του παιδιού;” 

 Όπως έχει προαναφερθεί, η διαχείριση της κάθε περίπτωσης γίνεται από εξειδικευμένη, ειδικά 
διαμορφωμένη πολυθεματική ομάδα MDT με συμμετοχή των Κυπρίων ειδικών και των εμπειρογνωμόνων 
από το εξωτερικό, σύμφωνα με το πρωτόκολλο της κάθε πάθησης.  Οι εκθέσεις και αναφορές, γίνονται 
επί συστηματικής βάσης, από την Ομάδα των γιατρών της Παιδογκολογικής/Παιδοαιματολογικής Κλινικής, 
αλλά και από τους ειδικούς των εξειδικευμένων κέντρων στα οποία αποστέλλονται τα παιδιά.  Οι γιατροί 
της Ομάδας MDT βρίσκονται σε διαρκή επικοινωνία, έτσι διασφαλίζεται η ορθή παρακολούθηση της 
εξέλιξης και συνέχιση της θεραπείας του παιδιού, στηρίζεται αποτελεσματικά η οικογένεια, και, 
καλλιεργείται ένα κλίμα εμπιστοσύνης και ασφάλειας μεταξύ της ομάδας που φροντίζει το παιδί και των 
γονέων του. 

Ερώτημα 6: “Θα θέλαμε να ενημερωθούμε κατά πόσο υπάρχει ψυχολογική στήριξη από ψυχολόγο προς 
τους γονείς και τα παιδιά και αν η παρουσία του στο Μακάρειο είναι πάνω σε τακτική βάση”. 

Στο Μακάρειο Νοσοκομείο, η Υπηρεσία Ψυχολογίας και Ψυχιατρικής παρέχει στήριξη των παιδιών και 
των οικογενειών τους.  Κάποιοι από τους Ψυχολόγους και Ψυχιάτρους της εν λόγω Υπηρεσίας, έχουν 
εξειδικευτεί στα προβλήματα, που αντιμετωπίζουν τα καρκινοπαθή παιδιά, οι έφηβοι και οι γονείς τους.  
Οι εν λόγω ειδικοί εργάζονται επί μονίμου βάσεως στο Μακάρειο Νοσοκομείο και στηρίζουν συνεχώς τους 
ασθενείς που νοσηλεύονται στην Παιδογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική, όπως και τις οικογένειές 
τους. 



477 

 

Ερώτημα 7: “Υπάρχει ultrasound και MRI στο Μακάρειο Νοσοκομείο;  Αν όχι, τότε που γίνονται αυτές οι 
εξετάσεις και με ποια διαδικασία;” 

 Οι εξετάσεις με υπέρηχους (ultrasound) γίνονται στο Μακάρειο Νοσοκομείο από τον Ακτινολόγο Ιατρό του 
Νοσοκομείου, με ειδικό μηχάνημα.  Επειδή δεν υπάρχει στο Μακάρειο Νοσοκομείο μηχάνημα για MRI, τα 
παιδιά που χρειάζεται να κάνουν την εν λόγω εξέταση, παραπέμπονται στο Γενικό Νοσοκομείο 
Λευκωσίας. 

Ερώτημα 8:  “Όταν το Παιδογκολογικό Τμήμα δίνει στοιχεία επιβίωσης, λαμβάνονται υπόψη στα στατιστικά 
επιτυχίας του Τμήματος τα περιστατικά που αποστέλλονται στο εξωτερικό, σύμφωνα με καταγγελίες, με 
μεγάλη καθυστέρηση;  Το ερώτημα που τίθεται είναι κατά πόσο σε περίπτωση θανάτου παιδιού στο 
εξωτερικό ο θάνατος χρεώνεται στο ιατρικό κέντρο του εξωτερικού και όχι στο Παιδογκολογικό Τμήμα, 
που πιθανόν να νοσηλευόταν το μεγαλύτερο χρονικό διάστημα της νοσηλείας.” 

 Οι θάνατοι παιδιών, που νοσηλεύονταν είτε στην Παιδογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική, είτε σε 
οποιοδήποτε κέντρο του εξωτερικού, καταγράφονται στο αρχείο θανάτων του πληθυσμού και στο Αρχείο 
Καρκίνου της Κύπρου στο Υπουργείο Υγείας.  Τα στατιστικά στοιχεία που αφορούν θανάτους των παιδιών 
που έπασχαν από καρκίνο ή λευχαιμία δημοσιεύονται, από το Αρχείο Καρκίνου Κύπρου σε επίσημα 
επιστημονικά περιοδικά ή έντυπα όπως το Lancet και είναι αυτά τα στοιχεία τα οποία λαμβάνονται υπόψη 
για τους υπολογισμούς επιβίωσης των ασθενών του Παιδογκολογικού. 

 Δεν έχει ποτέ περιέλθει στην αντίληψη μου οποιαδήποτε καταγγελία για καθυστέρηση αποστολής παιδιών 
στο εξωτερικό και ούτε ποτέ τεκμηριώθηκε κάτι τέτοιο.  Η αποστολή των παιδιών γίνεται, εντός των 
πλαισίων του κατάλληλου χρόνου για την κάθε περίπτωση, σύμφωνα με τα ιατρικά, δεοντολογικά, θεσμικά 
και νομικά κριτήρια που διέπουν τους μηχανισμούς αποστολής ασθενών στο εξωτερικό για θεραπείες που 
δεν προσφέρονται στην Κύπρο.  Επιπρόσθετα, η αποστολή του κάθε παιδιού στο εξωτερικό είναι ακόμη 
πιο διάφανη, εξατομικευμένη και ιατρικά τεκμηριωμένη από το γεγονός ότι όπως προαναφέρθηκε πιο 
πάνω, για κάθε περίπτωση παιδιού με καρκίνο, από την αρχή της διαχείρισης της περίπτωσης του, 
δηλαδή μόλις τεθεί η διάγνωση, δημιουργείται μια πολυθεματική ομάδα αντιμετώπισης, με βάση τα διεθνή 
πρωτόκολλα που εφαρμόζονται στην Παιδογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική στην οποία 
συμμετέχουν, εκτός από τους Κύπριους ειδικούς διαφόρων ειδικοτήτων, και γιατροί από το εξωτερικό με 
βάση της απαιτήσεις των πρωτοκόλλων θεραπείας που εφαρμόζονται.  Με βάση την πολύχρονη εμπειρία 
της Κλινικής, του αρμόδιου Τμήματος του Υπουργείου Υγείας, και τους προαναφερθέντες 
αποτελεσματικούς μηχανισμούς και διαδικασίες αποστολής των παιδιών στο εξωτερικό, δεν 
καταγράφονται καθυστερήσεις. Αναφορικά με τα στατιστικά επιτυχίας της 
Παιδογκολογικής/Παιδοαιματολογικής Κλινικής, αυτά δημοσιεύονται σε υψίστου παγκοσμίου κύρους 
ιατρικά και επιστημονικά έντυπα, όπως για παράδειγμα το Lancet, με βάση τα επίσημα στοιχεία του 
Αρχείου Πληθυσμού, του Αρχείου Θανάτων και του Αρχείου Καρκίνου της Κύπρου και τα οποία 
υποβάλλονται, επισήμως σε διεθνείς αρμόδιους Οργανισμούς (IARC, International Agency for Research 
in Cancer, WHO World Health Organization). 

 Συγκεκριμένα στην έρευνα CONCORD-2, η οποία δημοσιεύτηκε στο Lancet Hematology στις 11/4/17 
“Worldwide comparison of survival from childhood leukaemia for 1995-2009, by subtype, age, and sex a 
population-based study of individual data for 89 828 children from 198 registries in 53 countries”, στον 
πίνακα Table 2: 5-year age-standardized net survival in children aged 0-14 years diagnosed with 
leukaemia, φαίνονται τα ποσοστά επιβίωσης των παιδιών με λευχαιμία στην Κύπρο ως ακολούθως: 

• Το ποσοστό επιβίωσης των παιδιών με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία, όλων των τύπων, 
ανέρχεται στα 83%, που είναι από τα υψηλότερα παγκοσμίως. 

• Στα παιδιά με οξεία μυελογενή λευχαιμία, το ποσοστό επιβίωσης ανέρχεται στα 60,1%, που επίσης 
είναι από τα υψηλότερα στον κόσμο. 

 Στην έρευνα CONCORD-3, που δημοσιεύτηκε στο Lancet Hematology τον Ιανουάριο του 2018, τα 
αποτελέσματα της κλινικής έδειξαν τα πιο κάτω: 

• Αύξηση του ποσοστού επιβίωσης των παιδιών μας με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία που ανήλθε 
στο 86%, από τα ψηλότερα στον κόσμο. 

• Τα ποσοστά ίασης των λεμφωμάτων των παιδιών που αντιμετωπίσθηκαν στην κλινική ξεπερνά το 
95%. 

 Ερώτημα 9: “Παρακαλώ να δοθεί ο αριθμός των περιστατικών που τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια έχουν 
σταλεί για θεραπεία στο εξωτερικό. Πόσα από αυτά έχουν κερδίσει τη μάχη και πόσα απεβίωσαν στο 
εξωτερικό;” 

 Ο αριθμός των περιστατικών, που αποστέλλονται στο εξωτερικό, ακολουθούν μια δυναμική διαδικασία, 
δηλαδή δεν πρόκειται για μια μονοδιάστατη μοναδική αποστολή, αλλά στα πλαίσια του “shared care” 
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(αλλεπάλληλες διαδοχικές θεραπείες διαφόρων τύπων, σε διάφορες φάσεις της αντιμετώπισης στην 
Κλινική στην Κύπρο και σε Κλινικές στο εξωτερικό, που αρμονικά συνεργάζονται και 
αλληλοσυμπληρώνονται για να ικανοποιήσουν ολιστικά τις ανάγκες του ασθενούς), το κάθε περιστατικό 
μπορεί να αποσταλεί πολλές φορές κατά τη διάρκεια διαδοχικών ετών, με αντίστοιχες επιστροφές στην 
Κλινική, για συνέχιση της θεραπείας. Η αρχή του “shared care” ακολουθείται συστηματικά, όποτε είναι 
αναγκαίο για το μέρος της θεραπευτικής αντιμετώπισης, που δεν μπορεί να παρασχεθεί στην Κύπρο. Για 
τους λόγους αυτούς, οι ασθενείς που αποστέλλονται στο εξωτερικό δεν παραμένουν μόνιμα για θεραπεία 
εκεί, αλλά παραπέμπονται πίσω από τα Κέντρα του εξωτερικού και επανέρχονται και συνεχίζουν τη 
θεραπεία τους στην Κύπρο. Επιπλέον οι παθήσεις για τις οποίες αποστέλλονται οι ασθενείς, είναι πολλών 
διαφορετικών ειδών, γεγονός που καθιστά το μοντέλο αντιμετώπισης με βάση την “εξατομικευμένη ομάδα 
MDT” και το “shared care”, που περιεγράφηκαν πιο πάνω, απαραίτητο για την αποτελεσματικότητα της 
Κλινικής. 

 Στις περιπτώσεις, που ο καρκίνος υπερνικά, οι ασθενείς παραπέμπονται πίσω στην Κλινική. Σχεδόν όλοι 
οι θάνατοι των εν λόγω παιδιών και εφήβων, συμβαίνουν στην Κλινική. Τα περιστατικά, που 
αποστέλλονται στο εξωτερικό, τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια, με αποστολές για περισσότερες από μια 
φορά, σε διάφορες φάσεις της εξέλιξής τους, στο 10ετές διάστημα, που είναι κατά κανόνα τα διάστημα 
αντιμετώπισης και παρακολούθησης, μέσα στο οποίο μπορεί να επέλθει ο θάνατος ή η ίαση, 
καταγράφονται στο Υπουργείο Υγείας, στην Υπηρεσία που είναι η αρμόδια για την αποστολή ασθενών 
στο εξωτερικό. Στο Μακάρειο Νοσοκομείο, κατά τα τελευταία 15 χρόνια δεν υπήρχαν οι μηχανισμοί, το 
επιστημονικό προσωπικό και η τεχνογνωσία ή η εξειδικευμένη Υπηρεσία, που χρειάζεται για την ιδιαίτερα 
πολύπλοκη επιδημιολογική στατιστική καταγραφή και ανάλυση της εξέλιξης (ίαση, θάνατος, είδος 
καρκινικών παθήσεων, επίπτωση) των εν λόγω συγκεκριμένων περιστατικών, αυτών δηλαδή, που 
αλλεπάλληλα είχαν αποστολές και επιστροφές στην Κύπρο για συνέχιση της θεραπείας τους. Ωστόσο 
πρέπει να σημειωθεί ότι με βάση τις προαναφερθείσες επίσημες δημοσιεύσεις στο Lancet του 2017 και 
του 2018, τα συνολικά ποσοστά θανάτων σε παιδιά με καρκίνο στην Κύπρο είναι από τα χαμηλότερα 
παγκοσμίως και συγκρίνονται ευνοϊκά με τις πλέον ανεπτυγμένες χώρες, δεδομένου ότι, όπως 
τεκμηριώνεται επίσημα στις εν λόγω δημοσιεύσεις α) τα ποσοστά επιβίωσης των παιδιών με οξεία 
λεμφοβλαστική λευχαιμία, όλων των τύπων, ανέρχονται στο 83%, που είναι από τα ψηλότερα στον κόσμο 
(2017, CONCORD-2), β) στα παιδιά με οξεία μυελογενή λευχαιμία, τα ποσοστά επιβίωσης ανέρχονται στο 
60,1%, που επίσης είναι από τα ψηλότερα στον κόσμο (2017, CONCORD-2), γ) παρατηρήθηκε στη 
συνέχεια αύξηση του ποσοστού επιβίωσης των παιδιών με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία που ανήλθε 
στο 86%, από τα ψηλότερα στον κόσμο (2018, CONCORD-3), και δ) τα ποσοστά ίασης των λεμφωμάτων 
των παιδιών που αντιμετωπίσθηκαν στην κλινική ξεπερνά το 95% (2018, CONCORD-3). Τα εν λόγω 
στοιχεία τεκμηριώνουν, ότι το μοντέλο που υιοθετήθηκε στην Παιδογκολογική - Παιδοαιματολογική Κλινική 
από την ίδρυσή της το 1989, είναι αποτελεσματικό αφού το ποσοστό θανάτων που παρατηρείται είναι 
αυτό που παρατηρείται στις πλέον ανεπτυγμένες χώρες και τα ποσοστά ίασης είναι από τα καλύτερα 
παγκόσμια. 

Ερώτημα 10: “Παρακαλώ επίσης να δοθεί αριθμός για το πόσα παιδιά συνολικά έχουν νοσηλευτεί στο 
Παιδογκολογικό τα τελευταία δεκαπέντε χρόνια. Πόσα έχουν χάσει τη μάχη στο Μακάρειο και πόσα έχουν 
χάσει τη μάχη μετά που εστάλησαν στο εξωτερικό;” 

Κατά τα τελευταία 15 χρόνια ο συνολικός αριθμός παιδιών που εισήχθησαν για νοσηλεία και αντιμετώπιση 
στην Παιδογκολογική - Παιδοαιματολογική Κλινική είναι 27.425. Αναφορικά με θανάτους παιδιών στο 
Μακάρειο και στο εξωτερικό, παραπέμπω στις απαντήσεις στις ερωτήσεις 8 και 9 πιο πάνω. 

3. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.477, ημερομηνίας 3 Απριλίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 

«Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρει στην επιστολή του ο Αν. Γενικός Διευθυντής της Βουλής των 
Αντιπροσώπων, με αρ. φακ.: Ερ. 23.06.011.02.477 και ημερ. 3/4/2018, από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή την 
Παιδοογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική του Νοσοκομείου Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄ είναι η ακόλουθη: 

2. Στην Παιδοογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική του Νοσοκομείου Αρχιεπίσκοπος Μακάριος Γ΄, 
εργάζονται με πλήρη απασχόληση τέσσερις (4) Ιατρικοί Λειτουργοί, με εξειδίκευση στην Ογκολογία, 
Αιματολογία και Ανοσολογία του παιδιού και του εφήβου (Παιδοογκολόγοι/Παιδοαιματολόγοι) και 
εικοσιπέντε (25) εξειδικευμένοι Νοσηλευτές.  Οι εν λόγω αριθμοί πληρούν τα κριτήρια και είναι σύμφωνοι 
με τα όσα διεθνώς συστήνονται για τις αναλογίες Ιατρών και Νοσηλευτών στις Κλινικές στις οποίες 
περιθάλπονται παιδιά με καρκίνο και λευχαιμία. Σημειώνεται, ότι ο ελάχιστος αριθμός εξειδικευμένων 
Ιατρών στην Παιδοογκολογία που απαιτείται για κάθε Κλινική Παιδοογκολογίας, είναι ένας (1) για κάθε 
δεκαπέντε (15) παιδιά που διαγιγνώσκονται ετησίως.  Λαμβάνοντας υπόψη ότι αντιμετωπίζονται στην 
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Παιδοογκολογική/Παιδοαιματολογική Κλινική τριανταπέντε (35) νέα περιστατικά καρκίνου και λευχαιμίας 
σε παιδιά ετησίως, ο αριθμός των τεσσάρων (4) Ιατρών, που στελεχώνουν την Κλινική θεωρείται 
ικανοποιητικός. 

3.  Με αυτή την υποδομή, είναι σημαντικό να αναφερθούν τα στατιστικά επιτυχίας της 
Παιδοογκολογικής/Παιδοαιματολογικής Κλινικής, που δημοσιεύονται σε υψίστου παγκοσμίου κύρους 
ιατρικά και επιστημονικά έντυπα, όπως για παράδειγμα το Lancet, με βάση τα επίσημα στοιχεία του 
Αρχείου Πληθυσμού, του Αρχείου θανάτων και του Αρχείου Καρκίνου της Κύπρου και τα οποία 
υποβάλλονται, επισήμως σε διεθνείς αρμόδιους Οργανισμούς (IARC, International Agency for Research 
in Cancer, WHO World Health Organization). 

Συγκεκριμένα: 

α)  Στην έρευνα CONCORD-2, που δημοσιεύτηκε στο Lancet Hematology στις 11/4/17: «Worldwide 
comparison of survival from childhood leukaemia for 1995-2009, by subtype, age, and sex a 
population-based study of individual data for 89 828 children from 198 registries in 53 countries», 
στον πίνακα Table 2: 5-year age- standardized net survival in children aged 0-14 years diagnosed 
with leukaemia, φαίνονται τα ποσοστά επιβίωσης των παιδιών με λευχαιμία στην Κύπρο ως 
ακολούθως: 

• Τα ποσοστά επιβίωσης των παιδιών με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία, όλων των τύπων, 
ανέρχεται στο 83%, που είναι από τα υψηλότερα παγκοσμίως. 

• Στα παιδιά με οξεία μυελογενή λευχαιμία, τα ποσοστά επιβίωσης ανέρχονται στο 60,1%, 
που επίσης είναι από τα υψηλότερα στον κόσμο. 

 β)  Στην έρευνα CONCORD-3, που δημοσιεύτηκε στο Lancet Hematology τον Ιανουάριο του 2018, τα 
αποτελέσματα της Κλινικής έδειξαν τα ακόλουθα αποτελέσματα: 

• Αύξηση του ποσοστού επιβίωσης των παιδιών με οξεία λεμφοβλαστική λευχαιμία που 
ανήλθε στο 86%, από τα υψηλότερα στον κόσμο. 

•  Το ποσοστό ίασης των λεμφωμάτων των παιδιών που αντιμετωπίσθηκαν στην Κλινική 
ξεπερνά το 95%. 

4. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι  επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.»     

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.500, ημερομηνίας 4 Απριλίου 2018, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Αποζημίωση-οικονομική βοήθεια αναφορικά με το αίτημα της κοινότητας Θελέτρας 

 Αναφέρομαι στη σχετική με το θέμα επιστολή σας με ημερομηνία 10 Απριλίου 2018, με την οποία 
διαβιβάσθηκε η πιο πάνω ερώτηση προς τον Υπουργό Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος και 
αφού απολογηθώ για τη σημειωθείσα καθυστέρηση στην απάντησή της, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α) Με απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου με ημερομηνία 27/3/2019 εγκρίθηκε πρόταση για τη συνολική 
αντιμετώπιση των προβλημάτων των Αρδευτικών Τμημάτων (Α.Τ.). 

(β)  Σε ό,τι αφορά την συνολική αντιμετώπιση των Α.Τ., το Υπουργικό Συμβούλιο μεταξύ άλλων ενέκρινε τη 
διάθεση ποσού €200.000 ετησίως από τον προϋπολογισμό του Τμήματος Αναπτύξεως Υδάτων (ΤΑΥ) με 
ανώτερο ποσό τις €50.000 για κάθε Α.Τ. ετησίως για εξασφάλιση τεχνικής βοήθειας, είτε από το ΤΑΥ, είτε 
από τον ιδιωτικό τομέα για διόρθωση βλαβών ή διευθέτηση οφειλών για λειτουργικές ή άλλες δαπάνες. 

(γ)  Η βοήθεια αυτή παραχωρείται ως χορηγία ήσσονος σημασίας σε γεωργούς που είναι εγγεγραμμένα μέλη 
του Α.Τ. βάσει σχεδίου που θα εγκριθεί από το Υπουργικό Συμβούλιο.  Η χορηγία θα δίνεται υπό 
προϋποθέσεις και θα εξετάζεται από επιτροπή που θα συμμετέχουν εκπρόσωποι του Υπουργείου 
Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος (ΥΓΑΑ&Π), το ΤΑΥ, το Τμήμα Γεωργίας, το 
Υπουργείο Οικονομικών και το Γενικό Λογιστήριο. 

(δ)  Για τον σκοπό αυτό, το ΤΑΥ έχει ετοιμάσει κατάλογο με τα αιτήματα των Α.Τ., στον οποίο 
συμπεριλαμβάνεται και το αίτημα του Α.Τ. Θελέτρας, καθώς και σχετικό σχέδιο, το οποίο διαβιβάστηκε 
στο ΥΓΑΑ&Π για να συζητηθούν στην πιο πάνω επιτροπή. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.02.530, ημερομηνίας 25 Απριλίου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

2. Ο οικείος Έπαρχος, σύμφωνα με τον περί Προστασίας της Παραλίας Νόμο, άρθρο 3(5), δύναται να 
διορίζει φύλακες (αμμοφύλακες) για προστασία της παραλίας.  Σε κάθε Επαρχία, ανάλογα με τις ανάγκες 
που υπάρχουν εργοδοτείται συγκεκριμένος αριθμός αμμοφυλάκων.  Πιο συγκεκριμένα, στην Επαρχία 
Λεμεσού υπάρχουν δύο (2) αμμοφύλακες, στην Επαρχία Πάφου τέσσερεις (4), στην Επαρχία Λευκωσίας 
ένας (1), στην Επαρχία Λάρνακας ένας (1) και στην Επαρχία Αμμοχώστου δύο (2). Οι αμμοφύλακες 
έχουν ως κύρια αρμοδιότητα να ελέγχουν καθημερινά την παραλιακή περιοχή και να υποβάλλουν 
γραπτώς στον Έπαρχο οποιαδήποτε παρανομία/παρατυπία στη βάση του περί Προστασίας της 
Παραλίας Νόμου, προκειμένου να ληφθούν τα νενομισμένα μέτρα για άρση της παρανομίας. 

3. Παράλληλα, κάθε Τοπική Αρχή, σύμφωνα με το άρθρο 10 του περί Προστασίας της Παραλίας Νόμου, 
δύναται να διορίζει επιθεωρητές παραλίας ή να αναθέτει την εκτέλεση των καθηκόντων των επιθεωρητών 
σε άλλους υπαλλήλους της.  Τα καθήκοντα και οι αρμοδιότητες των επιθεωρητών παραλίας, όπως 
καθορίζονται στο άρθρο 10(2) της οικείας Νομοθεσίας, είναι τα ακόλουθα: 

“(α) Ο έλεγχος εάν τοποθετούνται στην παραλία αντικείμενα ή εάν διεξάγονται παιγνίδια ή εάν 
παρέχονται υπηρεσίες ή διευκολύνσεις χωρίς να έχει χορηγηθεί σχετική άδεια από την οικεία αρχή, 

(β)  ο έλεγχος για την από μέρους κάθε αδειούχου πιστή τήρηση των προνοιών του παρόντος Νόμου, 
των Κανονισμών που εκδόθηκαν με βάση αυτόν και των όρων άδειας που του χορηγήθηκε, 

(γ)  η επιτήρηση της χρήσης της παραλίας γενικά και η βεβαίωση ότι οι χρήστες 

(i) χρησιμοποιούν την παραλία με ευταξία, 

(ii) δεν παρεμποδίζουν την ελεύθερη διακίνηση σ’ αυτή σε απόσταση τριών έως πέντε μέτρων 
από τη στάθμη του νερού της θάλασσας, όπως καθορίζεται για κάθε περιοχή από την οικεία 
αρχή, 

(iii)  δεν παρενοχλούν άλλους με τη συμπεριφορά τους, 

(iv) δε ρυπαίνουν την παραλία και τη θάλασσα  

(δ) η λήψη των προσωπικών στοιχείων οποιουδήποτε παραβάτη του Νόμου ή των Κανονισμών ή των 
όρων χορηγηθείσας άδειας και η υποβολή καταγγελίας στην οικεία αρχή.” 

4.  Ενόψει των ανωτέρω, ο περί Προστασίας της Παραλίας Νόμος παρέχει επαρκείς μηχανισμούς για 
προστασία των παραλιών, εντούτοις υπάρχουν ορισμένες αδυναμίες στην εφαρμογή του, γι’ αυτό και κατά 
καιρούς γινόμαστε δέκτες καταγγελιών για παρανομίες στις παραλίες.  Επί του παρόντος, δεν υπάρχει 
πρόθεση για πρόσληψη προσωπικού για το σκοπό αυτό, ενόψει και της προωθούμενης Μεταρρύθμισης 
της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, όπου σύμφωνα με το σχετικό νομοσχέδιο η αρμοδιότητα αυτή μεταφέρεται 
στους οικείους Δήμους σε σχέση με τις παραλίες που εμπίπτουν στα διοικητικά τους όρια.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.030, ημερομηνίας 9 Αυγούστου 2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Έχω οδηγίες να αναφερθώ στην πιο πάνω Ερώτηση, που υποβλήθηκε από τον Βουλευτή Αμμοχώστου 
κ. Κυριάκο Χατζηγιάννη και αποστάλθηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με επιστολή σας με ημερ. 24.08.2018, 
και επιθυμώ να σας πληροφορήσω ότι οι Τεχνικές Υπηρεσίες της Επαρχιακής Διοίκησης Αμμοχώστου σε τακτικά 
χρονικά διαστήματα προβαίνουν σε έλεγχο των πινακίδων και προβαίνουν σε ανάλογες επιδιορθώσεις και/ή 
αντικαταστάσεις εκεί και όπου χρειάζεται. 

 Επιπροσθέτως αναφέρεται ότι η αρωγή και συνδρομή της Επαρχιακής Διοίκησης Αμμοχώστου προς 
άμβλυνση του φαινομένου, εκτός από τις περιπτώσεις δρόμων που εμπίπτουν στις αρμοδιότητές του τμήματος 
Δημοσίων Έργων όπως π.χ. υπεραστικό οδικό δίκτυο, δεν περιορίζεται μόνο στους δρόμους οι οποίοι 
εμπίπτουν στις αρμοδιότητές της αλλά αντιθέτως συνδράμει με κάθε δυνατό τρόπο προς τους Δήμους και τις 
Κοινότητες της ελεύθερης περιοχής Αμμοχώστου ώστε να διατηρούν την οδική τους σήμανση σε καλή 
κατάσταση και παρά το γεγονός ότι με βάση τον περί Δήμων Νόμο του 1985 (Ν.111/195) και περί Κοινοτήτων 
Νόμο, άρθρα 82 και 84, του 1999 (Ν.86(Ι)/1999) την συγκεκριμένη ευθύνη φέρουν οι Δήμοι και οι Κοινότητες, 
αντίστοιχα. 

2.  Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του 
έντιμου κ. Βουλευτή και παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες 
και/ή διευκρινήσεις ενδεχομένως να χρειαστείτε επί του συγκεκριμένου.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.033, ημερομηνίας 10 Αυγούστου 2018, της 

βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να απολογηθώ γιατί εκ παραδρομής δεν 
απαντήθηκε νωρίτερα. 

2. Με βάση τον προγραμματισμό του υπουργείου μου δεν υπάρχει πρόθεση για δημιουργία ειδικά 
κλιματιζόμενων χώρων για το κοινό στις στάσεις των λεωφορείων παρά τα δημόσια νοσοκομεία.  Οι 
κλιματιζόμενες στάσεις δεν μπορεί να είναι κλειστοί χώροι αλλά θα πρέπει να εξασφαλίζεται τρόπος εισόδου και 
διαφυγής χωρίς πόρτες, για να μην παγιδεύονται οι χρήστες μέσα στη στάση κάτω από οποιεσδήποτε συνθήκες. 

3. Στις περιπτώσεις των νοσοκομείων, όπου και αναφέρεται η επιστολή σας, αν το σημείο είναι και σταθμός, 
π.χ. το Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας στα Λατσιά, υπάρχει κλιματιζόμενη αίθουσα επιβατών.  Στα υπόλοιπα 
νοσοκομεία απλά υπάρχουν στάσεις και θα εξεταστεί το ενδεχόμενο δημιουργίας σταθμών για να εξυπηρετούνται 
οι ευπαθείς ομάδες του πληθυσμού. 

 Είμαι στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.074, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ ότι οι εργασίες ισοπέδωσης στην περιοχή 
Πλατύ στην Κοινότητα Αγρού έχουν γίνει από την Εκκλησιαστική Επιτροπή της Κοινότητας και σύμφωνα με 
έρευνα που έχει γίνει από το Γραφείο του Επάρχου Λεμεσού, η Εκκλησιαστική Επιτροπή έχει προχωρήσει στην 
ετοιμασία περιβαλλοντικής μελέτης η οποία έχει υποβληθεί στο Τμήμα Περιβάλλοντος για έγκριση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.233, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2018, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

 «Η απάντηση στα ερωτήματα που εγείρονται στην πιο πάνω ερώτηση, από την αρμόδια διεύθυνση, 
δηλαδή τον Εκτελεστικό Διευθυντή Διεύθυνσης Λεμεσού Πάφου, είναι η ακόλουθη: 

2. Σε σχετική έρευνα που έγινε, σας πληροφορώ ότι για το έτος 2019, οι δεκαπενθήμερες επισκέψεις της 
Ιατρού και της Φαρμακοποιού (της Φοίτης), γίνονται ανελλιπώς και δεν υπήρξε κανένα παράπονο από 
ασθενή ή τον Κοινοτάρχη της περιοχής. 

3. Σημειώνεται ότι, για το 2019 οι κοινότητες της Πάφου καλύπτονται από τα Αγροτικά Κέντρα Φοίτης, 
Σαλαμιούς, Παναγιάς, και Κ. Πύργου. Οι Ιατροί και Φαρμακοποιοί των Κέντρων Υγείας εξακολουθούν να 
κάνουν τις περιοδείες ως και η πρακτική πριν την εφαρμογή του ΓΕΣΥ. Με την εφαρμογή του ΓΕΣΥ και 
τις παραιτήσεις ή/και μη έγκρισης Ιατρών (που στελέχωναν τα ΑΚΥ Πάφου) παρουσιάστηκαν κάποια 
προβλήματα στελέχωσης των Αγροτικών Κέντρων Υγείας. 

4. Από τις 22/10/2019, όλα τα Αγροτικά Κέντρα Υγείας είναι στελεχωμένα με Ιατρικό προσωπικό όπως 
προνοεί η υπηρεσία, εξαιρουμένου της μόνιμης θέσης Φαρμακοποιού στο Κ. Πύργο, η οποία θα καλυφθεί 
σύντομα, προς το παρόν μετά από την παραίτηση της Φαρμακοποιού, το κέντρο καλύπτεται 2 φορές την 
εβδομάδα. 

5. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων παραμένω στη διάθεσή σας.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.329, ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 

2018, της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Αννίτας Δημητρίου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σε συνέχεια της συνεδρίας που πραγματοποιήθηκε στις 
18.09.2019 στη Βουλή των Αντιπροσώπων σχετικά με το πιο πάνω θέμα, παραθέτω τις απαντήσεις των 
Συμβουλίων Αποχετεύσεων Λευκωσίας, Λάρνακας και Παραλιμνίου, οι οποίες ζητήθηκαν από την αξιότιμη 
Βουλευτή όσον αφορά στο σημείο 5 της εν λόγω Ερώτησης. 

“Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας 

 Αναφερόμαστε στο πιο πάνω θέμα και σε συνέχεια της επιστολής σας ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, 
επιθυμούμε να σας πληροφορήσουμε για τα εξής: 

1. Καταρχήν το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας (ΣΑΛ), εφαρμόζοντας τις πρόνοιες του Νόμου 
Ν1/1971, έχει προβεί στη κατασκευή και λειτουργία κεντρικού αποχετευτικού συστήματος συλλογής 
λυμάτων στις ακόλουθες περιοχές: 
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Δήμο Λευκωσίας, Δήμο Στροβόλου: Δήμο Λακατάμιας, Δήμο Έγκωμης, Δήμο Αγλαντζιάς, Δήμο Λατσιών, 
Δήμο Αγίου Δομετίου, Δήμο Τσερίου, Δήμο Γερίου, Κοινότητα Κοκκινοτριμιθιάς, Κοινότητα Παλιομετόχου 
και Κοινότητα Αγίων Τριμιθιάς. 

2. Το Συμβούλιο, με στόχο την πληρέστερη ενημέρωση των δημοτών-χρηστών του αποχετευτικού 
συστήματος, παράλληλα με την δημοσίευση της Γνωστοποίησης Σύνδεσης, σε κάθε περιοχή παρέδιδε 
επιστολές σε όλα τα επηρεαζόμενα υποστατικά προκειμένου οι ιδιοκτήτες ή οι κάτοχοι των εν λόγω 
υποστατικών, να γνωρίζουν επακριβώς για τις αναγκαίες ενέργειες που θα έπρεπε να προβούν 
προκειμένου να διασφαλίσουν τη σύνδεση των υποστατικών τους, με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα 
(περιλαμβανομένης και της χρονικής προθεσμίας που ρητά ορίζεται) σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στον 
Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμο, Ν1/1971.  Σε αρκετές περιπτώσεις, η πληροφόρηση του κοινού 
γινόταν σε συνεργασία με την αρμόδια τοπική αρχή αυτοδιοίκησης. 

3. Με βάση τις πρόνοιες του Άρθρου 33 του Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμου, Ν1/1971, κάθε 
ιδιοκτήτης ή κάτοχος υποστατικού, το οποίο βρίσκεται εντός οδού που περιλαμβάνεται σε Γνωστοποίηση 
Σύνδεσης και δημοσιεύεται στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, οφείλει εντός έξι μηνών να: 

• εξασφαλίσει άδεια κατασκευής ιδιωτικής υπονόμου από το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας, 

• κατασκευάσει με δικά του έξοδα την ιδιωτική υπόνομο του υποστατικού του, 

• συνδέσει το υποστατικό του με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα λυμάτων εφόσον εξασφαλίσει 
προηγουμένως την έγγραφη βεβαίωση του Συμβουλίου. 

4. Σημειώνεται ότι σε περίπτωση που ιδιοκτήτης ή κάτοχος υποστατικού επέλεξε να μην εφαρμόσει τις 
πρόνοιες της πιο πάνω παραγράφου και παρέλειψε να συνδέσει το υποστατικό του με το κεντρικό 
αποχετευτικό σύστημα λυμάτων, ή επέλεξε να συνδέσει το υποστατικό του παράνομα, χωρίς την 
εξασφάλιση άδειας από το Συμβούλιο, τότε το Συμβούλιο σε διάστημα έξι μηνών από την λήξη του 
χρονικού περιθωρίου που καθορίζεται στη Γνωστοποίηση Σύνδεσης, εφαρμόζει τις πρόνοιες της 
παραγράφου 33 (3) του πιο πάνω Νόμου. Με βάση την συγκεκριμένη παράγραφο, ο ιδιοκτήτης ή κάτοχος 
(χρήστης) υποστατικού υπόκειται σε επιβάρυνση, η οποία δεν ξεπερνά το ποσό χρέωσης που επιβάλλεται 
στα υποστατικά που έχουν συνδεθεί με το σύστημα, στο λογαριασμό της Υδατοπρομήθειας τους. 

5. Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λευκωσίας έχει εφαρμόσει τις πρόνοιες της πιο πάνω παραγράφου και έχει 
προχωρήσει στην επιβολή επιβάρυνσης στους λογαριασμούς της Υδατοπρομήθειας, όλων των 
υποστατικών που δεν διοχέτευσαν τα λύματα τους στο κεντρικό αποχετευτικό σύστημα σε όλους τους 
Δήμους και Κοινότητες που αναφέρονται στην παράγραφο (1) της παρούσας επιστολής, εξαιρουμένων 
των Κοινοτήτων Κοκκινοτριμιθιάς και Παλιομετόχου, για τις οποίες δεν έχει εκπνεύσει ακόμη η χρονική 
προθεσμία που καθορίζεται στον Νόμο. 

6. Μέσω της εφαρμογής της εν λόγω πρόνοιας το ΣΑΛ ουσιαστικά προσπάθησε να προτρέψει τους 
ιδιοκτήτες ή κατόχους των υποστατικών να προχωρήσουν και να συνδέσουν τα υποστατικά τους με το 
κεντρικό αποχετευτικό σύστημα σύμφωνα με τα προβλεπόμενα στο Νόμο Ν1/1971, καθότι από 
οικονομικής πλευράς δεν θα ήταν προς το συμφέρον τους η επιβολή των τελών επιβάρυνσης στο 
λογαριασμό της υδατοπρομήθειας ταυτόχρονα με την καταβολή του κόστους εκκένωσης των 
απορροφητικών λάκκων των υποστατικών τους. 

7. Πέραν του πιο πάνω μέτρου καθότι η κατασκευή του κεντρικού αποχετευτικού συστήματος απώτερο 
σκοπό είχε, μεταξύ άλλων, την άρση της διοχέτευσης των λυμάτων στον υπόγειο υδροφόρο ορίζοντα, το 
ΣΑΛ έχει προχωρήσει στην οργάνωση εκστρατείας με σκοπό 3,000 νέα υποστατικά κάθε χρόνο, να 
υποβάλουν αίτηση για εξασφάλιση άδειας κατασκευής ιδιωτικής υπονόμου οικοδομής και να διοχετεύουν 
τα λύματα τους στο κεντρικό αποχετευτικό σύστημα λυμάτων. 

8. Μέχρι τη δεδομένη στιγμή που αποστέλλεται η παρούσα επιστολή, ιδιοκτήτες ή/και κάτοχοι περίπου 
35,000 υποστατικών στην περιοχή εντός των ορίων του Συμβουλίου Αποχετεύσεων Λευκωσίας (είτε αυτά 
αφορούν κατοικίες, είτε πολυκατοικίες, είτε εμπορικά υποστατικά κ.ά.), έχουν υποβάλει αίτηση για 
σύνδεση με το κεντρικό αποχετευτικό σύστημα λυμάτων, δηλαδή, ποσοστό περίπου 60% του συνόλου 
των υποστατικών. 

 Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις ή πληροφορίες. 

Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην επιστολή σας με αρ. φακ. 04.02.002.03, 04.02.002.04, 22.02.02 ημερ. 
20.09.2019 σχετικά με το πιο πάνω θέμα και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

 Οι αριθμοί αφορούν τεμάχια στα οποία υπάρχουν αναπτύξεις με βάση τα στοιχεία που μας έχουν δοθεί 
από το Τμήμα Κτηματολογίου και Χωρομετρίας. 
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1. Το Συμβούλιο Αποχετεύσεων Λάρνακας (ΣΑΛ) σύμφωνα με τους Περί Αποχετευτικών Συστημάτων Νόμο 
και Κανονισμούς υιοθετεί τις διαδικασίες που απορρέουν από την νομοθεσία όσον αφορά την σύνδεση 
των υποστατικών που εντάσσονται στις περιοχές που έχει κατασκευαστεί το δημόσιο αποχετευτικό δίκτυο. 

2. Το ποσοστό του πληθυσμού που δεν έχει συνδεθεί με το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα της Α΄ Φάσης, 
είναι 14,4% δηλαδή 800 υποστατικά στο σύνολο των 5 550 υποστατικών.  Από τα 800 υποστατικό έχουν 
εξαιρεθεί προσωρινά 330 (ή περίπου 6%) υποστατικά για λόγους οικονομικούς ή/και για λόγους 
ακαταλληλότητας των υποστατικών (ετοιμόρροπα υποστατικά). 

3. Το ποσοστό του πληθυσμού που δεν έχει συνδεθεί με το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα της Β΄ Φάσης, 
είναι 39% δηλαδή 2 570 υποστατικά στο σύνολο των 6 630 υποστατικών.  Από τα 2 570 υποστατικά έχουν 
εξαιρεθεί προσωρινά 17 υποστατικά για λόγους οικονομικούς ή/και για λόγους ακαταλληλότητας των 
υποστατικών (ετοιμόρροπα υποστατικά). 

 Τονίζεται ότι στο παρόν στάδιο δεν έχουν εξαντληθεί τα χρονικά περιθώρια για την σύνδεση των 
υποστατικών της Β΄ Φάσης που μπορούν να εξυπηρετηθούν από το δημόσιο αποχετευτικό σύστημα και 
γι' αυτό το λόγο δεν έχουμε προβεί σε οποιαδήποτε μέτρα. 

4. Τα μέτρα τα οποία υιοθετήθηκαν για τα υποστατικά που δεν είχαν συνδεθεί με το δημόσιο αποχετευτικό 
σύστημα της Α΄ Φάσης ήταν προειδοποιητικές επιστολές από το ΣΑΛ, ότι θα ληφθούν νομικά μέτρα 
εναντίον των ιδιοκτητών των και στη συνέχεια είχαν σταλεί επιστολές από τον Νομικό Σύμβουλο του ΣΑΛ.  
Στο παρόν στάδιο δεν έχουν ληφθεί οποιαδήποτε νομικά μέτρα εναντίον των ιδιοκτητών που δεν έχουν 
συμμορφωθεί με τις υποδείξεις του ΣΑΛ προκειμένου να συνδέσουν το υποστατικό τους με το δημόσιο 
αποχετευτικό σύστημα. 

 Σημειώνεται ότι σήμερα έχει ολοκληρωθεί και εξυπηρετηθεί, πέραν του 90% της δημαρχούμενης πόλης 
της Λάρνακας και μέρος του Δήμου Αραδίππου. 

 Ταυτόχρονα, εντός του έτους 2019 το ΣΑΛ προχώρησε στην υλοποίηση των Έργων Γ΄ Φάσης που 
αφορούν τον Δήμο Δρομολαξιάς-Μενεού και τις Κοινότητες Κιτίου και Περβολιών. 

Συμβούλιο Αποχετεύσεων Παραλιμνίου 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και σε απάντηση της επιστολής σας με ημερομηνία 20 Σεπτεμβρίου 2019 
σας πληροφορώ ότι πέραν του 85% των υποστατικών που εμπίπτουν στα όρια του Συμβουλίου Αποχετεύσεων 
Παραλιμνίου έχουν συνδεθεί με το Κεντρικό Αποχετευτικό Σύστημα Παραλιμνίου. Υπολείπεται η υλοποίηση 
κάποιων έργων για να μπορέσουν να συνδεθούν και τα υπόλοιπα υποστατικά. 

 Το Συμβούλιο, πέραν της εκστρατείας ενημέρωσης του κοινού και τους περιοδικούς ελέγχους στους 
οποίους προβαίνει για εντοπισμό όσων δεν έχουν συνδεθεί αλλά δύναται να συνδεθούν, με βάση την Περί 
Αποχετευτικών Συστημάτων Νομοθεσία, επιβάλλει τέλος χρήσης του αποχετευτικού συστήματος με βάση την 
κατανάλωση νερού ύδρευσης, σε όλα τα υποστατικά που δύναται να συνδεθούν με το Κεντρικό Αποχετευτικό 
Σύστημα, ανεξάρτητα αν είναι συνδεδεμένα ή όχι.  Με τον τρόπο αυτό δίνεται επιπρόσθετο κίνητρο σε όσους δεν 
είναι συνδεδεμένοι να προχωρήσουν με τις απαιτούμενες εργασίες για τη σύνδεση τους ούτως ώστε να έχουν 
όφελος από την υπηρεσία για την οποία πληρώνουν. 

 Έχοντας υπόψη ότι οι νομικές διαδικασίες για τη λήψη μέτρων για όσους δεν είναι συνδεδεμένοι είναι 
χρονοβόρες, το Συμβούλιο μαζί με τα υπόλοιπα Συμβούλια Αποχετεύσεων, προωθεί έγκριση σχετικού 
Κανονισμού με τον οποίο θα παρέχεται η δυνατότητα επιβολής εξώδικου προστίματος σε όσους δεν είναι 
συνδεδεμένοι. Αναμένεται ότι το μέτρο αυτό θα επιταχύνει τη σύνδεση των υποστατικών που δεν είναι 
συνδεδεμένα.”.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και 
Περιβάλλοντος κ. Κώστα Καδή στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.353, ημερομηνίας 26 Νοεμβρίου 

2018, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση σχετικά με καταγγελία για εκτεθειμένα υπαίθρια κτηνοτροφικά και 
ζωικά απόβλητα από εταιρεία στην Κοφίνου και αφού απολογηθώ για την καθυστέρηση στην απάντησή της, σας 
πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Το Τμήμα Περιβάλλοντος διεξάγει τακτικές και έκτακτες επιθεωρήσεις στις εγκαταστάσεις της γύρω 
περιοχής, στο πλαίσιο εξέτασης των Όρων που περιλαμβάνονται στις Άδειες Απόρριψης Αποβλήτων και 
Άδειες Διαχείρισης Αποβλήτων που εκδίδονται από το Τμήμα. Το πρόγραμμα επιθεωρήσεων 
διαμορφώνεται σύμφωνα με τα επίπεδα συμμόρφωσης της κάθε εγκατάστασης. Επίσης ανταποκρίνεται 
άμεσα για εξέταση παραπόνων ή καταγγελιών. Όπου διαπιστώνονται παραβάσεις στην τήρηση των Όρων 
των Αδειών λαμβάνονται τα απαιτούμενα μέτρα. 

(β)  Στο πλαίσιο εξέτασης παραπόνου για την τήρηση των περί Αποβλήτων και περί Ελέγχου της Ρύπανσης 
των Νερών Νόμων, στις 17/10/2018 και 24/10/2018, διενεργήθηκε επιτόπια επιθεώρηση από 



484 

 

Επιθεωρητές του Τμήματος Περιβάλλοντος, όπου και διαπιστώθηκε η ανεξέλεγκτη απόρριψη μαλλιών, 
δερμάτων, κέρατων και νυχιών (οπλές) ζώων στο έδαφος, από εγκατάσταση επεξεργασίας μαλλιών ζώων 
και δερμάτων στην περιοχή. 

(γ)  Σε συνέχεια των πιο πάνω επιθεωρήσεων, στάληκε επιστολή στην εν λόγω εταιρεία, όπως μεριμνήσει: 

 i.  για συλλογή και μεταφορά των αποβλήτων σε αδειοδοτημένες μονάδες επεξεργασίας αποβλήτων 
και 

 ii. για καθαρισμό του χώρου. 

(δ)  Στις 5/11/2018, πραγματοποιήθηκε εκ νέου επιθεώρηση στην εγκατάσταση στην Κοφίνου, όπου και 
διαπιστώθηκε ότι τα κέρατα και οι οπλές των ζώων μεταφέρθηκαν σε αδειοδοτημένη μονάδα 
επεξεργασίας. Μεγάλη ποσότητα των δερμάτων και μαλλιών των ζώων μεταφέρθηκε για αποθήκευση 
μέχρι την εξαγωγή τους, σε αποθήκη της εταιρείας, ενώ τα υπόλοιπα μεταφέρθηκαν στο Τσιμεντοποιείο 
Βασιλικού για χρήση ως εναλλακτικό καύσιμο. Ως εκ τούτου δεν εκδόθηκε οποιοδήποτε πρόστιμο στην 
εταιρεία. 

(ε)  Επίσης στάλθηκαν επιστολές στον Έπαρχο Λάρνακας, στον Πρόεδρο και Μέλη Κοινοτικού Συμβούλιου 
Κοφίνου, στον Επαρχιακό Κτηνιατρικό Λειτουργό Λάρνακας, στον Επαρχιακό Γεωργικό Λειτουργό 
Λάρνακας και στον Επαρχιακό Λειτουργό Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως Λάρνακας, για να 
διερευνήσουν το καθεστώς αδειοδότησης της εταιρείας και για τη λήψη μέτρων για τήρηση της σχετικής 
νομοθεσίας. 

2.  Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις ή πρόσθετες πληροφορίες επί των πιο πάνω.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.461, ημερομηνίας 24 Ιανουαρίου 2019, της βουλευτού εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Άννας Θεολόγου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Η προώθηση του έργου της ανάπλασης/διαμόρφωσης της Πλατείας Τροόδους, άρχισε μετά από σχετική 
Απόφαση του Υπουργικού Συμβουλίου της 15ης Φεβρουάριου 1995, στηριζόμενη σε μελέτη που 
ετοιμάστηκε από το Βρετανικό Οίκο Horwarth & Horwarth (U.K.) Ltd. 

3. Στις 10.10.1996 το Υπουργικό Συμβούλιο υιοθέτησε το Ρυθμιστικό Σχέδιο που ετοιμάστηκε από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως. Η μελέτη και σχεδίαση του έργου, εκπονήθηκαν από το εν λόγω Τμήμα και η 
εκτέλεσή του έγινε σε δύο φάσεις, με συνολικό προϋπολογισμό ύψους €3.183.881 
(συμπεριλαμβανομένου ΦΠΑ). Στα σχέδια της ανάπλασης της Πλατείας προνοείτο, μεταξύ άλλων, η 
χρήση ξύλου και πέτρας της περιοχής για τις δαπεδοστρώσεις/λιθοστρώσεις και η χρήση κυβόλιθων στο 
οδικό δίκτυο. 

4. Η προώθηση της εκτέλεσης του έργου, η σχεδίαση/μελέτη/ετοιμασία κατασκευαστικών 
σχεδίων/προκήρυξη προσφορών και άλλα, έγιναν από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, το οποίο 
είχε και την ευθύνη επίβλεψης και παραλαβής του έργου. 

5. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων, έφερε σοβαρές επιφυλάξεις για το υλικό δαπεδόστρωσης της Πλατείας 
Τροόδους με πέτρα, τόσο για λόγους ανθεκτικότητας στο χρόνο και στις καιρικές συνθήκες, όσο και για 
χρήση από οχήματα και από εκχιονιστικά μηχανήματα, θέσεις οι οποίες απερρίφθησαν από το Τμήμα 
Πολεοδομίας και Οικήσεως και τελικά χρησιμοποιήθηκε πέτρα της περιοχής κομμένη σε κύβους. Σύμφωνα 
με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, παρόμοια υλικά είχαν χρησιμοποιηθεί και σε έργα άλλων χωρών 
με παρόμοιες ή και χειρότερες καιρικές συνθήκες χωρίς ιδιαίτερα προβλήματα εφόσον εφάρμοζαν 
κατάλληλους μηχανισμούς για τον εκχιονισμό και τη συντήρησή τους. Το Τμήμα Πολεοδομίας και 
Οικήσεως συνέστησε μάλιστα την προώθηση αγοράς κατάλληλου εκχιονιστικού μηχανήματος για τον 
καθαρισμό της πλατείας. 

6. Η τοποθέτηση της πέτρας στην Πλατεία Τροόδους, ολοκληρώθηκε κατά τα έτη 2005-2006 και από τον 
πρώτο χρόνο άρχισαν να παρουσιάζονται προβλήματα φθοράς του εν λόγω υλικού, ενώ όσο περνούσαν 
τα χρόνια η φθορά στο υλικό δαπεδόστρωσης αυξανόταν σε επικίνδυνο βαθμό. Η φθορά οφειλόταν στις 
καιρικές συνθήκες (χιόνι, παγετός, βροχοπτώσεις), στη μη ανθεκτικότητα του υλικού, αλλά και στα 
μηχανήματα του Τμήματος Δημοσίων Έργων που χρησιμοποιούνται για τον εκχιονισμό της Πλατείας, 
περιλαμβανομένης της χρήσης του αλατιού που τοποθετείται για το λιώσιμο του χιονιού και του παγετού. 

7. Το Κοινοτικό Συμβούλιο Τροόδους με τους περιορισμένους οικονομικούς πόρους, δεν μπορούσε να 
συντηρήσει/επιδιορθώσει την φθορά που προκλήθηκε στην πέτρα της Πλατείας και για αυτό απευθύνθηκε 
επανειλημμένα τόσο στο Τμήμα Δημοσίων Έργων όσο και στο Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, για 
ανάληψη της εργασίας συντήρησης της Πλατείας, χωρίς όμως αποτέλεσμα. Σημειώνεται δε ότι η 
χρησιμοποίηση της Πλατείας από οχήματα, αφορά ουσιαστικά υπερτοπικούς σκοπούς. 
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8. Λόγω των σημαντικών πλέον φθορών στο οδόστρωμα της Πλατείας, άρχισαν τα σοβαρότερα 
προβλήματα, τα οποία αφορούσαν στην οδική ασφάλεια, την ασφάλεια του κοινού που διακινείτο στην 
Πλατεία, στην ασφάλεια των επιχειρηματιών της Πλατείας και της περιουσίας τους και γενικά την ασφάλεια 
της ζωής και της περιουσίας των πολιτών. Αρκετές είναι οι υποθέσεις που καταχωρήθηκαν στα 
αστυνομικά αρχεία οι οποίες αφορούσαν τραυματισμούς τουριστών από θραύσματα των πετρών, καθώς 
και καταστροφή υαλοπινάκων εστιατορίων για τον ίδιο λόγο. 

9. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων, το οποίο μετέχει ως Μέλος στη σύνθεση του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Τροόδους, ζήτησε όπως για ριζική επίλυση του προβλήματος, ο πλατειακός χώρος που διακινούνται 
οχήματα, επιστρωθεί με την τοποθέτηση ασφαλτικού υλικού σκυροδέματος - κύλισης (wearing course) και 
αν απαιτηθεί ασφαλτοπολτού. Σε τέτοια περίπτωση, αναφέρει το Τμήμα Δημοσίων Έργων, η συντήρηση 
του ασφαλτοστρωμένου πλέον «δημόσιου δρόμου» θα γίνεται από το ίδιο το Τμήμα, από τις πιστώσεις 
της περιοδικής συντήρησης δρόμων. 

10. Η πιο πάνω θέση του Τμήματος Δημοσιών Έργων, συζητήθηκε στη συνεδρία του Κοινοτικού Συμβουλίου 
Τροόδους το Μάρτη του 2018, όπου όλα τα Κυβερνητικά Τμήματα/Υπηρεσίες που αποτελούν τη σύνθεση 
του Συμβουλίου, προχώρησαν στην υιοθέτησή της και συγκεκριμένα αποφασίστηκε να αφαιρεθεί η πέτρα 
μόνο από το οδικό δίκτυο και να γίνει επίστρωση του δρόμου με ασφαλτικό σκυρόδεμα. Η απόφαση του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Τροόδους, έτυχε της σύμφωνης γνώμης του Υπουργείου Εσωτερικών και του 
Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων. Το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως σημειώνει ότι 
στην εν λόγω συνεδρία κατά την οποία λήφθηκε η σχετική απόφαση δεν υπήρχε παρουσία εκπροσώπου 
του Τμήματος και ούτε προηγήθηκε της εργασίας αντικατάστασης των κυβόλιθων με ασφαλτικό 
σκυρόδεμα οποιαδήποτε διαβούλευση με το Τμήμα. 

11. Διευκρινίζεται ότι οι πέτρες έχουν αφαιρεθεί μόνο από το οδικό δίκτυο (οδόστρωμα). Τα πεζοδρόμια, οι 
χώροι στάθμευσης και άλλοι χώροι, εξακολουθούν να είναι με πέτρα. 

12. Σύμφωνα με το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως το κόστος δαπεδόστρωσης του κύριου οδικού δικτύου 
με κυβόλιθους διαστάσεων 15x15x8 εκ. από πέτρα περιοχής και της υποδομής του (οπλισμένο 
σκυρόδεμα πάχους 12 εκ.), περιοχή από την οποία έχουν αφαιρεθεί τελικά οι κυβόλιθοι και επιστρωθεί με 
ασφαλτικό σκυρόδεμα, ανήλθε περίπου στις €330.000 πλέον ΦΠΑ.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.569, ημερομηνίας 28 Μαρτίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κτηνοτροφική ζώνη της κοινότητας Λυμπιών 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και θα ήθελα να σας πληροφορήσω πως το θέμα των 
κτηνοτροφικών υποστατικών ήταν αντικείμενο εκτενούς συζήτησης, κατά το στάδιο εκπόνησης του Τοπικού 
Σχεδίου Λευκωσίας. 

2.  Συγκεκριμένα, το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως έχει διαμορφώσει χωροθετικό σχεδιασμό και 
χωροθετική στρατηγική, σε συνεργασία με το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
σχετικά με τις κτηνοτροφικές μονάδες που βρίσκονται στα νότια της Λευκωσίας, μεταξύ των οποίων 
περιλαμβάνονται και αυτές της κοινότητας Λυμπιών. Κατά τη διαδικασία εκπόνησης του Τοπικού Σχεδίου για την 
Περιοχή Νότια της Λευκωσίας, συζητήθηκε το θέμα των κτηνοτροφικών μονάδων που βρίσκονται εκτός των 
καθορισμένων Κτηνοτροφικών Ζωνών και αποφασίστηκε όπως στο εγκεκριμένο Τοπικό Σχέδιο, στο Κεφάλαιο 
24 “ΓΕΩΡΓΙΑ ΚΑΙ ΚΤΗΝΟΤΡΟΦΙΑ” και συγκεκριμένα στην παράγραφο 24.3 με τίτλο “Ειδικές πρόνοιες ή 
ιδιαίτερες αναφορές” καταγραφούν τα ακόλουθα: 

24.3  Ειδικές πρόνοιες ή ιδιαίτερες αναφορές 

24.3.1  Σε κρατικά ή ιδιωτικά τεμάχια που εμπίπτουν σε Αγροτική Ζώνη και στα οποία έχει εκδοθεί προσωρινή 
πολεοδομική άδεια για κτηνοτροφικό υποστατικό, θα επιτρέπεται η χωροθέτηση των υποστατικών 
αυτών στη Αγροτική Ζώνη μέχρι τη λήξη της ισχύος της Προσωρινής Πολεοδομικής Άδειας.  Νοείται 
ότι οι ιδιοκτήτες των κτηνοτροφικών υποστατικών σε ιδιωτικά τεμάχια μπορούν να επωφεληθούν των 
κινήτρων για μεταστέγαση των υποστατικών τους στις καθορισμένες Κτηνοτροφικές Ζώνες που 
αναφέρονται στην παράγραφο 24.3.2 πιο κάτω. 

24.3.2  Σε περίπτωση που αδειούχα κτηνοτροφικά υποστατικά, που βρίσκονται εκτός Κτηνοτροφικών Ζωνών 
και πλησίον Οικιστικών Ζωνών μεταστεγαστούν εντός τριών ετών από τη δημοσίευση του Τοπικού 
Σχεδίου σε καθορισμένες Κτηνοτροφικές Ζώνες/Περιοχές, οι οποίες δεν προωθούνται για κατάργηση 
στο σύντομο μέλλον, τότε θα είναι δυνατή η ανάπτυξη της νέας κτηνοτροφικής μονάδας με αυξημένο 
συντελεστή δόμησης κατά 0,10:1 του ισχύοντος στη Κτηνοτροφική Ζώνη. 

24.3.4  Αναφορικά με σχετική πρόνοια που ίσχυε στη Δήλωση Πολιτικής για την Περιοχή των Λυμπιών μέχρι 
την ημερομηνία δημοσίευσης του παρόντος Τοπικού Σχεδίου, σύμφωνα με την οποία παρεχόταν η 
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δυνατότητα μέχρι το έτος 2013 για ανέγερση κτηνοτροφικής μονάδας εκτροφής αγελάδων σε 
συγκεκριμένα τεμάχια που ενέπιπταν σε Αγροτική Ζώνη Γ3, σημειώνεται ότι η πρόνοια αυτή υιοθετείται 
και στο Τοπικό Σχέδιο, με δυνατότητα, ωστόσο, παράτασης μέχρι το έτος 2015. 

24.3.5  Η ανέγερση μεμονωμένης κατοικίας εντός Αγροτικής Ζώνης και σε απόσταση μικρότερη των 200μ. 
από Κτηνοτροφική Ζώνη/Περιοχή ουδόλως συνίσταται. 

3. Σύμφωνα με τα πιο πάνω, όλες οι ειδικές πρόνοιες έχουν ουσιαστικά λήξει (μέγιστος χρόνος υλοποίησης 
τους το 2018). Οποιεσδήποτε νέες πρόνοιες, που τυχόν καθοριστούν και ενεργοποιηθούν στο άμεσο μέλλον, 
μέσω του Τοπικού Σχεδίου για την Περιοχή Νότια της Λευκωσίας, θα αποφασιστούν κατά την επόμενη διαδικασία 
τροποποίησης του Τοπικού Σχεδίου, η οποία δεν προβλέπεται στο παρόν στάδιο. 

4. Μετά από έρευνα που έγινε στις Πολεοδομικές Αρχές του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως 
διαπιστώθηκε ότι εκκρεμούν 2 αιτήσεις: 

• Η πρώτη αίτηση αφορά αίτηση κατά παρέκκλιση των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου για την 
Περιοχή Νότια της Λευκωσίας με αρ. ΛΕΥ/1171/2017, για χορήγηση πολεοδομικής άδειας για 
υφιστάμενη κτηνοτροφική μονάδα (βουστάσιο), στα τεμάχια με αρ. 700, 624, 704, Φ/Σχ. 40/17, στα 
Λύμπια με ιδιοκτήτη τον κ. Γ. Κάππα (λόγω λήξης της χρονικής προθεσμίας μετακίνησης). Η αίτηση 
για παρέκκλιση υποβλήθηκε στις 14/9/2017. Στις 29/6/2018, αποστάληκε η έκθεση του Επαρχιακού 
Λειτουργού Λευκωσίας Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως, στο Συμβούλιο Μελέτης 
Παρεκκλίσεων (ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ.). Το ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ. με επιστολή του ημερομηνίας 22/10/2018 προς τον 
Επαρχιακό Λειτουργό Λευκωσίας, ζήτησε την επίδοση ειδοποιήσεων στους περίοικους και τη 
διενέργεια σειράς διαβουλεύσεων με αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες (δεν είχαν γίνει προηγουμένως 
διαβουλεύσεις κατά το χειρισμό της αίτησης). Ακολούθως, με επιστολή ημερομηνίας 26/10/2018, 
προς τη Διευθύντρια του Τμήματος αυτού, ο Επαρχιακός Λειτουργός Λευκωσίας, διαβίβασε τον πιο 
πάνω φάκελο για χειρισμό στα Κεντρικά Γραφεία, εφόσον διαπιστώθηκε ότι αφορά αρμοδιότητα 
του Διευθυντή του Τμήματος (Πολεοδομική Αρχή). Κατόπιν των πιο πάνω, έχουν γίνει 
διαβουλεύσεις με τα αρμόδια Τμήματα/Υπηρεσίες όπως ζητήθηκε από το ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ., και αφού 
ολοκληρωθεί η διαδικασία θα τεθεί ενώπιον της Πολεοδομικής Αρχής (Αν. Διευθυντής Τμήματος 
Πολεοδομίας και Οικήσεως) για απόφαση και αποστολή έκθεσης στο ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ. 

• Η δεύτερη αίτηση με αρ. ΛΕΥ/1377/2018, τυγχάνει χειρισμού από τον Επαρχιακό Λειτουργό 
Λευκωσίας (Πολεοδομική Αρχή), υποβλήθηκε στις 3/8/2018 και αφορούσε αίτηση κατά παρέκκλιση 
των προνοιών του Τοπικού Σχεδίου για την Περιοχή Νότια της Λευκωσίας. Η Πολεοδομική Αρχή 
ετοίμασε σχετική έκθεση και στις 14/1/2019, την διαβίβασε στο ΣΥ.ΜΕ.ΠΑ. 

5. Παραμένουμε στη διάθεση σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες ή διευκρινίσεις χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.608, ημερομηνίας 23 Απριλίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Κεραίες κινητής τηλεφωνίας 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στο πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Ο αριθμός των κεραιών που έχουν εγκατασταθεί μέχρι σήμερα στην ελεύθερη Κύπρο ανέρχεται στις 1 
392. 

2. Το Τμήμα Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών (THE) του Υπουργείου Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων, ως 
αρμόδια αρχή εξουσιοδότησης ραδιοεπικοινωνιακών συστημάτων, έχει καθορίσει με τις εξουσιοδοτήσεις 
που έχει χορηγήσει στις εταιρείες κινητής τηλεφωνίας ότι, για κάθε σταθμό βάσης κινητής τηλεφωνίας θα 
πρέπει να εξασφαλίζονται οι δέουσες πολεοδομικές και οικοδομικές άδειες. Ωστόσο, δεν κατέχει στοιχεία 
για το ποιες κεραίες έχουν εξασφαλίσει πολεοδομική και οικοδομική άδεια.  Το ερώτημα αυτό θα πρέπει 
να απαντηθεί από τις αρμόδιες οικοδομικές και πολεοδομικές αρχές. 

3. Επίσης, το THE σε συνεργασία με το Πανεπιστήμιο Κύπρου προχώρησε στην υλοποίηση προηγμένης 
ψηφιακής πλατφόρμας Διαχείρισης και Παρακολούθησης του Δικτύου Ραδιοεπικοινωνιών, η οποία 
παρέχει την απαιτούμενη καινοτομία για τη βέλτιστη διαχείριση του εξελισσόμενου δικτύου σταθμών 
βάσης κινητής τηλεφωνίας.  Η ψηφιακή πλατφόρμα (web portal) αποτελεί εφαρμογή για την ψηφιοποίηση 
και διαχείριση των ροών εργασίας δικτύων ραδιοεπικοινωνιών και εκπομπών ηλεκτρομαγνητικών πεδίων 
και παρέχει: 

• Μια ενιαία λύση για αυτοματοποιημένη διαχείριση καταγραφής των ραδιοεπικοινωνιών δικτύων 
κινητής τηλεφωνίας. 

• Ψηφιοποίηση όλων των υφιστάμενων διαδικασιών που σχετίζονται με τη ρυθμιστική 
χαρτογράφηση των σταθμών βάσης κινητής τηλεφωνίας. 
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• Παρέχει αναλύσεις δεδομένων για την αξιολόγηση των εκπομπών ηλεκτρομαγνητικών πεδίων αλλά 
και της συμμόρφωσης των παρόχων κινητής τηλεφωνίας σχετικά με τις ρυθμιστικές υποχρεώσεις 
των εταιρειών αναφορικά με τις πολεοδομικές και οικοδομικές άδειες. 

 Με την πλήρη λειτουργία της πλατφόρμας στους επόμενους 2-3 μήνες, το THE θα μπορεί να δώσει πλήρη 
στοιχεία για κάθε κεραία ξεχωριστά, καθώς και άλλα χρήσιμα στατιστικά στοιχεία όπως πόσοι σταθμοί 
λειτουργούν με οικοδομικές και πολεοδομικές άδειες, θέμα το οποίο εμπίπτει στην αρμοδιότητα άλλων 
αρχών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.620, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω για τα ακόλουθα:  

α.  Η μελέτη δέουσας εκτίμησης στο περιβάλλον του σχεδίου που παρουσιάστηκε είναι συμβατική 
υποχρέωση των μελετητών που έχουν αναλάβει το έργο και θα υποβληθεί με την αίτηση για εξασφάλιση 
πολεοδομικής έγκρισης από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως και ως εκ τούτου θα ληφθούν υπόψη 
οι όποιες παρατηρήσεις ενδεχομένως υποβληθούν. Παράλληλα έχουν δοθεί διαβεβαιώσεις από τον 
Δήμαρχο Σωτήρας ότι ο όλος σχεδιασμός του έργου παρακολουθείται από πολυθεματική ομάδα ειδικών, 
συνεπικουρούμενη από εκπροσώπους του Τμήματος Περιβάλλοντος και την Υπηρεσία Θήρας, και των 
οποίων οι υποδείξεις λαμβάνονται σοβαρά υπόψη. 

β.  Επιπρόσθετα δε, στις 18 Απριλίου 2019, σε πανδημοτική συγκέντρωση, και πριν από την υποβολή 
αίτησης για εξασφάλιση πολεοδομικής έγκρισης από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, έγινε 
παρουσίαση από τους μελετητές προς ενημέρωση όλων των επηρεαζόμενων φορέων π.χ. δημότες, 
επηρεαζόμενοι πολίτες, επιχειρηματίες ανάπτυξης γης που δραστηριοποιούνται στη περιοχή με απώτερο 
στόχο την ανταλλαγή απόψεων και εισηγήσεων. 

2. Απολογούμαστε για τη μεγάλη καθυστέρηση που μεσολάβησε μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του 
έντιμου κ. Βουλευτή και παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε επιπρόσθετες πληροφορίες και/ή 
διευκρινίσεις ενδεχομένως να χρειαστείτε επί του συγκεκριμένου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.626, ημερομηνίας 8 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Κερύνειας κ. Μάριου Μαυρίδη 

«Διαχείριση των χώρων πρασίνου σε Δήμους και Κοινότητες 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία προέκυψαν 
μετά από πληροφόρηση που είχαμε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, την Ένωση Δήμων Κύπρου και 
την Ένωση Κοινοτήτων Κύπρου: 

2. Οι δημόσιοι χώροι πρασίνου δημιουργούνται, κυρίως, ως αποτέλεσμα της ανάπτυξης ιδιωτικής γης, όταν, 
σύμφωνα με σχετικό όρο στις παραχωρηθείσες άδειες, ποσοστό της υπό ανάπτυξη γης παραχωρείται για 
τη δημιουργία του αναγκαίου οδικού δικτύου, καθώς και ανοικτού δημόσιου χώρου/δημόσιου χώρου 
πρασίνου.  Μετά την παραχώρηση, διαμόρφωση και έγκριση του δημόσιου χώρου πρασίνου, αυτός 
εγγράφεται στο Κτηματικό Μητρώο και περιέρχεται στην ιδιοκτησία του Κράτους.  Πιο σπάνια τέτοιοι χώροι 
δημιουργούνται από την οικεία Τοπική Αρχή σε ιδιόκτητη ή κρατική γη που παραχωρήθηκε ή εκμισθώθηκε 
για το σκοπό αυτό. 

3. Παρά το γεγονός ότι οι δημόσιοι χώροι πρασίνου ανήκουν στο Κράτος η συντήρηση και γενικά η διαχείριση 
τους διενεργείται από την οικεία Τοπική Αρχή, Δήμο ή Κοινότητα, στη βάση των σχετικών νομοθεσιών [ο 
περί Δήμων Νόμος - άρθρο 85(στ) και ο περί Κοινοτήτων Νόμος - άρθρο 85(θ)].  Επισημαίνεται ότι και 
στις περιπτώσεις Κυβερνητικών Οικισμών και Συνοικισμών Αυτοστέγασης, εφόσον έχουν εκδοθεί τίτλοι 
ιδιοκτησίας και οι οικιστικές μονάδες ανήκουν στους δικαιούχους πρόσφυγες, η συντήρηση των χώρων 
αυτών εμπίπτει στις αρμοδιότητες των οικείων Τοπικών Αρχών. 

4. Εντούτοις, παρουσιάζονται κενά στις υπό αναφορά νομοθεσίες και δεν παρέχουν αποτελεσματικά μέσα 
για την επίλυση διαφόρων προβλημάτων που αναφύονται κατά καιρούς.  Πιο συγκεκριμένα, στις ανωτέρω 
νομοθεσίες δεν καθορίζεται τι είναι “ανοικτός δημόσιος χώρος/δημόσιος χώρος πρασίνου”, ποιες είναι οι 
επιτρεπόμενες χρήσεις του, ποιο είναι το καθεστώς διαχείρισής του, ποιες πράξεις συνιστούν παρανομία 
ή οχληρία σε σχέση με τον εν λόγω χώρο και ποια τα μέτρα που μπορεί να λάβει ο διαχειριστής για άρση 
οποιασδήποτε παρανομίας/οχληρίας. 

5. Ως αποτέλεσμα του νομοθετικού αυτού κενού εντοπίζονται συχνά περιπτώσεις πολιτών που 
εκμεταλλεύονται παράνομα/οικειοποιούνται τους χώρους αυτούς κυρίως ως χώρους στάθμευσης.  Το 
φαινόμενο αυτό είναι εις γνώση του Υπουργείου Εσωτερικών το οποίο προτίθεται να ρυθμίσει το κενό των 
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οικείων νομοθεσιών μέσω του νέου νομοσχεδίου για τη μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοίκησης, το 
οποίο επεξεργάζεται σε συνεργασία με τη Νομική Υπηρεσία. 

6. Με την ευκαιρία, το Υπουργείο Εσωτερικών εκφράζει απολογίες για την καθυστέρηση που μεσολάβησε 
μέχρι την απάντηση στην Ερώτηση του έντιμου κ. Βουλευτή.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.630, ημερομηνίας 15 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

«Αναφέρομαι στην Ερώτηση που υπέβαλε ο Βουλευτής Αμμοχώστου κ. Κυριάκος Χατζηγιάννης με αρ. 
23.06.011.03.630, η οποία διαβιβάστηκε στο Υπουργείο Εσωτερικών με την επιστολή σας ημερομηνίας 22 
Μαΐου και σας πληροφορώ τα ακόλουθα όσον αφορά τη παραχώρηση Πιστοποιητικών Μίσθωσης στις κατοικίες 
του Συνοικισμού Αυτοστέγασης Τίμης: 

2. Ο διαχωρισμός των Μισθώσεων για τον Συνοικισμό Αυτοστέγασης Τίμης στην Επαρχία Πάφου βρίσκεται 
σε εξέλιξη.  Έχουν δοθεί οδηγίες για επίσπευση της εγγραφής των μισθώσεων με σκοπό τη παραχώρηση των 
Πιστοποιητικών Μίσθωσης στους δικαιούχους. 

3. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.642, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και, αφού καταρχάς απολογηθώ για την καθυστέρηση στην 
απάντησή της, σας ενημερώνω για τα ακόλουθα: 

2. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) θεωρεί σημαντική την 
υποστήριξη των κοινοτήτων και ιδιαίτερα την εκπαίδευση των παιδιών της περιοχής Μαραθάσας. 

3. Οι κοινότητες της περιοχής Μαραθάσας εισηγήθηκαν τη μεταστέγαση του Περιφερειακού Δημόσιου 
Νηπιαγωγείου Μουτουλλά στο σχολικό κτήριο του Περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου Μαραθάσας το 
οποίο δεν λειτουργεί πλέον. Το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας (ΥΠΠΑΝ) έχει 
μελετήσει με τη δέουσα προσοχή και αντιμετώπισε θετικά την πιο πάνω εισήγηση για την πρόοδο της 
εκπαίδευσης των μαθητών και μαθητριών των πιο πάνω κοινοτήτων. 

4. Ως εκ τούτου, στην παρούσα φάση, ετοιμάζονται τα σχέδια και οι προδιαγραφές για το πιο πάνω Έργο 
από τις Τεχνικές Υπηρεσίες του ΥΠΠΑΝ σε συνεργασία με ιδιώτες μελετητές και την Εθνική Επιτροπή 
Στρατηγικού Σχεδιασμού Ανάπτυξης των Ορεινών Κοινοτήτων. 

5. Παραμένουμε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε διευκρινίσεις τυχόν χρειαστείτε.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.642, ημερομηνίας 17 Μαΐου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Λουκαΐδη 

«Υλοποίηση έργων στην κοινότητα Μουτουλλά 

 Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία 
προέκυψαν μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας: 

(α)  Κατασκευή Αποχετευτικού Συστήματος της Κοινότητας 

 Πρόκειται για έργο που σχεδιάζεται και προωθείται από το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων. Περισσότερες 
λεπτομέρειες για το στάδιο υλοποίησης του έργου θα δοθούν από το Υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής 
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, λόγω αρμοδιότητας. 

(β) Έργο Ανάπλασης Πυρήνα της κοινότητας 

 Για την προώθηση του έργου έχει εξασφαλιστεί Πολεοδομική Άδεια και η δαπάνη εκτέλεσης του έργου 
ανέρχεται στις €965.785 (προκαταρκτική εκτίμηση). Επισημαίνεται ότι για ωρίμανση του έργου και τον 
υπολογισμό του τελικού κόστους κατασκευής του έργου εκκρεμούν: 

 - Η ολοκλήρωση της τελικής μελέτης υπογειοποίησης των καλωδίων της ΑΗΚ, η οποία βρίσκεται σε 
εξέλιξη. 

 - Η ολοκλήρωση του σχεδιασμού και η μελέτη του έργου της κατασκευής του αποχετευτικού 
συστήματος έτσι ώστε να κατασκευαστεί παράλληλα το αποχετευτικό σύστημα που αφορά στο τμήμα 
του πυρήνα της κοινότητας. 
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 Όταν και εφόσον ολοκληρωθούν τα ανωτέρω, θα ετοιμαστεί η τελική μελέτη που θα περιλαμβάνει τα 
αναγκαία σχέδια και όρους προσφορών προκειμένου το έργο να καταστεί ώριμο προς υλοποίηση και να 
εξασφαλιστεί η αναγκαία χρηματοδότηση. 

(γ) Αποκατάσταση του κτιρίου του πρώην περιφερειακού Δημοτικού Σχολείου Μαραθάσας 

 Το θέμα της υλοποίησης του έργου αποκατάστασης του κτιρίου του πρώην περιφερειακού Δημοτικού 
Σχολείου Μαραθάσας με σκοπό να χρησιμοποιηθεί ως Δημόσιο Νηπιαγωγείο και Νηπιοβρεφοκομικός 
σταθμός άπτεται των αρμοδιοτήτων του Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας από 
όπου και θα λάβετε σχετική απάντηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.658, ημερομηνίας 31ης Μαΐου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα  

 «Αναφέρομαι στις σχετικές με το πιο πάνω θέμα επιστολές σας, και αφού απολογηθώ καταρχάς για την 
καθυστέρηση στην απάντησή τους, να σας πληροφορήσω ότι το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού 
και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.) τα τελευταία χρόνια, έχει κάνει σημαντικά βήματα και έχει καταβάλει σημαντικές 
προσπάθειες, στο θέμα της σεξουαλικής διαπαιδαγώγησης των παιδιών. Με την εισαγωγή του Προγράμματος 
Σπουδών Αγωγής Υγείας, το 2011, στη βάση επιστημονικών δεδομένων και κατευθυντήριων γραμμών, που 
δίνονται από τον Παγκόσμιο Οργανισμό Υγείας, προωθεί την ολιστική σεξουαλική διαπαιδαγώγηση των παιδιών 
και επιδιώκει την ανάπτυξη ατομικών και κοινωνικών δεξιοτήτων και την ενίσχυση της αυτοεκτίμησής τους, ώστε 
να καθίστανται ικανά να λαμβάνουν πληροφορημένες αποφάσεις στη ζωή τους και να αντιμετωπίζουν, στο μέτρο 
του δυνατού, τους όποιους κινδύνους.  Με την αξιολόγηση, αναθεώρηση και οριστικοποίηση του Αναλυτικού 
Προγράμματος Αγωγής Υγείας, έχει διαμορφωθεί ένα σαφές και ορθό, επιστημονικά, πλαίσιο σεξουαλικής 
διαπαιδαγώγησης των παιδιών, που προσφέρεται οργανωμένα και όχι αποσπασματικά, με βάση την ηλικία και 
τον βαθμό ωριμότητας των μαθητών/μαθητριών, σε όλο το φάσμα του Αναλυτικού Προγράμματος.  Με 
γνωμάτευση του Γενικού Εισαγγελέα, το 2017, το δικαίωμα όλων των παιδιών για σεξουαλική διαπαιδαγώγηση 
έχει κατοχυρωθεί, παρά τις όποιες επιφυλάξεις και πεποιθήσεις των γονέων τους ή/και τοποθετήσεις τους για 
εισαγωγή του μαθήματος ως προαιρετικού. 

2. Το μάθημα Αγωγής Υγείας και Αγωγής Υγείας/Οικιακής Οικονομίας είναι υποχρεωτικό για το Δημοτικό 
και το Γυμνάσιο και επιλεγόμενο για το Λύκειο μόνο από τους μαθητές/μαθήτριες της τέταρτης δέσμης 
μαθημάτων. Φέτος οι μαθητές/μαθήτριες που παρακολουθούν το μάθημα είναι γύρω στους/στις 600. Τα 
θέματα σεξουαλικής και αναπαραγωγικής υγείας στο Πρόγραμμα Σπουδών Αγωγής Υγείας, 
προσεγγίζονται, κυρίως, μέσα από τη θεματική ενότητα “Οικογενειακός Προγραμματισμός, Σεξουαλική και 
Αναπαραγωγική Υγεία”, αλλά προσφέρεται η δυνατότητα για συσχετίσεις και με άλλες θεματικές ενότητες 
του Προγράμματος Σπουδών, αλλά και άλλων γνωστικών αντικειμένων, ώστε να διασφαλίζεται η ολιστική 
αντιμετώπιση των θεμάτων σεξουαλικής υγείας. Τα προγράμματα σπουδών ενισχύονται και 
εμπλουτίζονται από ποικίλες άλλες δράσεις και προγράμματα, τα οποία λαμβάνουν χώρα στα σχολεία, 
όπως για παράδειγμα διαλέξεις και εργαστήρια της Σχολιατρικής Υπηρεσίας, Μη Κυβερνητικών 
Οργανισμών, ιατρικών εταιρειών, καθώς και με συμμετοχή σε εκπαιδευτικά προγράμματα, μεταξύ των 
οποίων και ευρωπαϊκά. 

3. Επισημαίνεται ότι, το Υ.Π.Π.Α.Ν. γνωρίζει τις προκλήσεις που αφορούν κυρίως στην ενίσχυση των ίδιων 
των παιδιών και στη θωράκισή τους με δεξιότητες και ικανότητες που θα τα βοηθούν να αντιλαμβάνονται 
τους κινδύνους και να λαμβάνουν αποφάσεις ενημερωμένες και υπεύθυνες στη ζωή τους.  Στο πλαίσιο 
της συνεχούς αναβάθμισης των αναλυτικών προγραμμάτων, μελετά τις όποιες δυνατότητες και ανάγκες 
προκύπτουν και αποδεικνύει ότι διαθέτει τη θέληση και την αποφασιστικότητα για να συνεχίσει το έργο 
που σταθερά επιτελεί, με υπευθυνότητα και σωστό προγραμματισμό. 

4. Στο κείμενο της Εθνικής Στρατηγικής για την Καταπολέμηση της Σεξουαλικής Κακοποίησης και 
Εκμετάλλευσης Παιδιών και της Παιδικής Πορνογραφίας (2015), γίνεται ειδική αναφορά στη σεξουαλική 
διαπαιδαγώγηση παιδιών με ειδικές ανάγκες, καθώς και στην επιμόρφωση των εκπαιδευτικών που 
εργάζονται στα Ειδικά Σχολεία. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, η Διεύθυνση Δημοτικής Εκπαίδευσης, σε 
συνεργασία με το Παιδαγωγικό Ινστιτούτο, προχωρούν στη διεξαγωγή επιμορφωτικών συναντήσεων 
καθόλη τη διάρκεια της παρούσας σχολικής χρονιάς.  Η συγκεκριμένη επιμόρφωση στηρίζεται στο 
ευρωπαϊκό εκπαιδευτικό πρόγραμμα “Keep me Safe”.  Το περιεχόμενο του προγράμματος περιλαμβάνει 
ευαισθητοποίηση σε θέματα που αφορούν στη σεξουαλικότητα και εκπαίδευση σε βασικά θέματα 
προστασίας και πρόληψης της σεξουαλικής κακοποίησης και βίας.  Θα πραγματοποιηθούν τέσσερις 
επιμορφωτικές συναντήσεις, για κάθε ομάδα ειδικών εκπαιδευτικών και εκπαιδευτικών ψυχολόγων, ενώ 
προγραμματίζονται και τρεις ενημερωτικές συναντήσεις για τους γονείς.  Από τον Μάρτιο μέχρι τον Μάιο 
του 2020 θα γίνει εφαρμογή του προγράμματος από τους ειδικούς εκπαιδευτικούς και τον Ιούνιο του 2020 
θα πραγματοποιηθεί μία τελική συνάντηση για σκοπούς ανατροφοδότησης. 

5. Το Υ.Π.Π.Α.Ν. παραμένει στη διάθεση σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη στη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.717, ημερομηνίας 3 Ιουλίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην ερώτηση κατά πόσο το Υπουργείο Εσωτερικών θα υιοθετήσει την εισήγηση της 
Επιτρόπου Διοικήσεως και Προστασίας Ανθρώπινων Δικαιωμάτων και θα τροποποιήσει τις σχετικές νομοθεσίες 
ώστε εκτοπισμένο άτομο που σπουδάζει εξωτερικό να δικαιούται επίδομα ενοικίου και σας πληροφορώ τα 
ακόλουθα: 

2. Η Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης Εκτοπισθέντων (ΥΜΑΠΕ) εξετάζει αιτήσεις για παροχή 
επιδότησης ενοικίου, σύμφωνα με τον Περί Ενοικιοστασίου Νόμο και εφαρμόζοντας τους περί Παροχής 
Επιδομάτων σε Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμούς του 2008 και τους περί Ταμείου και Διαδικασίας 
Επιδότησης Ενοικίων Εκτοπισθέντων και Παθόντων Κανονισμούς του 1992 και τους τροποποιητικούς 
κανονισμούς του 1992 και του 2006. 

3. Σύμφωνα με τον ορισμό που δίδεται στο άρθρο 2 του υπό αναφορά Νόμου “‘Ενοικιαστής’ σημαίνει παν 
φυσικόν ή νομικόν πρόσωπον το οποίον συνήθως διαμένει ή έχει την έδραν αυτού εν Κύπρω και το 
οποίον είναι ενοικιαστής ακινήτου, εν σχέσει προς το οποίον υφίσταται ενοικίασις…”. 

4. Περαιτέρω, σύμφωνα με την ΚΔΠ 490/2011, ο Κανονισμός 2 των περί Παροχής Επιδομάτων σε 
Εκτοπισθέντες και Παθόντες Κανονισμών 2008 τροποποιήθηκε με την προσθήκη της ακόλουθης 
παραγράφου: 

 “Από την 1/1/2012, δικαιούχος παραχώρησης επιδόματος ενοικίου είναι και πρόσωπο που κατέχει 
πιστοποιητικό εκτοπισμένου δυνάμει καταγωγής, το οποίο εκδίδεται σύμφωνα με τους περί Αρχείου 
Πληθυσμού Νόμους 2002-2011, νοουμένου ότι το πρόσωπο αυτό φοιτά σε αναγνωρισμένη από το 
Υπουργείο Παιδείας και Πολιτισμού σχολή τριτοβάθμιας εκπαίδευσης στην Κύπρο και ενοικιάζει 
κατοικία σε άλλη περιοχή της μόνιμης διαμονής του”. 

5. Σημειώνεται ακόμα ότι η τυχόν συμπερίληψη και των φοιτητών εξωτερικού στο Σχέδιο αυτό παρουσιάζει 
πολλαπλά πρακτικά προβλήματα αφού η ΥΜΑΠΕ δεν έχει τη δυνατότητα επαρκούς ελέγχου για το ενοίκιο 
που πληρώνουν οι φοιτητές που σπουδάζουν στο εξωτερικό. 

6. Παρά τούτο, το Υπουργείο Εσωτερικών σε συνεργασία με την Υπηρεσία Μέριμνας και Αποκατάστασης 
Εκτοπισθέντων επανεξετάζουν το όλο θέμα και θα παρθούν σχετικές αποφάσεις όταν διερευνηθούν όλες 
οι πτυχές του όλου θέματος, το αργότερο μέχρι το τέλος του χρόνου. 

7. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε πρόσθετες πληροφορίες κρίνετε αναγκαίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.03.742, ημερομηνίας 15 Ιουλίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 Σημείωση:  Η απάντηση της υπουργού είναι εμπιστευτική. 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.006, ημερομηνίας 8 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη  

«Διευκόλυνση πρόσβασης για άτομα με αναπηρίες στο Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη Λάρνακας 

 Αναφέρομαι στην επιστολή σας με αρ. φακ. ερ.23.06.011.04.006 και ημερομηνία 19 Αυγούστου 2019 σε 
σχέση με το πιο πάνω θέμα και σας πληροφορώ ότι, για περαιτέρω διευκόλυνση των πολιτών και παρ’ όλο που 
το υποστατικό που στεγάζει το Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη Λάρνακας πληροί τις πρόνοιες της σχετικής 
νομοθεσίας και διαθέτει ράμπα, θα προωθηθεί αμέσως η αδειοδότηση και κατασκευή και δεύτερης ράμπας, με 
ανάληψη του κόστους από τη Δημοκρατία. 

 Παραμένω στη διάθεσή σας για τυχόν περαιτέρω πληροφορίες.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.014, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Στο παρόν στάδιο, οι πολίτες μπορούν να υποβάλλουν τα σχόλια/παράπονα/εισηγήσεις τους για το ΓεΣΥ, 
στο Κέντρο Εξυπηρέτησης του ΓεΣΥ, ως ακολούθως: 

1. Μέσω δωρεάν τηλεφωνικής κλήσης στο 17000 για κλήσεις από Κύπρο και στο +35722017000 για κλήσεις 
από το εξωτερικό. 
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2. Μέσω ηλεκτρονικού ταχυδρομείου στο info@gesy.org.cy. 

3. Μέσω της ιστοσελίδας του ΓεΣΥ www.gesy.org.cy. 

4. Μέσω των διαδικτυακών Πυλών Παροχέων και Δικαιούχων. 

5. Μέσω του Επιτρόπου Εποπτείας στο τηλέφωνο 22748300, στο τηλεομοιότυπο 22748330, στο 
ηλεκτρονικό ταχυδρομείο commissioner@casgesy.gov.cy και μέσω της ιστοσελίδας www.cas-
commissioner-gesy.gov.cy.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.015, ημερομηνίας 12 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, επιθυμώ να σας ενημερώσω για τα κάτωθι: 

 Το Υπουργείο Υγείας έχει θεσμοθετήσει συναντήσεις με τους εμπλεκόμενους φορείς χρήστες του 
συστήματος, ως ακολούθως:  έναν εκπρόσωπο από τους Προσωπικούς Ιατρούς ενηλίκων, έναν εκπρόσωπο 
από τους Προσωπικούς Ιατρούς για παιδιά, έναν εκπρόσωπο ακτινοδιαγνωστικών, έναν εκπρόσωπο από τον 
Παγκύπριο Φαρμακευτικό Σύλλογο, έναν εκπρόσωπο από τα κλινικά εργαστήρια και έναν εκπρόσωπο από τους 
ασθενείς. 

 Κατά τις συναντήσεις καταγράφονται τα προβλήματα και εισηγήσεις για βελτίωση του συστήματος και σε 
συνεννόηση με τον Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) ιεραρχούνται και δρομολογούνται.  Ο μόνος 
διορισμένος Σύμβουλος του Υπουργού για θέματα ΓεΣΥ, είναι ο Δρ. Ποταμίτης, ο οποίος είχε υποδειχθεί από 
τον Οργανισμό για θέματα εξωνοσοκομειακής και πιο συγκεκριμένα για την αναθεώρηση των ιατρικών πράξεων 
(CPTs). 

 Ο Οργανισμός Ασφάλισης Υγείας (ΟΑΥ) δε, έχει στη διάθεση του συμβούλους σε διάφορα επίπεδα ώστε 
να παρέχονται εκείνες οι εισηγήσεις για καλύτερη προώθηση και εφαρμογή του ΓεΣΥ.  Συγκεκριμένα, ο ΟΑΥ έχει 
διορίσει Επιστημονική Συμβουλευτική Επιτροπή στην οποία συμμετέχουν ακαδημαϊκοί εγνωσμένου κύρους.  Η 
Επιτροπή αυτή παρέχει συμβουλές και εισηγήσεις στο Διοικητικό Συμβούλιο του Οργανισμού σε σωρεία θεμάτων 
όπως την εισαγωγή κατευθυντήριων οδηγιών κ.ά. 

 Πέραν της πιο πάνω επιτροπής, ο Οργανισμός έχει ξεκινήσει τη σύσταση επιτροπών εμπειρογνωμόνων 
ιατρών για κάθε ειδικότητα.  Οι επιτροπές αυτές παρέχουν συμβουλές για εισαγωγή κανόνων και πρωτοκόλλων 
στο σύστημα, αλλά και βοηθούν στη διερεύνηση συγκεκριμένων απαιτήσεων για αποζημίωση που υποβάλλουν 
οι παροχείς. 

 Τέλος, όπως προνοείται και από τη σχετική σύμβαση του ΟΑΥ, μέρος της διαδικασίας επιδίκασης 
απαιτήσεων έχει αναλάβει ο Ανάδοχος με σχετική εμπειρία στον τομέα.  Το τμήμα διαχείρισης απαιτήσεων του 
αναδόχου, υποστηρίζεται και από άτομα με γνώσεις στην παροχή υπηρεσιών υγείας ώστε η επιδίκαση να γίνεται 
με τον πιο αποτελεσματικό τρόπο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.018, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Διαμαρτυρίες κατοίκων της κοινότητας Μάμμαρι για ανίχνευση αρσενικού στο νερό υδατοπρομήθειας της 
κοινότητας 

 Αναφέρομαι στο πιο πάνω θέμα και επιθυμώ να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα, τα οποία προέκυψαν 
μετά από πληροφόρηση που είχαμε από την Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας: 

2. Η κοινότητα Μάμμαρι υδροδοτείται σήμερα μέσω αγωγού με πόσιμο νερό από την υδατοπρομήθεια του 
Συμβουλίου Υδατοπρομήθειας Λευκωσίας (ΣΥΛ) στην Έγκωμη, το οποίο παρέχεται από το Τμήμα 
Αναπτύξεως Υδάτων. 

3. Το νερό που παρέχεται, διοχετεύεται σε υδαταποθήκη στην κοινότητα.  Στην υδαταποθήκη διοχετεύεται 
και νερό από γεώτρηση, το οποίο όμως φιλτράρεται μέσω μονάδας αφαίρεσης του αρσενικού που έχει 
εγκατασταθεί το 2010. 

4. Το Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων διενεργεί συχνούς ελέγχους για να διασφαλίσει ότι το νερό που 
διοχετεύεται στην υδαταποθήκη με την πρόσμιξη του νερού από την υδατοδεξαμενή του ΣΥΛ και το 
επεξεργασμένο/φιλτραρισμένο νερό της γεώτρησης είναι κατάλληλο για ανθρώπινη κατανάλωση. 

5. Περαιτέρω γίνεται και έλεγχος από τις Υγειονομικές Υπηρεσίες του Τμήματος Ιατρικών Υπηρεσιών και 
Υπηρεσιών Δημόσιας Υγείας, ώστε να διασφαλίζεται ότι το νερό εντός του υδρευτικού δικτύου είναι στα 
πλαίσια των αποδεκτών ορίων για ανθρώπινη κατανάλωση.  Περισσότερες πληροφορίες για την ποιότητα 
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του νερού που παρέχεται από την κοινοτική υδατοπρομήθεια Μάμμαρι θα σας δοθούν από το Υπουργείο 
Υγείας, λόγω αρμοδιότητας, στο οποίο επίσης αποστείλατε την υπό αναφορά Ερώτηση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.021, ημερομηνίας 21ης Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σε απάντηση της πιο πάνω ερώτησης σας πληροφορώ ότι τα σχετικά θέματα ρυθμίζονται από το Μέρος 
8, Τμήμα II, Παράρτημα Β, της Συνθήκης Εγκαθίδρυσης της Κυπριακής Δημοκρατίας. Συγκεκριμένα οι 
Επισταθμίες Επισκοπής προμηθεύονται νερό από τον αγωγό της Κισσούσας, ο οποίος υδροδοτεί επίσης το 
χωριό Ακρωτήρι, Μοναστήρια της περιοχής, κυβερνητικά περιβαλλοντικά κέντρα Ακρωτηρίου και Ιεράς 
Μητρόπολης Λεμεσού, καθώς και σειρά από σημεία ύδρευσης ζώων στην ευρύτερη περιοχή. Ο εν λόγω αγωγός 
είναι καταγραμμένος στα “sites and installations” Συνημμένου V, Χάρτης 3 της Συνθήκης, για τον οποίο οι 
Βρετανικές Αρχές διατηρούν τα δικαιώματα που καταγράφονται στην παράγραφο 6 του συνημμένου. 

 Σημειώνεται ότι μία φορά ετησίως, για σκοπούς ενημέρωσης και τήρησης δεδομένων, οι ΒΒ αποστέλλουν 
στο Τμήμα Αναπτύξεως Υδάτων της ΚΔ, στοιχεία για τις ποσότητες νερού που καταναλώθηκαν το έτος που 
πέρασε.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.025, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας παραθέτω σχετική επιστολή του Κυπριακού Συμβουλίου 
Αναγνώρισης Τίτλων Σπουδών (ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ.). 

 “Το Συμβούλιο έλαβε γνώση επιστολής της Βουλής των Αντιπροσώπων η οποία διαβιβάστηκε στο 
ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. και επιθυμεί όπως σας πληροφορήσει τα ακόλουθα: 

 Το ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. είναι το αρμόδιο σώμα της Κυπριακής Δημοκρατίας για την ακαδημαϊκή αναγνώριση 
τίτλων σπουδών, οι οποίοι χορηγούνται από αναγνωρισμένα εκπαιδευτικά ιδρύματα ανώτερης ή ανώτατης 
εκπαίδευσης από τους αρμόδιους φορείς στις οποίες λειτουργούν ή από αξιολογημένα-πιστοποιημένα 
προγράμματα σπουδών από τους αρμόδιους φορείς των χωρών στις οποίες προσφέρονται. 

 Στο ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. δεν έχει υποβληθεί μέχρι σήμερα αίτηση για αναγνώριση τίτλου σπουδών που αφορά 
στην ειδικότητα του κοινοτικού νοσηλευτή.  Συνεπώς, το ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. δεν έχει εξετάσει τέτοιο αίτημα και δεν έχει 
αναγνωρίσει πτυχίο κοινοτικής νοσηλευτικής ως πτυχίο επισκέπτη υγείας. 

 Επιπλέον, επισημαίνεται ότι τα θέματα που εγείρονται στην τελευταία παράγραφο της ερώτησης του κ. 
Περδίκη και τα οποία αφορούν σε επαγγελματική αναγνώριση των κοινοτικών νοσηλευτών, καθώς και στα μέτρα 
που λαμβάνονται για ανάπτυξη της κοινοτικής νοσηλευτικής δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του ΚΥ.Σ.Α.Τ.Σ. 

 Παραμένουμε στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινίσεις.” 

 Επιπρόσθετα, πληροφορείστε ότι τα θέματα που θίγονται στην τελευταία παράγραφο της ερώτησης του 
κ. Περδίκη, αναφορικά με την επαγγελματική αναγνώριση των κοινοτικών νοσηλευτών και μέτρα που 
λαμβάνονται για την ανάπτυξη της κοινοτικής νοσηλευτικής στην Κύπρο, δεν εμπίπτουν στις αρμοδιότητες του 
Υπουργείου Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και Νεολαίας. 

 Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.026, ημερομηνίας 22 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σε απάντηση της πιο πάνω ερώτησης σας πληροφορώ ότι οι Βρετανικές Βάσεις θεσπίζουν τις δικές τους 
νομοθεσίες για εφαρμογή στο έδαφος των Βρετανικών Βάσεων (γνωστές ως Διατάγματα/Ordinances), οι οποίες, 
ωστόσο, σύμφωνα με την Παράγραφο 3(2) του Παραρτήματος “Ο” της Συνθήκης περί την Εγκαθίδρυση της 
Κυπριακής Δημοκρατίας πρέπει να αντικατοπτρίζουν, στο μέτρο του δυνατού, τις αντίστοιχες νομοθεσίες της 
Κυπριακής Δημοκρατίας.  Ως εκ τούτου, στις περιοχές λουομένων που εμπίπτουν εντός των περιοχών των 
Βρετανικών Βάσεων δεν εφαρμόζεται ο περί Παραλιών Νόμος της Κυπριακής Δημοκρατίας, αλλά η 
νομοθεσία/διάταγμα των Βάσεων με τίτλο  “Seashore Protection Ordinance 2013”, η οποία είναι αναρτημένη και 
στην ιστοσελίδα τους. 

 Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης σας, σημειώνεται ότι δεν υπάρχουν πρόνοιες σε κατά 
καιρούς μνημόνια που υπέγραψε η Κυπριακή Δημοκρατία με την κυβέρνηση της Βρετανίας, οι οποίες να 
αφορούν την εφαρμογή του περί Παραλιών νόμου της ΚΔ σε περιοχές των Βάσεων.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019 του Υφυπουργού Τουρισμού κ. Σάββα Περδίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.030, ημερομηνίας 30 Αυγούστου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφορικά με το κατά πόσο το Υφυπουργείο Τουρισμού προτίθεται να συντηρήσει τους 
εγκαταλειμμένους παλιούς φάρους και τον παλιό χειροκίνητο γερανό που ευρίσκονται στην Μαρίνα Λάρνακας 
σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Το Υφυπουργείο Τουρισμού έχει ήδη αποστείλει επιστολή στο Τμήμα Αρχαιοτήτων, ως το αρμόδιο Τμήμα, 
με την οποία ζητά την καθοδήγησή του για τα πιο κάτω: 

 (α) κατά πόσο τα εν λόγω αντικείμενα έχουν οποιαδήποτε αρχαιολογική αξία και 

 (β) εάν το Τμήμα Αρχαιοτήτων θα μπορούσε να αναλάβει τη συντήρησή τους. 

3. Ανάλογα με την απάντηση του Τμήματος Αρχαιοτήτων, το Υφυπουργείο Τουρισμού θα καθορίσει τις 
επόμενες ενέργειές του για το θέμα, με βάση και το διαθέσιμο νομικό πλαίσιο που αφορά τη διαχείριση 
αγαθών που βρίσκονται στην ιδιοκτησία του Κράτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Άμυνας κ. Σάββα Αγγελίδη στην ερώτηση 
με αρ. 23.06.011.04.032, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας 

Αμμοχώστου κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση, αναφορικά με τη θέσπιση κινήτρων για το προσωπικό της Εθνικής 
Φρουράς για εθελοντική αιμοδοσία να θέσω υπόψη σας τα ακόλουθα: 

α. Σύμφωνα με εσωτερική πάγια διαταγή του ΓΕΕΦ, στους εθελοντές αιμοδότες απονέμονται τα πιο κάτω: 

 (i) Δίπλωμα ευγνωμοσύνης  

 (ii) Διαμνημόνευση 

 (iii) Τιμητική άδεια 

β. Η Εθνική Φρουρά καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους διενεργεί εθελοντικές αιμοδοσίες σε όλα τα στρατόπεδά 
της, βάσει προγράμματος, ανά τετράμηνο για κάθε στρατόπεδο. 

γ. Ο αριθμός αιμοδοτών μέχρι σήμερα, για το έτος 2019, έχει ανέλθει στους 1870. 

2. Δεν κρίνεται επί του παρόντος σκόπιμο να μελετηθούν πρόσθετα κίνητρα.  Η συνεργασία που υπάρχει με 
το Υπουργείο Υγείας και αρμόδιες αρχές και φορείς είναι εξαίρετη. 

3. Είμαι στη διάθεσή σας για τυχόν διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 20 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας κ. 
Γιώργου Λακκοτρύπη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.033, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

«Σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα σε ότι αφορά τα 
συγκεκριμένα ερωτήματα που παρατίθενται σ' αυτή: 

1. Έγιναν απαλλοτριώσεις περιουσιών στην περιοχή που προβλέπεται να γίνει η δημιουργία του 
κέντρου, ποιο το κόστος μέχρι στιγμής και τι περιλαμβάνει; 

- Η πρώτη απαλλοτρίωση για τη δημιουργία του Ενεργειακού Κέντρου στο Βασιλικό έγινε το 2003 και 
περιλάμβανε έκταση γης 430 δεκαριών που καταλάμβαναν οι εγκαταστάσεις της εταιρείας «Ελληνικές 
Χημικές Βιομηχανίες Λτδ» με συνολικό κόστος απαλλοτρίωσης της τάξης των €2.2 εκ. περίπου. Το 
σχετικό Διάταγμα Απαλλοτρίωσης με αρ. 620 δημοσιεύτηκε στην επίσημη Εφημερίδα ημερομηνίας 
4/7/2003. 

- Με την εκπόνηση του πρώτου Βασικού Σχεδιασμού του Κέντρου καταγράφηκε η ανάγκη για επέκταση 
του Ενεργειακού Κέντρου. Ως εκ τούτου απαλλοτριώθηκε επιπρόσθετη έκταση γης με το Διάταγμα 
Απαλλοτρίωσης με αρ. 340 ημερομηνίας 23/04/2009 και με συνολικό κόστος απαλλοτρίωσης ύψους 
€30 εκ. περίπου. 

- Η ολοκλήρωση του προκαταρκτικού σχεδιασμού του προτεινόμενου Σταθμού Υγροποίησης στο 
Βασιλικό και του Ρυθμιστικού Σχεδίου Ανάπτυξης της Περιοχής Βασιλικού που ετοίμασαν οι Σύμβουλοι 
του Υπουργείου Ενέργειας, Εμπορίου και Βιομηχανίας, κατέδειξαν ότι μέρος της περιοχής που 
απαλλοτριώθηκε το 2009 δεν ήταν αναγκαία για τους σχεδιασμούς του Κράτους.  Ως εκ τούτου, στις 
27/01/2017 και 02/06/2017 δημοσιεύθηκε η ανάκληση μέρους της απαλλοτρίωσης της περιοχής αυτής. 

- Σύμφωνα με το Ρυθμιστικό Σχέδιο Ανάπτυξης η περιοχή Βασιλικού, με μια επέκταση της Βιομηχανικής 
Ζώνης θα μπορούσε να φιλοξενήσει τον Σταθμό Υγροποίησης Φυσικού Αερίου και τις εγκαταστάσεις 
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πετρελαιοειδών και υγραερίου που βρίσκονται στη Λάρνακα, το Τερματικό Αποθήκευσης 
Πετρελαιοειδών του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών, καθώς και 
άλλες εγκαταστάσεις. Ως εκ τούτου, με τα Διατάγματα με αρ. 433 ημερ. 26/06/2015 και 439 ημερ. 
17/08/2018 απαλλοτριώθηκε γη για την δημιουργία της Ενεργειακής και Βιομηχανικής Περιοχής 
Βασιλικού, συνολικής έκτασης 1.508 δεκαριών περίπου και εκτιμώμενο κόστος απαλλοτρίωσης ύψους 
€53 εκ. περίπου. 

2. Πως η Κυβέρνηση χειρίστηκε τους κατοίκους στο χωριό Μαρί και ποιο το μέλλον τους ενόψει των 
ενεργειακών σχεδιασμών; 

Το συγκεκριμένο ερώτημα εμπίπτει στις αρμοδιότητες του Υπουργείου Εσωτερικών. Αντίγραφο της 
επιστολής σας έχει σταλεί στον Γενικό Διευθυντή του Υπουργείου Εσωτερικών με την παράκληση να 
δώσει απάντηση στο συγκεκριμένο ερώτημα λόγω αρμοδιότητας. 

3. Υπάρχουν πλάνα / φάσεις / οδικός χάρτης / προϋποθέσεις υλοποίησης των σχεδιασμών του 
ενεργειακού Κέντρου; 

- Οι σχεδιασμοί του κράτους που αφορούν το Ενεργειακό Κέντρο στην περιοχή του Βασιλικού 
βρίσκονται σε εξέλιξη, ακολουθώντας τις εισηγήσεις του Χωροταξικού Σχεδίου Ανάπτυξης της 
περιοχής Βασιλικού και των όρων που περιλαμβάνονται στην Περιβαλλοντική Γνωμάτευση για τη 
Στρατηγική Μελέτη Περιβαλλοντικών Επιπτώσεων (ΣΜΠΕ), η οποία εκδόθηκε τον Ιανουάριο του 2017. 

- Παράλληλα, λόγω των σχεδιασμών του κράτους για αναβάθμιση/επέκταση του Λιμανιού Βασιλικού και 
της μη συμπερίληψης του έργου και των χρήσεων που θα γίνονται σε αυτό, στο υφιστάμενο 
Χωροταξικό Σχέδιο Ανάπτυξης της περιοχής Βασιλικού, κρίθηκε αναγκαία η Αναθεώρηση του 
Χωροταξικού Σχεδίου Ανάπτυξης της περιοχής Βασιλικού και της σχετικής ΣΜΠΕ. Η αναθεώρηση των 
πιο πάνω μελετών, έχει ανατεθεί μετά από διαγωνισμό σε εξειδικευμένους συμβούλους. Στο 
αναθεωρημένο Χωροταξικό Σχέδιο Ανάπτυξης θα συμπεριληφθούν τα έργα και οι 
χρήσεις/δραστηριότητες που προγραμματίζονται να υλοποιηθούν στην περιοχή του Βασιλικού και τα 
οποία δεν έχουν ληφθεί υπόψη στο υφιστάμενο Χωροταξικό Σχέδιο Ανάπτυξης ή υπάρχουν αλλαγές 
στον σχεδιασμό/χωροθέτηση τους. Ο στόχος του Χωροταξικού Σχεδίου Ανάπτυξης είναι να προσφέρει 
μια ολοκληρωμένη εικόνα της περιοχής και να εξετάσει κατά πόσον τα προτεινόμενα μελλοντικά έργα 
και η γενικότερη ανάπτυξη της περιοχής για τα επόμενα χρόνια θα είναι συμβατές με τις υφιστάμενες 
εγκαταστάσεις, λαμβάνοντας υπόψη τους κίνδυνους, την ασφάλεια, το περιβάλλον και την κοινωνική 
διάσταση. 

- Ειδικά για το θέμα της μετακίνησης των εταιρειών πετρελαιοειδών και υγραερίου από το παραλιακό 
μέτωπο της Λάρνακας στην Ενεργειακή και Βιομηχανική Περιοχή Βασιλικού, το Υπουργείο Ενέργειας, 
Εμπορίου και Βιομηχανίας ως συντονιστής εργάζεται εντατικά σε συνεργασία με τις άλλες 
εμπλεκόμενες κυβερνητικές υπηρεσίες, ώστε να υλοποιηθούν οι δράσεις και τα έργα που έχουν 
καταγραφεί στο Μνημόνιο Συνεργασίας και Συναντίληψης που υπογράφηκε με τις εταιρείες 
πετρελαιοειδών και υγραερίου το 2018. Στο Μνημόνιο καθορίζονται, μεταξύ άλλων, τα 
χρονοδιαγράμματα της μετακίνησης των εγκαταστάσεων αποθήκευσης υγρών καυσίμων, η οποία θα 
πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι τον Δεκέμβριο του 2019, καθώς και των εγκαταστάσεων αποθήκευσης 
υγραερίου και ασφάλτου, η οποία θα πρέπει να ολοκληρωθεί μέχρι τον Δεκέμβριο του 2020. Η 
παρακολούθηση των χρονοδιαγραμμάτων γίνεται από την Καθοδηγητική Επιτροπή και την Υπουργική 
Επιτροπή που συστάθηκαν, οι οποίες συνεδριάζουν σε τακτά χρονικά διαστήματα με στόχο την 
επίλυση τυχόν προβλημάτων/δυσκολιών που προκύπτουν.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εξωτερικών κ. Νίκου Χριστοδουλίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.034, ημερομηνίας 3 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση, σχετικά με την αξιοποίηση του οικοπέδου στην Καμπέρα και σας 
πληροφορώ για τα πιο κάτω: 

2. Το Υπουργείο Εξωτερικών υπέβαλε στις 23.05.2019 στη Γενική Διεύθυνση Συντονισμού και Ανάπτυξης 
“Σημείωμα Έργου” (PCN) σχετικά με την Ανέγερση Πρεσβευτικής Κατοικίας στην Καμπέρα το οποίο 
ετοιμάστηκε με τη συμβολή του Τμήματος Δημοσίων Έργων. 

3. Η αρμόδια υπηρεσία απάντησε ότι το έργο πληροί όλα τα βασικά κριτήρια προεπιλογής σε σχέση με την 
κατ’ αρχήν βιωσιμότητά του και απέστειλε το θέμα στη Διεύθυνση Προϋπολογισμού του Υπουργείου 
Οικονομικών προκειμένου να εξεταστεί εάν είναι οικονομικά προσιτό. 

4. Κατά τη διάρκεια συνάντησης που πραγματοποιήθηκε στο Υπουργείο Οικονομικών την 01.07.2019 για 
συζήτηση του προϋπολογισμού του Υπουργείου Εξωτερικών (πλαίσιο συμφιλίωσης 2020-22), 
συμφωνήθηκε η συμπερίληψη του εκτιμώμενου ποσού στον προϋπολογισμό του Υπουργείου, εκκρεμεί 
ωστόσο η ψήφιση του από τη Βουλή. 
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5. Υπενθυμίζεται ότι, το έργο θα διεξαχθεί σε δύο φάσεις:  στην ετοιμασία των μελετών και στην κατασκευή.  
Το συνολικό κόστος υπολογίστηκε στα €2.100.000 και αναλύεται ως ακολούθως: 

 Έτος 1: €120.000 (μελέτες) 

 Έτος 2: €1.300.000 (έγγραφα διαγωνισμού και κατασκευή)  

 Έτος 3: €680.000 (κατασκευή και επίβλεψη). 

6. Δεδομένου ότι, το Υπουργείο Εξωτερικών διαθέτει στον προϋπολογισμό του για το έτος 2019 τις 
απαραίτητες πιστώσεις για την ετοιμασία των μελετών, απεστάλη στις 16.07.2019 προς το Υπουργείο 
Μεταφορών Επικοινωνιών και Έργων επιστολή με την παράκληση όπως προβεί αρμοδίως το 
συντομότερο στις δέουσες ενέργειες για έναρξη του έργου. 

7. Ως εκ των πιο πάνω, το Υπουργείο Εξωτερικών αναμένει την εκπόνηση του έργου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 11 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.046, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι, όπως μας έχει πληροφορήσει ο Γενικός 
Διευθυντής του ΡΙΚ, το Ραδιοφωνικό Ίδρυμα Κύπρου διεκδικεί την μετάδοση μεγάλων αθλητικών διοργανώσεων, 
στο πλαίσιο πάντα των δυνατοτήτων του, όπως παρέχονται από τον ετήσιο προϋπολογισμό. 

2. Όπως σημειώνει ο Γενικός Διευθυντής στην επιστολή του, μεγάλες διοργανώσεις όπως το Μουντιάλ, Euro 
και οι Ολυμπιακοί Αγώνες θα προβληθούν από τις συχνότητες του ΡΙΚ, ωστόσο υπάρχουν και άλλες 
διοργανώσεις που έχουν τύχει διεκδίκησης από ιδιώτες με ποσά τα οποία το ΡΙΚ δεν μπορεί να ανταγωνιστεί. 

3. Σημειώνεται περαιτέρω ότι το ΡΙΚ θα συνεχίσει να διεκδικεί διοργανώσεις στο πλαίσιο του εφικτού, με 
γνώμονα να παρέχει ανοικτή πρόσβαση στο φίλαθλο κοινό της Κύπρου. 

4. Είμαστε στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε περαιτέρω πληροφορίες ή/και διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων κ. Ζέτας Αιμιλιανίδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.048, ημερομηνίας 9 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Σύμφωνα με τις πρόνοιες των περί Ενημέρωσης του Εργοδοτούμενου από τον Εργοδότη για τους Όρους 
που διέπουν τη Σύμβαση ή τη Σχέση Εργασίας Νόμων του 2000-2007, κάθε εργοδότης υποχρεούται να 
γνωστοποιεί στον κάθε εργοδοτούμενό του τους ουσιώδεις όρους της σύμβασης ή σχέσης εργασίας.  Η 
ενημέρωση για τους όρους της σύμβασης ή σχέσης εργασίας πρέπει να γίνεται γραπτώς και 
συγκεκριμένα, είτε με γραπτή σύμβαση εργασίας ή επιστολή πρόσληψης ή άλλο έγγραφο, υπογραμμένο 
από τον εργοδότη. 

3. Όσον αφορά στα εργασιακά δικαιώματα των εργοδοτουμένων, όπως είναι το εβδομαδιαίο ωράριο 
απασχόλησης και το μήκος της εργάσιμης εβδομάδας, σημειώνεται ότι τα ζητήματα αυτά ρυθμίζονται στο 
πλαίσιο νομοθεσιών όπως οι περί της Οργάνωσης του Χρόνου Εργασίας Νόμοι του 2002-2007 ή οι περί 
της Ρύθμισης της Λειτουργίας Καταστημάτων και των Όρων Απασχόλησης των Υπαλλήλων τους Νόμοι 
τους 2006-2015, για τις περιπτώσεις των εργαζομένων που απασχολούνται στο λιανικό εμπόριο. 

4. Αξίζει να σημειωθεί ότι το Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων, του Υπουργείου Εργασίας, Πρόνοιας και 
Κοινωνικών Ασφαλίσεων, υλοποιεί συγκεκριμένες δράσεις για την εφαρμογή της κείμενης νομοθεσίας.  
Για το σκοπό αυτό, πραγματοποιούνται έλεγχοι σε διάφορους κλάδους οικονομικής δραστηριότητας.  
Ενδεικτικά αναφέρεται ότι κατά το έτος 2018 πραγματοποιήθηκαν, σε επιτόπιους ελέγχους, 3205 
επιθεωρήσεις, ενώ, παράλληλα, εξετάστηκαν 2190 ανώνυμα και επώνυμα παράπονα που υποβλήθηκαν 
στο Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων. 

5. Επιπρόσθετα, αναφέρεται ότι στο Τμήμα Εργασιακών Σχέσεων λειτουργεί γραμμή εξυπηρέτησης του 
κοινού και κατά το έτος 2018 απαντήθηκαν 62711 τηλεφωνικές κλήσεις, οι οποίες αφορούσαν σε θέματα 
εργασιακής φύσεως, όπως θέματα που άπτονται της γραπτής ενημέρωσης των εργαζομένων για τους 
βασικούς όρους απασχόλησής τους ή/και του ωραρίου τους. 

6. Τέλος, σημειώνεται ότι το Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων όχι μόνο συστήνει 
την εφαρμογή των προνοιών της εργατικής νομοθεσίας αλλά διαθέτει και μηχανισμούς πάταξης των 
παραβατών.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.052, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Μεταφορών, Επικοινωνιών και 
Έργων δεν είχε καμία ανάμειξη στο έργο της Πλατείας Ελευθερίας καθώς το εν λόγω έργο δεν εμπίπτει στην 
δικαιοδοσία του. 

 Παρακαλώ σημειώστε ότι το έργο της Πλατείας Ελευθερίας βρίσκεται υπό την επίβλεψη των Τεχνικών 
Υπηρεσιών του Δήμου Λευκωσίας.  Ωστόσο, το Τμήμα Δημοσίων Έργων του Υπουργείου μου βρίσκεται πάντοτε 
στην διάθεση του Δήμου για την παροχή της τεχνογνωσίας του, όταν και εφόσον του ζητηθεί.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υφυπουργού Τουρισμού κ. Σάββα Περδίου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.053, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

2. Όπως έχουμε ενημερωθεί, πρόκειται για έργο που εφαρμόζεται πιλοτικά από το Τμήμα Περιβάλλοντος 
του Υπουργείου Γεωργίας, Αγροτικής Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, σε συνεργασία με τους Δήμους 
Λάρνακας, Παραλιμνίου και Αγίας Νάπας. 

3. Αντιλαμβανόμαστε ότι το πρόγραμμα συγχρηματοδοτείται από το Ευρωπαϊκό Ταμείο Συνοχής και έχει ως 
στόχο τη μείωση και αξιοποίηση των οργανικών αποβλήτων ξενοδοχείων, εστιατορίων και άλλων χώρων 
μαζικής εστίασης. 

4. Περαιτέρω, έχουμε πληροφορηθεί ότι θα σας αποσταλεί πληρέστερη ενημέρωση από το Τμήμα 
Περιβάλλοντος.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.060, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην ερώτηση με ημερομηνία 12 Σεπτεμβρίου 2019, σχετικά με την προστασία των 
εναπομείναντων κυπαρισσιών στη Λεωφόρο Λάρνακας και την υλοποίηση της τοπιοτέχνησης του έργου της 
κατασκευής της Λεωφόρου Αγλαντζιάς και μέρους των Λεωφόρων Λάρνακος και Αμμοχώστου στην Αγλαντζιά 
(Αρ. Προκήρυξης PS/C/585), και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τα οποία έχω ενημερωθεί από τον Διευθυντή 
του Τμήματος Δημοσίων Έργων: 

2. Το Τμήμα Δημοσίων Έργων έχει ήδη απαντήσει στις 30/11/2018 στην επιστολή των Περιβαλλοντικών 
Οργανώσεων “Περιβαλλοντικές Γέφυρες”, “Φιλοδασικός Σύνδεσμος Αγλαντζιάς”, “Φίλοι της Γης Κύπρου”, 
ημερομηνίας 3 Οκτωβρίου, 2018. Αντίγραφο της σχετικής επιστολής επισυνάπτεται για εύκολη αναφορά 
στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Α. 

3. Για να προστατευθούν τα εναπομείναντα κυπαρίσσια στη Λεωφόρο Λάρνακος κατά την εκτέλεση των 
εργασιών, ο Μηχανικός του έργου εξέδωσε οδηγία προς τον Εργολάβο για να εγκαταστήσει προσωρινά 
λάστιχα άρδευσης και να ποτίζει με υδροφόρα του εργοταξίου τα δέντρα. Η συγκεκριμένη οδηγία 
επισυνάπτεται στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Β.  Η οδηγία εφαρμόσθηκε καθ’ όλη τη διάρκεια, μέχρι και τη 
συμπλήρωση του έργου.  Σημειώνεται ότι αυτή τη στιγμή τα αιωνόβια κυπαρίσσια ποτίζονται αυτόματα 
από το σύστημα άρδευσης που έχει εγκατασταθεί στα πλαίσια υλοποίησης του έργου της τοπιοτέχνησης. 

4. Το έργο της τοπιοτέχνησης και εγκατάστασης αυτόματου συστήματος άρδευσης με τη χρήση 
ανακυκλωμένου νερού στις Λεωφόρους Αγλαντζιάς, Λάρνακος και Αμμοχώστου ύψους €209.686,00 
άρχισε στις 11 Οκτωβρίου 2018, και συμπληρώθηκε στις 12 Απριλίου 2019.  Στα πλαίσια του έργου αυτού 
φυτεύτηκαν 223 δέντρα, 5961 θάμνοι και 1150 m2 έτοιμο γρασίδι.  Σχετικές φωτογραφίες επισυνάπτονται 
στο ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ Γ.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.064, ημερομηνίας 12 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λεμεσού κ. Μαρίνου Σιζόπουλου 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επισυνάπτω Κατάλογο των Δεσμεύσεων που ανέλαβε η 
Κυπριακή Δημοκρατία τον Ιούνιο του 2018 σύμφωνα με την απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ημερομηνίας 
19 Ιουνίου 2018, για έγκριση της κρατικής ενίσχυσης για τη χρηματοδότηση της ομαλής εξόδου από την αγορά 
της πρώην Συνεργατικής Κυπριακής Τράπεζας, ως συμβατή με τους κανόνες της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για 
τις κρατικές ενισχύσεις.» 
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Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 14 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.066, ημερομηνίας 16 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ιερά Μονή Αγίου Σάββα της Κάρονος, στην Τραχυπέδουλα 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

(α)  Η Ιερά Μονή Αγίου Σάββα της Κάρονος στην Τραχυπέδουλα της Πάφου, είναι κηρυγμένη στο σύνολο της, 
ως Αρχαίο Μνημείο Β΄ Πίνακα, ενώ βρίσκεται στο τελικό στάδιο και η απαλλοτρίωση, ώστε στη συνέχεια 
να προχωρήσει και η κήρυξη των κελλιών της Μονής, ως Αρχαίο Μνημείο Α΄ Πίνακα, για να νομιμοποιείται 
το Τμήμα Αρχαιοτήτων να εκτελέσει στη Μονή έργα συνολικής αποκατάστασης (καθολικό και κελλιά). 

(β)  Η διαδικασία απαλλοτρίωσης των κελλιών ενεργοποιήθηκε, λόγω του ότι το καθεστώς ιδιοκτησίας τους, 
κατά την Τουρκοκρατία, όπως εικάζεται, μετά την εγκατάλειψη της Μονής από τους μοναχούς του 
Παναγίου Τάφου, μεταβιβάστηκε σε ιδιώτες, πιθανότατα λόγω χρησικτησίας, αφού για πολλά χρόνια 
χρησιμοποιούνταν από τους αγρότες της περιοχής. 

(γ)  Το Τμήμα Αρχαιοτήτων επί του παρόντος, μεριμνά για τον καθαρισμό και την ευπρέπεια του Μνημείου, 
ενέργειες τις οποίες συνήθως αναλαμβάνουν οι κατά τόπου εκκλησιαστικές αρχές. 

2. Σημειώνεται ότι, σε ό,τι αφορά στην εκτέλεση εργασιών εντός Εκκλησιαστικών Μνημείων, το Τμήμα 
Αρχαιοτήτων εφαρμόζει νέα πολιτική, για την οποία έτυχαν ενημέρωσης όλες οι Μητροπόλεις, ώστε να 
αναλαμβάνονται κάποιες προκαταρκτικές εργασίες από το τεχνικό τους τμήμα ή με ανάθεση υπηρεσιών, σε 
συνεργασία με το Τμήμα Αρχαιοτήτων, με στόχο την επίσπευση των διαδικασιών. Στην παρούσα φάση, 
αναμένεται από τις Μητροπόλεις να καταθέσουν τις προτεραιότητές τους. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε τυχόν πρόσθετες διευκρινίσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Εσωτερικών κ. Κωνσταντίνου Πετρίδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.068, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και επιθυμώ να σας ενημερώσω τα πιο κάτω: 

(α) Το θέμα των εξουσιών των αγροπυροσβεστών δεν διέπεται από Κανονισμούς αλλά από τους περί 
Προστασίας και Διαχείρισης Άγριων Πτηνών και Θηραμάτων Νόμους.  Οπότε οποιαδήποτε αλλαγή 
χρειαστεί να γίνει σχετικά με τις εξουσίες των αγροπυροσβεστών πρέπει να γίνει μέσω σχετικής 
τροποποίησης της πιο πάνω νομοθεσίας. 

(β) Το Υπουργείο Εσωτερικών και η Υπηρεσία Θήρας και Πανίδας έχουν ως στόχο τους τη σύσταση και 
λειτουργία “Σχολής Θηροφυλάκων” μέσω της οποίας, όλα τα μέλη της Υπηρεσίας Θήρας και Πανίδας, θα 
εκπαιδεύονται συστηματικά και σε βάθος, με σκοπό να λαμβάνουν όλες τις απαραίτητες γνώσεις και 
εφόδια για τη σωστή απόδοσή τους στο πεδίο. 

 Για τον σκοπό αυτό ετοιμάζεται σχετικό Νομοσχέδιο το οποίο εκτιμάται ότι, θα τεθεί ενώπιον της Βουλής 
των Αντιπροσώπων πριν το τέλος του τρέχοντος έτους.» 

Απάντηση ημερομηνίας 8 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Παιδείας, Πολιτισμού, Αθλητισμού και 
Νεολαίας κ. Κώστα Χαμπιαούρη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.071, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 

2019, του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ ότι το Υπουργείο Παιδείας, Πολιτισμού, 
Αθλητισμού και Νεολαίας (Υ.Π.Π.Α.Ν.) τα τελευταία χρόνια, εφαρμόζει συγκεκριμένη πολιτική για την ομαλή 
ένταξη των παιδιών με μεταναστευτική βιογραφία στο Κυπριακό Εκπαιδευτικό Σύστημα, η οποία στηρίζεται στο 
Κείμενο Πολιτικής της Διατμηματικής Επιτροπής του Υπουργείου, υλοποιώντας συγκεκριμένη πολιτική 
εκπαίδευσης των παιδιών με μεταναστευτική βιογραφία.  Η αξιολόγηση του Σχεδίου Δράσης, με περίοδο 
εφαρμογής το 2016 μέχρι το 2018, έδειξε ότι αν και έχουν γίνει ποικίλες δράσεις και ενέργειες, εντούτοις 
απαιτούνται περαιτέρω μέτρα για τη φάση υποδοχής αλλά και για την τελική φάση ένταξης.  Γι’ αυτό και το 
Υ.Π.Π.Α.Ν., λαμβάνοντας υπόψη και τα αποτελέσματα της αξιολόγησης, προχώρησε τόσο σε επιμορφώσεις 
εκπαιδευτικών όλων των βαθμίδων, όσο και σε ετοιμασία σύγχρονου παιδαγωγικού υλικού.  Επιπρόσθετα, 
υλοποιεί μηχανισμούς παρακολούθησης της πορείας των παιδιών στο εκπαιδευτικό σύστημα, μέσω 
ηλεκτρονικής πλατφόρμας, ενώ ειδικά για τη δημοτική εκπαίδευση αναρτήθηκε φέτος νέα εγκύκλιος με στόχο την 
υιοθέτηση μέτρων, τα οποία θα μεγιστοποιούν τον διδακτικό χρόνο, καθώς και τη συνολική ωφέλεια από τη 
φοίτηση των παιδιών στο σχολείο.  Οι ενέργειες στις οποίες αναμένεται να προβεί το κάθε σχολείο, στο οποίο 
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έχει παραχωρηθεί χρόνος ενισχυτικής διδασκαλίας της ελληνικής ως δεύτερης γλώσσας, ομαδοποιούνται στους 
ακόλουθους πέντε τομείς:  (1) Κατανομή περιόδων και διαχωρισμός παιδιών (2) Χορήγηση διαγνωστικών 
δοκιμίων και ερωτηματολογίου για γονείς, (3) Υποδοχή νεοαφιχθέντων παιδιών στο σχολείο, (4) Χρήση 
υποστηρικτικού και επιμορφωτικού υλικού και (5) Συμμετοχή σε επιμορφωτικές δράσεις. 

2. Σημειώνεται ότι, ο χρόνος παροχής της ενισχυτικής διδασκαλίας, για πρώτη χρονιά, παρέχεται πλέον στη 
βάση των αποτελεσμάτων των μαθητών/ριών στα Δοκίμια Ελληνομάθειας, τα οποία χορηγούνται από το Κέντρο 
Εκπαιδευτικής Έρευνας και Αξιολόγησης (Κ.Ε.Ε.Α.), καθώς και στις δηλώσεις των διευθυντών/ριών για την 
ανάγκη παροχής ενισχυτικής διδασκαλίας για δεύτερη συνεχή χρονιά, στη βάση κριτηρίων που αποφάσισε το 
Υπουργικό Συμβούλιο.  Τα Δοκίμια Ελληνομάθειας που χορηγούνται από το Κ.Ε.Ε.Α. αξιολογούν τα τρία πρώτα 
επίπεδα ελληνομάθειας (Α1, Α2, Β1) στην κλίμακα του Κοινού Ευρωπαϊκού Πλαισίου Γλωσσών.  Σύμφωνα με 
τις εγκύκλιες οδηγίες, όσα σχολεία έχουν μεγάλο αριθμό μαθητών/ριών με μεταναστευτική βιογραφία και ανάλογο 
χρόνο ενισχυτικής διδασκαλίας, μπορούν να οργανώσουν τμήματα ταχύρρυθμης εκμάθησης της ελληνικής 
γλώσσας, πέρα από την παροχή ενισχυτικού χρόνου διδασκαλίας σε μικρές ομάδες παιδιών.  Τα παιδιά 
αποσύρονται από διάφορα μαθήματα, εκτός των Ελληνικών και των Μαθηματικών και συστήνεται όπως γίνεται 
εναλλαγή, έτσι ώστε να μην αποχωρούν συστηματικά από τα ίδια μαθήματα.  Πέρα από την ένταξη σε 
υφιστάμενες ομάδες, εκεί και όπου παρουσιάζονται νέες ανάγκες από την ημέρα χορήγησης των Δοκιμίων 
Ελληνομάθειας, αυτές μπορούν να ικανοποιηθούν με την προσφορά άλλων προγραμμάτων, όπως για 
παράδειγμα των Επιμορφωτικών Κέντρων και του CARDET.  Τα αποτελέσματα της αρχικής αξιολόγησης της 
σχολικής χρονιάς 2018-2019 κατέδειξαν ότι η συντριπτική πλειοψηφία (91,6%) των μαθητών/ριών διαγνώστηκαν 
με επίπεδο ελληνομάθειας χαμηλότερο του Β1.  Σε σχέση με την τελική αξιολόγηση, διαφάνηκε ότι 44,4% των 
μαθητών/ριών ολοκλήρωσαν το πρόγραμμα για την εκμάθηση της ελληνικής γλώσσας, κατακτώντας το επίπεδο 
ελληνομάθειας Β1.  Τα αποτελέσματα της αξιολόγησης (Πρόγραμμα Ελληνομάθειας), που διεξάγεται σε 
παγκύπρια κλίμακα τα τελευταία δύο χρόνια (2017-2018 και 2018-2019) είναι πρόσβασιμα από την ιστοσελίδα 
του Προγράμματος: http://keea- eliinomatheia.pi.ac.cy/ellinomatheia/. 

3. Το Υ.Π.Π.Α.Ν. στηρίζει τους εκπαιδευτικούς στο έργο τους, με την ετοιμασία δοκιμίων για αρχική και 
ενδιάμεση αξιολόγηση της επίδοσης των μαθητών/ριών, καθώς και αξιολόγηση άλλων γνώσεών τους εκτός της 
γλώσσας (π.χ. μαθηματικών), πριν τα παιδιά ενταχθούν πλήρως στο πρόγραμμα της τάξης.  Το Υ.Π.Π.Α.Ν. έχει 
ήδη αναρτήσει πλούσιο εκπαιδευτικό υλικό, ώστε να ενδυναμώσει τους εκπαιδευτικούς.  Οι δράσεις αυτές είναι 
υπό συνεχή παρακολούθηση και αξιολόγηση, ώστε να διευκολύνεται η στοχευμένη παρέμβαση και η ομαλή 
ένταξη των μαθητών/ριών με μεταναστευτική βιογραφία.  Οι εκπαιδευτικοί παρακολουθούν την πρόοδο των 
μαθητών/ριών και μέσω της συντρέχουσας αξιολόγησης έχουν τη δυνατότητα να διαφοροποιήσουν τη 
διδασκαλία τους ανάλογα, ώστε να ανταποκρίνονται στον καλύτερο δυνατό βαθμό στις ανάγκες των 
μαθητών/ριών τους. 

4. Παράλληλα, τα τελευταία χρόνια γίνεται επιλογή αριθμού εκπαιδευτικών, με βάση τα προσόντα, την 
εμπειρία και τα ενδιαφέροντά τους, με στόχο να διασφαλιστεί ότι την ενισχυτική διδασκαλία θα την αναλαμβάνουν 
οι καταλληλότεροι κάθε φορά εκπαιδευτικοί που θα μπορούν να βοηθούν τα παιδιά.  Το Υ.Π.Π.Α.Ν. αναγνωρίζει 
ότι ο χρόνος που παρέχεται για ενισχυτική διδασκαλία είναι πολύ σημαντικός, γι’ αυτό και καταβάλλεται 
προσπάθεια από όλους/ες όπως αξιοποιηθεί με τον καλύτερο δυνατό τρόπο προς όφελος των μαθητών/ριών.  
Τον Μάρτιο του 2019, πραγματοποιήθηκε επίσκεψη εμπειρογνωμόνων της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, για θέματα 
εκπαιδευτικής ένταξης παιδιών με μεταναστευτική βιογραφία.  Η συνεργασία αυτή αναμένεται ότι θα επιτρέψει 
την αναβάθμιση και βελτίωση των δομών που ήδη εφαρμόζονται, αλλά και του περιεχομένου της εκπαίδευσης 
των παιδιών με μεταναστευτική βιογραφία.  Η ομάδα των εμπειρογνωμόνων έχει καταθέσει τις εισηγήσεις της, οι 
οποίες εξετάζονται από την αρμόδια Διατμηματική Επιτροπή του Υ.Π.Π.Α.Ν. 

5. Το Υ.Π.Π.Α.Ν. παραμένει στη διάθεσή σας για οποιαδήποτε επιπρόσθετη πληροφορία ή διευκρίνιση.» 

Απάντηση ημερομηνίας 31ης Οκτωβρίου 2019 του Υπουργού Υγείας κ. Κωνσταντίνου Ιωάννου στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.072, ημερομηνίας 17 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Αμμοχώστου κ. Μιχάλη Γιωργάλλα 

 «Η απάντηση στο πιο πάνω ερώτημα από το αρμόδιο Τμήμα, δηλαδή τις Ιατρικές Υπηρεσίες και 
Υπηρεσίες Δημόσιας Υγείας, είναι η ακόλουθη: 

2. Η συλλογή των ερωτηματολογίων έχει ολοκληρωθεί και γίνεται η ηλεκτρονική καταχώρηση των δεδομένων 
της έρευνας.  Μόλις αυτό ολοκληρωθεί θα ακολουθήσει η στατιστική ανάλυση. 

3. Εκτιμάται ότι θα χρειαστούν μερικές εβδομάδες για την ολοκλήρωση και ανακοίνωση των αποτελεσμάτων 
της εμβολιαστικής κάλυψης της τελευταίας τριετίας.  Αυτά θα κοινοποιηθούν άμεσα στη Βουλή των 
Αντιπροσώπων. 

4. Εάν για τον οποιοδήποτε λόγο κρίνετε ότι οι ως άνω απαντήσεις δεν είναι επαρκείς ή χρήζουν περαιτέρω 
διευκρινήσεων, παραμένω στη διάθεσή σας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.084, ημερομηνίας 19 Σεπτεμβρίου 2019, 

της βουλευτού εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Ευανθίας Σάββα 

«Αναφέρομαι στην επιστολή του Γενικού Διευθυντή της Βουλής των Αντιπροσώπων με αριθμό Ερ. 
23.06.011.04.084 και ημερομηνία 2 Οκτωβρίου 2019, σχετικά με την πιο πάνω Ερώτηση, και σας μεταφέρω 
την ακόλουθη ενημέρωση που έλαβα από το αρμόδιο Τμήμα του Υπουργείου μου: 

I. Παραλιακός Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας-Φάση Γ΄ 

Για τη Φάση Γ΄, που αφορά στο τμήμα του δρόμου από τον Ναυτικό Όμιλο Λάρνακας μέχρι τον κόμβο 
προς Πύλα, μήκους 3,8 χλμ., πληροφορείστε ότι βρίσκεται σε εξέλιξη η ετοιμασία των κατασκευαστικών 
σχεδίων η ολοκλήρωση των οποίων αναμένεται αρχές του 2020.  Το τμήμα αυτό διαλαμβάνει 4 κυκλικούς 
κόμβους και 6 χλμ. δευτερεύοντος οδικού δικτύου.  Η μελέτη προχωρεί κανονικά, ενδέχεται όμως να 
προκύψουν καθυστερήσεις λόγω της εμπλοκής πολλών Υπηρεσιών οι οποίες θα πρέπει να ετοιμάσουν 
τις δικές τους μελέτες. 

Σημειώνεται ότι το έργο, σύμφωνα με το χρονοδιάγραμμα, αναμένεται να προωθηθεί εντός του 2020, 
εφόσον εν τω μεταξύ ολοκληρωθούν όλες οι διαδικασίες (μελέτες υπηρεσιών, απαλλοτριώσεις) έναντι 
συνολικού κόστους €20εκ. περίπου.  Η διάρκεια κατασκευής του υπολογίζεται γύρω στα 2 χρόνια. 

II. Παραλιακός Δρόμος Λάρνακας-Δεκέλειας-Φάση Δ΄ 

Για τη Φάση Δ΄, που αρχίζει από τον κόμβο προς Πύλα μέχρι τις εγκαταστάσεις του ΚΟΤ, ετοιμάστηκε 
παλαιότερα ρυθμιστικό σχέδιο αλλά είχαν εκδηλωθεί κάποιες αντιδράσεις από Φορείς της Λάρνακας σε 
σχέση με την υιοθέτηση δρόμου 4 λωρίδων. Ως εκ τούτου, η περαιτέρω προώθηση των μελετών 
αναστάλθηκε σε αναμονή των τελικών αποφάσεων του Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως ως προς 
τα τεχνικά χαρακτηριστικά του δρόμου. 

Σύμφωνα με την πληροφόρηση που λήφθηκε από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως, αποφασίστηκε 
τελικά η κατασκευή δρόμου 2 λωρίδων και προχωρεί με γοργούς ρυθμούς η ετοιμασία του σχετικού 
ρυθμιστικού σχεδίου από το Τμήμα αυτό.  Αναμένεται ότι το ρυθμιστικό σχέδιο θα ολοκληρωθεί και 
υποβληθεί στην αρμόδια τεχνική επιτροπή του Φορέα Επίλυσης Κυκλοφοριακών Προβλημάτων περί τα 
τέλη Οκτωβρίου-αρχές Νοεμβρίου 2019, για έγκριση.  Στη συνέχεια, θα προωθηθεί η διαδικασία για 
ανάθεση των κατασκευαστικών σχεδίων από το Τμήμα Δημοσίων Έργων αφού δοθεί σχετική παραγγελία 
από το Τμήμα Πολεοδομίας και Οικήσεως.»  

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.086, ημερομηνίας 20 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λάρνακας κ. Χρίστου Ορφανίδη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα για τα οποία έχω ενημερωθεί 
από τον Διευθυντή του Τμήματος Δημοσίων Έργων: 

2. Το αίτημα για κατασκευή υπερυψωμένης διάβασης πεζών zebra στην οδό Δημοκρατίας υποβλήθηκε από 
το Κοινοτικό Συμβούλιο Ορμήδειας για την εξυπηρέτηση και ασφαλή διακίνηση των μαθητών του Β΄ 
Δημοτικού Σχολείου Ορμήδειας. Σύμφωνα με τις ισχύουσες διαδικασίες, το αίτημα αυτό τέθηκε σε 
συνεδρία της αρμόδιας διατμηματικής Επιτροπής (Τεχνική Επιτροπή του Κεντρικού Φορέα για την 
Επίλυση Κυκλοφοριακών Προβλημάτων) αφού είχε προηγηθεί επιτόπου μελέτη από εκπροσώπους του 
Τμήματος Δημοσίων Έργων, της Αστυνομικής Διεύθυνσης Επαρχίας Αμμοχώστου και τον Πρόεδρο του 
Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας. 

3. Η Τεχνική Επιτροπή υιοθέτησε το αίτημα του Κοινοτικού Συμβουλίου Ορμήδειας για τη δημιουργία 
υπερυψωμένης διάβασης πεζών zebra και αποφάσισε την κατασκευή της στο σημείο που είχε 
συμφωνηθεί από όλους κατά την επιτόπια συνάντηση και που είχε κριθεί ως το καταλληλότερο σημείο για 
τη χωροθέτηση διάβασης πεζών για την ασφαλή διακίνηση των μαθητών του Β΄ Δημοτικού Σχολείου 
Ορμήδειας. 

4. Σημειώνεται ότι όλα τα ερωτήματα που τίθετε στην επιστολή σας είχαν ληφθεί υπόψη στην επιτόπου 
μελέτη του θέματος όπου αξιολογήθηκε η υφιστάμενη κατάσταση και κρίθηκε ότι υπό τις περιστάσεις η 
διάβαση πεζών θα παρείχε την απαιτούμενη ασφάλεια για τη διακίνηση των μαθητών. 

5. Μετά τη σχετική έγκριση, η υπερυψωμένη διάβαση πεζών zebra με την πλήρη σήμανση/σηματοδότηση 
και ράμπες για ΑμεΑ, βάσει των σχετικών προτύπων, κατασκευάστηκε από τον Επαρχιακό Μηχανικό 
Δημοσίων Έργων Λάρνακας αρχές του 2017 και έκτοτε, όπως έχει βεβαιώσει τους αρμόδιους λειτουργούς 
του Τμήματος Δημοσίων Έργων ο Υπεύθυνος Οδικής Ασφάλειας της Αστυνομικής Διεύθυνσης Επαρχίας 
Αμμοχώστου, δεν έχουν παρατηρηθεί οποιαδήποτε προβλήματα οδικής ασφάλειας, ενώ εξυπηρετούνται 
με ασφάλεια οι μαθητές του Β΄ Δημοτικού Σχολείου Ορμήδειας. 
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6. Η εκτίμηση για την κατασκευή και πλήρη σήμανση/σηματοδότηση της υπερυψωμένης διάβασης πεζών 
zebra ήταν €25.957. Το πραγματικό κόστος μετά την ολοκλήρωση της εργασίας ανήλθε στις €21.000 
περίπου.» 

Απάντηση ημερομηνίας 1ης Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.094, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Αναφέρομαι στην επιστολή σας, ημερομηνίας 10 Οκτωβρίου 2019, σχετικά με την πιο πάνω ερώτηση 
και επιθυμώ να σας αναφέρω τα ακόλουθα: 

2. Η δημογραφική ανάπτυξη είναι άμεσα συνυφασμένη με την οικονομική ανάπτυξη, καθώς μια αύξηση του 
πληθυσμού οδηγεί σε άνοδο του κατά κεφαλήν ΑΕΠ, ενώ μια αύξηση των ηλικιωμένων (άνω των 65 ετών) οδηγεί 
σε μείωση του κατά κεφαλήν ΑΕΠ. Αυτό είναι αναμενόμενο, καθώς ένας γερασμένος πληθυσμός δεν μπορεί να 
παράγει επαρκή πλούτο. 

3. Οι τρεις πτυχές της δημογραφικής ανάπτυξης είναι η γεννητικότητα, το προσδόκιμο ζωής και η 
μετανάστευση.  Η Κύπρος αντιμετωπίζει δημογραφικό πρόβλημα με γήρανση του πληθυσμού, λόγω 
συνδυασμού χαμηλού ποσοστού γεννητικότητας και αύξησης στο προσδόκιμο ζωής.  Η γήρανση του πληθυσμού 
αποτελεί επίσης και δημοσιονομική πρόκληση καθώς δημιουργεί θέμα βιωσιμότητας των εθνικών σχεδίων 
σύνταξης και υγείας. 

4. Η πολιτεία, αναγνωρίζοντας τη σημαντικότητα του θέματος, ίδρυσε τον Εθνικό Φορέα Δημογραφικής και 
Οικογενειακής Πολιτικής (εφεξής ο Εθνικός Φορέας), ο οποίος συστάθηκε στις 28/04/09, με σκοπό την 
καθιέρωση μιας συνεκτικής και ολοκληρωμένης στρατηγικής για τη Δημογραφική Ανάπτυξη και τις Πολιτικές για 
την Οικογένεια.  Ο τομέας της γεννητικότητας είναι ο κεντρικός άξονας όπου επικεντρώνεται το έργο του Εθνικού 
Φορέα.  Η μείωση της υπογεννητικότητας είναι άρρηκτα συνδεδεμένη με τις πολιτικές που υποστηρίζουν τη 
συμφιλίωση της οικογενειακής με την επαγγελματική ζωή και επομένως οι πολιτικές που προσπαθεί να 
προωθήσει ο Εθνικός Φορέας είναι πολυθεματικές και σχετίζονται με την επιδοματική πολιτική, την κοινωνική 
πρόνοια, την προώθηση της απασχόλησης, τη φροντίδα παιδιών και ηλικιωμένων κ.α. 

5. Επομένως, το έργο του Εθνικού Φορέα Δημογραφικής και Οικογενειακής Πολιτικής αποτελεί μέρος μιας 
σφαιρικής κοινωνικής πολιτικής. Υπό αυτό το πρίσμα, η συντονιστική αρμοδιότητα για τη δημογραφική ανάπτυξη, 
κατά την άποψή μας, θα πρέπει να παραμείνει στο Υπουργείο Εργασίας, Πρόνοιας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων. 

6. Το Υπουργείο Οικονομικών έχει το βασικό ρόλο της εφαρμογής του Κρατικού Προϋπολογισμού, του 
Μεσοπρόθεσμου Δημοσιονομικού Πλαισίου και την επίτευξη των δημοσιονομικών στόχων.  Το όλο πλαίσιο 
δημοσιονομικής διακυβέρνησης καθορίζεται στον περί Δημοσιονομικής Ευθύνης και Δημοσιονομικού Πλαισίου 
Νόμο, βάσει το οποίου καταρτίζεται κάθε χρόνο το Στρατηγικό Πλαίσιο Δημοσιονομικής Πολιτικής (ΣΠΔΠ) που 
προσδιορίζει και παρουσιάζει συνολικά τις βασικές στρατηγικές κατευθύνσεις και προτεραιότητες οικονομικής 
πολιτικής της κυβέρνησης για την επόμενη τριετία. Στα πλαίσια του ΣΠΔΠ καταρτίζεται και η “Δήλωση 
Κυβερνητικής Στρατηγικής” (ΔΚΣ), η οποία αναλύει το ευρύτερο πλαίσιο της κυβερνητικής αναπτυξιακής 
πολιτικής για την τριετία. Μέσω του προσδιορισμού των πολιτικών προτεραιοτήτων της Κυβέρνησης για 
καθορισμό του αναπτυξιακού μοντέλου της οικονομίας, η ΔΚΣ περιγράφει σε ποιους τομείς θα πρέπει να δοθεί 
έμφαση για την επίτευξη μιας βιώσιμης και με στέρεες βάσεις ανάπτυξη που θα οδηγήσει στη δημιουργία νέων 
θέσεων εργασίας.  Η ΔΚΣ αποτελεί τη βάση για την ετοιμασία των Στρατηγικών Σχεδίων των Υπουργείων που 
θα προσδιορίσουν τις πολιτικές τους σε επίπεδο τομέων και υποτομέων για την επίτευξη των στρατηγικών 
στόχων.  Σε αυτές τις πολιτικές θα πρέπει εντάσσονται και οι πολιτικές για τη δημογραφική ανάπτυξη που 
εγκρίνονται από το Υπουργικό Συμβούλιο.» 

Απάντηση ημερομηνίας 7 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.095, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

«Ραδιοεπικοινωνιακές εγκαταστάσεις στο Κάβο Γκρέκο 

 Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω τα ακόλουθα: 

1. Ο Αμερικάνικος ραδιοφωνικός οργανισμός BBG (United States Broadcasting Board of Governors) έχει 
αποφασίσει, για δικούς του επιχειρησιακούς λόγους, να ζητήσει τον τερματισμό της εξουσιοδότησης 
ραδιοσυχνοτήτων που του είχε χορηγηθεί.  Ως εκ τούτου, από τις 2 Αυγούστου 2019 σταμάτησε να 
εκπέμπει από τις ραδιοφωνικές εγκαταστάσεις που βρίσκονται στο Κάβο Γκρέκο στην Αγία Νάπα. 

2. Επιπρόσθετα, ο Γαλλικός ραδιοφωνικός οργανισμός SOMERA έχει ενημερώσει το Τμήμα Ηλεκτρονικών 
Επικοινωνιών ότι έχει αποφασίσει, για δικούς του επιχειρησιακούς λόγους, να τερματίσει την 
εξουσιοδότηση ραδιοσυχνοτήτων που του έχει χορηγηθεί και ότι προγραμματίζει στις 31 Ιανουαρίου 2020 
να σταματήσει να εκπέμπει από τις ραδιοφωνικές εγκαταστάσεις που βρίσκονται στο Κάβο Γκρέκο. 



501 

 

3. Παρακαλώ σημειώστε ότι οι εν λόγω ραδιοφωνικοί οργανισμοί έχουν αποφασίσει να τερματίσουν τις 
εκπομπές τους από την Κύπρο και δεν τίθεται θέμα εγκατάστασης τους σε άλλη περιοχή του νησιού.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.096, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και μετά από σχετική ενημέρωση που έλαβα από το 
αρμόδιο Τμήμα, σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

1. Το Τμήμα Αρχαιοτήτων είναι ενήμερο για το θέμα, από τον Σεπτέμβριο του 2018 και το έχει θέσει, ως 
κατεπείγουσας φύσεως, σε συνάντηση που πραγματοποιήθηκε με την δικοινοτική Τεχνική Επιτροπή για 
την Πολιτιστική Κληρονομιά, με στόχο την άμεση αντιμετώπιση του και την έναρξη εργασιών σωστικής 
συντήρησης.  Παράλληλα, ενόσω το συνεργείο συντήρησης ψηφιδωτών του Τμήματος βρισκόταν στις 
κατεχόμενες περιοχές για σκοπούς συντήρησης των μαρμαροθετημάτων της Παλαιοχριστιανικής 
Βασιλικής του Αγίου Φίλωνα και της Παλαιοχριστιανικής Βασιλικής της Αγίας Τριάδας, έγιναν διάφορες 
ενέργειες, χωρίς όμως να καταστεί εφικτή η έναρξη και αυτών των σωστικών εργασιών. 

2. Λόγω της συνεχιζόμενης κατοχής, ως απόρροια της τουρκικής εισβολής, το Τμήμα Αρχαιοτήτων δεν 
μπορεί να ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο στις κατεχόμενες περιοχές και να παρεμβαίνει άμεσα, σε θέματα 
όπως το προκείμενο, το οποίο συμφωνούμε ότι χρήζει άμεσου χειρισμού, θέση την οποία συμμερίζονται 
και τα μέλη της δικοινοτικής Τεχνικής Επιτροπής για την Πολιτιστική Κληρονομιά.  Σημειώνεται ότι, η 
ίδρυση της Επιτροπής από τον Απρίλιο του 2008, έχει μέχρι στιγμής επιτρέψει τη συντήρηση σημαντικών 
μνημείων.  Οι προσπάθειες για ένταξη της συντήρησης των εν λόγω ψηφιδωτών στα έργα που 
προγραμματίζονται, θα συνεχιστούν. 

3. Παραμένω στη διάθεσή σας για οποιεσδήποτε άλλες διευκρινήσεις.» 

Απάντηση ημερομηνίας 6 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Οικονομικών κ. Χάρη Γεωργιάδη στην 
ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.098, ημερομηνίας 24 Σεπτεμβρίου 2019, του βουλευτή εκλογικής 

περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Μετά και από σχετική ενημέρωση που έγινε από την Κυπριακή Εταιρεία Διαχείρισης Περιουσιακών 
Στοιχείων Λτδ (ΚΕΔΙΠΕΣ) παραθέτω τις σχετικές απαντήσεις/σχόλια. 

 Στη βάση της συμφωνίας διαχείρισης της εταιρείας Altamira Cyprus (ΑΑΜ) με την ΚΕΔΙΠΕΣ ημερομηνίας 
30.12.2017, ως αυτή έχει κατά καιρούς τροποποιηθεί, υπάρχει η δυνατότητα σύναψης υπεργολαβίας με 
εξωτερικούς συνεργάτες νοουμένου ότι αυτοί τύχουν της προηγούμενης έγκρισης της ΚΕΔΙΠΕΣ.  Ως εκ τούτου, 
οι εξωτερικοί συνεργάτες που χρησιμοποιεί η ΑΑΜ έχουν λάβει την εν λόγω έγκριση από την ΚΕΔΙΠΕΣ και το 
κόστος το επωμίζεται αποκλειστικά η ΑΑΜ.  Όλοι οι λογαριασμοί που εμπίπτουν στο ΣΧΕΔΙΟ ΕΣΤΙΑ τυγχάνουν 
χειρισμού από την ΑΑΜ. 

  Παράλληλα, έχει ληφθεί απόφαση από την Εκτελεστική Επιτροπή της ΚΕΔΙΠΕΣ για σύναψη συνεργασίας 
με Εξωτερικούς Ανεξάρτητους Συμβούλους (Συμβούλους Αφερεγγυότητας, Λογιστές και Νομικούς) όσον αφορά 
την παροχή βοηθητικών υπηρεσιών προς τους πελάτες/δανειολήπτες της ΚΕΔΙΠΕΣ, για συμπλήρωση της 
αίτησης τους και την επισύναψη των διαφόρων παραστατικών για τη συμμετοχή τους στο Σχέδιο ΕΣΤΙΑ.  Ο κάθε 
δανειολήπτης που είναι δικαιούχος του Σχεδίου Εστία μπορεί να αποτείνεται οικειοθελώς σε αυτούς τους 
Συμβούλους καταβάλλοντας το σχετικό κόστος, χωρίς εμπλοκή της ΚΕΔΙΠΕΣ. 

 Η πιο πάνω διευθέτηση σκοπό έχει να βοηθηθούν οι δανειολήπτες, δεν εξυπακούει αγορά υπηρεσιών 
από την ΚΕΔΙΠΕΣ και δεν αποτελεί σε καμία περίπτωση μορφή υπεργολαβίας. 

 Σημειώνεται περαιτέρω ότι, το κράτος δεν θα απαιτεί πλέον την προσκόμιση βεβαιώσεων από το Τμήμα 
Κτηματολογίου και Χωρομετρίας όσον αφορά την ακίνητη περιουσία του νοικοκυριού παρά μόνο υπεύθυνη 
δήλωση από το δανειολήπτη μειώνοντας έτσι το κόστος υποβολής αίτησης σημαντικά. 

 Παρακαλώ όπως η παρούσα επιστολή διαβιβαστεί στον Πρόεδρο και στα μέλη της Κοινοβουλευτικής 
Επιτροπής Οικονομικών.» 

Απάντηση ημερομηνίας 21ης Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.102, ημερομηνίας 26 Σεπτεμβρίου 2019, 

του βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Χρίστου Χρίστου 

«Αναφέρομαι στην Ερ. 23.06.011.04.102 σχετικά με βελτιωτικά έργα σε διάφορα σημεία του δρόμου 
Φαρμακά-Καμπιού-Συκόπετρας και σας πληροφορώ ότι ο δρόμος αυτός υπάγεται στην αρμοδιότητα της 
Επαρχιακής Διοίκησης Λευκωσίας-Υπουργείο Εσωτερικών. 

2. Όσον αφορά τη στροφή στην είσοδο της Κοινότητας παρά το γήπεδο, είχε επιθεωρηθεί παλαιότερα από 
το Τμήμα Δημοσίων Έργων.  Πρόκειται για πολύ απότομη διπλή στροφή τύπου «S» με μεγάλες υψομετρικές 



502 

 

διαφορές και με εκατέρωθεν περιορισμούς λόγω γειτνίασης με τον ποταμό, το νηπιαγωγείο και το γήπεδο και θα 
πρέπει να βελτιωθεί ριζικά. 

3. Σε περίπτωση που η Επαρχιακή Διοίκηση Λευκωσίας προτίθεται να προχωρήσει στην ανάθεση της 
μελέτης για ριζική βελτίωση του δρόμου σε ιδιώτες μελετητές, το Τμήμα Δημοσίων Έργων, εφ’ όσον του ζητηθεί, 
μπορεί να παράσχει τεχνική βοήθεια. 

4. Η ερώτηση ήδη απευθύνεται και στο Υπουργείο Εσωτερικών και θα πρέπει να τύχει χειρισμού από αυτό.» 

Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.154, ημερομηνίας 17 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Γιώργου Περδίκη 

 «Αναφέρομαι στην πιο πάνω Ερώτηση και σας πληροφορώ τα ακόλουθα: 

 Σύμφωνα με τον περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Νόμο, ο οποίος ψηφίσθηκε από τη 
Βουλή των Αντιπροσώπων τον περασμένο Απρίλιο, το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως έχει την 
υποχρέωση τήρησης ειδικού Μητρώου Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών, στο οποίο εγγράφονται, μετά 
από αίτησή τους και καταβολή σχετικού τέλους, πρόσωπα που επιθυμούν να διενεργούν διαμεσολάβηση ως 
διαμεσολαβητές οικογενειακών διαφορών και τα οποία πληρούν συγκεκριμένες προϋποθέσεις/κριτήρια. 

2. Σύμφωνα με το άρθρο 43 του περί Διαμεσολάβησης σε Οικογενειακές Διαφορές Νόμου, το Υπουργικό 
Συμβούλιο δύναται να εκδίδει Κανονισμούς, οι οποίοι θα ρυθμίζουν ζητήματα όπως είναι ο καθορισμός (α) του 
τέλους εγγραφής στο Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών, (β) της αμοιβής διαμεσολαβητή για 
τη διεξαγωγή διαμεσολάβησης, (γ) της ειδικής εκπαίδευσης που απαιτείται για εγγραφή στο Μητρώο 
Διαμεσολαβητών και (δ) του ελαχίστου ορίου της ασφαλιστικής κάλυψης και των όρων της ασφαλιστικής 
σύμβασης που απαιτείται για εγγραφή στο Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών. 

3. Τα ανωτέρω αφορούν σε σύνθετα και πολύπλοκα ζητήματα, τα οποία θα πρέπει να ρυθμιστούν κατόπιν 
διαβούλευσης με τους αντίστοιχους επαγγελματικούς συνδέσμους, μέλη των οποίων δύναται να εγγραφούν ως 
διαμεσολαβητές στο Μητρώο Διαμεσολαβητών Οικογενειακών Διαφορών.  Προς την κατεύθυνση αυτή 
καταβλήθηκε μεγάλη προσπάθεια για ετοιμασία των σχετικών Κανονισμών, και για το σκοπό αυτό ετοιμάσθηκε 
έγγραφο με τις προκαταρκτικές προσεγγίσεις του Υπουργείου επί όλων των πιο πάνω ζητημάτων, το οποίο 
εστάλη για απόψεις στους επαγγελματικούς συνδέσμους των Δικηγόρων, των Ψυχολόγων και των Κοινωνικών 
Λειτουργών.  Σημειώνεται ότι στο παρόν στάδιο αναμένονται οι θέσεις ορισμένων ακόμη Συνδέσμων. 

3.1. Συνεπώς, λόγω της πολυπλοκότητας του θέματος και λόγω της εμπλοκής πολλών συνδέσμων στην όλη 
διαδικασία διαβούλευσης, η ανταπόκριση στα χρονικά πλαίσια που είχαν τεθεί με την ψήφιση του νόμου, ήτοι, 
εντός έξι μηνών από την ημερομηνία δημοσίευσης του νόμου στην Επίσημη Εφημερίδα της Δημοκρατίας, δεν 
κατέστη δυνατή. 

4. Έχοντας ως κύριο γνώμονα την ετοιμασία ενός ολοκληρωμένου κειμένου Κανονισμών, το οποίο θα 
λαμβάνει υπόψιν τις θέσεις, τις απόψεις και τους προβληματισμούς όλων των επαγγελματιών, οι οποίοι θα 
κληθούν να εφαρμόσουν το νόμο ως διαμεσολαβητές σε υποθέσεις οικογενειακών διαφορών, το Υπουργείο 
αποφάσισε όπως αναμένει την ολοκλήρωση της διαβούλευσης, προτού προχωρήσει με την οριστικοποίηση του 
κειμένου των υπό αναφορά Κανονισμών.  Κάτι τέτοιο θα καταστήσει αποτελεσματικότερη και πληρέστερη την 
εφαρμογή των Κανονισμών. 

5. Εν τω μεταξύ, το Υπουργείο προχώρησε στην ετοιμασία τροποποιητικού νομοσχεδίου, το οποίο έχει ήδη 
σταλεί στη Νομική Υπηρεσία για νομοτεχνικό έλεγχο, με στόχο την εξασφάλιση παράτασης έξι επιπλέον μηνών 
στην εφαρμογή του νόμου, η οποία υπολογίζεται να γίνει στις 24 Απριλίου, 2020, αντί στις 24 Οκτωβρίου, 2019 
όπως ήταν προγραμματισμένο με βάση τον υφιστάμενο νόμο. 

6. Όπως είναι γνωστό, ο νόμος για τη Διαμεσολάβηση σε Οικογενειακές Διαφορές, αποτελεί ένα εξαιρετικά 
χρήσιμο νομικό εργαλείο, το οποίο αναμένεται ότι θα συμβάλει ουσιαστικά στις προσπάθειες για Εκσυγχρονισμό 
του Οικογενειακού Δικαίου που προωθεί το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως, ενώ παράλληλα θα 
αποφορτίσει σημαντικά το δικαστικό σύστημα και θα ενισχύσει το θεσμό της οικογένειας στις περιπτώσεις 
οικογενειακών διαφορών. 

7. Με αυτά τα δεδομένα, η παράταση για έξι επιπλέον μήνες στην έναρξη ισχύος του νόμου κρίνεται ότι θα 
συντείνει στην πληρέστερη και πιο ολοκληρωμένη ρύθμιση σοβαρών ζητημάτων που σχετίζονται με το νόμο, θα 
συμβάλει στη συμπλήρωση τυχόν κενών, την επίλυση προβλημάτων και τη διόρθωση αδυναμιών, συμβάλλοντας 
εν τέλει κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο στην εκπλήρωση του σκοπού της υφιστάμενης νομοθεσίας.» 
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Απάντηση ημερομηνίας 13 Νοεμβρίου 2019 του Υπουργού Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως κ. 
Γιώργου Σαββίδη στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.159, ημερομηνίας 22 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Λευκωσίας κ. Μαρίνου Μουσιούττα 

«Αναφέρομαι στην ως άνω ερώτηση και σας ενημερώνω ότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας 
Τάξεως δεν έχει αρμοδιότητα επί των θεμάτων στα οποία αναφέρεται η Ερώτηση.  Σύμφωνα με τον περί 
Δικηγόρων Νόμο, Κεφ.2 (άρθρο 24), αρμόδιο σώμα για τα θέματα εκπαίδευσης των δικηγόρων, καθώς και για 
τη ρύθμιση άλλων θεμάτων που αφορούν το επάγγελμα του δικηγόρου, είναι το Συμβούλιο του Παγκύπριου 
Δικηγορικού Συλλόγου. 

2. Μέσα στα πιο πάνω πλαίσια, το Συμβούλιο του Παγκύπριου Δικηγορικού Συλλόγου εξέδωσε, με την 
έγκριση της πλειοψηφίας της Τακτικής Γενικής Συνέλευσης των δικηγόρων, Κανονισμούς οι οποίοι ρυθμίζουν 
την υποχρέωση συνεχιζόμενης επαγγελματικής εκπαίδευσης των δικηγόρων (Κ.Δ.Π 386/2017 - επισυνάπτεται 
για εύκολη αναφορά). 

3. Σημειώνεται ότι η πιο πάνω υποχρέωση δεν ισχύει για τους ασκούμενους δικηγόρους.  Όπως είναι 
γνωστό, το Νομικό Συμβούλιο παρέχει στους ασκούμενους δικηγόρους δωρεάν διαλέξεις από δικηγόρους και 
άλλους νομομαθείς για σκοπούς προετοιμασίας τους για τις εξετάσεις στις οποίες οφείλουν σύμφωνα με τον περί 
Δικηγόρων Νόμο να παρακαθήσουν προκειμένου να εγγραφούν ως δικηγόροι, εφόσον βέβαια πληρούν και τις 
υπόλοιπες προϋποθέσεις που αναφέρονται στον Νόμο. 

4. Όσον αφορά στην υποχρέωση παρακολούθησης προγραμμάτων συνεχιζόμενης νομικής εκπαίδευσης 
από τους δικηγόρους, έχουμε πληροφορηθεί από τον Παγκύπριο Δικηγορικό Σύλλογο ότι και ο ίδιος ο Σύλλογος 
διοργανώνει μαθήματα/εκπαιδευτικές διαλέξεις στους δικηγόρους, που παρέχονται δωρεάν.» 

Σημείωση: Τα επισυνημμένα έγγραφα έχουν καταχωρισθεί στο Αρχείο της Βουλής.  Αντίγραφό τους δόθηκε 
στον βουλευτή που υπέβαλε την ερώτηση. 

Απάντηση ημερομηνίας 18 Νοεμβρίου 2019 της Υπουργού Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έργων κ. 
Βασιλικής Αναστασιάδου στην ερώτηση με αρ. 23.06.011.04.165, ημερομηνίας 23 Οκτωβρίου 2019, του 

βουλευτή εκλογικής περιφέρειας Πάφου κ. Ηλία Μυριάνθους 

«Επιθυμώ να αναφερθώ στην πιο πάνω ερώτηση και να σας πληροφορήσω ότι οι μαθητές από αυτά τα 
χωριά εξυπηρετούνται από το λεωφορείο της γραμμής. 

2. Οι μαθητές από την κοινότητα Αγ. Ιωάννη αναχωρούν στις 6:15 με το τακτικό δρομολόγιο 635 και 
αποβιβάζονται στη Σαλαμιού γύρω στις 6:25, όπου με το δρομολόγιο 634 που γίνεται σε συνδυασμό με το 
μαθητικό δρομολόγιο ΜΠ47, μεταβαίνουν στο σχολείο τους. Οι υπόλοιποι επιβάτες που αναχωρούν από την 
κοινότητα του Αγ. Ιωάννη, μετεπιβιβάζονται στο Πραστιό και στο δρομολόγιο 633 για να συνεχίσουν τη διαδρομή 
τους. 

3. Για σκοπούς επάρκειας σε λεωφορεία και εξοικονόμησης δημοσίου χρήματος, λεωφορεία τα οποία 
εξυπηρετούν αποκλειστικά μαθητικές μεταφορές, δρομολογούνται μόνο όταν διαπιστωθεί ότι δεν προκύπτει 
εξυπηρέτηση μέσω των υφιστάμενων τακτικών γραμμών της κάθε Επαρχίας. 

4. Σε αναμονή των Νέων Συμβάσεων οι οποίες θα ξεκινήσουν τον Ιούλιο του 2020, ο οποιοσδήποτε νέος 
Ανάδοχος της Επαρχίας Πάφου, θα λάβει υπόψη το αίτημα για δρομολόγηση.» 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ: 

 Κεφάλαιο Τέταρτο:  Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση.  Δεν υπάρχουν θέματα σήμερα προς συζήτηση. 

 Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 

 Επειδή δε ζητήσατε αναβολές, η επόμενη συνεδρία θα γίνει στις 6 Δεκεμβρίου 2019.  Να σας ενημερώσω 
ότι στη συνεδρία αυτή θα έχουμε την ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 
2020 και επίσης σας ενημερώνω ότι στις 9, 10 και 11 Δεκεμβρίου 2019 θα έχουμε τη συζήτηση για τον κρατικό 
προϋπολογισμό.   

 Περαιτέρω, σας ενημερώνω ότι σήμερα, στις 4.00 μ.μ., θα έχουμε την Ιδρυτική Σύνοδο της Παράλληλης 
Βουλής για τον Πολιτισμό και στις 5.30 μ.μ. την Ιδρυτική Σύνοδο της Παράλληλης Βουλής για την Κοινωνία των 
Πολιτών και σας προσκαλώ να είσαστε παρόντες, όσοι έχετε όρεξη, να μείνουμε εδώ μέχρι τις 7.00-7.30 το 
βράδυ.  Θα είναι χαρά μου να σας έχω όλους μαζί. 

 Εδώ φτάσαμε στο τέλος της σημερινής συνεδρίας της Βουλής.   

 Η επόμενη συνεδρία της Βουλής των Αντιπροσώπων ορίζεται για τη μεθεπόμενη Παρασκευή, 6 
Δεκεμβρίου 2019, στις 11.00 π.μ., με την ακόλουθη ημερήσια διάταξη:  

 Διαβεβαίωση νέων βουλευτών ενώπιον της Βουλής των Αντιπροσώπων. 
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 Ομιλία του Υπουργού Οικονομικών για τον κρατικό προϋπολογισμό του 2020. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΠΡΩΤΟ: Νομοθετική εργασία 

 1. Ο περί Προστασίας του Απορρήτου της Ιδιωτικής Επικοινωνίας 
(Παρακολούθηση Συνδιαλέξεων και Πρόσβαση σε Καταγεγραμμένο 
Περιεχόμενο Ιδιωτικής Επικοινωνίας) (Τροποποιητικός) Νόμος του 
2017. 
(Αρ. Φακ. 23.01.058.159-2017). 

 2.  Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας 
(Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αβέρωφ Νεοφύτου, Μάριου Μαυρίδη και 
Ονούφριου Κουλλά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας του 
Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.122-2019). 

 3.  Ο περί της Ένατης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος του 2013. 
(Αρ. Φακ. 23.01.054.087-2013). 

 4.  Ο περί της Δέκατης Έβδομης Τροποποίησης του Συντάγματος Νόμος 
του 2017. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα, προέδρου της Συμμαχίας 
Πολιτών).  
(Αρ. Φακ. 23.02.058.007-2017). 

 5.  Ο περί της Δέκατης Τέταρτης Τροποποίησης του Συντάγματος  
Νόμος του 2016. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Περδίκη, βουλευτή Κινήματος 
Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.057.026-2016). 

 6.  Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 8) 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.197-2019). 

 7.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως 
Γης του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.226-2019). 

 8.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.236-2019). 

 9.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Πρακτορείου Ειδήσεων του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.234-2019). 

 10.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ειδικού Ταμείου του Κέντρου 
Επαγγελματικής Αποκατάστασης Ατόμων με Αναπηρία του 2020 
Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.240-2019). 

 11.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Αγροτικών Πληρωμών του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.249-2019). 

 12.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.247-2019). 

 13.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής 
Ασφάλειας του 2019 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.222-2019). 

 14.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Κυπριακού 
Οργανισμού Αθλητισμού Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.246-2019). 
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 15.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Θεατρικού 
Οργανισμού Κύπρου Νόμος (Αρ. 1) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.232-2019). 

 16.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ανοικτού Πανεπιστημίου Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.227-2019). 

 17.  Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Νεολαίας του 2020 Νόμος 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.231-2019). 

 18.  Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού του Οργανισμού 
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας Νόμος (Αρ. 2) του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.224-2019). 

 19.  Ο περί Εγγραφής Οδοντιάτρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.186-2019). 

 20.  Ο περί Προϋπολογισμού του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής 
Βαρών του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.195-2019). 

 21.  Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου των κ. Μαριέλλας Αριστείδου, Ονούφριου Κουλλά, 
Κυριάκου Χατζηγιάννη και Ελένης Σταύρου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Σκεύης 
Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.050-2018). 

 22.  Ο περί Ανακουφίσεως Παθόντων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου της κ. Σκεύης Κούτρα Κουκουμά εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.130-2019) 

 23.  Ο περί Εταιρειών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των βουλευτών κ. Πανίκου Λεωνίδου, βουλευτή 
εκλογικής περιφέρειας Λεμεσού, Ζαχαρία Κουλία, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου, και Ηλία Μυριάνθους, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Πάφου). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.138-2019). 

 24.  Ο περί της Αντιμετώπισης του Αδικαιολόγητου Γεωγραφικού 
Αποκλεισμού Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.159-2019). 

 25.  Ο περί της Ρύθμισης της Ίδρυσης και Λειτουργίας Ξενοδοχείων και 
Τουριστικών Καταλυμάτων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των βουλευτών κ. Αβέρωφ Νεοφύτου εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού και Ηλία 
Μυριάνθους, βουλευτή του Κινήματος Σοσιαλδημοκρατών ΕΔΕΚ). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.059-2019). 

 26.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.244-2019). 

 27.  Οι περί Προώθησης και Ενθάρρυνσης της Χρήσης των Ανανεώσιμων 
Πηγών Ενέργειας (Μεθοδολογία Υπολογισμού Ύψους Τέλους 
Κατανάλωσης) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.106-2019). 

 28.  Ο περί Ενοικιοστασίου (Τροποποιητικός) Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου των κ. Νίκου Νουρή, Γιώργου Γεωργίου, Ευθύμιου 
Δίπλαρου και Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
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(Αρ. Φακ. 23.02.059.060-2018). 

 29.  Οι περί του Κεντρικού Φορέα Ισότιμης Κατανομής Βαρών - Θέση 
Γραμματειακού Λειτουργού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.094-2019). 

 30.  Οι περί Τμήματος Πολεοδομίας και Οικήσεως - Θέση Ανώτερου 
Τεχνικού (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.098-2019). 

 31.  Οι περί Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων - Θέση Ανώτερου Γραμματειακού Λειτουργού 
(Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.103-2019). 

 32.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Ελεγκτή και Ελεγκτή Τεχνικού 
Ελέγχου (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.107-2019). 

 33.  Οι περί Ελεγκτικής Υπηρεσίας - Θέσεις Λειτουργού Ελέγχου Α΄ και 
Τεχνικού Ελέγχου Α΄ (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.108-2019). 

 34.  Ο περί Συσκευασιών και Αποβλήτων Συσκευασιών (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Γιώργου Λουκαΐδη, Αδάμου Αδάμου, 
Ευανθίας Σάββα και Νίκου Κέττηρου εκ μέρους της κοινοβουλευτικής 
ομάδας ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.132-2019). 

 35.  Ο περί Εργοστασίων (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.171-2019). 

 36.  Οι περί Ασφάλειας και Υγείας στην Εργασία (Βεβαίωση Εγγραφής 
Υποστατικών, Εγκαταστάσεων, Επιχειρήσεων και Χώρων Εργασίας) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.088-2019). 

 37.  Ο περί Ελάχιστου Εγγυημένου Εισοδήματος και Γενικότερα περί 
Κοινωνικών Παροχών (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019. 
(Πρόταση νόμου των κ. Αντρέα Φακοντή, Σκεύης Κούτρα Κουκουμά 
και Ευανθίας Σάββα εκ μέρους της κοινοβουλευτικής ομάδας ΑΚΕΛ-
Αριστερά-Νέες Δυνάμεις).   
(Αρ. Φακ. 23.02.060.141-2019). 

 38.  Ο περί Αλιείας (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.035-2019). 

 39.  Οι περί Αλιείας (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.097-2017). 

 40.  Ο περί Αλλοδαπών και Μεταναστεύσεως (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) 
Νόμος του 2019.  
(Πρόταση νόμου του κ. Μάριου Μαυρίδη εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.100-2019). 

 41.  Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ραδιοτηλεόρασης Κύπρου του 
2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.207-2019). 

 42.  Ο περί Προστασίας της Παραλίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος 
του 2019. 
(Πρόταση νόμου του κ. Χαράλαμπου Θεοπέμπτου εκ μέρους του 
Κινήματος Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.060.101-2019). 

 43.  Οι περί Αστυνομίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί) (Αρ. 3) Κανονισμοί του 
2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.104-2019). 

 44.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για έγκριση κυβερνητικής 
εγγύησης προς την εταιρεία «Alfa Mediterranean Enterprises Ltd» 
ύψους €60.185.628 για χρηματοδότηση έργου από την Ευρωπαϊκή 
Τράπεζα Επενδύσεων στα πλαίσια του ευρωπαϊκού χρηματοδοτικού 
προγράμματος NER300 (έργα επίδειξης καινοτόμων τεχνολογιών 
ενέργειας). 
(Αρ. Φακ 23.07.004.001). 

 45.  Απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων που εξουσιοδοτεί τη 
διενέργεια δαπάνης από νομικά πρόσωπα δημόσιου δικαίου για τον 
μήνα Ιανουάριο του 2020. 
(Αρ. Φακ. 23.10.002.004). 

 46.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τις 
πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού 
Δασικού Πάρκου Ακάμα. 
(Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις και τον κ. Γιώργο Περδίκη, βουλευτή Κινήματος Οικολόγων-
Συνεργασία Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

 47.  Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη 
δήλωση των ΗΠΑ σχετικά με τους παράνομους ισραηλινούς 
εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη. 
(Κατατέθηκε από την κοινοβουλευτική ομάδα ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες 
Δυνάμεις). 
(Αρ. Φακ. 23.10.001). 

Αποσύρσεις 48.  Ο περί Κυπριακού Οργανισμού Αναπτύξεως Γης (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2018. 
(Πρόταση νόμου του κ. Γιώργου Λιλλήκα εκ μέρους της Συμμαχίας 
Πολιτών). 
(Αρ. Φακ. 23.02.059.116-2018). 

 49.  Ο περί Πολεοδομίας και Χωροταξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος 
του 2013. 
(Πρόταση νόμου του κ. Ανδρέα Κυπριανού εκ μέρους της 
κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού Συναγερμού). 
(Αρ. Φακ. 23.02.054.022-2013). 

 50.  Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Ανανεώσιμων Πηγών 
Ενέργειας και Εξοικονόμησης Ενέργειας του 2020 Νόμος του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.01.060.185-2019). 

 51.  Ο περί Οδών και Οικοδομών (Τροποποιητικός) Νόμος του 2004. 
(Πρόταση νόμου της κοινοβουλευτικής ομάδας του Δημοκρατικού 
Κόμματος). 
(Αρ. Φακ. 23.02.001.2005). 

 52.  Οι περί της Ποιότητας του Ατμοσφαιρικού Αέρα (Μείωση των Εθνικών 
Εκπομπών Ορισμένων Ατμοσφαιρικών Ρύπων) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.095-2019). 

 53.  Οι περί Δημόσιας Υπηρεσίας (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) Κανονισμοί 
του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.096-2019). 

 54.  Οι περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Γενικοί) (Τροποποιητικοί)  
(Αρ. 2) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.097-2019). 

 55.  Οι περί Αξιών και Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου - Θέση 
Προϊστάμενου Τομέα (Σχέδια Υπηρεσίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.099-2019). 
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 56.  Οι περί Υπηρεσιακών Οχημάτων του Κρατικού Τομέα και του 
Ευρύτερου Δημόσιου Τομέα (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.100-2019). 

 57.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.101-2019). 

 58.  Οι περί Πολιτικής Αεροπορίας (Άδειες και Πιστοποιητικά Ελεγκτών 
Εναέριας Κυκλοφορίας) (Καταργητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.102-2019). 

 59.  Οι περί Πυροβόλων και Μη Πυροβόλων Όπλων (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.050.069-2013). 

 60.  Οι περί Κυπριακού Οργανισμού Αθλητισμού (Σχέδιο Συντάξεων και 
Χορηγημάτων σε Υπαλλήλους του Κυπριακού Οργανισμού 
Αθλητισμού και Εξαρτωμένους τους) (Όμοιο με το Σχέδιο Συντάξεων 
της Κυβέρνησης) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.051.067-2014). 

 61.  Οι περί Προστασίας της Παραλίας (Άδειες και Δικαιώματα) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.052.036-2015). 

 62.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Εκλογή, Αξιολόγηση και Ανέλιξη 
Ακαδημαϊκού Προσωπικού) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.053.028-2016). 

 63.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.051-2017). 

 64.  Οι περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας 
από τη Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Τεχνητοί Ύφαλοι) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.085-2017). 

 65.  Οι περί Προσωπικού της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Γενικοί Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.086-2017). 

 66.  Οι περί Συντάξεων Υπαλλήλων της Αρχής Τηλεπικοινωνιών Κύπρου 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.087-2017). 

 67.  Οι περί Επιτροπής Σιτηρών Κύπρου (Σχέδιο Πρόωρης Εθελοντικής 
Αφυπηρέτησης Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.054.100-2017). 

 68.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ακαδημαϊκό Προσωπικό) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.047-2018). 

 69.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Δίδακτρα) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.057-2018). 

 70.  Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Φοιτητικά Θέματα και Θέματα 
Σπουδών) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.058-2018). 

 71.  Οι περί Δασών (Άδειες, Χρήση Δασικών Δρόμων και Εξαγωγή 
Δασικών Προϊόντων) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.072-2018). 

 72.  Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Εισφορές) (Τροποποιητικοί) 
Κανονισμοί του 2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.055.074-2018). 

 73.  Οι περί του Συντονισμού των Διαδικασιών Σύναψης Δημοσίων 
Συμβάσεων στους Τομείς της Άμυνας και της Ασφάλειας 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.055.098-2018). 

 74.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Γενικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.009-2019). 

 75.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Πειθαρχικοί) Κανονισμοί του 
2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.010-2019). 

 76.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Προαγωγές Μελών 
Πυροσβεστικής εκτός Ειδικών Πυροσβεστών) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.011-2019). 

 77.  Οι περί Πυροσβεστικής Υπηρεσίας (Εφεδρικοί Πυροσβέστες) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.012-2019). 

 78.  Οι περί Ελέγχου της Ρύπανσης των Νερών (Διαχείριση και 
Διάθεση/Χρήση Κοπριάς και άλλων Κτηνοτροφικών Αποβλήτων που 
προκύπτουν από Αγελαδοτροφικές Μονάδες) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.013-2019). 

 79.  Οι περί της Ενιαίας Διαχείρισης Υδάτων (Χρήση Υδατικών Έργων για 
Ναυταθλητισμό με Πλωτά Μέσα) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.027-2019). 

 80.  Οι περί Μηχανοκινήτων Οχημάτων και Τροχαίας Κινήσεως 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.037-2019).                       

 81.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρήση Βέλτιστων Διαθέσιμων Τεχνικών σε περιπτώσεις Παρουσίας 
Κυανίου σε Λίμνη τελμάτων και περί Διασπώμενου με Ασθενές Οξύ 
Κυανίου) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.038-2019). 

 82.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Επιθεωρήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.039-2019). 

 83.  Οι περί Διαχείρισης των Αποβλήτων της Εξορυκτικής Βιομηχανίας 
(Χρηματικές Εγγυήσεις) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.040-2019). 

 84.  Οι περί Ιατρών και Οδοντιάτρων (Συντάξεις και Χορηγήματα) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.041-2019). 

 85.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Αξιολόγηση Υπαλλήλων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.053-2019). 

 86.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Ταμείο Προνοίας) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.054-2019). 

 87.  Οι περί Θεατρικού Οργανισμού Κύπρου (Θέση Γενικού Διευθυντή) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.055-2019). 

 88.  Οι περί της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας (Όροι Πρόσληψης και 
Υπηρεσίας Υπαλλήλων) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.064-2019). 

 89.  Οι περί Φυλακών (Γενικοί) Κανονισμοί του 2019. 
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(Αρ. Φακ. 23.03.056.070-2019). 

 90.  Οι περί Εισροών και Εκροών του Εθνικού Ταμείου Επενδύσεων και 
του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Επενδύσεων και για Συναφή 
Θέματα Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.079-2019). 

 91.  Οι περί Ασφάλειας Δικτύων και Συστημάτων Πληροφοριών (Τέλη) 
Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.080-2019). 

 92.  Οι περί Δημιουργίας Μητρώου Αγροτών και Γεωργικών 
Εκμεταλλεύσεων (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019. 
(Αρ. Φακ. 23.03.056.082-2019). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΔΕΥΤΕΡΟ: Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΡΙΤΟ: Ερωτήσεις και απαντήσεις 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΤΕΤΑΡΤΟ: Θέματα εγγραφέντα για συζήτηση 

 «Το δημογραφικό πρόβλημα στην Κύπρο, οι επιπτώσεις του στην 
οικονομία και την κοινωνία και οι πολιτικές που μπορεί να επιφέρουν 
πληθυσμιακή αναζωογόνηση στην πατρίδα μας». 
(Θέμα εγγραφέν με εισήγηση του κ. Μιχάλη Γιωργάλλα, βουλευτή εκλογικής 
περιφέρειας Αμμοχώστου). 
(Αρ. Φακ. 23.05.052.002-2019). 

 Κηρύσσω τη λήξη της σημερινής συνεδρίας της Βουλής. 

(Ώρα λήξης:  1.20 μ.μ.) 

Παρόντες βουλευτές 
(αλφαβητικά κατά κόμμα) 

ΔΗΣΥ 

Αριστείδου Μαριέλλα Κυπριανού Ανδρέας 

Δημητρίου Αννίτα Κωνσταντίνου Κώστας 

Δημητρίου Δημήτρης Νουρής Νίκος 

Ζαχαρίου Ζαχαρίας Σταύρου Ελένη 

Κάρουλλας Γιώργος Τορναρίτης Νίκος 

Κουλλά Ονούφριος Χατζηγιάννης Κυριάκος 

ΑΚΕΛ-Αριστερά-Νέες Δυνάμεις 

Αδάμου Αδάμος Μαύρου Ελένη 

Γεωργίου Τ. Γιώργος Πασιουρτίδης Ανδρέας 

Δαμιανού Άριστος Σάββα Ευανθία 

Καυκαλιάς Αντρέας Στεφάνου Στέφανος 

Κέττηρος Νίκος Τζιοβάνης Χριστάκης 

Κουκουμά Κούτρα Σκεύη Φακοντής Αντρέας 

Κώστα Κώστας Χαραλαμπίδου Ειρήνη 

Λουκαΐδης Γιώργος  

ΔΗΚΟ 

Βότσης Άγγελος Μυλωνάς Παύλος 

Ερωτοκρίτου Χριστιάνα Ορφανίδης Χρίστος 

Κουλίας Ζαχαρίας Πιττοκοπίτης Χαράλαμπος 

Λεωνίδου Πανίκος Προκοπίου Γεώργιος 
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Μουσιούττας Μαρίνος  

ΚΣ ΕΔΕΚ 

Ευσταθίου Κωστής Σιζόπουλος Μαρίνος 

Μυριάνθους Ηλίας  

Συμμαχία Πολιτών 

Λιλλήκας Γιώργος  

Αλληλεγγύη 

Συλλούρης Δημήτρης 
(Πρόεδρος Βουλής) 

Γιωργάλλας Μιχάλης 

Παπαδόπουλος Γεώργιος 

Κίνημα Οικολόγων-Συνεργασία Πολιτών 

Θεοπέμπτου Χαράλαμπος Περδίκης Γιώργος 

ΕΛΑΜ 

Παπαγιάννης Λίνος Χρίστου Χρίστος 

Ανεξάρτητοι 

Θεολόγου Άννα  

Παρόντες αντιπρόσωποι θρησκευτικών ομάδων 

Μαντοβάνη Αντωνέλλα (Λατίνων) 

ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΑ 

1. Αναφορά του Προέδρου της Βουλής: 

α. στην Παγκόσμια Ημέρα κατά του Φασισμού και του Αντισημιτισμού,  

β. στην Ημέρα Ανάμνησης των Θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων, 

β. στην επέτειο της ανακήρυξης του ψευδοκράτους, 

γ. στην επέτειο της εξέγερσης του Πολυτεχνείου  

δ. στη θυσία του ήρωα του απελευθερωτικού αγώνα του 1955-1959 Κυριάκου Μάτση 

και τήρηση μονόλεπτης σιγής στη μνήμη των θυμάτων των δύο παγκόσμιων πολέμων και του 
Πολυτεχνείου και του ήρωα Κυριάκου Μάτση. 

2. Ανάγνωση της αναφοράς του Προέδρου της Βουλής για την Παγκόσμια Ημέρα Προωρότητας, την 
Ευρωπαϊκή Ημέρα για την Προστασία των Παιδιών από τη Σεξουαλική Εκμετάλλευση και τη Σεξουαλική 
Κακοποίηση, την Παγκόσμια Ημέρα Δικαιωμάτων του Παιδιού και την Παγκόσμια Ημέρα για την Εξάλειψη 
της Βίας κατά των Γυναικών από τη γραμματέα της Βουλής κ. Αννίτα Δημητρίου. 

3. Ενημέρωση για τις ακόλουθες διεθνείς δραστηριότητες της Βουλής των Αντιπροσώπων: 

α. Επίσημη επίσκεψη του Προέδρου της Βουλής και κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Νίκος 
Τορναρίτης, Γιώργος Τ. Γεωργίου, Χριστάκης Τζιοβάνης, Γεώργιος Προκοπίου, Ηλίας Μυριάνθους 
και Μιχάλης Γιωργάλλας) στην Κίνα. 

β. Συμμετοχή του Προέδρου της Βουλής στη 2η Προπαρασκευαστική Συνάντηση στη Γενεύη για την 
5η Παγκόσμια Διάσκεψη Προέδρων Κοινοβουλίων της Διακοινοβουλευτικής Ένωσης. 

γ. Συμμετοχή του κ. Δημήτρη Δημητρίου ως εκπροσώπου του Προέδρου της Βουλής σε συνέδριο με 
θέμα «Πρόληψη της ακραίας τρομοκρατίας: Περιφερειακές πολιτικές αντιμετώπισης και μετριασμού 
του κινδύνου» στη Βουδαπέστη. 

δ. Συναντήσεις της κ. Ειρήνης Χαραλαμπίδου ως ειδικής αντιπροσώπου της Κοινοβουλευτικής 
Συνέλευσης του ΟΑΣΕ για την Καταπολέμηση της Διαφθοράς με τον Οργανισμό για την Οικονομική 
Συνεργασία και την Ανάπτυξη, με την Ομάδα Κρατών κατά της Διαφθοράς (GRECO) και την 
επιτροπή εμπειρογνωμόνων για την αξιολόγηση των μέτρων για την καταπολέμηση της 
νομιμοποίησης εσόδων από παράνομες δραστηριότητες και της χρηματοδότησης της 
τρομοκρατίας (Moneyval) στο Παρίσι. 
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ε. Συμμετοχή του κ. Γιώργου Λουκαΐδη σε συνεδρία της Επιτροπής της ΚΣΣΕ για την Παρακολούθηση 
της Τήρησης των Υποχρεώσεων και Δεσμεύσεων των Κρατών Μελών του Συμβουλίου της 
Ευρώπης στο Παρίσι, σε συνεδρία της Επιτροπής Πολιτικών Υποθέσεων και Δημοκρατίας της 
ΚΣΣΕ στο Βερολίνο και ως εκπρόσωπος της πολιτικής ομάδας της Ενωμένης Αριστεράς στην ad 
hoc επιτροπή της ΚΣΣΕ για την παρακολούθηση των πρόωρων βουλευτικών εκλογών στη 
Λευκορωσία.   

στ. Συμμετοχή κοινοβουλευτικής αντιπροσωπίας (Άγγελος Βότσης, Κώστας Κωνσταντίνου, Ευανθία 
Σάββα, Ηλίας Μυριάνθους) σε συνεδρίαση της Διεθνούς Γραμματείας και των προέδρων και 
εισηγητών των επιτροπών της Διακοινοβουλευτικής Συνέλευσης της Ορθοδοξίας (ΔΣΟ) στην 
Αθήνα. 

ζ. Συμμετοχή του κ. Κυριάκου Χατζηγιάννη ως εκπροσώπου της ΚΣ ΟΑΣΕ σε αποστολή 
παρακολούθησης των βουλευτικών εκλογών στη Λευκορωσία. 

η. Συμμετοχή της κ. Αννίτας Δημητρίου, πρέσβειρας του Δικτύου Γυναικών Πολιτικών Ηγετών, στο 
Παγκόσμιο Φόρουμ Γυναικών Ηγετών στο Ρέικιαβικ. 

4. Συζήτηση (Πρόεδρος, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Λουκαΐδης, Ελένη Μαύρου, Στέφανος Στεφάνου, Νίκος 
Τορναρίτης, Γιώργος Περδίκης) στα πλαίσια της προσπάθειας για έγκαιρη κατάθεση και εξέταση των 
προϋπολογισμών των ημικρατικών οργανισμών.  

5. Κατάθεση νομοσχεδίων και εγγράφων, συζήτηση (Νίκος Τορναρίτης, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Γιώργος 
Λουκαΐδης) για την κήρυξη ως επειγόντων των σχεδίων ψηφίσματος «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των 
Αντιπροσώπων όσον αφορά τις πρόσφατες κακόβουλες πυρκαγιές στην περιοχή του Εθνικού Δασικού 
Πάρκου Ακάμα» και «Σχέδιο ψηφίσματος της Βουλής των Αντιπροσώπων όσον αφορά τη δήλωση των 
ΗΠΑ σχετικά με τους παράνομους ισραηλινούς εποικισμούς στα κατεχόμενα παλαιστινιακά εδάφη» και 
απόφαση για μη κήρυξή τους. 

6. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019» και για τους κανονισμούς «Οι περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Μηχανισμοί Επίλυσης 
Φορολογικών Διαφορών στην Ευρωπαϊκή Ένωση) Κανονισμοί του 2019», ψήφιση του νομοσχεδίου σε 
νόμο (με αρ. 4) και έγκριση των κανονισμών. 

7. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Εργασιών Πιστωτικών Ιδρυμάτων (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος 
του 2019», συζήτηση (Κωστής Ευσταθίου, Άριστος Δαμιανού, Άννα Θεολόγου, Ονούφριος Κουλλά) και 
ψήφισή του σε νόμο (με αρ. 2).  

8. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του Συμβουλίου 
Δανειστικών Επιτρόπων στο Γενικό Λογιστή της Δημοκρατίας Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο 
με τον τίτλο «Ο περί της Μεταβίβασης των Αρμοδιοτήτων και Εξουσιών του Συμβουλίου Δανειστικών 
Επιτρόπων στο Γενικό Λογιστή Νόμος του 2019». 

9. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Συμπληρωματικού Προϋπολογισμού Νόμος (Αρ. 2) του 2019», 
συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Γιώργος Λουκαΐδης, Στέφανος Στεφάνου, Άγγελος Βότσης, Γιώργος 
Περδίκης, Ονούφριος Κουλλά, Χρίστος Χρίστου, Μιχάλης Γιωργάλλας) και ψήφισή του σε νόμο. 

10.  Έκθεση για τα νομοσχέδια: 

α. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ιδρύματος Κρατικών Υποτροφιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019»,  

β. «Ο περί Προϋπολογισμού του Δημοσιονομικού Συμβουλίου του 2020 Νόμος του 2019»,  

γ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Δημόσιων Δανείων του 2020 Νόμος του 2019»,  

δ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Δημόσιας Εποπτείας Ελεγκτικού Επαγγέλματος του 2020 
Νόμος του 2019»,  

ε. «Ο περί Προϋπολογισμού της Ρυθμιστικής Αρχής Ενέργειας Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019»,  

στ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Χρηματιστηρίου Αξιών Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019»,  

ζ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Συμβουλίου Εγγραφής και Ελέγχου Εργοληπτών Οικοδομικών και 
Τεχνικών Έργων του 2020 Νόμος του 2019», 

η. «Ο περί Προϋπολογισμού του Γραφείου του Επιτρόπου Ρυθμίσεως Ηλεκτρονικών Επικοινωνιών 
και Ταχυδρομείων του 2020 Νόμος του 2019»,  

θ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ψηφιακής Ασφάλειας του 2020 Νόμος του 2019»,  
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ι. «Ο περί Προϋπολογισμού του Κυπριακού Οργανισμού Διαχείρισης Αποθεμάτων Πετρελαιοειδών 
του 2020 Νόμος του 2019»,  

ια. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ηλεκτρισμού Κύπρου του 2020 Νόμος του 2019»,  

ιβ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Διαχειριστή Συστήματος Μεταφοράς Κύπρου του 2020 Νόμος του 
2019»,  

ιγ. «Ο περί Προϋπολογισμού της Αρχής Ανάπτυξης Ανθρώπινου Δυναμικού Κύπρου του 2020 Νόμος 
του 2019»,  

ιδ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ταμείου Θήρας και Διαχείρισης Άγριας Πανίδας του 2020 Νόμος του 
2019»,  

ιε. «Ο περί Προϋπολογισμού της Εθνικής Αρχής Στοιχημάτων του 2020 Νόμος του 2019»,  

ιστ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Οργανισμού Χρηματοδοτήσεως Στέγης του 2020 Νόμος του 2019»,  

ιζ. «Ο περί Προϋπολογισμού του Ανεξάρτητου Ταμείου Ανακεφαλαιοποίησης του 2020 Νόμος του 
2019» και  

ιη. «Ο περί Προϋπολογισμού της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς του 2020 Νόμος του 2019», 

 συζήτηση (Μαρίνος Σιζόπουλος, Άγγελος Βότσης, Γιώργος Περδίκης, Αντρέας Καυκαλιάς, Λίνος 
Παπαγιάννης, Γεώργιος Παπαδόπουλος, Ονούφριος Κουλλά, Χαράλαμπος Θεοπέμπτου, Χαράλαμπος 
Πιττοκοπίτης) και ψήφισή τους σε νόμους. 

11. Έκθεση για τις προτάσεις νόμου: 

α. «Ο περί Φορολογίας του Εισοδήματος (Τροποποιητικός) (Αρ. 7) Νόμος του 2019», 

β. «Ο περί Φόρου Προστιθέμενης Αξίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 4) Νόμος του 2019», 

γ. «Ο περί Χαρτοσήμων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

δ. «Ο περί Έκτακτης Εισφοράς για την Άμυνα της Δημοκρατίας (Τροποποιητικός) (Αρ. 3) Νόμος του 
2019», 

ε. «Ο περί Κτηματολογικού και Χωρομετρικού Τμήματος (Τέλη και Δικαιώματα) (Τροποποιητικός) 
(Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

στ. «Ο περί Εισπράξεως Φόρων (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

ζ. «Ο περί Φορολογίας Κεφαλαιουχικών Κερδών (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) Νόμος του 2019», 

 αγορεύσεις και συζήτηση (Ηλίας Μυριάνθους, Άγγελος Βότσης, Κωστής Ευσταθίου, Γιώργος Περδίκης, 
Ονούφριος Κουλλά, Χριστιάνα Ερωτοκρίτου, Μαρίνος Σιζόπουλος, Άννα Θεολόγου, Δημήτρης Δημητρίου, 
Χρίστος Χρίστου, Μιχάλης Γιωργάλλας, Άριστος Δαμιανού, Παύλος Μυλωνάς, Γιώργος Λιλλήκας, Γιώργος 
Λουκαΐδης, Λίνος Παπαγιάννης) και ψήφισή τους σε νόμους, της πρώτης με αρ. 5 και της δεύτερης με αρ. 
3. 

12. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Τροποποιητικός) 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

13. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου (Αιτήσεις και 
Τέλη) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

14. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί Τεχνολογικού Πανεπιστημίου Κύπρου (Τροποποιητικός) (Αρ. 2) 
Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 

15. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ίδρυση Ερευνητικών Μονάδων) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και «Οι περί Πανεπιστημίου Κύπρου (Ερευνητικές Μονάδες) 
(Γενικοί) (Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

16. Έκθεση για τους κανονισμούς «Οι περί Κοινωνικών Ασφαλίσεων (Λογαριασμοί του Ταμείου) 
(Τροποποιητικοί) Κανονισμοί του 2019» και έγκρισή τους. 

17. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Σύμβασης για την Προστασία της Μεσογείου Θάλασσας από τη 
Ρύπανση και περί Συναφών Πρωτοκόλλων (Κυρωτικός) (Τροποποιητικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή 
του σε νόμο. 

18. Έκθεση για το νομοσχέδιο «Ο περί της Αναθεωρημένης Διεθνούς Συμφωνίας περί Ιδρύσεως της Γενικής 
Επιτροπής Αλιείας για τη Μεσόγειο (Κυρωτικός) Νόμος του 2019» και ψήφισή του σε νόμο. 
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19. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του τελικού απολογισμού για 
το έτος 2018, σύμφωνα με τις διατάξεις του άρθρου 81.2 του Συντάγματος της Κυπριακής Δημοκρατίας, 
το κείμενο της απόφασης και έγκρισή της. 

20. Έκθεση για την απόφαση της Βουλής των Αντιπροσώπων για την έγκριση του Προϋπολογισμού της 
Βουλής των Αντιπροσώπων για το οικονομικό έτος 2020, το κείμενο της απόφασης, παρατηρήσεις του κ. 
Παύλου Μυλωνά και έγκρισή της. 

21. Ερωτήσεις βουλευτών: 

Διαπλάτυνση των δρόμων Δένειας-Αστρομερίτη και Αστρομερίτη-Ευρύχου - Οικόπεδα για τους 
πρόσφυγες του Κυβερνητικού Οικισμού ΑΗΚ στη Δεκέλεια - Αντιπλημμυρικά έργα για την κοινότητα 
Επισκοπής στη Λεμεσό - Προβλήματα από τη λειτουργία του ηλεκτροπαραγωγικού σταθμού ΑΗΚ στον 
προσφυγικό οικισμό Δεκέλειας - Εγκληματικότητα στο κέντρο της Λευκωσίας - Νομοσχέδιο για 
τροποποίηση του περί Υιοθεσίας Νόμου - Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Αντιμετώπιση της Άνοιας - 
Σχεδιασμός προγράμματος αποφόρτισης και ψυχολογικής στήριξης των κοινωνικών λειτουργών του 
Γραφείου Κοινωνικής Ευημερίας - Διευκολύνσεις που αφορούν τη στρατιωτική θητεία για τους μαθητές 
νυκτερινών σχολείων - Πλαίσιο διεξαγωγής των σχολικών εκδρομών - Ζημιές σε κατοικίες λόγω καθίζησης 
του εδάφους στον συνοικισμό αυτοστέγασης Περβολιών - Ανάγκη δημιουργίας σταθμού ασθενοφόρων 
στην Ξυλοφάγου - Η επαναλειτουργία και αναβάθμιση του Αρχαιολογικού Μουσείου Πάφου - Αίτημα για 
αναβάθμιση των δρομολογίων του ΟΣΥΠΑ σε περιοχές της Πάφου - Προβολή αξιοθέατων στα 
αεροδρόμια - Κατασκευή κυματοθραυστών στην παραλία των Περβολιών Λάρνακας - Χώρος 
αποθήκευσης άχρηστων υλικών στο Γενικό Νοσοκομείο Λευκωσίας - Μελέτη εκτίμησης περιβαλλοντικών 
επιπτώσεων από έργα στο λιμάνι Λεμεσού - Μετονομασία σχολείων δημοτικής και μέσης εκπαίδευσης - 
Επιδόματα αιτητών πολιτικού ασύλου - Μεταφορά μπάζων σε μη εγκεκριμένους χώρους - Προβλήματα 
των εγκαταστάσεων του πυροσβεστικού σταθμού Πάχνας και ανάγκη μεταστέγασής του - Πληροφορίες 
για απόρριψη υγρών αποβλήτων στη φύση στην περιοχή Αγίας Νάπας-Παραλιμνίου, οι επιπτώσεις στο 
περιβάλλον και ενδεχόμενοι κίνδυνοι για την υγεία - Καταγγελίες για λαθροθηρία που αφορούν το ενδημικό 
θήραμα - Καταστροφές από τις έντονες καιρικές συνθήκες και αποζημιώσεις γεωργών - Σχεδιασμός της 
β΄ φάσης του πεζόδρομου-ποδηλατοδρόμου στα Περβόλια - Εφηβικές κυήσεις και εγκατάλειψη της 
εκπαίδευσης - Υπερπλήρεις Φυλακές - Επανένταξη στην κοινωνία ασθενών του Νοσοκομείου Αθαλάσσας 
και παρακολούθηση της θεραπείας τους - Καθυστέρηση στην επεξεργασία του νομοσχεδίου περί 
Κοινοτικής Φροντίδας Ψυχικής Υγείας 2017 - Συμπερίληψη του Συμπλέγματος Σκυβάλων Κοινοτικών 
Συμβουλίων Ορεινής Λάρνακας στο Στεγαστικό Σχέδιο Αναζωογόνησης Ορεινών και Ακριτικών Περιοχών 
- Πιλοτική εφαρμογή του θεσμού του συμβούλου στα δημοτικά σχολεία - Διαμόρφωση σε γραμμικό πάρκο 
του ποταμού Κούρη - Δημιουργία Μουσείου Στρατιωτικής Ιστορίας - Σύστημα υποχρεωτικής υπηρεσίας 
πολιτών στην Πολιτική Άμυνα - Πρόβλημα δυσοσμίας στο αποχετευτικό σε περιοχή του δήμου Γερίου - 
Έργα σε κοίτη του ποταμού και γέφυρα στο Αλεθρικό - Παραχώρηση τουρκοκυπριακών κατοικιών - 
Καταγγελίες για παραχώρηση αποκλειστικού δικαιώματος χρήσης παραλίας σε ξενοδοχείο και το 
καθεστώς χρήσης παγκύπρια - Καθυστέρηση στα έργα αναβάθμισης γηπέδου στην ενορία Αποστόλου 
Ανδρέα στη Λεμεσό - Λειτουργία στεγών φιλοξενίας για άτομα με αυτισμό άνω των 21 - Στελέχωση του 
δημοτικού σχολείου Κοφίνου με μεταφραστή - Ηλεκτρονική πλατφόρμα για παροχή προσωπικού σε 
εταιρείες - Προβλήματα από το ενδεχόμενο καταφυγής ιατρών του δημοσίου σε άλλες χώρες για απόκτηση 
ειδικότητας. 

22.  Απαντήσεις υπουργών στις ακόλουθες ερωτήσεις βουλευτών: 

Παραχώρηση άδειας λειτουργίας σε γραφεία κηδειών - Ερωτήματα για το Παιδογκολογικό Τμήμα του 
Μακάρειου Νοσοκομείου - Ελλιπής στελέχωση του Παιδοογκολογικού Τμήματος του Μακάρειου 
Νοσοκομείου - Παραχώρηση οικονομικής βοήθειας στην κοινότητα Θελέτρας για ζημιές από πυρκαγιές - 
Προσλήψεις φυλάκων προστασίας των παραλιών - Βανδαλισμοί σε πινακίδες τροχαίας - Ανάγκη 
δημιουργίας κλιματιζόμενων χώρων στις στάσεις λεωφορείων - Επεμβάσεις εντός περιοχών του δικτύου 
«Natura 2000» - Μείωση των επισκέψεων του περιοδεύοντα ιατρού σε κοινότητες στην Πάφο - Εφαρμογή 
Οδηγίας για τα αστικά λύματα και τα αποχετευτικά συστήματα - Μετακίνηση αποβλήτων και καθεστώς 
αδειοδότησης εταιρείας στην Κοφίνου - Αντικατάσταση του οδοστρώματος στην πλατεία Τροόδους - 
Επιπτώσεις στο περιβάλλον και στην υγεία των κατοίκων Λυμπιών από τη λειτουργία κτηνοτροφικών 
μονάδων και μεταστέγασή τους - Κεραίες κινητής τηλεφωνίας και πολεοδομικές και οικοδομικές άδειες για 
σταθμούς βάσης - Μελέτες για το σχέδιο ανάπλασης της παραλίας στην περιοχή Σωτήρας - Διαχείριση 
χώρων πρασίνου και άλλων χαλίτικων τεμαχίων γης - Διαδικασία έκδοσης πιστοποιητικών μίσθωσης σε 
δικαιούχους πρόσφυγες στην κοινότητα Τίμης - Αναπτυξιακά έργα στον Μουτουλλά - Δράσεις στο πλαίσιο 
της Εθνικής Στρατηγικής για τα Δικαιώματα του Παιδιού στην Υγεία και της Εθνικής Στρατηγικής για τη 
Σεξουαλική και Αναπαραγωγική Υγεία των Νέων - Επίδομα ενοικίου για εκτοπισθέντες φοιτητές 
εξωτερικού - Άμεση ανάληψη φροντίδας βρέφους από τις Υπηρεσίες Κοινωνικής Ευημερίας (εμπιστευτική 
απάντηση) - Κέντρο Εξυπηρέτησης του Πολίτη στη Λάρνακα - Το ενδεχόμενο θεσμοθέτησης διαδικασίας 
αξιολόγησης του ΓΕΣΥ από τους πολίτες - Σύμβουλοι για την προώθηση και την ανάπτυξη του ΓΕΣΥ - 



515 

 

Ανίχνευση αρσενικού στο νερό για ύδρευση στο Μάμμαρη - Προμήθεια βρετανικών βάσεων Επισκοπής 
με νερό από την περιοχή Ανώγυρας - Αναγνώριση και ανάπτυξη της κοινοτικής νοσηλευτικής - Εφαρμογή 
νομοθεσίας για τις παραλίες στο έδαφος των βρετανικών βάσεων - Ανάγκη συντήρησης των φάρων και 
του γερανού στη μαρίνα Λάρνακας - Το ενδεχόμενο θέσπισης κινήτρων σε στρατιώτες και στρατιωτικούς 
για εθελοντική αιμοδοσία - Ο σχεδιασμός του ενεργειακού κέντρου στο Βασιλικό - Η ανέγερση 
πρεσβευτικής κατοικίας στην Καμπέρα σε ακατάλληλο μισθωμένο οικόπεδο - Μη μετάδοση σημαντικών 
αθλητικών διοργανώσεων από το ΡΙΚ - Εργοδότηση των νέων - Ευστάθεια του έργου της πλατείας 
Ελευθερίας - Πιλοτικό πρόγραμμα διαχείρισης των οργανικών αποβλήτων των ξενοδοχείων - Προστασία 
εναπομείναντων δέντρων και αποκατάσταση πρασίνου στις λεωφόρους Αγλαντζιάς, Λάρνακος και 
Αμμοχώστου - Οι δεσμεύσεις της Κυπριακής Δημοκρατίας έναντι της Eυρωπαϊκής Eπιτροπής για την 
έγκριση της κρατικής στήριξης της Κεντρικής Συνεργατικής Τράπεζας - Εργασίες για συντήρηση 
μοναστηριού στην Τραχυπέδουλα - Άνιση μεταχείριση των αορίστου χρόνου αγροπυροσβεστών σε σχέση 
με τους μόνιμους θηροφύλακες - Στοιχεία για τα μαθήματα ελληνικών σε αλλόγλωσσους στα δημόσια 
σχολεία - Τριετής παγκύπρια έρευνα εμβολιαστικής κάλυψης - Παραλιακοί δρόμοι Λάρνακας-Δεκέλειας - 
Επικίνδυνη διάβαση πεζών στην Ορμήδεια - Σχέδιο Δημογραφικής Ανάπτυξης - Απομάκρυνση κεραιών 
από το Κάβο Γκρέκο - Προστασία ψηφιδωτών έξω από το εκκλησάκι του Αγίου Ευλαλίου στον Καραβά - 
Πρόσβαση των εταιρειών διαχείρισης κόκκινων δανείων σε προσωπικά δεδομένα δανειοληπτών - 
Προβλήματα πρόσβασης και διακίνησης στο Καμπί της επαρχίας Λευκωσίας - Μητρώο Διαμεσολαβητών 
Οικογενειακών Διαφορών - Χρέωση σεμιναρίων για ανανέωση της άδειας των δικηγόρων - Ταλαιπωρία 
των μαθητών της κοινότητας Αγίου Ιωάννη επαρχίας Πάφου κατά τη μετάβασή τους στο σχολείο. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

(Τιμή:  €3,50) 


